
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

K R O N I K A 
 

Základnej organizácie 

 Slovenského zväzu včelárov 

(ZO-SZV) 

vo S v i d n í k u 

 

okres: Svidník 

kraj: Východoslovenský  

 

 

 

 

 

 
 

 



 2 

Táto kronika Základnej organizácie Slovenského zväzu včelárov vo Svidníku 

obsahuje......strán 

 

(ZO – SZV) 
Tajomník ZO-SZV: 

 

Predseda ZO- SZV:   vlastnoručný podpis 

 

Kronikár:   Andrej Duleba,    narodený 10.decembra 1919 v Beňadikovciach, okres Svidník,   

                                                 povolanie učiteľ- dôchodca  

 

                                                 Funkciu kronikára začal vykonávať: 1985 

                                                 Funkciu kronikára ukončil: v roku 1990 

 

Kronikár:   Michal Kriľ,        narodený 1932 vo Vyšnom Mirošove, okres Svidník,   

                                                 povolanie učiteľ- od r. 1991 dôchodca  

 

                                                 Funkciu kronikára začal vykonávať: 1991 

                                                 Funkciu kronikára ukončil: v roku 1995 

 

Kronikár: Ing. Ján Hvozda,   narodený 13.februára 1923 vo Vyšnej Pisanej, okres Svidník,   

                                                 povolanie lesný inžinier - od r. 1986 dôchodca  

 

                                                Funkciu kronikára začal vykonávať: 1996 

                                                Funkciu kronikára ukončil: v roku 1998 

 

Kronikár: Mária Gajdošová, narodená 24.1.1939 v Mestisku, okres Svidník,   

                                                pôvodné povolanie úradníčka  

 

                                                Funkciu kronikára začala vykonávať: 1999 

                                                Funkciu kronikára ukončila: v roku 2006 

 

Kronikár: Štefan Zelizňak,   narodený 28.7.1931 v Bodružali, okres Svidník 

                                               povolanie učiteľ- od roku .... dôchodca  

 

                                               Funkciu kronikára vykonal: 2007 

                                               Funkciu kronikára ukončila: v roku 2007 

 

 

Kronikár: Mária Gajdošová, narodená 24.1.1939 v Mestisku, okres Svidník,   

                                                pôvodné povolanie úradníčka  

 

                                                Funkciu kronikára začala vykonávať: 2008 

                                                Funkciu kronikára vykonáva do dnes 

 

 

 

Prepísal:   Ján Miškovský 
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     Základná organizácia Slovenského zväzu včelárov (ZO-SZV) vo Svidníku zemepisné 

zahrňuje severnú časť Svidníckeho okresu, do ktorej patrí vyše štyridsať  (40) obci. 

     V roku 1984 organizácia mala 144 organizovaných včelárov s 1765 včelstvami. Južná 

časť okresu patrí  Základnej organizácii Slovenského zväzu včelárov v Stropkove. Tak 

v okrese Svidník sú dve včelárske organizácie. 

 

     Svidnícky okres rozkladá sa v južnej častí  Východných Beskydov a v severnej častí 

Ondavskej vrchoviny. Prírodné pomery sú priaznivé pre rozvoj včelstiev. 

     Mesto Svidník, ktoré je sídlom okresu a strediskom včelárskej organizácie, rozkladá sa na 

sútoku riek Ondavy a Ladomírky. Priestor pri sútoku Svidníčania  od nepamätí volajú  

,,zvodník“ a pravdepodobne preto, že tieto rieky zvodia desiatich potôčkov vody, dostalo to 

priestranstvo pomenovanie a od toho tiež pravdepodobne vzniklo pomenovanie Svidníka. 

Prehlasovaním ,,z“ a  ,,o“ na  ,,s“  a  ,,i“- zvodník- Svidník. 

     Svidník do roku 1965 bol dedinou. V tom istom roku dostal štatút mesta. V roku 1985 

dosiahol 10-tisíc obyvateľov. Leží na križovatke ciest a je tranzitom z Poľska do Uhorska, 

strediskom kraju t.z.v. Makovica, ktorý bol ospevovaný básnikom Alexandrom Pavlovičom 

a Fedorom Lazorikom. 

     Do roku 1942 Svidník delil sa na Vyšný a Nižný. Od toho roku už len Svidník. Od roku 

1379 Nižný a Vyšný Svidník patrili Makovickému (Zborovskému hradnému) panstvu. V roku 

1618 Svidník mal 9 poddanských usadlostí a tu bol panský majer, pila a mlyn. Majer mal 

najlepšie role, poddaní mali horšie. V majeri na ten čas stavali moderné hospodárstvo: 

správnu budovu, sýpku, koniarne, chlievy a stajne pre dobytok. Majer sa špecializoval na 

chov úžitkového hovädzieho dobytka a iné. Podľa urbára (pozemková kniha) z roku 1618 

majer obhospodaroval: 103 kusov rožného hovädzieho statku, 112 ošípaných, 140 kusov 

rozličnej hydiny, 5 košiarov oviec a 36 úľov včiel. Urbár v roku 1634 dokazuje úpadok 

poľnohospodárskej produkcie. V roku 1679 úpadok bol ešte väčší – stavy znížili sa na :  

10 kráv, 4 teliat, 19 volov, nijaké ošípané a hydina. Poklesli aj stavy včelstiev. Analogicky dá 

sa predpokladať, že chov včelstiev bol prevádzaný aj  poddanými obyvateľmi tohto 

Makovického kraja. 

 

Rozvrstvenie včelárov- členov svidníckej organizácie podľa počtu včelstiev v rokoch 1984 

a 1985: 

 

Rok do 5 do 10 do 20  do 30  do 40 nad 40 včelstiev včelárov 

1984 31 46 53 8 3 3 1765 144 

1985 30 48 50 12 4 3 1885 147 

 

 

     Základná organizácia slovenského zväzu včelárov má len individuálnych chovateľov. 

Veľkovýroba medu pri svidníckej organizácii sa neuplatnila. Začal svidnícky štátny majetok, 

ale i ten v roku 1963 všetok včelársky inventár rozpredal drobnochovateľom včiel. Nenašiel 

sa odborník včelár, ktorý by sa venoval vedením svidníckej včelárskej farmy. 

 

     Znáškové pomery v obvode svidníckej včelárskej organizácie sú priaznivé len za teplých 

slnečných dní a hlavne v mesiacoch- máj, jún, júl. V roku 1985 ( v tom roku, keď sa začala 

písať táto včelárska kronika) znáška a výroba medu bola pomerne slabá a oveľa slabšia, ako 

predchádzajúce roky. Členovia a včelári organizácie v roku 1985 na verejné zásobovanie 

odpredali iba 8 130 kg medu a v porovnaní s rokom 1983 bola to ani necelá tretina. 

V roku 1983 naši včelári na verejné zásobovanie dodali aj materskú kašičku na výrobu 
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liekov v množstve 1 531g. Rok 1983 bol rokom najproduktívnejším na výrobu medu za 

posledných 25 rokov. Včelári ho nazvali Včelárskym rokom. 

 

     Tabuľka odovzdaného medu na verejné zásobovanie našich včelárov za uvedené roky 

je značnou mierou znášky a produkcie medu: 

 

Rok znášky 1981 1982 1983 1984 1985 1986 

Vykúpený med [kg] 13 390 11 541 26 642 10 000 8 130  20 396 

Hodnota medu  [Kčs] 334 750 403 935 932 470 350 000 284 550  713 860 

 

 

     Cena medu: do roku 1981 jeden kg (1kg) medu stal 25 Kčs. Od roku 1982 med sa predáva 

jeden kg (1 kg) za 35 Kčs – úradná cena. 

      

     Roky: 1981, 1982, 1983 – boli to roky suché, slnečné, roky - 1984, 1985 - boli to roky 

mokré, daždivé, rok -1986- bol priaznivý na znášku. 

 

     Výkup medu u našich včelárov vykonávala Jednota pre nákupný podnik Medos v Galante. 

Tu treba podčiarknuť ten fakt a skutočnosť, že odpredaný med bol kvalitný a hygienický 

čistý, znakom čoho je to, že ani jedná kanva medu nebola vrátená. 

 

     Výbor základnej organizácie včelárov vo Svidníku za roky 1983 – 1985 (to volebné 

obdobie) pozostával z 9 členov a revízna komisia z 3 členov. Predsedom výboru (ZO SZV) 

na výročnej členskej schôdzi dňa 18.2.1983 bol opätovne zvolený Andrej Jurč, 

podpredsedom Andrej Duleba – (autor tejto kroniky), tajomníkom Juraj Michalič 

a pokladníkom Ján Slimák. Ďalší členovia výboru boli: Peter Vodila, Peter Kotulič, Jozef 

Friga, Peter Kidala a Jozef Hlivjak. Za predsedu revíznej komisie bol zvolený Michal 

Kriľ, za členov komisie – Vasiľ Macko a Ján Žižak. 

     Po smrtí Andreja Jurča, ktorý zomrel dňa 9. mája 1984, predsedom organizácie stal sa 

doterajší podpredseda Andrej Duleba . Do výboru bol kooptovaný Vasiľ Macko.  

     Práca výboru bola o to zložitejšia, že v tomto období vyskytol sa v našich včelstvách včelí 

parazit t.zv. klieštik – varroatoza jakobsoni. Bola to včelia nemoc, o ktorej nikdy nebolo 

počuť. V boji proti parazitovi neboli skúseností. No pri svedomitej práci výboru neuhynulo 

ani jedno včelstvo následkom choroby varroatozy – klieštikovitostí a úroveň rozvoja včelstiev 

o obvode organizácie včelárov podarilo sa zachrániť aj v nasledujúcich rokoch. 

Počas trojročného obdobia činnosti výboru pre zvládnutie kritickej situácie v boji s klieštikom 

boli vykonané tieto akcie: 7 školení, z toho 5 prednášok na tému  o varroatoze a boji proti nej, 

2 prednášky o chorobe matiek včetne jednej prednášky spojenej s exkurziou do Bardejova na 

včelársku farmu,  

4 prednášky na tému o rozvoji včelstiev počas celého hospodárskeho roka a 2 exkurzie 

s tematickým zameraním- jedna do Výskumného  včelárskeho  ústavu v Liptovskom Hrádku 

(prítomných 42 členov) a do Brna na Včelársku výstavu (prítomní 4 včelári). 

 

     Zdravotný stav včelstiev v obvode Svidník do výskytu klieštika varroa Jacobsoni bol 

vynikajúci. Nevyskytovali sa ochorenia väčšieho rozsahu. Až v roku 1983 prvý raz  bol 

objavený v obvode tunajšej základnej organizácie, hlavne v južnej častí obvodu, 

nebezpečný škodca – parazit, ktorý mohol bez boja proti nemu zlikvidovať všetky včelstva 

v obvode organizácie tak, ako sa to stalo v južných okresoch  Slovenska, odkiaľ sa k nám 

preniesol vzdušným mostom, prenosom nakazeného včelstva alebo rojením. 
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     V boji proti tomuto parazitovi – klieštikovi , výbor organizácie rozdelil obvod na menšie 

obvody – mikrorajony , do ktorých boli menovaní po dvaja dôverníci. Títo mali úlohu: 

doručovať lieky, poučovať včelárov ako narábať s liekmi, kontrolovať liečenie vo svojich 

rajónoch. S liečením v celom obvode započalo sa v jesení 1983 aplikáciou postrekovania 

včelstiev chemickým prípravkom ,,TAKTIC“. Nasledujúci rok bol to prostriedok 

,,AVARTIN“. Tým sa včielky podkurovali a klieštik padal a hynul. Za účelom boja proti 

varroatoze výbor organizácie zorganizoval aj niekoľko školení. Šesť členov organizácie 

skúškou nadobudlo v Bardejove preukaz včelárskeho zdravotníka pre spoluprácu 

s veterinárnou službou a pozdejšie v Stropkove desiati včelári nadobudlo si tento preukaz. Tu 

treba pripomenúť, že toľko úsilia na záchranu včelstiev v histórii včelárenia v našom obvode 

i v okrese, ale i na celom Slovensku ešte sa nevenovalo. 

 

     Napísaná kronika je dokladom o súčasnej  i dávnej histórii včelárenia v obvode základnej 

organizácie slovenského zväzu včelárov vo Svidníku (ZO SZV). V úvode  tejto kroniky som 

sa dotknul súčasného stavu tejto včelárskej organizácie. Avšak jej história siaha do dávnej 

minulostí. Niečo bolo naznačené na začiatku tejto kroniky. Včelárstvo tunajšieho ľudu je od 

nepamätí, čo dosvedčujú rôzne včelárske zvyklostí. 

 

     Kronika pri ZO – SZV vo Svidníku doposiaľ nebola vedená z dvoch aspektov –  

1, že nebol záujem o ňu 

2, nebolo toho, kto by ju písal. 

     Na pokyn výboru organizácie v januári 1985 bolo prijate rozhodnutie napísať kroniku 

a jej vedením bol poverený Andrej Duleba , bývalý učiteľ II. Základnej deväťročnej školy vo 

Svidníku, kde v školských službách pracoval vyše 30 rokov. Včelárom je od roku 1959 a teraz 

je na dôchodku. 

 

 

      Z histórie včelárskej organizácie vo Svidníku: 

 

     Včelárska organizácia podľa oficiálnych štatistických údajov bola založená 1934 roku. 

Jej úradný názov: ,,Včelársky spolok“ vo Vyšnom Svidníku. Jej prvým predsedom bol Ján 

Pribula, riaditeľ Ľudovej školy vo Vyšnom Orlíku a v tejto funkcii zotrval až do roku 1945. 

Tajomníkom bol Ing. Michal Minajev, odborný učiteľ na Mešťanskej škole vo Svidníku, 

funkciu pokladníka vykonával Michal Boňko, riaditeľ Mešťanskej školy vo Svidníku. 

Organizácia mala 56 členov zo Svidníka a z jeho okolia. Okrem organizovaných členov, 

mnoho bolo včelárov mimo organizácie. Nevedeli ešte doceniť význam organizácie. 

Pamätníci včelári dosvedčujú, že činnosť osvetárska tu fungovala už dávno pred založením 

organizácie. Pioniermi tejto ušľachtilej práce, ktorá priaznivo sa rozvíjala vo Svidníku a na 

okolí hneď po I. svetovej vojne v dvadsiatych rokoch boli včelári – entuziasti, ako napríklad 

Čech Cirkan, príslušník pohraničnej stráže – financ, bytom vo Svidníku, Karol Fedorovič, 

riaditeľ Ľudovej školy vo Svidníku, Ján Pribula, riaditeľ Ľudovej školy vo Vyšnom Orlíku, 

Cimborský, riaditeľ Ľudovej školy v Mlynarovciach a ďalší. Individuálne pristupovali 

k jednotlivým včelárom – laikom a tiež metódou vlastného príkladu poučovali a presviedčali 

tých, ktorí včelárili zaostalým neprogresívnym spôsobom, alebo získavali nových včelárov. 

V tomto období – dvadsiate roky nášho storočia v Medvedziom bol učiteľ emigrant 

Ukrajinec, priateľ Mikulin, ktorý v obci, na okolí zmodernizoval natoľko prácu včelárov, 

že ani jeden včelár nevčeláril po starom, každý si obstaral rámkové úle. 

On bol natoľko ambiciózny národohospodár, že v dedine Medvedzie založil spolu s 

dedinčanmi obchod ,, kooperation“(družstevný obchod). 

Tam vykupovali medzi iným aj med, ktorí predávali včelári z obce i okolia za 1 kg 12 Kčs. 
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     Čo rozprava najstarší včelár – pamätník Andrej Ksenič z Mlynároviec. Má 85 rokov 

a včeláriť začal  v roku 1927 keď mal 22 rokov. Prvé včely mal z lesa, ktoré objavil v diere 

lesného stromu. Bol to buk. Strom zrezal a časť pňa , kde boli včely odrezal a priviezol 

domov. Tak prišiel ku včelám. Riaditeľ školy Michal Cimborský naviedol ho na rámkový 

spôsob včelárenia. Od toho času neustále praktizuje racionálne metódy včelárenia, vďaka 

učiteľovi Cimborskému. 

 

     Poznáme dva spôsoby života včiel: 

1, vo voľnej prírode – v puklinách skál, zemných dutinách a v dutinách stromov 

2, chov včiel v záhradkách na včelniciach 

     

     Cesta chovu včiel prešla dlhým vývojom. Je to cesta neustáleho zlepšovania od urezania 

častí kmeňa (pňaka) stromu, v ktorom objavil včely niekde v lese, doniesol ho domov človek 

a tak začal včeláriť. Cesta včelárenia pokračovala cez úskalia, až doviedla človeka ku 

konštrukcií terajších moderných úľov. 

Päť hlavné typy úľov nášho ľudu na Makovici: 

 

Klát (ľudové pňak) 

 

 

 

 

 

 

Dlabák (ľudove  dobanyj uľ) 

 

 

 

 

 

 

 

Košový úľ(ľudové solomjanyj úľ) 

 

 

 

 

 

 

 

Úľ stojan z dosák                                                               Rámkový úľ moderný 
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     Čo rozprával o včelárení vo Svidničke starý 82 ročný včelár priateľ Friga:  

 

Až do roku 1925 vo Svidničke včelárilo sa v dudlách vyrezaných z kmeňov stromov – pňaky 

(kláty). Včely podkurovali, ak chceli vybrať med a tak vlastne ich aj vyhubili – zlikvidovali. 

Až  s príchodom Fedoroviča nastala zmena k racionálnemu včeláreniu od zaostalého  

a primitívneho. Včelári zaviedli v obci i na okolí úľový chov s rámkovou sústavou. Od vtedy 

včelári prestali včely podkurovať a drastickým spôsobom ich prestali ničiť. 

 

     Z rozprávania priateľa Jána Slimaka (75 ročný): 

 

Vo Svidníku bol veľký praktik včelár priateľ Cirhan, ktorý vychoval celý rád včelárov  vo 

Svidníku i na jeho okolí. Pod jeho vedením školeniami stali sa moderného včelárenia 

prívrženci mnohí zaostali včelári napr. v Dobroslave bol to priateľ Kimak, vo Svidníku priateľ 

Ján Kuderjavý, v Nižnom Mirošove priateľ Demčak, ja a ďalší. Vo Svidníku Cirhan 

zorganizoval  v roku 1926 prvé verejné školenie včelárov zo Svidníka i z okolia. Na tomto 

školení sa zúčastnilo 30 včelárov a prednášal na ňom sám Cirhan. 

 

 

     Dvadsiate roky v histórií včelárstva na Makovici, vďaka nezištnej a oddanej osvetovej 

a organizátorskej činnosti niekoľkých včelárskych entuziastov čecha Cirhana, Ukrajincov 

Fedoroviča, Mikulina, Cimborského a ďalších, stali sa rokami prelomu vo včelárskej praxi 

v kraji pod Východným Beskydom a na Makovici. To znamená, že naši včelári zanechali 

starú prax včelárenia a prešli z tzv. pňakovej bez ramkov s podkurovaním včiel – nepraktickej 

výroby medu na výrobu praktickú úľovú s ramkami. Takým spôsobom v tridsiatych rokoch, 

keď bola založená organizácia našich včelárov vo Svidníku a vstúpila do rodiny 

Československej včelárskej, bola už pripravená  na prácu s vyspelejšími včelármi. 

     Organizácia – Spolok včelárov vo Svidníku, - zabezpečovala, informovala ich kde majú 

zakúpiť moderné včelárske náradie a aké náradie, organizovala dodávku prídelového cukru 

pre svojich členov, ktorý bol pomerne lacnejší, aby si včelári zvykali na zakrmovanie 

včelstiev na zimu (predtým tak nebolo – včelári včely nezakrmovali, žili z vlastných zásob). 

Za takých okolností, včelári nadobúdali väčšiu istotu v zazimovaní včiel a pocit spoločenskej 

aktivity. 

     Údaje historického charakteru  písomné i materiálne zo života včelárstva vo Svidníku 

a jeho okolia sa ťažko získavali preto, že dve svetové vojny I. i II. Ich zničili. Hlavne druhá 

svetová vojna nám zanechala iba popol a ruiny. Prekrásne zhotovené  a rôzne figurováne kláty 

(pňaky) zhoreli, včelstva len na malé výnimky niekde v lese ukryté sa zachovali. Včelári 

museli začínať od ničoho, a také začiatky sú vždy ťažké. 

     Uvedené údaje sa ťažko získavali, ale našli sa pamätníci, ktorí sa vďačne podelili so 

svojimi poznatkami. Cenné poznatky z histórie nášho včelárstva poskytli: zo Svidničky 

Jozef Friga a Lukaš Soľanka (už nebohí), zo Svidníka nebohý Ján Kuderjavy a Vasiľ 

Choma, z Mlynaroviec Andrej Ksenič, zo Šarbova Ján Slimak. Tým prispeli maximálne 

k vytvoreniu dokumentu – kroniky o poznatkoch dávnejšej minulostí zo života  našich 

včelárov na Makovici. Fotodokumentačným materiálom dopomohli pri zhotovení fotoalbumu 

priatelia Peter Kotulič, jediný náš odborný včelár učiteľ, Peter Vodila, oddaný včelár aktivista 

a Michal Hudak, učiteľ na Deväťročnej základnej škole. 

     Okrem historickej dokumentácie je pozbieraný aj folkloristický materiál, ktorý 

bezprostredne súvisí s včelárskou ľudovou tradíciou a ľudovými zvyklosťami, ktoré sú 

dobrým pomocným materiálom pre dokladanie histórie, včelárskej praxe včelárov na 

Makovici a v okrese Svidník. 
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     Už v dávnej minulostí jednotlivé národy zaoberali sa včelárstvom – poznali včelie príbytky 

a osoh včely. Dá sa povedať, že včelárstvo je také staré, aké je staré ľudstvo. Z Gréckej 

mytológie môžeme sa dozvedieť, že malého Zeusa – vladára gréckych božstiev, ktorý narodil 

sa na ostrove Kréta dve nymfy (vily) kŕmili kozím mliekom a medom. Pozdejšie, keď Zeus 

vyrástol, vraj, stál sa učiteľom a ochrancom včiel a naučil včely stavať voštiny a do nich 

ukladať med. V dejinách Rimanov hovorí sa, že básnik Virgilius poznal význam včelstva. 

V svojich dielach ospevoval ho už pre dva tisíc rokmi. Vedec Plinius a iní písali o význame 

včiel a o liečivých účinkoch medu. 

     Naši slovanskí predkovia ešte za pohanských čias pred tisíc rokmi poznali chov včiel 

a považovali to za dôležité hospodárske odvetvie. O tom nás presviedčajú aj niektoré povery, 

zvyky a tradície nášho ľudu, ktorý tuná po Duklou a na Makovici vytvoril ich už pred 

niekoľkými storočiami. Tieto tradície došli až do našich čias, ktoré poznáme iba z úst nášho 

ľudu. Ľudia tieto tradície formou nejakej povery, piesne, príslovia, porekadla, vinšu alebo 

anekdoty ústnym podaním prenášali z generácie na generáciu. Tak sa zachovali, ako 

archaický element kultúry nášho ľudu. Okrem toho, že táto ľudová slovenská tvorba, tvorená 

hlavne včelármi, má hlboký logický zmysel a má aj peknú spoetizovanú formu. 

     Povery motivované včelárskou tematikou sú rozšírené široko – ďaleko, napríklad: Na 

Vianoce skoro v každej dedine, v každom domku na Štedrý večer (svjatij večur) 6. januára 

podľa starého kalendára, gazdiná pred sviatočnou večerou podáva na malom tanieri teplou 

vodou rozpustený med a každý z prítomných malý kúsok chleba  omočí do neho a zje. To vraj 

preto, aby v dome nebola zvada, ale aby po celý rok hovorilo sa iba na sladké slova ako med. 

V Ladomirovej na Štedrý večer pri sviatočnej večeri, mamičky prstom namočeným do medu 

dievkam robili na čele krížiky a pri tom odriekavali: ,,Žeby ťa tak chlopci mali rady, jak pčoly 

mid“. Mládencom robili tiež to isté, pri čom hovorili tak: ,,Žeby na ťa lipili sja divčata, jak 

pčoly na mid“. V Rovnom bola obyčaj nechodiť na Andreja tam, kde mali včely.  

Hovorievalo sa o tom tak: 

Na Andrija nechoď do domu toho, 

De majuť uliv mnoho, 

De majuť pčoly svoji,  

Bo nebuduť tam roji. 

     V Roztokách  na svadbe pred čepením mladuche dávali do úst lyžičku medu, aby sa 

nevadila so svokrou a hovorila len sladké slova. V Beňadikovciach pri rojení včiel sadali na 

zem, že vraj i včely roj sadne na zem. V Bokši pri rojení bili palicou po starom hrnci, že vraj 

včely budú myslieť, že hrmi , že bude dážď a že vrátia sa do úľa. Vo Svidníčke na svadbe 

mladuche vplietali do venca halúzky zo stromu, na ktorý často sadávali roje včiel, aby vraj 

nevesta bola bohatá a mala mnoho potomkov. V Mlynarovciach verili, že pes, ktorý dostane 

med, že nikomu neublíži. 

     Včelárske príslovia, porekadla a porovnania vznikali súčasne  s rozvojom včelárstva tak 

ako povery. Používali sa pri dennej rozhovorovej praxi ako ostatná drobná prozová 

slovesnosť, napríklad: 

,,Rij što sja v máju vyrojiť, viz sina stojiť, ale piznišyj rij možeš vyšmarity na hnij“, alebo  

,,V medi i moloku je bohato liku“, ,,Zima bez ledu, jak kaša bez medu“, ,,Ľude radijuť litu 

a pčoly kvitu“, ,, Stratilo sja  teľa jak židiv hornec  z medom“. ,,Hoduj pčoly do Jana (6.7.), 

zrobjať z tebe pana“, ,,Studenyj juň, porožnij uľ“, ,,Bez matky pčoloňky, stračeny ditoňky“, 

,,Pčoly tišať sja kvitu, a hospodar litu“, ,,Chto mať pčoly mať mid, chto mať diti,mať smrid“ 

atď... 

     Rôzne porovnania z včelárskej oblastí sa tiež často používajú  v hovorovej reči aj v poézii. 

Obyčajne sťahujú sa na včeliu prácu, jej produkty a vlastností produktu, napr.: ,,Žnivare na 

pole, a pčoly z poľa“, ,,Solodkij jak mid“, ,,Mjahkyj ja visk“, ,,Cuker solodkij, med solodšyj, 

a son najsolodšyj“, ,,Usilovnyj jak pčola“, ,,Pčola z Božoho čola, a osa z čortovoho nosa“, 
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,,I moloka veľo škodiť, a medu tež“, ,,Tam de kvitok, tam i medok“, ,,Propal jak muďovy 

pčoly“, ,,Tak sja tvariš, jak byti pčoly vtekli“, ,,Divočky jak pčoločky“, ,,Pčoly to diti sonca“ 

atď... 

     Včelárska tematika je obsiahnutá  aj v ľudových piesňach. Existujú celé piesne s tou 

tematikou, alebo len častí, jednotlivé kuplety (slohy) danej piesne. Príklady: 

Jak sobi zaspivam, 

Holosom povedu, 

Chlopci do mňa lipnuť,  

Jak pčoly do medu. 

(Spievali vo V.Orlíku, ale pieseň je zo Zakarpátskej Ukrajiny) 

  

Alebo: 

Janičku, Janičku, 

Voz našu Haničku, 

Dasť ti otec volky, 

Korovu i pčolky 

 

Volky buduť orati, 

Korova dojity, 

Pčolky buduť sja ti 

Po sadi rojiti. 

(Zapisano v Ladomirovej) 

 

Alebo: 

Ej, Janičku, Janičku,  

Ej, što ti je na Ličku? 

Vkusila ňa pčolka , 

Ej, v zelenim hajičku. 

(Zapisano v Beňadikovciach) 

 

     Včelárska tematika je aj v ľudových svadobných piesňach, napr.: 

Oj, išli my, išli 

To snihom, to ledom, 

Dajte vy nám, dajte 

Palinočky z medom. 

 

Iši sja nam, iši 

Pčoly ne rojili,  

Žeby my vam, žeby 

Palinku medili. 

(Zapisano v Hrabovčiku) 

 

Alebo: 

A, dajte nam,dajte 

Palinky meďanoj, 

Ta my zaspivame 

Mamici svaľbjanoj. 

(Zapisano vo Vagrinci) 

 



 10 

     Vo vinšoch na Vianoce, na Nový rok alebo na Andreja, včelárska tematika je takto 

obsiahnutá: 

Vinčuju vam , vinčuju 

Na ščasťa, na zdravja, 

Žeby sja Vam korovy dojili 

A pčoly  rojili. 

 

My prinesli vam koľadu  

A, vy gazdo dajte medu, 

Bo jak nam nedate 

Ta nas pohnivate 

(Zapisano v Soboši) 

 

     Aj anekdoty sú s včelárskou tematikou napr.: 

Chvalil sja pčoľar susidovi, že toho roku je spokijnyj zo svojima pčolami. 

- A,što – zviduje sja susid – dobri znašali, bylo medu? 

- Ta mi -  povidať pčoľar – svekru dobri pokusali. 

(Zapisano vo Vagrinci) 

 

Alebo: 

Zyšli sja dvomi dobry kumove, a obidvome byli pčoľare, jeden mal pčoly i druhyj. Zviduje 

sja jeden druhoho: 

- Vašy, kume, pčoly prinesli toho roku medu? 

- Ta nemožu skaržytisja, chvala Bohu, prinesli. 

- A vašy, kume, jak  prinesli? 

- Mušu sja priznati, že jem iši do nich nepozerav, ale dumam, že prinesli, bo vylihujuť, 

povno jich na litaku 

Prišol kum do domu, že bude vyberati mid, všitko sobi prihotoviv, što ku vyberaňu treba. 

Otvoriv mednik, a medu tam nit. No i dumať sobi, što teper robiti? Pišov do kuma i zviduje 

sja: 

- Što vy, kume, robite, že vašy pčoly medu prinesli, a moji neprinesli? 

- Ta, kume,  znate, že všytko potrebuje svoje. I pčoly potrebujuť svoje. Ja davam  

pčolam rum, ked choču, žeby prinesli medu. A vy, kume, što davate? 

- Ja rum nedavam... 

Pišov kum do domu, rozpustiv u vodi dva kila cukru i vľav do toho deco rumu. Pčoly jak 

vybrali totu davku, litali, ale ne tak, jak druhyj raz. Opjanili – litali i padali na zemľu, stavali 

i znovu padali. Jak kum vidiv toto čudo, pišov do kuma skažytisja, že nedobri poradiv mu. 

A kum, žeby plano neobstav, povidať: 

- To vy, kume, musili ne dobri zrobiti. Ta tiko vy toho rumu dali? 

- Na dva kila cukru deco rumu. 

- Oj, ta to nefajno. Vy mali pčoly porachuvati, a na deviattisjač pčil, treba dati lem 

štamperlik rumu. Pčoly by sja neopili, dobri by robili i prinesli by medu. 

- Ta ja vam, kume , ďakuju za vašu radu. Vy rachujte svoji pčoly dale, a ja jich 

rachuvati nebudu. Nechoču ani pčoly, ani medu. 

(Zapisano od Petra Vodily,Miroľa) 

 

     Slovania zvykli hosťov vítať soľou a chlebom, ale ako hlavný znak slovanskej 

pohostinností bol med a z neho vyrábaný nápoj medovina. Je známe, že náš kraj v minulostí 

ovplyval bohatstvom medu. V prírode voňalo nektárom a v stromoch a kvetoch bzučanie 

včiel. 
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 Pamätníci hovoria, že boli aj také roky, že med tiekol z úľov, vlastne z klátov (pňakov), lebo 

vtedy ešte úle neboli, tiekol ako voda. Že med ľudia používali nielen ako sladidlo, ale aj ako 

liek proti mnohým ľudským neduhom a chorobám. Hovorí sa, že med lieči dvanásť chorôb. 

     Dnes okrem medu poznáme aj ďalšie včelie produkty, ktoré ľudia používajú ako liečivé 

prostriedky, je to – materská kašička, propolis, včelí jed a peľ. V šesdesiatých rokoch na 

včelárske aktívy , schôdze, prednášky chodieval veľký včelársky odborník Štefan Juričko , 

odborný učiteľ včelárstva, riaditeľ Základnej školy vo Fijaši. On na svojej prednáške 

o chove včelích matiek , dotknul sa materskej kašičky a jej liečivých účinkoch. Ako príklad 

uviedol, ako si sám na nohe vyhojil ekzém (lišaj) pomocou materskej  kašičky. Zdôraznil, že 

konzumovanie materskej kašičky je jedna z foriem liečenia. Podľa jeho príkladu pomáhali si 

aj iní včelári a pomohli si. Potvrdil to priateľ Ján Slimak, ktorý si tiež kašičkou pomohol. 

Dodávka materskej kašičky na výrobu liekov: 

 

Rok dodávky 1979 1980 1981 1982 1983 1984 

Množstvo v [g] 916 392 501 412 531 1 200 

Hodnota v [Kčs] 12 366 5 211   6 760 5 562  7 452 16 200 

 

     Základná organizácia na základe zmluvy v uvedených rokoch dodala ( odovzdala) 

2 963 g materskej kašičky naším farmaceutickým závodom. 

 

     Výdatné znášky medu v tomto kraji ovplyvali okrem prírodných bohatých zdrojov lesov a 

lúk aj medotvorné rastliny, ktoré boli špeciálne siate. Predovšetkým bola to pohánka (tatárka), 

ktorú siali trikrát do roka – na tri etapy, aby dlho medovala a počas leta bola bezpečná znáška. 

V Dobroslave to realizovali takto: v prvej etape siali ju 18. týždeň po Vianociach (7.januára 

podľa starého kalendára), asi v polovici mája, v druhej etape 21. týždeň po Vianociach, asi 

začiatkom júna. A v tretej etape 25. týždeň po Vianociach, asi v druhej polovici júna. Tento 

systém praktizoval sa aj v ďalších dedinách na Makovici. Takto pohánka pre poľnohospodára 

dávala trojaký osoh: 1, pastvou pre včely, bohatý medonosný zdroj, 2, bola zdravým artiklom 

pre človeka. Z jej jadra vyrábali tzv. tatarčanu kašu , a mali na muku, z ktorej varili chutné 

ľudové jedla ( pirohy, halušky, 3, slama bola, ako chutný pokrm (paša) pre dobytok.. 

 

 

Rok Množstvo 

[kg]  

Počet včelstiev Počet členov Ø na  včelstvo 

[kg]  

1981 13 390  1 290  104 10,30 

1982 11 541  1 302 105 7,80 

1983 26 642 1 489 128 20,40 

1984 10 000 1 765  144 6,70 

1985 8 130 1 885 147 4,60 

1986 20 396 1 946 176 10,80 

1987 11 700  1 974 185 6,00 

1988 17 250 2 304 204 11,00 

1989 21 900 2 505  211 8,74 

1990 18 660 2 577 183 8,26 

     

      Odovzdanie medu pre verejné zásobovanie včelárov svidníckej ZO v rokoch 1981 – 

1990 udáva uvedená tabuľka. 

     Na základe uvedenej tabuľky môžeme zistiť dva pozitívne javy: 1, narastanie počtu členov 

v organizácií a 2, najbohatšiu znášku medu v roku 1983. 
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     Rok 1983 včelári na Slovensku nazvali rokom včelárskym. Bol to najbohatší rok za 

posledných 10 rokov na znášku medu nielen u nás vo Svidníckom okrese, ale na celom 

Slovensku. U nás v okrese znáška na jednu rodinu činila vyše 20 kg kvalitného medu. Aký 

bol rok po stránke poveternostných pomerov?  

     Zápis počasia v tomto 1983 roku bol nasledovný: Na Vianoce 25.12.1982 i na Nový rok 

1983 pršalo, bolo blato a také sychravé a daždivé počasie pretrvalo až do 19.1.1983. Dva dní 

predtým 17.1.1983 napadol sneh 20 – 25 cm do blata – zem nebola zamrznutá.  

19.1.1983 bol prvý mráz -8˚ C a nastala veľká fujavica až 50 km/hodinu. Také počasie trvalo 

až do konca januára. Začiatok februára 1983 bol teplý, až v druhej polovici februára boli 

niečo pod nulou mráziky. Snehu nebolo, len trochu v lesoch. Koncom februára nastali 

chladnejšie dní, trochu pripadlo snehu a mrazy dosahovali nad -10˚ C. V druhej polovici 

marca nastalo oteplenie a potom nastalo skoro dva mesiace sucho, nepršalo a neboli ani 

mrazy. Potom 9. mája 1983 výdatné pršalo – prišla prvá jarná vlaha. Potom nastalo oteplenie 

s ideálnymi podmienkami nektárovej činnosti rastlín. Tak pretrvalo až do 18. júna 1983. V ten 

deň trochu spŕchlo, ale sucho bolo naďalej. V noci z 18. na 19. júna celú noc pršalo i ráno do 

10˚˚ hodiny. Potom zase nastalo oteplenie, ale pomaličky končila aj včelárska znáška. Toto 

uvádzame preto, že nakoľko sa splnila predpoveď porekadla, v ktorom sa hovorí tak: 

,,Jaka zima, také lito“, alebo ,,Zima bez ledu, kaša bez medu“. 

 

 

     Funkčné obdobie predsedov, tajomníkov a hospodárov Základnej organizácie SZV 

vo Svidníku od založenia organizácie – 1934 do 1990: 
 

Priezvisko predsedu  Rok začiatku funkcie  Rok konca funkcie 

Pribula Ján 1934 1945 

Choma Vasiľ* 1945 1964 

Jurč Andrej  1964 1984 

Duleba Andrej 1984 1987 

Kidala Peter 1987 1990 

Vodila Peter 1990 1991 

   

Priezvisko tajomníka Rok začiatku funkcie  Rok konca funkcie 

Ing. Minajev Michal 1934 1945 

Kovaľ Ján 1945 1959 

Sklenka Teodor 1959 1967 

Duleba Andrej 1967 1969 

Boršč Ján 1969 1971 

Macko Vasiľ 1971 1983 

Michalič Juraj 1983 1986 

Ing. Kostik Pavel 1986 1987 

Durkot Jozef 1987 1993 

   

Priezvisko hospodára Rok začiatku funkcie  Rok konca funkcie 

Boňko Michal 1934 1945 

Slimák Ján 1945 1985 

Hutňan Pavel 1987 1990 

Fejko Jozef 1990 1993 

 

*Choma Vasiľ zomrel: 1969 
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     Ročné limity odmeňovania funkcionárov za posledné roky boli nasledovné: 

Predseda - 25 % čiastka z členského, 

Tajomník – 45 % čiastka z členského, 

Hospodár (pokladník) – 35 % čiastka z členského 

 

     Spolupráca dvoch okresných včelárskych organizácií – svidníckej a stropkovskej bola a je 

na dobrej úrovni. Mnohé včelárske prednášky a včelárske akcie konali sa spoločne napr.:   

    V roku 1971 na včelárskej výstavke v Stropkove brali účasť aj svidnícki včelári. 

Vystavovali 10 rôznych exponátov starých bezramkových úľov. 

     V dňoch 23. a 24. novembra 1985 na včelárskej výstave v Brne, obidve organizácie 

uskutočnili spoločnú exkurziu . Uskutočnili aj spoločné včelárske školenia – 31.márca 1985 

v Stropkove prednáška na tému: ,,Spolupráca včelárov s veterinárnou službou“. 

     21. apríla 1985 boli uskutočnené spoločné pohovory – skúšky na získanie osvedčenia 

spolupracovníkov s veterinárnou službou. Pohovory boli v Stropkove a 12 členov svidníckej 

organizácie získalo osvedčenie včelára zdravotníka po absolvovaní písomných a ústnych 

skúšok. 

     13. apríla 1986 spoločné školenie v Stropkove o najnovších poznatkoch  pri včelárení 

racionálnom. Prednášku vykonal známy včelársky odborník Ing. Pavel Čavojský 

z Liptovského Hrádku. 

     24. augusta 1986 spoločná účasť na poľnohospodárskej výstave s včelárskou prednáškou 

na aktuálne včelárske témy v Stropkove. 

     Tak dalo by sa pokračovať. Tu treba povedať: Čo znamenajú dobré susedské vzťahy, 

ľudskosť a tolerancia. 

 

     Medzi najpopulárnejších včelárskych prednášateľov a odborných včelárskych 

učiteľov, čo svidníckym včelárom vedecký aj praktický pomáhali zveľaďovať včelársku 

prácu a ktorí včelárstvo tu na Makovici dvíhali z primitívneho do racionálneho včelárenia boli 

to:      

 

Priezvisko prednášateľa Zamestnanie Bydlisko 

Cirhan N. úradník Svidník 

Fedorovič Karol učiteľ Svidnička 

Pribula Ján učiteľ Vyšný Orlík 

Juričko Štefan učiteľ Fijaš 

Kotulič Peter učiteľ Jurková Voľa 

Krajňak Ján učiteľ Bardejov 

Tarcala Jozef učiteľ Bardejov 

Vodila Peter úradník Svidník 

 

 

     Včelárske kuriozity, ktoré rozprávali včelári  - pamätníci: 

 

     Jozef Figa (nebožtík) zo Svidničky, starý včelár, hovoril o tom ako možno nájsť včely 

v lese.  

Prvý spôsob: Položiť nádobu s trocha medom na okraj lesa. Vôňa medu priláka včely. Sadajú 

na nádobu, pojedajú med a keď sa najedia odlietavajú smerom ku svojim hniezdam. Podľa 

smeru odletu hľadajú sa včely. 

Druhý spôsob: Chodenie po lese v rukách s cievkou (trubica), naplnená medom, za ktorým 

idú včely. Keď do otvoru cievky naidu včely, cievku potom zatvoríme a keď sa včely medu 

najedia, potom po jednej vypúšťame z cievky. Tak sledujeme let vypustenej včely. Za 
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smerom jej letu ideme a keď sa nám stratí z dohľadu , pustíme ďalšiu včelu. Tak pokračujeme 

– púšťame ďalšie včely a za ich smerom letu dostaneme sa až k včeliemu hniezdu. Tak 

hľadáme  včely v lese. 

 

     Ján Lakata (nebohý) zo Svidníka rozprával: Sedel prekrásny vták na vysokej čerešní. 

Tadiaľ, popod čerešňu , išiel poľovník a mal pušku na pleci. Zbadal toho krásneho vtáka 

a myslel, že ho zastreli. Zdvihol pušku z pleca a začal mieriť na vtáka. Keď sa postavil, že 

bude strieľať v tom okamihu sadla mu včela na ruku. Poľovník sa zľakol, a keď včelu z ruky 

zháňal, ona ho štipla. Potom už zabudol poľovník na vtáka, ktorého včela zachránila od istej 

smrtí. 

 

     Jozef Hlivjak z Beňadikoviec hovoril o príhode, ako včely zachránili človeka – vojaka: 

V druhej svetovej vojne odzbrojovali Nemci slovenských vojakov. Bolo to tuna pod Duklou, 

koncom augusta 1944. Časť vojakov Nemci zajali a časť rozutekala sa, skrývajúc sa po lesoch 

a dedinách. V Beňadikovciach zbadali Nemci takého vojaka a chceli ho chytiť. A keď ho 

chytali, on zahnul do dvora, kde mali na podstienke včely. Za úle sa hodil i tam ležal. Nemci 

behali švandrekajúc po všetkých zakutiach dvora, ale za úle sa neopovážili pozrieť. Včielky 

vtedy lietali húfom, lebo bol to pekný slnečný deň, ktorý spolu s včelami zachránili človeka – 

vojaka. 

 

Vyznamenaní včelári za mnohoročnú včelársku prácu, alebo za prácu vo výbore včelárskej 

organizácie. Vyznamenanie udelila Základná organizácia SZV vo Svidníku: 

 

Priezvisko vyznamenaného Bydlisko Rok udelenia Spôsob vyznamenania 

Kuderjavý Ján Svidník  1967 Diplom 

Friga Jozef st. Svidnička 1970 Bronz.plaketa s včel. dznakom 

Soľanka Lukaš Svidnička 1970 Bronz.plaketa s včel. dznakom 

Jurč Andrej Svidník  1971 Bronz.plaketa s včel. dznakom 

Slimak Ján Svidník  1971 Bronz.plaketa s včel. dznakom 

Demčak N.Mirošov 1972 Bronz.plaketa s včel. dznakom 

Keselica N.Mirošov 1972 Bronz.plaketa s včel. dznakom 

Choma Vasiľ Svidník 1972 Bronz.plaketa s včel. dznakom 

Kotulič Peter Jurkova Voľa 1972 Bronz.plaketa s včel. dznakom 

Duleba Andrej Svidník  1978 Bronz.plaketa s včel. dznakom 

Vodila Peter Svidník   Bronz.plaketa s včel. dznakom 

Lažo Andrej Dobroslava  Bronz.plaketa s včel. dznakom 
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     Zima bola mrazivá (január, február, marec) dosahovala až -25˚ C i viac. Snehu bolo do 

výšky 30 cm a v lese až 1 m.  Apríl bol chladný, preto jarné práce boli opozdené až na 1 

mesiac. V mesiaci máji bolo teplo len pár dní. Väčšina dní boli chladné a pršalo. Začiatok 

júna bol teplý. Na zakvitnuté agáty sadali včely. Priniesli dosť dobre medu. Od 8.júna (deň 

Medarda) pršalo i ochladilo sa a takéto daždivé počasie trvalo až do 10.augusta. Medzi tým od 

20.júna do 26. júna bolo tropické teplo. Od 10. augusta počasie sa zmenilo, nastalo takmer 

tropické leto nad 30˚ C. 18. augusta ochladilo sa, poobede padal silný dážď. September bol 

pekný a včely ešte nosili. November bol mokrý, sneh a mráz trval takmer celý mesiac (-7˚ C) 

Oproti tomu december bol pomerne mäkký a dosť teplý, skoro bez snehu. 

     Na včelstvách počasie roka spôsobilo opozdený jarný prelet a následkom toho i znáška 

bola slabá. Len 4,6 kg medu v priemere pripadalo na jedno včelstvo v rámci organizácie. 

 

     Práca výboru a pléna základnej organizácie SZV vo Svidníku v roku 1985 konala sa na 

základe pracovného plánu. Počas roka uskutočnili sa 6 schôdzi výboru a 4 pléna (členské 

schôdze)Na každej plenárke okrem iného uskutočňovali sa aj školenia včelárov. Počas roka 

uskutočnili sa aj dva zájazdy a ďalšie akcie takto: 

     14. februára 1985 v zasadačke Národného frontu (NF) bola uskutočnená členská schôdza, 

na ktorej bolo vyhodnotené jesenné ošetrenie včiel za rok 1984, ako aj príprava na jarné 

ošetrenie v roku 1985. Okrem toho bola uskutočnená prednáška na tému: Všeobecne 

o jarných prácach na včelnici a spôsob ošetrenia včelstiev proti varroatoze jacobsoni. 

     17. marca 1985 bola prevedená výročná členská schôdza. Z hostí boli na nej prítomní Dr. 

Foff Arnoš z Humenného, člen ústredného výboru SZV a Ing. Lukačišín Jozef, predseda ZO 

včelárov v Stropkove. (Viď album strana 6) 

     31. marca 1985 uskutočnilo sa školenie včelárov svidníckej i stropkovskej organizácie 

v Stropkove. Prednáška na tému: Choroby včiel, ktorú predniesol Ján Krajňak, odborný učiteľ 

včelárstva z Bardejova. Prednáška bola zameraná ako príprava na záverečné skúšky včelárov 

pre spoluprácu s veterinárnou službou. 

     24.apríla 1985 uskutočnil sa v Stropkove pohovor s včelármi svidníckej a stropkovskej 

organizácie na získanie osvedčenia spolupracovníka s veterinárnou službou. Na tomto 

pohovore 12 členov svidníckej organizácie včelárov získalo preukaz včelára – zdravotníka. 

     Jednodňový zájazd 27.júla 1985 bol uskutočnený v Liptovskom Hrádku na Výskumnom 

ústave. Na zájazde sa zúčastnilo 40 členov našej včelárskej organizácie. 

     Včelárska schôdza uskutočnená dňa 27.septembra 1985, na programe ktorej bolo: 

1, Prednáška na tému: Práca včelára s včelami po celý rok. Prednášal Peter Kotulič, odborný 

učiteľ včelárstva z Jurkovej Vole. 

2, Prevzatie včelármi štátneho príspevku. 

3, Liečenie včelstva Avartinom – informácia 

     22. až 24. novembra 1985 bola uskutočnená spoločná exkurzia svidníckych 

a stropkovských včelárov  autobusom do Brna. V tomto čase 23. a 24. novembre 1985 bola 

zvolaná celoslovenská porada predsedov základných organizácií SZV v Nitre. Na porade 

zúčastnil sa Andrej Duleba, predseda ZO. Porada mala bohatý program a bola to prvá takého 

charakteru. Veľký dôraz kládol sa tam na  choroby včiel a povedalo sa, že na Slovensku 

okrem klieštika existuje už ďalšia ešte nebezpečnejšia choroba  včiel – mor včelieho plodu 

a roztočová nákaza. 

     4.septembra 1983 predseda základnej organizácie svidníckych včelárov Andrej Jurč zo 

zdravotných príčin vzdal sa funkcie a na základe toho vo výbore organizácie nastali určité 

personálne zmeny.  
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Členovia výboru v rokoch 1983 -1986: 

 

 

 

Predseda- Duleba Andrej 

 

Podpredseda- Kotulič Peter 

 

Pokladník- hospodár- Slimak Ján 

 

Tajomník- Michalič Juraj 

 

Členovia 

      -    Vodila Peter 

- Friga Jozef 

- Kidala Peter 

- Hlivjak Jozef 

- Macko Vasiľ 

-  

 

 

Členovia revíznej komisie v rokoch 1983 – 1986: 

 

- Kriľ Michal 

- Žižak Ján 
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     Vianoce podľa starého kalendára (7. január) boli na ľade, bol mráz. Napadol sneh a ležal 

až do druhej polovice marca. Hromnice ( 15.februáre podľa starého kalendára) boli tiež 

studené, mrazivé. Snehu bolo dosť i na lyžovanie. 10. marca nastalo oteplenie a prvý prelet 

včiel. Začalo rapídne topenie sa snehu. Rieky naplnili sa mútnou vodou. V druhej polovici 

marca oteplenie pokračovalo i nastali prvé jarné práce. Prvý týždeň apríla teplo dosahovalo 

rekordu – chodievalo sa v košeli. Ďalší týždeň apríla sa ochladilo, mrazy dosahovali až -7˚ C 

i viac. Stromom a kvetu nepoškodilo, neboli rozvité. Od 17. apríla začalo oteplenie, včely 

i ľudia pracovali na plné obrátky. Ku koncu mesiaca apríla teplo dosahovalo až 27 ˚ C i viac. 

7. mája nastalo ochladenie a koniec tropickej jari. Blahorodne poprchávalo. 6. júla od 10 

hodiny do 11 hodiny nastala búrka a padal hrad. Škody na zelenine a ovocí vznikli následkom 

hradu iba na Vyšnom Svidníku, Nižný bol ochránený, hrad obišiel. Jeseň bola pomerne pekná. 

21. septembra bol prvý mrázik (-2˚ C). 

     Počasie roku 1986 dá sa charakterizovať ako priaznivé. Lepšie ako minulý 1985 rok. To sa 

odzrkadlilo i na znáške medu. Priemer na jedno včelstvo – rodinu v obvode základnej 

organizácie pripadá 10,80 kg. 

 

 

     Práca organizácie v roku 1986: 

 

    14. januára 1986  bola uskutočnená schôdza výboru organizácie, na ktorej bol prejednaný 

program na výročnú členskú schôdzu a doriešený návrh kandidátky na zloženie nového 

výboru. 

     15.februára 1986 – výročná členská schôdza, na ktorej za hostí bol prítomný Ján Žatkovič, 

tajomník základnej organizácie SZV v Stropkove a člen ústredného výboru SZV v Bratislave 

(viď album strana 3 až 16). 

 

Zloženie: 

 

novozvoleného výboru  ZO – SZV: 

Predseda: Kidala Peter 

Podpredseda: Kotulič Peter 

Hospodár, pokladník :Hutňan Pavel 

Tajomník: Michalič Juraj 

Členovia: Duleba  Andrej , Vodila Peter, Slimak Ján, Macko Vasiľ, Hlivjak Jozef 

 

revíznej komisie: 
Predseda: Kriľ Michal 

Členovia: Žižak Ján, Goriščak Michal 

 

     25.márca 1986 výbor ZO – SZV prejednal záležitosť o stave neorganizovaných včelárov 

v obvode organizácie, aby sa zapojili do akcie liečenia včelstiev proti klieštikovi (varroa 

Jacobsoni). Za každé ošetrenie včelstva neorganizovaných včelárov vybrať 2 Kčs 

(organizovaní včelári zadarmo ). Odmietnutie ošetrenia sa trestá. 

     Členská schôdza a školenie 6. apríla 1986. Prednáška na tému: Jarný rozvoj včelstiev, 

predniesol Peter Kotulič, odborný učiteľ včelárstva. 
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     Spoločná schôdza svidnických a stropkovských včelárov 13. apríla 1986 v Stropkove. Na 

schôdzi bol prítomný riaditeľ Výskumného ústavu  včelárskeho z Liptovského Hrádku, Ing. 

Valent Čavojský CSc. Prednášal na tému: Najnovšie poznatky pri racionálnom včelárení. 

     26.apríla 1986 uskutočnil sa aktív tajomníkov základných  organizácií SZV 

Východoslovenského kraja v Košiciach. Na aktíve za svidnícku organizáciu bol Prítomný 

Andrej Duleba, člen výboru. Na aktíve bolo zdôraznené to, že každá organizácia má 

predkladať správu z výborových a členských schôdzi Ústrednému výboru SZV a okresnému 

dôverníkovi. Informácia o zdravotnom stave včelstiev v kraji a na Slovensku. Choroba včiel – 

mor a hniloba včelieho plodu sa šíri i tým, že včelstva sú oslabené chorobou klieštika. 

Predstaviteľ za MEDOS informoval, koľko medu bolo nám vrateno za jednotlivé kraje –

Západoslovenský 350 ton, Stredoslovenský 27 ton, Východoslovenský 23 ton. Za okresy 

Východoslovenského kraja najviac okres Košice a Bardejov. 

     Spoločná schôdza svidníckych a stropkovských včelárov dňa 24. augusta 1986 

s programom: 1, Beseda o najaktuálnejšej včelárskej tematike pod vedením odborného učiteľa 

a priateľa Jozefa Tarcalu z Bardejova, 

                       2, Včelárska výstavka – včelárske produkty a včelárske náradie. 

Schôdza bola v Stropkove. 

     4. september 1986 – schôdza výboru – príprava členskej schôdze 

     12. september 1986 – členská schôdza, program: 

1, Prednáška – Včelia pastva a príprava včelstiev na prezimovanie. Prednášal Peter Kotulič, 

odborný učiteľ včelárstva v Jurkovej Voli. 

2, Organizačné zabezpečenie jesenného liečenia proti klieštikovi. 

3, Prejednanie zájazdu  do Levíc na včelársku výstavu. 

4, Vyplatenie štátneho príspevku na zimné zakŕmenie včiel 1986 – 1987 
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     Január chladný, snehu napadlo 80 – 100 cm, mrazy dosahovali až -25˚ C -30˚ C. Sneh na 

niektorých strechách stavieb narobil škody, váhou zavalil strechu. V prvej polovici februára 

sa trochu uteplilo. 10. februára 1987 bol prvý včelí prelet a v druhej polovici sa znovu 

ochladilo, mrazy a pripadlo aj trochu snehu. Bola dobrá lyžovačka i korčuľovačka i na 

riekach.. 20. marca pripadol sneh a 21. marca praktický jarný deň +10˚ C tepla i pekný včelí 

prelet. Potom prišiel výdatný dážď. Prvé aprílové dní trochu chladné a daždivé. Posledné 

zbytky snehu sa rozpúšťajú . Druhá polovica bola ďalej chladná s nočnými mrázikmi -3˚ C. 

Prvý jarný deň apríla bol až 25. Teplo dosahovalo až 22˚ C, vtedy i včely aktívne pracovali. 

Potom opäť sa ochladilo. Mesiac máj praktický  bol teplý až suchý. Stromy zakvitli, ale 

ovocia nebolo. V lete bolo striedavé počasie. V septembri  celý mesiac bola pekná pohoda, 

boli aj mráziky -2 -3˚ C. Na poli sa bez ťažkostí pracovalo. Dni a noci boli teplé i v októbri. 

Mrazy (-8˚ C) začali až od 27.oktobra a tak trvalo až do 2. novembra. Zem bola zamrznutá, 

ale cez deň pri oteplení rozmŕzala- bolo teplo a slnečno. Prvý sneh napadol 21. novembra (25 

cm). Ten zmizol a v decembri celý mesiac bolo bez snehu. A taký bol aj nasledujúci mesiac – 

január 1988. 

     Hospodársky rok 1987 nevyšiel priaznivo pre Svidníckych včelárov. Jarné oteplenie sa 

oneskorilo a včelstva sa nedostali do sily pri rozkvete prírody. Priemer medu na jednu rodinu 

včiel v obvode svidníckej včelárskej organizácie pripadá iba 6,00 kg. 

 

     6. januára 1987 sa uskutočnila schôdza výboru ZO SZV, na ktorej bola urobená príprava  

výročnej členskej schôdze. Na funkciu tajomníka organizácie bol navrhnutý Ing. Pavel 

Kostík namiesto odstupivšeho Juraja Michaliča, ktorý zo zdravotných dôvodov vzdal sa 

funkcie. Na tejto chôdzi obdŕžali honorár takto: predseda organizácie 25 % z čistého 

členského príspevku, tajomník 45 % a pokladník 30%. 

     1. marec 1987- výročná členská schôdza usporiadaná v reštaurácii ,, Pobeda“. Na schôdzi 

bol zvolený za člena výboru a za tajomníka organizácie Ing. Pavel Kostík. Všetkým 

prítomným včelárom boli rozdané pásiky Avartinu 01  na jarné preliečenie včelstiev. 

     10. apríla 1987 uskutočnila sa schôdza výboru ZO, na ktorej bola daná informácia z aktívu 

tajomníkov ZO východoslovenského kraja. Informoval priateľ Kostík, tajomník ZO a povedal 

o agende a rozbore obežníkov ÚV, spôsoboch liečenia včiel Avartínom 01, o cene včelej 

matky- oplodnená matka 70 Kčs, neoplodnená 25 Kčs. Peter Kidala, predseda ZO 

informoval členov organizácie o odpredaji medu pre nákupnú inštitúciu MEDOS Galanta, že 

nám nebola ani jedna kanva medu vrátená pre zlu kvalitu. 

     19. júna 1987 – schôdza výboru. Na programe bolo: prejedanie preliečenia včelstiev 

v jarnom období. Informácia o príprave svetovej včelárskej výstave APIMONDIA vo 

Varšave, účasť. 

     13. septembra 1987 uskutočnila sa členská schôdza pod menom - ,,Včelárska nedeľa“, 

ktorá bola realizovaná na včelnici u priateľa Petra Kotuliča v Jurkovej Voli. Program: 

1, Výstava včelárskeho náradia 

2, Súťaž- výroba dna do úľa- teoretická a praktická inštruktáž (viď album str.17) 

     25. septembra 1987 – členská schôdza. Program: 

1, Výplata štátneho príspevku na zazimovanie včelstiev. Na rodinu 35 Kčs, z toho zrážky: 

6 Kčs pre ÚV SZV, 3 Kčs pre ZO, Kčs za pásiky Avartín 01 na preliečenie včelstva. 

2, Prevzatie liečiva Avartin 01 na liečenie včelstva v jesennom období. 

     18. decembra 1987 – schôdza výboru, na ktorej bola zhodnotená práca ZO za kalendárny 

rok 1987. V tomto roku bolo vysadené členmi organizácie 700 ks nektarodajných stromkov. 

     31. decembra 1987 následkom oteplenia sa uskutočnil prelet včiel. 



 20 

     R O K   1 9 8 8 

 
     Celý mesiac január bol bez snehu a teplo dosahovalo +3˚ C až +5 ˚ C. Tak trvalo až do 23. 

februára, keď napadol prvý sneh – 30 cm. 23. marca bol prvý jarný prelet včiel, teplota 

dosahovala až 15˚ C. 30. marca prvý teplý jarný deň 19˚ C, včely masovo vychádzali z úľov 

na prelet. Jaro teplé a leto až tropický horúce. V septembri bolo teplo celý mesiac, až koncom 

mesiaca sa ochladilo i spadol dážď, čo pomohlo oziminám, bolo sucho. Ďalší mesiac október 

bol tiež teplý až suchý. Teplota dosahovala 27˚ C. Prvý mráz bol 20. októbra, ktorý veľmi 

poškodil oziminám, lebo bolo veľmi sucho. 31. októbra  prvý sneh, ale v ten istý deň sa aj 

roztopil. V novembri v noci boli mrazy a tak ostalo celý mesiac. Lístie na stromoch ostalo do 

jari. December bol hmlistý, bez veľkej zimy a bez slnka. 

      

     Priemerná včelia znáška v roku 1988 v rámci ZO bola 11 kg. 

 

     7. január 1988 pracovná schôdza výboru ZO v hoteli Dukla. Program: Hodnotenie plnenia 

uznesení a kádrová príprava výročnej členskej schôdze, na ktorej bola navrhnutá kandidátka 

nového výboru ZO. 

     24. januára 1988 sa uskutočnila výročná členská schôdza základnej organizácie 

Slovenského zväzu včelárov (ZO SZV) v reštaurácií  Verchovina vo Svidníku. Program: 

1, Otvorenie a voľba volebnej komisie. 

2, Správa o činnosti a hlavné úlohy ZO 

3, Správa o hospodárení a návrh rozpočtu pre rok 1988 

4, Správa revíznej komisie ( obidve správy predniesol Michal Kriľ) 

5, Diskusia, ktorá sa točila hlavne o nemociach včiel a ich liečení 

6, Voľba výboru ZO, revíznej komisie a delegácie na piaty zjazd Ústredného výboru   

    Slovenského zväzu včelárov (ÚV SZV), delegátom bol zvolený Jozef Durkot 

7, Schválenie uznesenia , plán práce a sociálnych záväzkov 

8, Záver 

     Po skončení výročnej členskej schôdzi bol podaný slávnostný obed v reštaurácií 

Verchovina. 

 

     Výbor základnej organizácie, zvolený na VČS 7.januára 1988: 

 
Predseda: Peter Kidala 

Podpredseda: Peter Kotulič 

Tajomník: Jozef Durkot 

Pokladník – hospodár: Pavel Hutňan 

Členovia: Peter Vodila, Jozef Hlivjak, Vasiľ Macko, Michal Alexovič, Miroslav Berežný 

 

     Revízna komisia: 
 

Predseda: Michal Kriľ 

Členovia: Ján Žižak, Peter Potoma ( viď album str. 18) 
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     20. marec 1988 členská schôdza s nasledovným programom: 

1, Otvorenie uskutočnil Peter Kidala, predseda organizácie. 

2, Jarné ošetrenie včelstiev liekom Avartin 01 – informoval predseda organizácie Peter 

Kidala. 

3, Prednášky na tému: a1, Získavanie materskej kašičky 

                                    a2, Tlmenie rojivostí včiel 

    Prednášali – Peter Kotulič a Peter Vodila. 

4, Rôzne a záver 

     Zo 74 prítomných včelárov, desiati diskutovali a kládli otázky k uvedeným témam. Obidve 

témy zbudili zvýšený záujem u prítomných.  

    Na  uvedenej schôdzi bol prvý ráz vyberaný takzvaný členský vklad (poplatok) 20 Kčs a za 

včelí liek proti klieštikovi – Avartin 01 po 2 Kčs.. 

 

 

     31. júla 1988 – členská schôdza s prednáškou na tému (aktuálna): Mor a hniloba včelieho 

plodu. Prednášal MVDr. Ľudovít Roško, krajský zmocnenec a člen ÚV SZV v Bratislave, 

bytom v Košiciach. Uvedená choroba včiel – mor a hniloba včelieho plodu, v tomto období na 

Slovensku bola už zaznamenaná vo viacerých okresoch. V našom okrese – svidníckom ešte 

nebola, ale v susednom bardejovskom už bola. Prednášateľ poznamenal , že mor a hniloba 

včelieho plodu je veľmi nebezpečná choroba včiel, ktorá pretrváva i dvadsať rokov ak sa 

dôkladne nevylieči. Ako predchádzať chorobe, lektor radil: 1. výkonná matka, 2. obmena 

včelieho diela, 3.silné včelstva, 4.dezinfekcia náradia (luh sodný), 5.liehom čistiť ruky ( 

rozpúšťa propolis ). 

     Príčinou choroby – mora hniloba včelieho plodu do značnej miery je klieštík (varroa 

Jacobsoni), ktorý oslabuje včelstva. 

 

     25. septembra 1988 – členská schôdza s programom: 1.Výplata štátneho príspevku na 

zazimovanie včiel 35 Kčs na jedno včelstvo ( rodinu ). 2.Prevzatie lieku proti klieštiku – 

Avartin 01, po tri pásiky. Za jeden pásik 2,50 Kčs. 3. Do 1.novembra 1988 každý včelár má 

zahlásiť o spáde klieštíka (spád pri prvom, druhom a treťom spálení pásika). 

     V kalendárnom roku 1988 boli uskutočnené i schôdze výboru, spolu päť. Posledná bola  

28. decembra 1988, na ktorej bola zhodnotená činnosť výboru za ročné obdobie. Výsledky 

práce boli hodnotené kladne. 

 

Rok Množstvo medu v kg Počet včelstiev Počet členov Priemer na včelstvo v kg 

1988 17 250 2 304 204 11,00 

 

     Tabuľka určuje množstvo odpredaného medu včelármi (organizovaní) ZO SZV vo 

Svidníku, cestou nákupného strediska Jednota (SD) pre Medos Galanta. 1 kg medu 35 Kčs. 
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     Počasie roka celkovo bolo priaznivé. Celý január bol takmer bez silných mrazov, bolo 

zamračené celý čas. Prvý slnečný deň v tomto mesiaci – 23. a 24. január. Potom ďalej 

zamračeno s malými mrázikmi -3˚ C až -5˚ C v noci. 11. februára ďalší slnečný deň a 17. 

februára druhý slnečný deň. Inač február bol celý pomerne teplý, bez silných mrazov – v noci 

do -5˚ C, cez deň +5˚ C. Snehu len málo pripadlo. 22. februára bolo +8˚ C tepla a bol to prvý 

včelí prelet. Od 15. apríla do 15. mája bolo veľmi chladno i dážď. Siať ani sadiť sa nedalo. Až 

potom nastalo oteplenie. Koncom júna a začiatkom júla spolu desať dní bolo horúco, sucho. 

Horúčava vystúpila až nad 30˚ C, bolo tropické leto. Polovica a koniec júla až do 10. augusta 

nastalo ochladenie a dažde. September bol tiež chladný, až do 6. októbra. Potom nastalo 

oteplenie, a tak vydržalo celý mesiac. November bol tiež teplý, spočiatku +15˚ C až +20˚ C 

cez deň, v noci bolo hmlisto. Včelstva znášali a matky dlho plodovali. Prvý mráz 13. 

novembra, 14. novembra posledný pekný deň. 15. novembra napadol prvý sneh. Chladno so 

snehom pretrvalo do 10. decembra a potom nastalo oteplenie +12˚ C. Sneh sa roztopil a zem 

rozmrzla. Dalo sa aj orať. 

 

     Na základe odpredaného medu, priemerná včelia znáška v roku 1989 činila 8,77 kg. 

Poznamenáva sa, že priemer znášky je oveľa vyšší, ak pripočítame med, ktorý včelári 

odpredali mimo obvodu organizácie a med pre seba. 

 

     Členská schôdza 5. februára 1989, spojená s prednáškou na tému: Jarné ošetrenie včelstiev 

a príprava včiel na hlavnú znášku. Prednášal Ján Krajňak, odborný učiteľ včelárstva 

z Bardejova. Peter Vodila zo Svidníka vo forme prednášky rozprával o rozvoji včelstiev 

v podmienkach nášho okresu. Prednášky boli podané na vedeckej úrovní. Ku predneseným 

témam sa prihovorili priatelia včelári  - Hlivjak, Kidala, Ksenič, Alexovič a Durkot. Tajomník 

organizácie Jozef Durkot informoval prítomných včelárov o jarnom liečení včelstiev 

Avartinom 01 proti klieštikovi a Fumagillinom proti nozeme. Na schôdzi bolo 65 prítomných 

organizovaných včelárov. 

 

     5. marca 1989 bola uskutočnená výročná členská schôdza (VČS) v reštaurácii Verchovina 

vo Svidníku. Správu o činnosti ZO a hlavných úlohách predniesol Peter Kidala, predseda ZO 

a správu o hospodárení organizácie Michal Kriľ, predseda revíznej komisie. V diskusii sa 

najviac hovorilo o spôsoboch liečenia včelstiev – najaktuálnejšia záležitosť včelárov. 

Diskutovalo 7 včelárov. Po plodnej diskusií bolo prijaté uznesenie, plán práce a socialistické 

záväzky. Na schôdzi boli rozdané pásiky Avartin 01 ( na jedno včelstvo jeden pásik). Cena za 

pásik 2 Kčs . Prítomní na schôdzi: 107 organizovaných včelárov. 

     4.júna 1989 – prednáška na tému: Právne záležitosti vo včelárskej praxi- uplatňovanie 

náhrady za škody, daň zo včelárenia a ďalšie predpisy o včelárení. Prednáška bola 

uskutočnená  v osvetovej besede v Stropkove, ktorú organizovala základná organizácia 

slovenského zväzu včelárov (ZO SZV) v Stropkove. Prednášal Ing. Hanzel z Košíc. Za 

svidnícku ZO SZV na prednáške bolo prítomných 15 včelárov. 

 

     2. júla 1989 výbor ZO SZV vo Svidníku organizoval: Včelársku nedeľu na včelnici 

priateľa Jozefa Hlivjaka vo Svidníku. Program:  

1, Praktická ukážka včelárenia 

2, Prednáška na tému: Príprava včelstiev na zazimovanie a ošetrenie Avartinom 01. Lektor 

Ján Krajňak z Bardejova. 
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3, Príprava zájazdu na včelársku výstavu v Šahách (zájazd sa neuskutočnil pre malo 

prihlásených). 

Akcia výboru ZO sa vydarila aj tým, že bol to pekný slnečný deň – pekná nedeľa. Prítomných 

bolo 75 včelárov. 

 

     Obežník č.1/89 výboru ZO SZV zo dňa 10.8.1989 informoval členov organizácie o: 

1, Vyplácanie štátneho príspevku na rok 1989/90. Príspevok je 35 Kčs na jedno zazimované  

včelstvo, ktoré pred zazimovaním bude obsadať minimálne 6 plastov. 

2, Pokyny na tlmenie varraozy (klieštika) včiel. Na jeseň 1989 je povinné trojnásobné 

ošetrenie včelstiev proti varraoze včiel (tri pásiky na jedno včelstvo). Príčinou tohto opatrenia 

je silné rozmnoženie klieštika. Cena pásika Avartinu 01 je 2,50 Kčs. 

 

     Výbor ZO 19.novembra usporiadal školenie včelárov. Téma: Choroby včiel a prevencia 

a prevencia proti chorobám. Lektor – MVDr. Ľudovít Rožko, krajský zmocnenec SZV  

v Košiciach , ktorý informoval prítomných včelárov, že choroba mor včelieho plodu je 

rozšírená takmer v každom okrese Slovenska a že vyšetrenie choroby treba realizovať cestou 

veterinárneho strediska. 

 

     Vo svidníckom okrese v obvode ZO SZV vo Svidníku následkom choroby – Moru 

včelieho plodu bolo zlikvidované spálením 35 rodín v mesiaci august 1989. 

 

 

     Organizačné a vecné záležitostí výbor ZO riešil na tzv. výborovkách . Okrem toho na 

výborovkách , výbor pripravoval jednotlivé členské schôdze a školenia. Počas roka bolo 

uskutočnených päť výborových schôdzi. Posledná schôdza výboru bola uskutočnená v hoteli 

Dukla vo Svidníku dňa 5. januára 1990, na ktorej kronikár Andrej Duleba informoval 

výbor ZO o obsahu a forme písania kroniky pre základnú organizáciu Slovenského 

zväzu včelárov vo Svidníku. 

 

Rok Množstvo medu v kg Počet včelstiev Počet členov Priemer na včelstvo v kg 

1989 21 900 2 505 211 8,74 

 

     Tabuľka určuje množstvo odpredaného medu včelármi ZO, ktorý odkúpila Jednota 

spotrebné družstvo (SD) vo Svidníku pre závod Medos v Galante. 
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     Dňa  21. januára 1990 v osvetovom zariadení v Stropkove sa uskutočnila prednáška na 

tému: O zdravotnej problematike včelstiev. Nariadená ÚV SZV v Bratislave. Prednášal 

MVDr. Rudolf Jedrejak CSc. Usporiadateľom prednášky bola ZO včelárov v Stropkove, 

ktorej sa zúčastnili aj včelári zo Svidníka. 

 

     Výbor ZO SZV vo Svidníku, dňa 18.februára 1990, usporiadal výročnú členskú schôdzu 

s programom: 

1, Otvorenie urobil Jozef Durkot, tajomník ZO, ktorý zároveň aj viedol schôdzu. 

2, Voľba komisií 

3, Správa o činnosti ZO a hlavné úlohy ZO. Predniesol Peter Kidala, predseda ZO. 

4, Správa o hospodárení, predniesol ju Michal Kriľ, predseda revíznej komisie. 

5, Diskusia. 

5, Schválenie uznesenia, plánu práce a záver, ktorý urobil predseda ZO Peter Kidala. 

     Za Ústredný výbor Slovenského zväzu včelárov v Bratislave na výročnej členskej schôdzi 

bol prítomný Ing. Jozef Novák z Humenného, ktorý informoval svidníckych včelárov o cene 

medu, ktorá v tomto roku bude upravená smerom hore, ale aj dole. 

Na schôdzi bolo prítomných 110 členov. O priebehu schôdze viď album str . 19. 

 

 

     Novozvolený výbor ZO SZV vo Svidníku: 
Predseda: Peter Vodila 

Podpredseda: Ing. Ján Hvozda 

Tajomník: Jozef Durkot 

Pokladník – hospodár: Jozef Fejko 

Členovia: Ján Žižak, Michal Alexovič, Jozef Hlivjak, Miroslav Berežný,  

                  Ing. Zdeno Vendeľ 

 

     Novozvolená revízna komisia ZO SZV vo Svidníku: 
Predseda: Michal Kriľ 

Členovia: Peter Potoma, Ing. Pavel Kostík 
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     Na požiadanie výboru Základnej organizácie Slovenského zväzu včelárov vo Svidníku  

prebral funkciu kronikára Michal Kriľ. 

 

     Menovaný bol povolaním učiteľ. Od roku 1972 pracoval ako metodik Okresného 

pedagogického strediska vo Svidníku. 

     Michal Kriľ sa narodil r. 1932 vo Vyšnom Mirošove. Ako učiteľ pôsobil na základnej 

škole v Cernine, Hunkovciach, Roztokách, Krajnej Bystrej a vo Svidníku. Včeláriť začal od 

roku 1958. Menovaný má určité skúseností z písania dedinských kroník v Roztokách 

a Krajnej Bystrej. Michal Kriľ v septembri 1991 odišiel do starobného dôchodku. 

 

     Rok 1991 pre včelárov nášho okresu bol rokom podpriemerným. V jari v čase kvitnutia 

stromov bolo chladno, znáška bola nízka aj v lete. Leto bolo veľmi bohaté na roje. Tohto roku 

sa veľmi rozmnožil klieštik. Maloobchodná cena cukru sa zvyšovala na 14,20 Kčs za 1 kg. 

Cena repkového medu poklesla na 16 Kčs za 1 kg. Aj s nákupom medu v tomto roku boli 

väčšie problémy ako po minulé roky. Celkove na rok 1991 včelári nebudú v dobrom 

spomínať. Málo bolo takých, ktorých príjmy prevýšili výdavky. 

 

 

Výročná schôdza 

 

     Výročná schôdza Slovenského zväzu včelárov obvodu Svidník sa uskutočnila v reštaurácii 

Verchovina dňa 25.2.1991 v dopoludňajších hodinách. Prítomných bolo 114 členov. Všetci 

sme sa do jednej miestností nezmestili. Výročnú schôdzu otvoril a viedol tajomník pán Jozef 

Durkot. Správu o činnosti za rok 1990 predniesol p. Peter Vodila. Kladne zhodnotil účasť 

i aktivitu členov výboru na výborových schôdzach. Vzhľadom nato, že v organizácií je už  

212 členov, predseda navrhoval schôdzu robiť aspoň v dvoch obvodoch. Pán Vodila verejne 

sa poďakoval pánovi Peckovi za Včelársku nedeľu, ktorá sa uskutočnila r. 1990 na jeho 

včelnici. Kladne hodnotil zájazd včelárov do Zakarpatskej oblastí  ZSSR. Výbor v uplynulom 

období vyvíjal úsilie o liečenie včiel proti moru, hnilobe a klieštikovitostí. Predseda na 

výročnej schôdzi zdôraznil, že zdravotnému stavu včiel každý včelár v súčasností musí 

venovať väčšiu pozornosť ako sme venovali po minulé roky. V posledných dňoch pred 

výročnou  schôdzou výbor zabezpečil 5 kg cukru na jedno včelstvo pre každého včelára. 

V ďalšom období, povedal pán Vodila, čakajú nás tieto úlohy: 

1. Určiť dôverníkov 

2. Zorganizovať chovateľov včelích matiek 

3. Zabrániť výrubu poľných čerešní 

4.Postarať sa o výsadbu líp 

5. Dosiahnuť dohodu o opeľovacej činnosti 

6. Zabezpečiť pre včelárov medonosné rastliny 

7. Smelšie a účinnejšie vo včelárskej praxi používať včelársku techniku 

8. Lepšie využívať znášku z lesov 

9. Osvojiť si techniku lepšej prípravy včiel na jarnú znášku 

10. Rozumne riešiť rojovú náladu včiel 

11. Zabezpečiť pre včelárov dostatok včelárskych potrieb 

12. Pri základnej organizácií vytvoriť podnikateľskú (ekonomickú) skupinu, ktorá sa bude   

     zaoberať odpredajom medu a včelích produktov  
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     Na tohtoročnej výročnej schôdzi sme sa po prvýkrát dozvedeli o nových (trojakých) 

cenách medu: 

Repkový med    16 Kčs za 1 kg 

Zmiešaný med  35 Kčs za 1 kg 

Lesný med        50 Kčs za 1 kg 

     Pán Fejko Jozef informoval prítomných včelárov o novom zákone daní z príjmov 

včelárstva. 

     Pán Durkot oboznámil včelárov s novými liekmi proti klieštikovi. Sú to:  

Taktic, Avartin 01 B90, Marvik, Sandoz, 

Odteraz si ich môžu včelári objednať u tajomníka p. Durkota. 

     Predseda kontrolnej a revíznej komisie  p. Michal Kriľ v revíznej správe kládne hodnotil 

prácu pokladníka našej organizácie p. Jozefa Fejku. Bolo konštatované, že evidencia 

účtovných dokladov bola zo strany pokladníka vedená precízne. Revízna komisia za 

nedostatok považuje hospodárenie s naším inventárom. Včelí úľ kúpený pre potreby 

včelárskeho krúžku užíva bývalý tajomník Ing. Pavol Kostík  a štyri postrekovače organizácie 

slúžia doposiaľ iba niektorým členom organizácie. 

     Do nového výboru  výročnou členskou schôdzou boli zvolení: Peter Vodila,  

Michal Alexovič, Ing. Hvozda Ján, Jozef Hlivjak, Jozef Fejko, Jozef Durkot, Miroslav 

Berežný, Ján Žižak a Vasiľ Macko. Za predsedu základnej organizácie výbor zvolil pána 

Petra Vodilu. 

     Členmi revíznej a kontrolnej komisie boli zvolení: Michal Kriľ, Ján Baka a Peter 

Potoma. Predsedom revíznej komisie sa znovu stal p. Michal Kriľ. 

 

 

Zmena predsedu ZO SZV vo Svidníku 

 

     Pán Vodila v mesiaci marci 1991 požiadal výbor o uvoľnenie z funkcie predsedu. Výbor 

jeho žiadostí vyhovel a zvolil za predsedu Ing. Jána Hvozdu. Nový predseda prevzal túto  

funkciu zápisnične na výbore 24.4.1991 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Dňa 19.mája 1991 výbor našej základnej organizácie Slovenského zväzu včelárov 

zorganizoval na včelnici pána Michala Alexoviča v Nižnom Orlíku Včelársku nedeľu. 

     Počasie túto nedeľu včelárom neprialo. Bol veľmi chladný a veterný deň. Účasť včelárov 

na podujatí bola veľmi dobrá. Väčšina včelárov prišla ku Alexovičovej včelnici na svojich 

autách. Cesta od mosta až po zákrutu na Jurkovu Voľu bola preplnená autami. Prítomných 

včelárov privítal nový predseda Ing. Ján Hvozda.  

     V prvej častí programu si včelári prezreli Alexovičovu včelnicu aj oddychovú chatu. Pre 

nepriaznivé počasie bolo potrebné zmeniť program. Dnešnú nedeľu nebolo možné vonku 

manipulovať so včelami, robiť preletáky a odložence. Pohotoví včelárski lektori p. Vodila a p. 

Kotulič dokázali racionálne využiť nedeľné chvíle pre ďalšie odborné vzdelávanie členov.       

     Pán Vodila informoval prítomných včelárov o problémoch, ktoré v tomto roku nepriaznivo 

doliehajú na včelárov. Podľa jeho mienky mnohí z nás nevedia dobre  včeláriť, dovoľujú 

včelám často sa rojiť. Preto p. Vodila podrobnejšie prednášal o štyroch metódach boja proti 

rojeniu včiel. Poradil včelárom odbornú literatúru, v ktorej sa možno dočítať o boji proti 

rojeniu včiel. 
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      Na tohtoročnej včelárskej nedeli sme sa dozvedeli, že tohto roku budú problémy 

s odpredajom medu. Preto najpočetnejší včelári si založili obchodnú spoločnosť VČELPROD 

na čele s Petrom Vodilom. Jej hlavnou úlohou bude predaj medu a iných včelích produktov. 

     Na základe požiadavky ÚV SZV pre počítačové spracovanie členskej evidencie treba, aby 

každý včelár písomne oznámil tajomníkovi svoje rodné číslo, počet včelstiev a stanovište 

včelstiev. 

   

     Leto 1991 bolo bohaté na rojivosť včiel. Včely sa rojili od mája až do polovice júla. Medu 

tohto roku na mnohých včelniciach  bolo pomenej ako po minulé roky, ale aj tak bolo ťažšie 

tento med odpredať. Niektorí bohatší včelári neodpredali svoj med ani do konca decembra 

1991. Holodňak Ján zamestnanec Jednoty Svidník vykúpil za rok 1991 iba 4 571 kg medu. 

Cena kvetového medu bola 35 Kčs za 1 kg. 

 

    Ústredný výbor Slovenského zväzu včelárov poskytol aj v tomto roku 35 Kčs na jedno 

včelstvo. Organizácia tohto roku registruje 212 včelárov s 2 431 včelstvami. Peniaze 

vyplácal dňa 29.9.1991 pokladník Jozef Fejko. Celkove vyplatil 27 692 Kčs. 

 

     V našej organizácii medzi najväčších včelárov v tomto roku možno započítať: 

 

 

Priezvisko včelára Bydlisko včelára Počet včelstiev 

Alexovič Michal Nižný Orlík 80 

Boršovský Andrej Svidník 60 

Kotulič Peter Jurková Voľa 54 

Hlivjak Jozef Svidník 50 

Pecko Anton Nižný Orlík 50 

Vodila Peter Svidník 42 

Vinjar Michal Vyšný Mirošov 42 

Miňo Milan Mestisko 40 

Kidala Peter Mlynárovce 30 

Liguš Vasiľ Bodrudžal 30 

 

 

      

Celoštátna konferencia včelárov 

 

     V dňoch  22. – 24. novembra 1991 v Bratislave sa uskutočnila 8. celoštátna konferencia 

včelárov. Zúčastnili sa na nej z našej organizácie bývalý a terajší predseda – p. Peter Vodila 

a Ing. Ján Hvozda. Na konferencii sa včelári okrem zdravotnej problematiky zaoberali sa 

včelou pastvou, kočovaním, životným prostredím, ale aj včelárskymi pomôckami 

a zariadeniami, používaním elektroniky vo včelárstve a ekonomikou včelárenia 

v podmienkach  trhového hospodárstva. Naša organizácia zaplatila účastníkom konferencie  

984 Kčs. Poznatky získané na konferencií p. Hvozda a p. Vodila odovzdajú všetkým členom 

na ďalších našich vzdelávacích podujatiach. 

 

Záznam za rok 1991 prerokovala a schválila výborová schôdza SZV vo Svidníku dňa 

21.1.1992 

 

Vlastnoručný podpis predsedu 

                                                                                                        Ing. Ján Hvozda 
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       Hospodárske výsledky organizácie za rok 1991 boli zverejnené až na výročnej schôdzi 

roku 1992, preto ich do kroniky zapisujem až vo februári 1992. Revízna komisia našej 

základnej organizácie konštatuje, že v uplynulom roku pokladník pán Jozef Fejko mal 

v poriadku evidenciu príjmov a výdajov. Vďaka iniciatíve výboru v minulom roku bol 

zabezpečený pre včelárov zlacnený cukor na jarné podnecovanie. Z tejto akcie sme pre 

organizáciu získali 19 000 korún. Vďaka tomu mali sme dosť finančných prostriedkov na 

odmeny funkcionárov ( 5 628 Kčs ), na odmenu kronikárovi Andrejovi Dulebovi za písanie 

kroniky (2 300 Kčs), na obed účastníkom výročnej členskej schôdze (2 760 Kčs). 

 

     V uplynulom roku cez pokladňu bolo prijatých  a vydaných 108 759 Kčs. Od Ústredného 

výboru Slovenského zväzu včelárov na zazimovanie včiel sme dostali 71 633 Kčs. Jednota  - 

spotrebné družstvo vo Svidníku  vykúpila od včelárov iba 4 571 kg medu v hodnote 160 000 

Kčs. Na jednu včeliu rodinu sa odpredalo v roku 1991 necelých 2 kg medu. Celkove včelári 

na rok 1991 nebudú spomínať v dobrom, lebo malo bolo takých, ktorých príjmy prevýšili 

výdavky. 

 

Výročná schôdza 

 

     Zhodnotenie práce včelárov za rok 1991 vo svidníckom obvode bolo hlavnou témou 

výročnej členskej schôdze, ktorá sa konala 23. februára 1992 v jedálni administratívnej 

budovy. Výročná schôdza ukázala, že v uplynulom roku neboli vhodné podmienky na 

výťažok medu. Činnosť výboru aj celej organizácie vo výročnej správe zhodnotil predseda 

organizácie Ing. Hvozda Ján. Podľa názoru predsedu v uplynulom roku zlepšovanie 

organizátorskej práce výboru základnej organizácie spočívalo v zlepšení práce obvodových 

dôverníkov. Prostredníctvom nich boli doručované liečiva na liečenie varriatozy včiel. 

 

     Za nových dôverníkov výročná schôdza zvolila týchto členov: 

 

Priezvisko a meno Pridelený obvod 

Duleba Michal Beňadikovce 

Liguš Vaiľ Bodrudžal, Miroľa 

Krajňak Teodor Cernina 

Vodila Peter Dubova, Cigla 

Kanský Jozef Hrabovčík 

Vanat Ján Kapišova, Dobroslava, Kružľova 

Frančak Vasiľ Korejovce, Hunkovce, Medvedzie, Porubka 

Rodak Ján Krajná Bystra, Krajná Poľana 

Durkot Jozef Kurimka 

Pasnišin Juraj Ladomírova 

Miňo Milan Mestisko 

Kidala Peter Mlynárovce 

Moriak Vasiľ Nižná Písana, Vyšná Písana 

Alexovič Michal Nižný Orlík, Jurková Voľa, Nižná Jedlova 

Kimak Michal Vyšný Mirošov, Nižný Mirošov 

Slimak Michal Vyšný Orlík, Kečkovce 

Derco Peter Nižný Komarník, Vyšný Komarník 
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Špak Peter Rovné 

Grocký Ján Svidnička, Vapeník 

Baka Ján Šarišský Štiavník, Rakovčik 

Fejko Jozef Svidník, sídlisko Belejovce 

Lažo Juraj Svidník, sídlisko Útra 

Macko Vasiľ Svidník, sídlisko Petržalka 

Hlivjak Jozef Svidník, sídlisko Východ 

Hutňan Pavel Stropkov, Stročín, Duplín 

 

 

     O hospodárení organizácie za rok 1991 správu prečítal pokladník Jozef Fejko. Revíznu 

správu podal predseda komisie priateľ Michal Kriľ. Schôdzu otvoril a viedol tajomník Jozef 

Durkot, ktorý zároveň ako člen Ústredného výboru SZV zastupoval na našej výročnej schôdzi 

tento orgán. Po rokovaní výročnej schôdze každý člen dostal zdarma obed. 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     V nedeľu 25. júna na včelnici Andreja Boršovského zišlo sa 80 včelárov na podujatí, ktoré 

sme pomenovali Včelárskou nedeľou. Prialo nám počasie, bol veľmi dobrý program, všetci 

prítomní včelári odchádzali z tohto podujatia veľmi spokojní. Prítomní včelári so záujmom si 

prezreli 30 ročnú mravenčiu prácu manželov Boršovských, ktorí dokázali na kúsku poľa 

(lesa) spraviť opravdovu pozemskú krásu. I keď je tu včiel na státisíce, žiaden včelár počas 

dopoludňa nebol uštipnutý ani jedinou včelou. Také mierne včely si želá každý včelár. Výbor 

Slovenského zväzu včelárov pod vedením Ing. Hvozdu pripravil na toto podujatie dobrý 

program, nikto sa tu nenudil. Najprv pán Boršovský hovoril o svojich 30 ročných 

skúsenostiach, praktický ukázal, ako utepľuje včely, aké pomôcky používa, pri zefektívňovaní 

práce so včelami. V ďalšom bode rokovania včelárskej nedele bola reč o nákupe medu. 

Tohtoročný včelársky rok sa ukazuje veľmi dobrý. Najlepší včelári (p.Kotulič a p. Vodila) sa 

priateľom pochválili, že tohto roku (do20.júna) z jednej rodiny vytočili až 42 kg medu. 

     Nemenej dôležitým bodom programu bola zdravotná problematika. Podľa nariadenia 

veterinárnych lekárov v lete tohto roku sa v našom okrese musia prekontrolovať všetky 

včelstva a zistiť či niekde nám nehrozí mor alebo hniloba včelieho plodu. 

     Na tohtoročnej včelárskej nedeli včelári formou dražby si kúpili 4 postrekovače a jeden úľ. 

Spomínaný inventár bol majetkom základnej organizácie, ale neslúžil pre všetkých členov. 

Predajom tohto inventára sa organizácia pozbavila prebytočného inventára. 

     Už je u nás včelárov dobrým zvykom, že na každom našom podujatí sa učíme. V našej 

organizácií mame vzdelaných a skúsených včelárov. O moderných formách včelárenia 

prednášali na slovo vzatí odborníci p. Kotulič Peter a Vodila Peter. Uvedomili sme si, že 

väčšina z nás ma ešte veľké rezervy vo včelárení, že stále nerobíme s včelami tak, ako nám 

včelárski učitelia radia. Preto mnohí z nás mame malo medu aj malo úžitku z namáhavej 

včelárskej práce. Z včelárskej nedele nikto z včelárov ne išiel domov hladný, lebo výbor sa 

postaral o chutný guláš, pre každého účastníka tohto podujatia. Takmer celé podujatie máme 

zvečnené na videozázname. Urobil ho súčasný kronikár Michal Kriľ. 
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    Na druhý deň po uskutočnení včelárskej nedele náhle zomrel náš priateľ, člen výboru 

Michal Alexovič. 

    Na pohrebe zosnulého sa za našu organizáciu zúčastnili: Ing. Hvozda Ján, Peter Vodila, 

Jozef Hlivjak a Michal Kriľ. Prítomní položili k rakve zosnulého veniec. Nad hrobom v Niž. 

Orlíku so zosnulým sa rozlúčil Peter Vodila. Menovaný prečítal tento prejav: 

 

Vážená  smútiaca rodina, 

Vážené  smútiace zhromaždenie, 

 

     Náhla smrť Michala zarmútila všetkých včelárov. V jeho odchode z našich radov strácame 

veľkého priateľa a neúnavného funkcionára , ktorý prispel na vytvorenie základov pre 

úspešné včelárenie v nových podmienkach. Bol iniciátorom a stal sa aj členom spoločností 

s ručením obmedzeným VČELPROD. Krutý a nečakaný jeho odchod prerušil všetko čo 

miloval a čomu sa venoval. 

 

     Vážený priateľ Michal, 

v mene všetkých včelárov ZO vo Svidníku, Ti ďakujeme za vykonanú prácu, plody ktorej 

budú navždy v našej pamätí. 

     Kvety, ktoré budú rásť na mieste Tvojho odpočinku, na ktoré priletia aj nasledujúce 

generácie tvojich včiel a tak tvoja manželka, deti a my všetci spoločne budeme uctievať tvoju  

celoživotnú prácu a nehynúcu spomienku. 

 

                                                                                       Nech Ti je ľahká rodná zem. 

 

     Po prejave pána Vodilu nad hrobom so zosnulým sa rozlúčil pravoslávny farár pán 

Liptak Ivan zo Svidníka. 

 

     O štyri dní náhle zomrel na srdečný infarkt aj farár Lipták. 

 

 

Horúce leto 

 

     V strednej a južnej Európe trvalo celý august veľmi horúce počasie. V tomto mesiaci na 

celom Slovensku veľmi málo pršalo. August 1992 prekonal teplotné rekordy za posledných 

40 rokov. Celkové sa dá povedať, že oteplenie je vyvolané skleníkovým efektom, a ten 

znečisteným ovzduším. Teploty v auguste dosahovali aj v našom Svidníckom okrese 34˚ C 

v tieni. Ochladenie prišlo so silným vetrom a dažďom v sobotu 5. septembra. V tento deň vo 

Vysokých Tatrách napadlo až 30 cm nového snehu. Aj my sme v nedeľu 6.9.92 museli 

v dome zakúriť do ústredného kúrenia. V predchádzajúcu nedeľu od horúčavy sa ťažko 

dýchalo. 

     Horúce letné dní prispeli k zvýšenej produkcii medovicového medu. Mnohí včelári 

vytáčali tohto roku med trikrát. Silné včelie rodiny vyprodukovali tohto roku 40 kg medu. 

     Bol som priamym účastníkom vytáčania medu z druhej znášky vo V. Mirošove. Z dvoch 

silných včelích rodín sme vytočili celu jednu 25 l kanvu medu. Pravda, boli ďalšie štyri 

rodiny, z ktorých sa nevytočila ani jedná plná kanva. Med od našich včelárov dvakrát 

vykupovali priatelia Dudko Mikuláš a Kidala Peter. Oni dvaja osobne odvážali med do 

Galanty. Za 1 kg medu v priemere vyplácali 35 Kčs. 

     Celkove v roku 1992 sa vykúpilo 15 750 kg medu. Ďalší med zostal nevykúpený. 
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Zdravotné prehliadky včiel 

 

     Štátna veterinárna správa spoločne so Slovenským zväzom včelárov  auguste a septembri 

1992 organizovali plošné ošetrenie všetkých včelstiev nášho okresu. Do tejto akcie výbor 

našej organizácie zapojil 25 včelárov, ktorí dostali ,, Preukaz včelárskeho odborníka pre 

spoluprácu  s veterinárnou službou“. 

     Na túto akciu boli vyškolení veterinárnym lekárom pánom Nedvědom dňa 7. júla 1992. 

MVDr. Nedvěd s touto akciou oboznámil širokú verejnosť prostredníctvom novín Dukla. 

Prehliadky všetkých včelích rodín sa robili za účelom zistenia nákazovej choroby moru 

včelieho plodu. Plošné vyšetrenie ukázalo, že aj u súčasného kronikára Michala Kriľa dňa 

25.8.1992 bol zistený mor včelieho plodu. Táto choroba bola zistená vo Svidníku aj 

u Michala Kaliňaka. Okresná veterinárna správa nariadila dňa 1.10.92 likvidovať všetky 

choré včelstva aj úle spálením. Tento pokyn bol realizovaný 15.10.1992. 

 

Hospodárske výsledky 

 

Rok Počet členov Počet včelstiev Množstvo medu Priemer na včelstvo 

1992 156 2003 15 750 kg 7,80 kg 

     To bola iba časť odpredaného medu. Niekomu sa podarilo med predať v sklíčkach na trhu. 

Niekto si med ponechal doma v kanvách. 

 

Prehľad finančného hospodárenia v roku 1992 

 

Príjmy:  

1, Úroky z vkladu  2 172 Kčs 

2, Za odpredaný avartín 200 Kčs 

3,  Za odpredaný inventár 570 Kčs 

4, Členské príspevky za 4 nových členov   80 Kčs 

5, Príspevok od ÚV SZV členom na cukor 42 292 Kčs 

 Príjmy spolu 45 314 Kčs 

 

Výdavky: 

1, Poštovné a kancelárske potreby 1 720 Kčs 

2, Odmeny funkcionárom 4 500 Kčs 

3, Cestovné výdavky 1 294 Kčs 

4, Nákup prístroja na meranie vodivostí medu 2 550 Kčs 

5, Kronikárovi za písanie kroniky 540 Kčs 

6, Za kyticu na pohreb Alexoviča 145 Kčs 

7, p. Vodilovi za prednášku 135 Kčs 

8, Nájomné za miestnosť 200 Kčs 

9, Podanie obedov na Včelárskej nedeli 

a výročnej schôdzi 

4 179 Kčs 

10, Príspevok členom na cukor 42 292 Kčs 

 Výdavky spolu 57 555 Kčs 

     Viac výdavkov sme si mohli dovoliť preto, lebo organizácia mala z predchádzajúcich 

rokov 30 000 Kčs úspor. 

Záznam za rok 1992 prerokovala a schválila výborová schôdza SZV vo Svidníku dňa 

5.3.1993 

Vlastnoručný podpis predsedu 
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R O K   1 9 9 3 

 
     Prvého januára vznikla samostatná Slovenská republika. Od začiatku februára platili u nás 

kolkované federálne peniaze, v jeseni tohto roku boli dané do obehu nové slovenské platidla. 

     Aj tento rok bol bohatý na znášku medu, ale problémom bolo predať med. 

     Zdravotný stav včelstiev sa nezhoršil, v našej organizácii nikde nebol zistený mor včelieho 

plodu. 

 

Počasie 

 

     Mrazivé počasie primerané zimnému  ročnému obdobiu prevládlo od 22. decembra 1992 

do 7. januára 1993. Ďalšie januárové dní boli pomerne teplé. Na deň výročia oslobodenia 

Svidníka (19.1.1993) v záhradke nám kvitli sirôtky. Hrmelo už 23.1.1993. Nový sneh v tomto 

roku napadol až 7.2.1993. Fujavica bola 19. a 23. februára. Šiesteho marca bolo - 15˚ C, 

10.4.1993 bolo u nás najchladnejšie ráno za posledných 40 rokov. 

     Veľkonočné sviatky boli odeté do snehu, neboli to ešte sviatky jari. Najlepšia lyžovačka 

bola cez jarné prázdniny. 

     Jarný prelet včiel sa veľmi oneskoril, lebo celý marec bola zima. Sneh sa roztopil až 

v apríli. 

     Tohtoročné leto bolo veľmi suché a horúce. Teplé letné dní prispeli k bohatej znáške 

medu. 

     Nová zima začala pomerne skoro. V druhej polovici novembra napadal sneh. Dvadsiateho  

novembra bol mráz -16˚ C. December bol pomerne teplý a daždivý. Namiesto sneženia u nás 

takmer každý deň pršalo. Vianoce a Silvester boli na blate. V západnej Európe boli 

v tohtoročnom decembri veľké záplavy. 

 

Výročná schôdza 

 

     Výročná schôdza Slovenského zväzu včelárov vo Svidníku sa uskutočnila v reštaurácií   

U Slimaka (bývala Verchovina) dňa 30. januára 1993. Bola sobota, voľný deň. Zo 156 

organizovaných včelárov na výročnej  schôdzi bolo prítomných iba 75 členov. Za Ústredný 

výbor Slovenského zväzu včelárov na našej výročnej schôdzi bol prítomný Ján Homulka 

(pozri fotografiu v albumu na str. 27). 

     Schôdzu otvoril a riadil tajomník Jozef Durkot. V úvode schôdze minutou ticha si všetci 

uctili pamiatku od poslednej výročnej schôdze zosnulých včelárov. Tajomník spomenul 

Juraja Keselicu, Michala Alexoviča, Michala Mašu, Andreja Barylu, Michala Vyravca 

a Juraja Maťaša. Na výročnej schôdzi boli osobitne privítaní  noví členovia našej 

organizácie: Lažo, Bugeľ, Špak, Siňar. 

     Správu o činnosti  za uplynulý rok predniesol predseda organizácie Ing. Ján Hvozda. 

Správu o hospodárení  organizácie predniesol pokladník pán Jozef Fejko. Revíznu správu 

o hospodárení prečítal predseda revíznej komisie p. Michal Kriľ. 

     V diskusií vystúpili: 

- Štefan Zelizňak poinformoval prítomných o poznatkoch z účastí na 9. Medzinárodnom 

kongrese včelárov v Bratislave. 

- p. Peter Kidala hovoril o problémoch výkupu medu. Odporučil výboru organizovať 

kurzy medového pečiva. 

- p. Miň Milan o sa dotazoval o dani z pridanej hodnoty o zabezpečenie cukru pre 

včelárov. 
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- p. Peter Vodila nastolil otázky našich rezerv vo včelárení. On včelári s dvoma 

medníkmi, preto dosiahol v roku 1992 z jednej včelej rodiny 52 kg medu. 

- p. Jozef Durkot radil včelárom ako si zabezpečiť lacnejší cukor na zazimovanie včiel. 

- p. Ján Homulka diskutoval o úspechoch a problémoch súčasného včelárenia na 

Slovensku. Za ÚV SZV prisľúbil, že aj v roku 1993 včelári dostanú 35 korún na jedno 

včelstvo. 
     Výročná členská schôdza verejným hlasovaním zvolila týchto členov do výboru: 

Ing. Hvozdu Jána, Zelizňaka Štefana, Vodilu Petra, Kidalu Petra, Hnata Mikuláša, 

Potomu Petra a Skaska Jána. Za predsedu organizácie členovia výboru zvolili  

Ing. Hvozdu Jána. Za tajomníka bol zvolený Štefan Zelizňak. Za pokladníka výbor zvolil 

Petra Vodilu. 

     Do revíznej komisie boli zvolení: Michal Kriľ, Michal Maša, Michal Goriščak. 

Predsedom  revíznej komisie naďalej zostal Michal Kriľ. 

     Počas prestávky aj po schôdzi bola premietnutá videokazeta zo Včelárskej nedele z roku 

1992. Po schôdzi všetkým členom bol podaný obed, počas schôdze na stoloch bolo 

občerstvenie. 

 

Činnosť výboru 

 

     O dobru prácu našej včelárskej organizácie sa stará výbor na čele s predsedom Ing. 

Hvozdom. Administratívnu prácu organizácie zabezpečuje tajomník Štefan Zelizňak. 

V priebehu roka výbor zasadal 10 krát. Problémom bola zasadacia miestnosť. Výbor zasadal 

na strážnici civilnej obrany (u p. Vodilu), ráz v kancelárií Slovenského zväzu záhradkárov, 

raz v dome u priateľa Skaska, ráz v dome Štefana Zelizňaka. Organizácia nemá toľko 

finančných prostriedkov, aby si mohla dovoliť nájomné za miestnosť. 

     Výbor na svojich zasadnutiach riešil tieto otázky: 

- zaoberal sa prípravou výročnej schôdze a výkupom medu 

- pripravoval program včelárskej nedele 

- hodnotil hospodárenie organizácie 

- zabezpečil kontrolu včiel proti moru včelieho plodu 

- zabezpečil pre členov organizácie liečiva proti varroatoze 

- pokúšal sa zabezpečiť zľavnený cukor pre včelárov 

- zabezpečil vyplácanie štátneho príspevku na zazimovanie včelstiev v sume 35 Sk na 

jedno včelstvo 

- urobil skúšky kvality medu (vodivostí) 

- dobre spolupracoval s veterinárnym lekárom 

 

     Vďaka dobrej práci výboru aj v súčasných ťažkých ekonomických podmienkach naša 

organizácia nespí, pulzuje v nej riadny život. 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Na tradíciu včelárskych nedieľ , organizovaných vo včelniciach známych pokrokových 

včelárov, výbor našej organizácie nechce zabúdať. Na základe plánu práce, o ktorom sa naši 

včelári dozvedeli už na výročnej schôdzi , sa uskutočnila 6.júna 1993 v Šarišskom Čiernom 

u priateľa Vodilu včelárska nedeľa. Počasie včelárom prialo. Účastníci tohto vydareného 

podujatia pri pamätnej tabuli rusínskeho básnika Alexandra Pavloviča si kyticou kvetov  uctili 

pamiatku Makovického buditeľa. Potom si prezreli včelnicu nášho najúspešnejšieho  včelára 
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Petra Vodilu. Tu sa všetci účastníci presvedčili , súčasní úspešní včelári včelária s dvoma 

medníkmi. 

     Pán Vodila všetkých prítomných počastoval svojim dobrým vínom.  

     O včelárskom podujatí u včelára Petra Vodilu širokú verejnosť informoval aj ukrajinský 

rozhlás v Prešove.(Pozri album, str.32) 

 

 

Problémy 

 

     V tomto roku sa neorganizoval výkup medu a metráky ho ostalo u včelárov. Na domácom 

trhu viazol odbyt medu pre jeho relatívne vysokú cenu. V obchode 1 kg medu stoji 70 Sk. 

Kilogram cukru v obchode toho roku sme kupovali za 18 Sk. Časopis Včelár uverejnil inzerát, 

že podnikateľ kúpi med po 17 korún za 1 kg. Do konca roka sa mnohým včelárom nepodarilo 

odpredať svoj med. Náš odborný učiteľ včelárstva Peter Kotulič na Jurkovej Voli ešte 

koncom decembra 1993 mal u seba 18 plných kanvíc nepredaného medu 

     Zlý odbyt medu, zvyšujúce náklady na včelárenie prispeli k tomu, že aj v našej svidníckej 

organizácií Slovenského zväzu včelárov poklesol počet včelstiev v tomto roku o 112. 

     Pri výkupe medu od včelárov sa tohto roku vôbec nečinila Jednota, spotrebné družstvo 

a spoločnosť našich veľkých včelárov VČELPROD sa ani svojej činností takmer neujala 

a skrachovala.  

     V minulom roku sme zaznamenali nerovnomerný spád klieštika u jednotlivých včelárov. 

Tam kde neboli dobre podnecované včely v mesiaci auguste a v jesennom období sa 

nevenovala zvýšená pozornosť ošetrovaniu proti klieštikovitostí , včely v zimnom období 

neprežili (Vaňugovi a Šmajdovi). 

 

 

Príspevok na zazimovanie včiel 

 

     Štátny príspevok na zazimovanie včelstiev v sume 35 Sk na jedno včelstvo sa vyplácal až 

15. novembra 1993. Peniaze boli poukázané Ústredným výborom Slovenského zväzu 

včelárov veľmi neskoro. V tento deň si z rúk pokladníka Petra Vodilu včelári vybrali  

66 185 Sk na zazimovanie 1 891 včelstiev. 

      

 

Hospodárske výsledky 

 

Rok Počet členov Počet včelstiev Množstvo medu Priemer na včelstvo 

1993 169 1 891 28 365 kg 15 kg 
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Prehľad 

finančného hospodárenia v roku  1993 

 

 

 

 

Zostatok z roku 1992  ................................................... 30 359 Sk 

 

 

 

Príjmy: 

Úroky z vkladu  ....................................................................240 Sk 

Príjem od členov a 20 Sk....................................................3 380 Sk       

Príjem zo zápisného od členov a 1 Sk za včelstvo..............1 891 Sk 

Príjmy spolu .................................................................. .. 5 511 Sk    

 

 

 

Zostatok z roku 1992 + Príjmy spolu.............................35 870 Sk    

 

 

 

 

Výdavky: 

Za  obed na výročnú schôdzu...............................................3 542,10 Sk     

Odmeny funkcionárom.........................................................2 837,50 Sk 

Zakúpenie katalógu.................................................................127,00 Sk    

Cestovné..................................................................................163,00 Sk 

Kancelárske potreby................................................................417,30 Sk 

Poštovné................................................................................1 565,00 Sk 

Poplatky za vedenie účtu.........................................................240,00 Sk  

Výdavky spolu ....................................................................8 891,90 Sk         

 

              

 

Naša včelárska organizácia na konci roku 1993 vlastnila..27 638,31 Sk 

 

 

Záznam za rok 1993 prerokovala a schválila výborová schôdza SZV vo Svidníku dňa 

9.februára1994 

 

Vlastnoručný podpis predsedu 
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R O K   1 9 9 4 

 
Počasie 

 

     Začiatok a koniec roka bol bez snehu. V prvej polovici januára sa dalo orezávať ovocné 

stromy. Silnejší mráz začal až 24. januára. Najchladnejšie  v tomto roku bolo v prvej polovici 

februára. Prvý jarný prelet včiel bol 1. marca. Ôsmeho  marca nám  v záhradke začali kvitnúť 

kaktusy. Víchrica v tomto roku bola 14.márca. Apríl bol daždivý. Koncom apríla mnohí 

včelári nasadili na silné včelstva medníky. Pri jarnom liečení včiel proti varrooze bol nízky 

spad klieštika. 19. apríla v noci bol mráz. Na rozkvitnutých marhuliach zamrzol kvet. Mesiac 

máj bol mokrý. V nedeľu 22.mája bola silná búrka s ľadovcom. Za pol hodiny silného lejaku 

sa naplnili koryta potokov. Tohtoročný júl bol najteplejší u nás v tomto storočí. Od 19. júna 

do konca júla v tomto roku u nás nepadol dážď. Horúce počasie s rekordnými vysokými 

teplotami  zaznamenali na Slovensku meteorológovia koncom júna a celý júl 1994. 

Najhorúcejší deň v tomto storočí u nás bol 320. júl 1994. V tieni u nás na poludnie bolo 36˚C. 

     V júli tohto roku v celom našom obvode včelári točili tmavý medovicový med, ktorého 

cena bol 52 Sk za 1 kilogram.  Julova znáška medu u mnohých včelárov bola bohatá. 

     Jedenásteho augusta o 14 hodine bola vo Svidníku veľká víchrica. Len v blízkostí nášho 

domu vietor zlomil 2 staré lipy a 5 ovocných stromov, poškodil nám strechu na dome. 

Z budovy okresného úradu vo Svidníku vietor strhol plechovú strešnú krytinu.  

     Tohtoročná jeseň pre poľnohospodárov aj včelárov bola v celku priaznivá. 5. decembra 

bola u nás veľká poľadovica. Od námrazy sa v lese lámali konáre stromov. Silvester bol teplý. 

Cez deň pri zamračenej oblohe bolo 7˚C. 

     Zvláštnosťou  tohto roku bolo, že u nás väčšia časť líp vôbec nekvitla. 

 

 

Činnosť výboru 

 

     Výbor našej organizácie zostal po celý rok v tom istom zložení ako v minulom roku . 

Zišiel sa sedemkrát. Zvolával ho tajomník pán Štefan Zelizňak. Pretože naša včelárska 

organizácia nemá žiadne priestory, výbor sa schádzal na strážnici skladu Civilnej obrany, 

v reštaurácií Družba, v Ukrajinskom múzeu, v dome pána Skaska a v kancelárií Slovenského 

zväzu záhradkárov. 

     Na svojich zasadnutiach výbor riešil také problémy: 

- zabezpečoval prípravu Včelárskej nedele 

- staral sa o zvyšovanie úrovne výchovnovzdelávacej a odbornej činnosti včelárov 

- riešil otázky zdravotnej problematiky včiel a zabezpečil liečiva proti varrooze včiel. 

- nadviazal spoluprácu s múzeom Rusinsko – ukrajinskej kultúry 

- za spolupráce s veterinárnym lekárom robil prehliadky zdravotného stavu včiel 

- zabezpečil pre včelárov lacnejší cukor 

- zabezpečil medonosné dreviny pre včelárov. 

     Každé naše podujatie bolo v tomto roku zamerané na zvyšovanie odborného rastu všetkých 

našich členov. 
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Výročná schôdza 

 

     V piatok 14. januára 1994 vo veľkej zasadačke Okresného úradu vo Svidníku sa 

uskutočnila výročná členská schôdza našej organizácie. Schôdza sa začala o 14 hodine za 

účastí 82 členov – včelárov. Tento deň bolo teplé počasie, pršalo. V prírode po snehu nebolo 

ani stopy. Schôdzu otvoril tajomník organizácie pán Zelizňak Štefan. Privítal prítomných 

a osobitne privítal najstaršieho nášho člena pána Slimáka Jána. Minutou ticha sme si uctili 

v minulom roku zosnulých včelárov.  

     Výročnú správu o činnosti organizácie predniesol Ing. Ján Hvozda. V správe zvlášť 

rozobral boľavý problém väčšiny našich včelárov – výkup medu. 

     Správu o hospodárení a návrh rozpočtu organizácie na rok 1994 predniesol pokladník 

organizácie pán Peter Vodila. 

     Správu revíznej komisie predniesol jej predseda pán Michal Kriľ. 

K predneseným správam diskutovali: 

     Pán Peter Kidala hovoril o problémoch s výkupom medu. Prítomným včelárom prisľúbil, 

že v tomto roku on zabezpečí  výkup všetkého ponúkaného medu.   

     Pán Pecko Anton žiadal, aby každý včelár si včas objednal liečivá proti klieštikovitostí 

a požiadal tajomníka, aby liečiva dával najprv tým včelárom, ktorí si liečivo objednali. 

     Predseda organizácie  informoval prítomných o novom daňovom zákone. 

     Pán Ján Baka žiadal, aby sme všetci bránili výrubu líp a iných medonosných stromov. 

     Tajomní organizácie poblahoželal všetkým včelárom, ktorí v tomto roku sa dožili 50, 60, 

70 rokov. 

     Predseda návrhovej komisie pán Peter Potoma prečítal návrh na uznesenie. 

      

     Výročná členská schôdza  prijala za nových členov našej organizácie piatich mladých 

včelárov (Leščišina, Munku, Berežného, Petriska a Alexoviča Jaroslava). 

     Po ukončení výročnej členskej schôdzi bola pre všetkých prítomných včelárov podaná 

večera v reštaurácii.  

 

Včelárska nedeľa 

 

     V poradí už po piatykrát sa zišli včelári z obvodu Svidník na Včelársku nedeľu. Toto 

vzdelávacie podujatie sa uskutočnilo 5. júna 1994 v areáli skanzenu vo Svidníku. Včelári si 

v prvej častí nášho podujatia posedeli na dubových laviciach pri starej krčme na 

,,Furmanskom dvore“. Tu si vypočuli z úst MVDr. Michala Zozuľaka prednášku o chorobách 

včiel. Doktor Zozuľak vyhodnotil zdravotný stav našich včiel kladne. Mor ani hniloba 

včelieho plodu pri jarných prehliadkach nebola zistená. Bolo zistené iba zvápenatenie 

včelieho plodu. 

     S poznatkami z Valného zhromaždenia Slovenského zväzu včelárov v Žiline oboznámil 

prítomných včelárov Štefan Zelizňak – tajomník našej organizácie. 

     Ing. Ján Hvozda oboznámil včelárov s novou včelárskou pomôckou – feromonovým 

rojochytom. Povedal, že včelár si ho môže zadovážiť aj svojpomocne. 

     Pán Vodila Peter na včelárskej nedeli vysvetľoval problematiku chovu silných včelstiev. 

Silné včelstva nedosiahneme bez mladých matiek. Pri chove matiek treba mať na včelnici 

niekoľko základných včelárskych pomôcok, ako je oplodniačik, plemenáčik a materinec. 

Ukázal ich praktické využitie. Ďalej nás súčasne najlepší lektor, Peter Vodila vysvetľoval 

včelárom, ako sa dajú chovať matky. 

     Otázku výkupu medu vysvetlil pán Peter Kidala. Prisľúbil prítomným, že sa pousiluje, aby 

tohtoročný med od včelárov bol vykúpený. 
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     Na včelárskej nedeli si prítomní prezerali výstavku historických úľov, ktoré sú v expozícii 

Múzea ukrajinskej kultúry. 

     Po skončení podujatia všetci účastníci podujatia dostali teplý guláš. 

 

 

Včelárska nedeľa  I I 

 

     V rámci tematického programu  Národopisné leto 94 sa v priestoroch skanzenu vo 

Svidníku podarilo zorganizovať podujatie s veľmi priaznivým ohlasom verejností. Základná 

organizácia Slovenského zväzu včelárov vo Svidníku v rámci programu venovala pozornosť 

poradenskej a osvetovej činnosti v chove včiel. Nechýbali tu ani ukážky historického 

včelárenia v dobových úľoch. Pán Peter Vodila doniesol na toto podujatie v sklenom obale 

živé včely. Takto si mohli prezrieť živé včely zblízka aj prítomné deti. Tajomník organizácie 

každého dospelého účastníka ponúkol chutnou medovinou. Pracovníčka  múzea páni Anna 

Chudiková ponúkla prítomných účastníkov podujatia medovým pečivom a prítomné deti 

z Detského domova medovníkmi. 

     Včelársky výbor sa postaral o ukážky najnovších úľov a rojochyt. Ing. Hvozda predvádzal 

rozbor vodivostí jednotlivých druhov medu. Pán Vodila názorne ukazoval ako racionálne 

chovať matky. 

     Pán Hvizd Michal z múzea Ukrajinsko – rusínskej kultúry vo Svidníku sa postaral o dobrú 

hudbu, takže na spoločnej akcii nechýbal ani spev a tanec. 

     Počasie prítomným prialo, akcia včelárov aj múzejníkov sa veľmi vydarila. Tohtoročná 

druhá včelárska nedeľa sa uskutočnila 24. júla 1994. (pozri pozvánku v albume str. 30) 

 

 

Cukor pre včelárov 

 

     V jarných mesiacoch tajomník pán Štefan Zelizňak podľa požiadavky včelárov objednal 

pre včelárov zľavený cukor. Cukor doviezli 23.3. z cukrovaru Sereď v päťdesiat 

kilogramových vreciach. Za 1 kilogram cukru u Zelizňaka včelár zaplatil 14 Slovenských 

korún. V obchode v tom čase kilogram cukru stal 18 Sk. Koncom tohto roku cena cukru sa 

zvýšila na 22 korún. 

 

 

Výkup medu 

 

     Tohto roku včelári našej základnej organizácie vyprodukovali viac medu ako po minulé 

roky i keď počty včelích rodín sa znížili o 76. Niekedy sa nákup medu organizoval výlučne 

prostredníctvom spotrebného družstva Jednota. V súčasností sa Jednota prestala zaujímať 

o výkup medu. Výkup medu sa podujal robiť člen našej organizácie pán Peter Kidala 

z Mlynároviec. Menovaný vykúpil a odviezol do Galanty med od všetkých našich včelárov, 

ktorí mali med na predaj. V jeseni 94 Peter Kidala odviezol nakúpený med dvakrát do 

Galanty. Naši včelári predali do Galanty 200kanvic medu. Svetlý med sa vykúpil po 30 korún, 

kvetový zmiešaný med po 38 korún a tmavý medovicový po 52 slovenských korún za 

kilogram. 

     Ďalší svoj med včelári predávali med v drobnom balení. Niektorí včelári predávali svoj 

med v drobnom balení do našich predajní. Preto sa Vodilov, Hlivjakov a Alexovičov med dal 

kúpiť v potravinárskom obchode, predajni Zelenina aj v Drogérii. 

     Mnoho tohtoročného medu vykúpili od nás Poliaci, lebo v Poľsku v súčasností je med 

drahší. 
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     Súčasné okolností naučili včelárov obchodovať s medom. Napríklad pán Vodila pravidelne 

chodí na výstavné trhy do Košíc a Prešova predávať med. 

     Podľa tohtoročnej úrody sa dá usúdiť, že naši občania zvýšili osobnú spotrebu medu. 

Vďaka lepšej informovaností a súčasnej osvete naši občania v súčasností konzumujú omnoho 

viac medu ako po minulé roky. 

     Priemerná tohtoročná znáška medu z jednej rodiny bola 20 kilogramov. Včelárovi Petrovi 

Kidalovi v Mlynárovciach včely do jedného úľa doniesli v priemere 47,5 kilogramov medu. 

Len niečo menej medu doniesli tohto roku včely Michalovi Vinjarovi v Nižnom Mirošove 

a Petrovi Vodilovi v Šarišskom Čiernom. 

 

 

Rozdelenie 

včelárov podľa počtu včelstiev 

Rok Do 5 Do 10 Do 20 Do 30 Do 40 Nad 40 

1994 54 46 43 11 8 2 

 

 

Zoznám  

včelárov našej základnej organizácie, 

ktorí tohto roku chovali viac než 20 včelích rodín 

 

1 Boršovská Anna Svidník 52 

2 Zelizňak Štefan Svidník 45 

3 Pecko Anton + Motyka J. Nižný Orlík 40 

4 Miňo Milan Mestisko 40 

5 Hlivjak Jozef Svidník 40 

6 Vodila Peter Svidník 37 

7 Vinjar Michal Mirošov 37 

8 Ing Alexovič Jaroslav Nižný Orlík 36 

9 Kidala Peter Mlynárovce 35 

10 Žižak Ján Svidník 31 

11 Varchol Michal Dubova 30 

12 Hnat Mikuláš Svidník 26 

13 Kotulič Peter Jurková Voľa 25 

14 Hutňan Pavel Stropkov 25 

15 Frančak Vasiľ Korejovce 24 

16 Kimak Ján Dobroslava 24 

17 Špak Peter Rovné 24 

18 Štefanišin Michal Vyšný Orlík 24 

19 Stojak Emil Mestisko 22 

20 Špak Ján Mlynárovce 22 

21 Matkobiš Dušan  Mestisko 22 

 

 

Príspevok na zazimovanie včelstiev 

 

     Aj v tomto roku všetci včelári dostali od štátu príspevok 35 korún na jedno včelstvo. 

Peniaze boli poukázané až po zakŕmení včiel v mesiaci októbri. Pokladník Peter Vodila 

vyplatil 164 včelárom na 1 815 včelstiev 63 000 slovenských korún . 
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Mor včelieho plodu znova vo Svidníku 

 

     Štátna veterinárna správa  spoločne s členmi výboru Základnej organizácie Slovenského 

zväzu včelárov p. Hvozdom a Zelizňakom uskutočňovala v jari klinické prehliadky včiel. Boli 

prekontrolované včely Gerekové a Iľkaninové v Krajnej Poľane. Nikde nebol zistený mor ani 

hniloba plodu. 

     V jeseni bol zistený mor včelieho plodu u včelára Dulebu Emila vo Svidníku. 

Komisionálne bolo Dulebovi spálených všetkých 8 včelích rodín. 

 

 

Medonosné dreviny 

 

     Až v decembri doviezli do Svidníka z Kráľovej pri Senci medonosné dreviny, ktoré boli 

hradené ministerstvom poľnohospodárstva . Tajomník ich podelil včelárom. 

 

 

Prehľad finančného hospodárenia v roku 1994 

 

Zostatok z roku 1993.................................................................................27 638,00 Sk 

 

Príjmy: 

Úroky z vkladu..............................................................................................2 301,34 Sk 

Členské príspevky a 5 Sk na jedno včelstvo.................................................9 075,00 Sk 

Príjem od členov na fond rozvoja.................................................................3 280,00 Sk 

Príjmy spolu:.............................................................................................14 656,34 Sk 

 

 

Výdavky: 

Za vedenie účtu................................................................................................412,13 Sk 

Strava na výročnú schôdzu............................................................................2 772,00 Sk 

Kancelárske potreby.........................................................................................663,30 Sk 

Poštovné...........................................................................................................978,00 Sk 

Telefónne poplatky ..........................................................................................139,20 Sk 

Cestovné na rôzne akcie................................................................................1 068,00 Sk 

Odmeny za vykonanú prácu..........................................................................1 674,00 Sk 

Odmeny funkcionárom...................................................................................5 949,00 Sk 

Občerstvenie na akciách výboru........................................................................245,80 Sk 

Desať % daň z odmien.......................................................................................847,00 Sk 

Výdaje spolu: ..............................................................................................14 748,60 Sk     

 

K 31.12.1994 organizácia  mala.................................................................27 551,00 Sk   
 

 

Hospodárske výsledky 

 

Rok Počet členov Počet včelstiev Množstvo medu Priemer na včelstvo 

1994 164 1 815 36 300 kg 20 kg 
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 R O K   1 9 9 5 

 
Počet včelárov: 168                                                                                   Počet včelstiev: 1 832 

 

 

Klimatické pomery 

 

     Zima 1994/95 bola u nás mierna. 

     Nový rok 95 sme privítali bez snehu. Sneh napadal až 8. januára 1995. Silný mráz bol 

u nás pätnásteho januára (-18˚ C). Koncom januára sa oteplilo a sneh v prírode sa roztopil. 

Prvý jarný prelet bol už 13.2.1995. Včely lietali aj 14.2.95. Tieto dva dní boli pekné, teplota 

cez deň vystúpila nad 10˚ C. Marec bol chladný, mokrý – nežičlivý na lietanie včiel. Na prvý 

jarný deň (21. marca) bola u nás snehová fujavica.  V marci tohto roku včely takmer vôbec 

nelietali. Mimoriadne chladná bola aj prvá polovica apríla. Väčšina dní bolo veterných. 

V prvej dekáde apríla často snežilo. Na Veľkú noc (17.4.95) nám vonku vo vedre zamrzla 

voda. Pekné dní boli 21. a 22. apríla 1995. Po tieto dní teplota vystúpila až na 27˚ C. Púpava 

začala kvitnúť 24. apríla. Posledný aprílový deň vo Svidníku zakvitli čerešne. V máji 

a začiatkom júna počasie bolo priaznivé  na vývin repky.  Kvitnúca repka tohto roku 

medovala veľmi dobre. Z jednej včelej  rodiny pri prvom vytáčaní  (7. jún) sme natočili 15 kg 

svetlého medu . Jún bol veľmi mokrý. Tohtoročný júl bol veľmi suchý a teplý. Celý júl 

nepadal dážď. Asi pre veľké sucho tohto roku lipa takmer nemedovala. Od 1. do 25. augusta 

bolo horúce počasie. Napríklad 20. augusta bola vo Svidníku bola rekordná najvyššia teplota 

31˚ C. V posledných augustových dňoch sa veľmi ochladilo a v Tatrách 29. augusta napadol 

sneh. September bol chladný a mokrý. Babie leto sa toho roku oneskorilo o 10 dní. Prvý 

a druhý októbrový týždeň bol veľmi teplý. Jedenásť október bol u nás rekordne teplý  

s teplotou až 26˚ C. Mnohí včelári z dôvodu oneskorenej dodávky cukru zakrmovali včely až 

v októbri.   

     Tejto jesene u nás veľmi rástli hríby, najmä podpňovky. Divé husi  zo severu na juh 

prvýkrát leteli už 16.10.95. 

     Prvý sneh napadol v noci 5. novembra. V Košiciach v tento deň bola snehová kalamita. 

Opravdivá zima s 20 cm snehovou prikrývkou bola u nás 6.11.95. Po týždni sa oteplilo a sneh 

sa roztopil. Prílev nového chladného vzduchu od severu do karpatskej oblastí vyvrcholil 23. 

novembra. Túto noc bol u nás mráz -14˚C, čo sú na túto ročnú dobu mimoriadne nízke 

teploty. Bol to u nás najchladnejší 23. november za posledných 50 rokov. Prvé dve dekády 

decembra boli bez snehu a väčších mrazov. Po 20. decembri sa silne ochladilo, napadol sneh, 

ktorý vydržal len do 25. decembra. Vianoce boli na mokrom snehu, niekde aj v našom okrese 

na blate. Na druhý vianočný deň napadlo 6 cm nového mokrého snehu. Po Vianociach sa 

veľmi ochladilo. Noc na 29. decembra 1995 bola tohto roku vo Svidníku najchladnejšia (-

19˚C). Na Silvestra bola krásna lyžovačka. Nový rok 1996 sme privítali pri teplote 0˚C. 

 

Činnosť výboru 

 

     Rok 1995 pre včelárov našej základnej organizácie Slovenského zväzu včelárov bol 

dobrým rokom. Našu organizáciu riadil 7 členný výbor na čele s predsedom Ing. Janom 

Hvozdom. V priebehu roka výbor zasadal 9 krát. Členov na zasadnutie zvolával osobne alebo 

telefonický  tajomní organizácie pán Štefan Zelizňak. Výbor aj tohto roku sa pričinil o šírenie 

včelárskej osvety a má zásluhu na zvýšení včelárskej produkcie včelárov v našom obvode. 

Včelárstvo v našej oblastí má už rad rokov dobrý kurz. Vďaka  činnosti výboru zdravotný 

stav našich včelstiev sa nezhoršil, v našom obvode tohto roku nikde nebol zistený mor 
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včelieho plodu. Vďaka aktívnej práci tajomníka bolo zabezpečené dostatočné množstvo 

potrebných liečiv proti klieštikovi. Tohto roku bez problémov sme zabezpečili odbyt medu od 

včelárov. Všetci včelári, ktorí mali záujem o kúpu zľaveného cukru , ho dostali. O našej 

včelárskej činnosti sa urobila foto aj video dokumentácia , naša činnosť je zdokumentovaná 

v kronike. 

     Doposiaľ nie je uspokojivá práca s mládežou. V našom obvode na žiadnej škole nepracuje 

ani jeden včelársky krúžok. 

     Za prácu pri organizovaní včelárskych podujatí a splnení celoročných úloh členovia 

výboru dostali za rok 1995 také odmeny: 

Ing. Ján Hvozda – predseda......................................................1 620 Sk 

Štefan Zelizňak – tajomník...................................................... 4 050 Sk 

Peter Vodila – pokladník..........................................................2 250 Sk 

Peter Kidala- člen výboru, vykupovač medu..............................360 Sk 

Peter Potoma – člen výboru........................................................270 Sk 

Ján Skasko - člen výboru..............................................................270 Sk 

Mikuláš Hnat - člen výboru........................................................270 Sk 

Michal Kriľ – predseda revíznej komisie...................................540 Sk 

 

 

Výročná schôdza 

 

     Uskutočnila sa 20. januára 1995 v Štátnom múzeu ukrajinsko – rusínskej kultúry vo 

Svidníku. Na nej sa zúčastnilo 65 včelárov – členov našej organizácie. Svojou aktívnou 

účasťou si všetkých včelárov uctil aj riaditeľ múzea Dr. Miroslav Sopoliga a pracovník múzea 

Michal Hvizď. Výročnú členskú schôdzu otvoril a viedol tajomník organizácie pán Štefan 

Zelizňak. Správu o činnosti výboru a celej organizácie prečítal predseda Ing. Ján Hvozda. 

Správu o hospodárení predniesol pokladník p. Peter Vodila. Revíznu správu prečítal predseda 

revíznej komisie p. Michal Kriľ. 

     Na tejto výročnej členskej schôdzi boli pamätnou plaketou SZV ocenení naši jubilanti 

včelári. 

1, Andrej Ksenič zo Svidníka z príležitostí 90. výročia 

2, Ján Slimak zo Svidníka z príležitostí 85. výročia 

3, Peter Kotulič z Jurkovej Voli z príležitostí 75. výročia 

4, Peter Kidala z Mlynároviec z príležitostí 70. výročia 

5, Peter Vodila zo Svidníka dostal medailu za propagáciu moderných metód včelárení 

     Ďalej boli diplomami vyznamenaní  16 včelári, ktorí sa vlani dožili 70, 60 a 50 rokov 

života. 

     Cez prestávku všetci prítomní včelári boli dobre občerstvení párkami a medovinou, ktorú 

urobil náš hospodár p. Peter Vodila. 

     V druhej častí rokovania výročnej schôdze kronikár Michal Kriľ pripomenul 60. výročie 

vzniku  Včelárskeho spolku vo Svidníku. Spomenul mená všetkých včelárskych 

funkcionárov, ktorí sa podieľali pri práci svidníckej organizácie od roku 1934. 

     Riaditeľ múzea Dr. Sopoliga pozdravil prítomných včelárov, pozitívne ocenil vlaňajšiu 

spoločnú akciu včelárov a múzea na skanzene. Vyzval nás na ďalšiu spoluprácu. 

     Tajomník organizácie p. Štefan Zelizňak nás informoval o Celoslovenskej porade 

včelárskych  funkcionárov v Žiline. Hovoril o združenom poistení včelárov, o jarnom 

ošetrovaní avartínom a o význame trúdieho diela. Zdôraznil potrebu jarnej prehliadky 

včelstiev. Nabádal nás , aby sme si predplácali  časopis Včelár. Toho roku zo 168 včelárov si 

časopis Včelár predpláca iba 58 členov. 
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     Peter Potoma diskutoval o význame medu pre zdravie ľudí. Zdôraznil, že súčasne v našich 

médiách sa často propagujú zápalky, nahé ženy, ale o mede sa nehovorí takmer nič. 

     Peter Kidala v diskusii venoval pozornosť výkupu medu. Vďaka jeho osobnej iniciatíve sa 

u nás v minulom roku vykupil  od včelárov takmer všetok med. Svetlý med sa toho roku 

vykupoval po 35 Sk za 1 kg a tmavý medovicový med po.... korún za 1 kg. 

     Peter Vodila diskutoval o modernom dvojnastavkovom včelárení a využívaní skorých 

jarných znášok. 

     Ďalší včelári obohatili rokovanie výročnej schôdze kritikou o nízkej cene medu, 

doporučovali zriadiť vo Svidníku predajňu so včelárskymi potrebami, lebo táto u nás veľmi 

chyba. Včelári žiadali vysádzať viacej medonosných rastlín , lepšie ako doposiaľ  využívať  

od včiel peľ a materskú kašičku. 

     Jozef Hlivjak odporučil včelárom zabezpečiť si cukor na jesenné zakrmovanie už teraz na 

začiatku roka. Mal pravdu, lebo v lete cukor zdražel o 5 Sk za kg. 

     Výročná schôdza schválila nové úlohy základnej organizácie pre tento rok, ktorý je 

posledným rokom činnosti výboru  v súčasnom zložení (viď album ku kronike na str.37). 

     Návrh na uznesenie z výročnej členskej schôdze prečítal Peter Potoma a záver schôdze 

urobil predseda organizácie. 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     V nedeľu 7. mája 1995 na včelnici Petra Kidalu v Mlynárovciach sa uskutočnila Včelárska 

nedeľa. Naši včelári do Mlynároviec na toto podujatie pricestovali na vlastných 

automobiloch. Z obce Mlynároviec ku Kidalovej včelnici išli pešo, lebo na poľnej ceste bolo 

veľa blata. Včelársku nedeľu pod lesnými stromami otvoril predseda ZO SZV Ing. Ján 

Hvozda. O svojich dlhoročných skúsenostiach zo včelárenia hovorili manželia Kidalovci. 

Peter a Anna. Tu sme sa dozvedeli, že páni Kidalová vie lepšie loziť po stromoch pri zbieraní 

rojov, ako jej manžel. Prítomní si posedeli pri ohni, boli občerstvení dobrou kávou. Pán 

Kidala pritom obhajoval nevyhnutnosť chovu silných včelstiev. 

     Tajomník p. Štefan Zelizňak venoval pozornosť mimoriadnemu zjazdu SZV v roku 1995. 

Delegátom na mimoriadny zjazd včelárov bol zvolený on, lebo sa najlepšie orientuje vo 

včelárskych záležitostiach a včelárskej legislatíve. 

     V druhej častí včelárskej nedele bola prednáška Petra Vodilu o hlavných zásadách prípravy 

včiel na jarnú znášku. Potom priamo pri včelách p. Kidala a p. Vodila prakticky predviedli 

ukážky nastavovania medníkov na plodiská.  

     Pán Peter Kidala úspešné včelári v úľoch typu B (rozmer 42x 27,5 cm). V našej  základnej 

organizácií Slovenského zväzu včelárov 70% včelárov chova včelstva v úľoch s rámikovou 

mierou 42x 27,5 cm v zostave plodisko a medník po 9 rámikoch. Asi 30% včelárov chova 

včely v Jednotnom úli s rámikovou mierou 37x 30 cm. V posledných dvoch rokoch v čase 

znášky začínajú včelári dávať na plodisko dva medníky. (viď album ku kronike na str.39).  

     Z tejto včelárskej nedele pán Michal Kriľ urobil videozáznam. 

 

 

Včelársky víkend 

 

     V záujme zvyšovania odborného rastu včelárov 16. júna 1995 bola zorganizovaná exkurzia 

našich včelárov na Včelársku farmu Geraltov v okrese Prešov. Na exkurzii bolo 42 včelárov. 

     Navštívili sme včelársku farmu MEDINA u najlepšieho včelárskeho odborníka v našom 

kraji Michala Vinca. Všetci sme obdivovali veľmi úspešnú prácu kočovného včelára, ktorý sa 

zameral mimo produkcie medu aj chov matiek. 
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     Pán Vinco nám ukázal svoje kočovné vozy vybavene vhodnými úľmi s odnímateľným 

dnom. Celé nedeľňajšie predpoludnie pán Vinco venoval našim včelárom, radil nám ako treba 

úspešne včeláriť. Mimo iného pán Michal Vinco je veľmi dobrý odborník na výrobu chutnej 

medoviny. Každý prítomný náš včelár si ochutnal z jeho medoviny, mnohí si medovinu tu 

kúpili a vo fľašiach doniesli na ochutnanie domov. Pár našich včelárov si donieslo 

z vydarenej exkurzie z Vincovej včelnice oplodnené mladé matky. Takmer z celej návštevy 

máme urobený video záznam a vydarený foto dokumentačný materiál. (pozri fotoalbum na 

str.40). Máme aj video. 

     Dňa 23.8.1995 rozhlas z Prešova (REGINA) informoval občanov nášho kraja o našom 

včelárskom podujatí u priateľa Vinca. 

 

Deň remesiel 

 

     V piatok 15.9.1995 na štátny sviatok a súčasne aj sviatok cirkevný, na sviatok 

Sedembolestnej Panny Márie v priestoroch Národopisnej expozície múzea v prírode 

svidníckeho skanzenu prebiehali Dní európskeho kultúrneho dedičstva. Mimo iných 

organizácií sa predstavili na tomto podujatí aj včelári. Našu činnosť organizovali členovia 

výboru. Aj našu včelársku expozíciu si pozreli všetci návštevníci skanzenu. Niektorí si kúpili 

od nášho predsedu Ing. Hvozdu po fľaši medu. Najväčší záujem včelári prejavovali o nový 

odviečkovač medu, ktorý si zhotovil pán Anton Pecko z Nižného Orlíka. Akcia deň remesiel 

sa začala o 10 hodine a trvala do 18 hodiny. 

     Včelári sa podľa vyjadrenia primátora mesta pána Karola Kalinaka na Deň remesiel dobre 

pripravili a vďaka oddaným včelárom, p.Peckovi, p. Vodilovi, p. Mikitkovi, p. Kseničovi, 

 p. Bakovi sme včelársku organizáciu pred občanmi reprezentovali dobre. Na tejto akcií sa 

zúčastnila aj delegácia Ministerstva kultúry, v ktorej bola aj známa filmová herečka Milka 

Zimková, scenáristka filmov Pásla kone na betóne a Kone na betóne. Pozri album včelárov 

str.41. Z tejto akcií sme urobili aj videozáznam. 

 

 

Naši jubilanti 

 

     Výbor našej organizácie venoval pozornosť ucteniu si včelárov, ktorí sa dožili okrúhlych 

výročí. Všetci päťdesiatnici, šesťdesiatnici a sedemdesiatnici boli ocenení diplomom na 

výročnej schôdzi dňa 20.1.1995. 

     Dňa 11. januára 1995 členovia výboru odovzdali Andrejovi Kseničovi, ktorý sa tento 

deň dožil 90 rokov, osobný pozdrav v jeho dome. Časopis Včelár č.4/1995 uverejnil 

fotografiu aj článok o jeho obdivuhodnom živote. Pán Andrej Ksenič ako deväťdesiatročný je 

ešte stále aktívny včelár, zúčastňuje sa na všetkých našich včelárskych podujatiach. (Viď 

album, str.42) 

 

 

Výkup medu 

 

     Aj v tomto roku hlavným vykupovačom medu od včelárov bol Peter Kidala z Mlynároviec. 

Pán Kidala vykúpil od včelárov 8 000 kg medu a odviezol ho do Galanty. Cena medu bola  

35 korún za jeden kg. Mnohým včelárom sa darilo v priebehu roka časť svojho medu 

v drobnom balení predať svojím známym a susedom.. Takto sa med predával po 40 – 50 

korún za kg. Tohto roku z našej organizácie najviac medu prostredníctvom vykupovača p. 

Kidalu predal včelár Špak Peter z Rovného. Naopak úspešný včelár Michal Vinjar tohto roku 

svoj med popredal v drobnom balení blízkym a známym. Komerčný včelár je pán Vodila . 
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Cukor pre včelárov 

 

     Tajomník a hospodár našej organizácie  v mesiaci september, podľa požiadaviek 

jednotlivých včelárov objednali na ÚV SZV zľavnený cukor na jesenné zakŕmenie včiel. 

Cukor doviezlo nákladne auto až zo Šurian v 50 kilogramovom balení a včelári všetky vrecia 

zložili do garáže tajomníka p.Zelizňaka. Odtiaľ si cukor včelári odvážali domov svojimi 

dopravnými prostriedkami. Včelári za tento zľavnený cukor platili 20 korún za kg. V tom čase 

maloobchodná cena cukru bola 30 Sk za 1 kg. Akcia s dodávkou cukru sa uskutočnila 

z hľadiska termínu zakŕmenia včiel dosť neskoro, lebo v októbri naše včielky by už mali byť 

zakŕmené. Mnohí včelári tento cukor využijú až v budúcom roku na jarné podnecovanie včiel. 

Celkove bolo zabezpečené naším včelárom tejto jesene 14 900 kg zľaveného cukru. 

 

 

Zvýšenie príspevku pre včelárov 

 

     Za dôležité sa považuje, že štát naďalej podporuje chov včiel a poskytuje pre včelárov 

štátny príspevok. Do roku 1994 štát prispieval na zazimovanie jednej včelej rodiny sumou  

35 korún. V tomto roku každý organizovaný včelár dostal od štátu na jednu rodinu 50 korún. 

Peniaze včelári dostali od pokladníka 15. – 16. októbra 1995. Pokladník Peter Vodila vyplatil 

na 1 832 včelstiev 91 600 korún. Každý včelár pre organizáciu za jedno včelstvo zaplatil 6 Sk 

a pre Ústredný výbor Slovenského zväzu včelárov tiež 6 korún, takže včelár od štátu za jedno 

včelstvo do rúk od pokladníka dostal 38 Sk. 

 

 

Odkiaľ pochádzajú naši včelári 

 

     Základná organizácia Slovenského zväzu včelárov vo Svidníku zemepisne zahrňuje 

severnú časť Svidníckeho okresu, do ktorej patria tieto obce: Šarišský Štiavnik, Beňadikovce, 

Mlynárovce, Rovné, Cernina, Kurimka, Duplín, Stročín, Nová Polianka, Rakovčík, Mestisko, 

Hrabovčík, Jurková Voľa, Nižný Orlík, Vyšný Orlík, Nižný Mirošov, Dubova, Cigla, Vyšný 

Mirošov, Roztoky, Kečkovce, Nižná Jedlova, Vyšná Jedlova, Belejovce, Kapišova, Kružľova, 

Svidníčka, Vápeník, Dlhoňa, Havranec, Dobroslava, Nižná Písana, Vyšná Písana, 

Ladomirova, Vagrinec, Šemetkovce, Krajné Čierno, Hunkovce, Korejovce, Medvedzie, 

Krajná Porúbka, Šarbov, Krajná Bystrá, Krajná Poľana, Nižný Komárnik, Vyšný Komárnik, 

Bodrudžal, Príkra, Miroľa, Pstrína a Svidník.  

     Ostatné obce okresu patria do Základnej organizácie Slovenského zväzu včelárov 

v Stropkove. 

     V roku 1995 vôbec nebolo organizovaných včelárov v týchto obciach svidníckeho obvodu:  

Nová Polianka, Roztoky, Nižná Jedlova, Príkra. 

 

 

Navždy nás opustili 

 

     Členovia včelárskej rodiny sú poväčšine ľudia staršieho veku. Každý rok z našich členov – 

včelárov niekto zomrie. V tomto roku z našej včelárskej organizácie zomreli: 

1. Ján Tchir 69 ročný z Nižného Mirošova 

2. Ján Kaliňak 75 ročný zo Svidníka 

3. Peter Rodak 71 ročný z Vyšnej Pisanej 

4. Peter Kotulič, náš jediný odborný učiteľ včelárstva, 76 ročný z Jurkovej Voli (Viď 

album.str.42) 



 46 

     Nad hrobom Petra Kotuliča za všetkých našich včelárov sa rozlúčil člen výboru Peter 

Vodila. Príhovor Petra Vodilu nad hrobom zosnulého: 

  

Vážená smútiaca rodina, 

 

     V úplnom dojatí aj my včelári prijali správu o zosnutí Vášho milovaného otca a nášho 

veľkého priateľa, pretože jeho život bol spätý s nami. 

     V jeho odchode z našich radov, strácame  v ňom priateľa, prvého a jediného odborného 

včelárskeho učiteľa a obetavého funkcionára našej včelárskej organizácie, v ktorej dal základy 

moderného včelárenia. Na jeho včelnici  tu v Jurkovej Vôli uskutočnilo sa mnoho 

spoločenských akcií a priateľských stretnutí, v ktorých odovzdával celoživotné včelárske 

skúseností. 

     Za záslužnú prácu pred polrokom bol ocenený striebornou medailou. Pred dvoma 

mesiacmi so ctenou manželkou sa zúčastnil na Včelárskej nedeli v Mlynárovciach, kde sme 

naposledy počúvali jeho hlas a jeho cenné rady. Všetko je to už minulosťou. Jeho nečakaný 

odchod prerušil všetko čo miloval a čomu sa venoval. 

     Dnes, keď stojíme na mieste jeho večného odpočinku  a On od nás odchádza navždy, 

cítime akou veľkou osobou pre nás bol a čo v ňom strácame. Preto navždy bude žiť v našich 

pamätiach a jeho činorodá práca bude pre nás poučujúca a príkladom. 

     Ctený priateľ Peter, v mene všetkých včelárov ZO SZV Svidník a včelárskych rodín Ti 

ďakujeme za vykonanú prácu v prospech nás, v ktorej si neľutoval síl a čas. 

     Zostávame pokračovateľmi Tvojho záujmu o život včiel. Také želanie u Teba bolo a my 

včelári budeme ho naplňovať. 

     Drahý náš priateľ, pred Tebou na mieste Tvojho odpočinku a Tvojom odchode s úctou, 

veľkým žiaľom a zármutkom sa skláňame. Ešte ráz ďakujeme Ti za všetko, čo si pre nás 

vykonal. Nech na Tvojom hrobe rastú kvety a na nich prilietajú včely, ktoré si tak miloval. 

     Nech Ti bude ľahká rodná zem. 

     Česť Tvojej nehynúcej Pamiatke! 

 

 

 

     Nad hrobom včelára Petra Rodaka mal smútočný príhovor náš predseda Ing. Ján 

Hvozda. Text rozlúčky je v prílohe albumu. 

 

 

Rozdelenie našich včelárov podľa veku 
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Všetci včelári mali tohto roku spolu 9 860 rokov 

Priemerný vek nášho včelára v tomto roku je: 58,6 rokov. 
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Prehľad 

Finančného hospodárenia v roku 1995 

 

 

Zostatok z roku 1994....................................................................................27 551,00 Sk 

 

Príjmy v roku 1995: 

1. Úroky z vkladu.............................................................................................1 688,60 Sk 

2. Členské príspevky.......................................................................................10 992,00 Sk 

3. Príjem od členov na fond rozvoja.................................................................3 360,00 Sk 

4. Príjem z odpredaného členom cukru.............................................................3 100,00Sk 

Príjmy spolu:..................................................................... ....................................19 140,60 Sk 

 

 

Výdavky v roku 1995: 

1. Kancelárske potreby........................................................................................689,50 Sk 

2. Poštovné a telefónne poplatky......................................................................1 205,00 Sk 

3. Cestovné..........................................................................................................709,00 Sk 

4. Zakúpenie hustomeru......................................................................................200,00 Sk     

5. Poplatok za miestnosť.....................................................................................300,00 Sk 

6. Odmeny členom výboru...............................................................................9 630,00 Sk 

7. Odmena kronikárovi........................................................................................720,00 Sk  

8. Honorár lektorovi (Vodilovi)...........................................................................216,00 Sk 

9. Strava na výročnú schôdzu...........................................................................3 542,00 Sk        

10. Občerstvenie členom výboru a hostí...............................................................838,30 Sk 

11. Výlohy na včelárske nedele..........................................................................1 200,00 Sk 

12. Úhrada medailí.................................................................................................665,20 Sk    

13. Zájazd do Geraltova......................................................................................2 334,90 Sk 

14. Vence a kvety zomrelým.................................................................................406,00 Sk   

15. Kytica jubilantovi.............................................................................................151,00 Sk 

16. Desať % daň z odmien...................................................................................1 174,00 Sk 

Výdavky spolu:...................... ...............................................................................23 980,90 Sk    

 

K 31.12.1995 naša organizácia mala:                                                             22 531 ,00 SK  

 

 

Hospodárske výsledky 

 

Rok Počet členov Počet včelstiev Množstvo medu Priemer na včelstvo 

1995 168 1 832 32 970 kg 18 kg 

 

 

     Dňa 1. januára 1996 Michal Kriľ, doterajší kronikár ZO SZV vo Svidníku sa vzdal svojej 

funkcie zo zdravotných dôvodov. 

     25. februára 1996 som tuto kroniku spolu s albumom odovzdal predsedovi organizácie 

Ing. Jánovi Hvozdovi. 

 

Vlastnoručné podpisy odovzdávajúceho a preberajúceho. 
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1 9 9 6 
 

Počet 

včelárov 

159 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1 684 

 

 

     Pre ďalší chod písania kroniky výbor ZO SZV rozhodol na svojom zasadnutí poveriť 

predsedu ZO Ing. Hvizdu Jana , ktorý funkciu prijal na určitú dobu a dohodnutých 

podmienkach. 

     Kronikár Ing. Hvízda Ján narodený 13. februára 1923 vo Vyšnej Pisanej oker. Svidník, 

povolaním lesný inžinier. Po ukončení Vysokej školy lesníckej a drevárskej vo Zvolene 

v roku 1957 nastúpil  pracovať na Lesný závod vo Svidníku do funkcie technika polesia. 

V priebehu ďalších rokov pracoval v rôznych funkciách až do dôchodku. t.j. 1986 roku.  

     Včeláriť začínal v chlapčenských rokoch pri dedovi, ktorý choval 8 rodín v starých typoch 

úľov – dlabáky a zbíjané z dosák bez hobľovania a jednotnej miery. Ako 14 ročný dostal sa 

k učiteľovi, ale aj chýrnemu včelárovi Mikolinovi Štefanovi v Medvedziom, kde sa naskytla 

možnosť odkopírovať moderné úle nového typu, prispôsobené na plodisko a medník. Ako 

prvý na tejto doline s bratom a dedom započali sme včeláriť po novom. Písal sa rok 1937. 

 

 

Počasie pre včelárov 

 

     Nový rok 1996 privítali sme na snehu pri teplote 0˚ C,  s tým že po lyžiarskymi vlekmi 

v Šarbove a Nižnom Komárniku mali možnosť vyskúšať svoje schopností a pokochať sa 

v lyžovaní či sánkovaní vášniví lyžiari. 

     V priebehu februára bolo zamračeno, sem tam ukázalo sa aj slnko, a posledný deň mesiaca 

29. februára bolo slnečné počasie. 

     Marec začal prvý deň so snežením celý deň a celu noc pri teplote -2˚ C. Zima bola mierna. 

Včelári mohli sledovať prvý jarný prelet 14. a 15. marca. V posledný deň 31.3. teplota 10˚ C, 

ale sem tam pri zamračení padal sneh. 

     Mesiac apríl začínal mrazom -4˚ C, cez deň snežilo, ale sneh sa topil. Takisto snežilo 12.4. 

a tento sneh pokryl bielou pokrývkou polia a les. Rapídne stúpla teplota 13.4., keď sa 

vyjasnilo a teplota stúpla na 10˚ C. Nečakane prekvapilo ochladenie 15.4., keď teplomer 

ukazoval 0˚ C mráz. 

     V máji počasie bolo premenlivé, chladno a pršalo. Na znášku nepriaznivé, keďže peľ 

a nektár bol splavovaný z kvetu dažďom. Nepriazeň prejavila sa najmä pri točení medu. 

     Mesiac jún, júl a august bol priaznivejší, ale chudobnejší než v predchádzajúcom roku na 

znášku medu pre včelárov, ale i na úrodu pre poľnohospodárov. 

     V septembri sa počasie pokazilo na nepoznanie. Boli postihnutí najmä poľnohospodári, 

lebo na pole nedalo sa pristúpiť zo žiadnym mechanizmom. 

     Mesiac október a november sa značne vylepšilo počasie čo sa prejavilo v znáške peľu 

v októbri a častým a silným preletom ešte 20. – 23. 11. 

     December bol mierne chladný, zamračeno a sem tam daždivo až do konca roka. 

     Celkovo hodnotený rok bol menej priaznivý   porovnaním s predchádzajúcimi tromi 

rokmi, prečo? 

     Značný pokles v produkcií medu u všetkých včelárov našej organizácií.  



 49 

     V hodnotení kvality medu pri zisťovaní vodivostí od 2 do 7,6 mS/cm zo vzoriek od 7 

včelárov a to od: Vinjara Michala, Ing. Ščerbu Milana, Ing. Alexoviča Jaroslava, Ing. 

Hvozdu Jana, Zelizňaka Štefana a Rodakovej Anny. 

 

 

Výkup medu 

  

      V hodnotenom období hlavným vykupovačom medu bol Kidala Peter z Mlynároviec. 

Podľa informácii od vykupovača konštatujeme, že bola vykúpená len 1 tona, čo predstavuje 

mizivé percento. Skutočnosť je asi taká , že med bol odpredaný susedom a známym 

a poniektorí včelári vyčkávajú na prijateľnejšie ceny alebo rezervujú na medovinu 

. 

 

Činnosť výboru 

 

     Výbor základnej organizácie včelárov pracoval podľa vypracovaného plánu . Zasadal 

takmer každý mesiac a v naliehavých prípadoch podľa potreby. V priebehu roka uskutočnilo 

sa 14 krát zasadnutie výboru, z toho 7 krát v plnom počte. Pretože organizácia nevlastní 

žiadnu budovu, schádzali sme sa príležitostne na strážnici skladu Civilnej obrany, alebo 

kancelárií Slovenského zväzu záhradkárov.  

     V priebehu kalendárneho roka venovala organizácia pozornosť osvetovej a vzdelávacej 

činnosti včelárov s použitím videozáznamu . 

     Na svojich zasadaniach výbor riešil aktuálne problémy: 

- Zabezpečoval včelársku nedeľu s tým, aby vystihol vhodný termín a vhodnú včelnicu 

na patričnej úrovní. 

- Riešil zdravotnú problematiku včiel a zabezpečoval liečiva proti varrooze včiel. 

- Udržiavanie spolupráce s múzeom Rusinsko – ukrajinskej kultúry na skanzene. 

- Za spolupráce s veterinárnym lekárom MVDr. Michalom Zozuľakom uskutočniť 

klinické prehliadky včiel v zamorenom pásme. 

- Bol zabezpečený lacnejší cukor pre včelárov na podnecovanie a zakŕmenie včiel 

v plnej spokojností. 

- Ďalšie podujatia boli orientované v priebehu celého obdobia na zdokonaľovanie 

odborného rastu všetkých členov ZO. 

 

 

Výročná členská schôdza 

 

     Bolo to v piatok 26. januára 1996 v budove Okresného úradu vo Svidníku,  keď sa 

uskutočnila Výročná členská schôdza ZO SZV v poobedňajších hodinách, za účastí 73 členov 

a prizvaného hosťa Žatkoviča Jána, tajomníka  ZO SZV v Stropkove. Rokovanie schôdze 

zahájil a viedol Zelizňak Štefan tajomník ZO. 

     Výročnú správu o činnosti organizácie predniesol Ing.Hvozda Ján v ktorej poukázal na 

kladné stránky činnosti, ale aj na pálčivé otázky, ktoré trápia našich včelárov. 

     Správu o hospodárení a návrh rozpočtu organizácie na rok 1996 predniesol hospodár  Peter 

Vodila. Zo správy vyplynulo, že hospodársky výsledok na učte je 20 164 Sk a v pokladní je 

942 Sk čo je chvalihodné. 

     Správu revíznej komisie podal jej predseda Michal Kriľ. Konštatoval, že práca výboru je 

na žiaducej úrovní, čoho sú dôkazom aj dobré výsledky či už výboru ZO SZV a výsledky 

hospodárenia. 
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     Oboznámenie z rokovania mimoriadneho zjazdu SZV, ktorý sa konal v Košiciach dňa 28. 

a 29. 10.1995 previedol tajomník organizácie Štefan Zelizňak. 

     K predneseným správam bola vyhlásená diskusia do ktorej sa prihlásili: Štefanišin Michal, 

Duleba Emil, Kriľ Michal Jurčišin Peter, Vodila Peter, Žatkovič Ján, Zelizňak Štefan, Hvizd 

Ján, Kidala Peter a Ing.Alexovič  Jaroslav. 

     Všetci diskutujúci hovorili otvorene a kriticky na rapídny pokles včelstiev a včelárov, 

o štatúte svojpomocného fondu SZV, o problémoch včelárenia v súčasností , o problémoch 

s odbytom včelích produktov a možností zakúpenia cukru za prijateľnejšie ceny. Na záver 

diskusii vystúpil Vodila Peter ktorý hovoril o koncepcií rozvoja včelárstva na Slovensku do 

roku 2005. 

     Členská schôdza tajným hlasovaním zvolila sedemčlenný výbor a trojčlennu KRK. Po 

ustanovujúcej schôdzi, predsedom ZO znovu ostal Ing. Hvozda Ján, tajomník Zelizňak 

Stefan a hospodárom Vodila Peter. Ako členovia ostali Kidala Peter, ktorému bola zverená 

úloha vykupovača medu., Potoma Peter s úlohou osvetára, Hnat Mikuláš a Miňo Milan na 

výpomoc pri nárazových prácach či akciách. Do revíznej komisie boli zvolení Ing. Alexovič 

Jaroslav ako predseda, Žižak Ján a Dr. Olejár Ján ako členovia komisie. 

     Návrh na uznesenie z výročnej členskej schôdze prečítal Hvizd Ján, kde boli 

zakomponovane nové úlohy ZO v zmysle uznesení mimoriadneho zjazdu SZV. 

     Zaver schôdze urobil predseda ZO SZV Ing. Hvozda Ján so želaním, aby ďalšie roky 

činnosti ZO vo Svidníku boli ešte úspešnejšie a priniesli radosť  z vykonanej práce a úžitok 

celej spoločností. 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Bolo to v nedeľu 26. mája, keď sa išli včelári z obvodu Svidník na zdokonalenie a overenie 

svojich schopností a vedomostí vo včelárení. Zorganizovaná akcia mala hladký priebeh na 

patričnej úrovní. Účasť na nej bola dobrá i keď  včelárov zo vzďalenejších obci bolo menej. 

Jej účastníkov v priestoroch kultúrneho domu v Nižnom Mirošove privítal predseda Ing. 

Hvozda Ján. Po jeho úvodných slovách nasledovala prednáška Petra Vodilu lektora ZO SZV 

zameraná na Choroby včiel a ich liečba s improvizáciou na videozázname. 

    Ako ďalší vystúpil s prednáškou Ing. Hvozda Ján, predseda ZO na tému Nektarodajné 

a peľodajné dreviny a ich význam vo včelárstve. Zdôraznil aby sme chránili aspoň to čo už 

existuje v blízkostí včelníc a zamedzili poškodzovaniu a svojvoľný výrub ihličnatých 

a listnatých stromov a krov, čím prispejeme aj ochrane životného prostredia. 

     Potom vystúpil tajomník ZO Zelizňak Štefan, ktorý zopakoval informácie z rokovania 

mimoriadneho zjazdu v Košiciach v októbri 1995 a o význame svojpomocného fondu, ktorý 

má poslúžiť včelárom pri vzniknutých škodách. Štatút svojpomocného fondu je publikovaný 

v časopise Včelár č.2/1996. 

     Po krátkej prestávke účastníci sa odobrali na včelnicu Michala Vinjara smerom na 

Dubovu, za most pod lesom. Na tvári miesta slova sa ujal majiteľ včelnice, ktorý nás 

informoval o jeho spôsobe včelárenia, kde už niekoľko rokov dosahuje chvalihodné a kvalitné 

znášky medu. Prítomní mali možnosť vyjadriť sa k nanesenej problematike. Treba podotknúť 

že účastníkov neodradil od akcií ani teplý a hustý dážď. 

     Zhodnotenie a záver akcie urobil predseda ZO, ktorý sa poďakoval prítomným za účasť 

a vyjadril presvedčenie, že spoločne nielen dosiahneme vysokú úroveň nášho včelárstva, ale 

sa aj pričiníme o jeho postupné zveľaďovanie. 
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Relácia z rusinsko – ukrajinského rozhlasu 

 

     V nedeľu 12.5.1996 v doobedňajších hodinách od 11 
10  

do 11
45  

bola odvysielaná relácia 

na včelársku tematiku a to Význam medu pre ľudí, kvalita medu a jeho účinky, opeľovacia 

činnosť a pokles včelárov a včelstiev. Návod na túto reláciu poskytol Ing. Ján Hvozda za 

spolupráce šéfredaktora Andreja Dudaša. V záverečnej častí bolo konštatované, že 

v poslednom čase dochádza k znižovaní stavu včelstiev a počtu členov z objektívnych 

a subjektívnych príčin. Za objektívne príčiny sú považované: vysoké vstupy, klesajúci odbyt 

medu, úhyn včelstiev z dôvodu chorôb, nezáujem o výkup a spracovanie ostatných včelích 

produktov, dane prestarnutá členská základňa a drahé včelárske potreby. 

 

 

Včelársky ples 

 

     Uskutočnil sa v reštaurácií Centrál dňa 13.1.1996, kde brali účasť včelári a ich rodinný 

príslušníci. Miestnosť bola obsadená do posledného miesta. Do tanca a spevu vyhrávala 

ľudová kapela. 

 

 

Remesla a ľudové tradície 

 

      Pre širokú verejnosť a hospodárov bol organizovaný Deň remesiel a ľudových tradícií dňa 

15.9.1996, ktorého hlavným usporiadateľom bolo Štátne múzeum Rusínsko – ukrajinskej 

kultúry vo Svidníku. K pestrostí programu prispeli chovatelia poštových holubov , včelári 

a záhradkári pod záštitou primátora mesta Karola Kalinaka v areáli skanzenu nad 

amfiteátrom.  Prístupná bola pre každého národopisná  expozícia múzea, ktorej súčasťou je 

štýlové prostredie. Mimo iných organizácií účasť na tomto podujatí mali aj naši včelári za 

spolupráce členov Výboru ZO SZV. Včelári vystavovali dobové i súčasné úle a včelárske 

pomôcky. Raritou výstavy bol trojdielný úľ s odnímateľným dnom a mechanický 

odviečkovač medových plastov . Svoje úle vystavovali Anton Pecko a Ján Motyka z Nižného 

Orlíka, Michal Mikitka a Michal Vinjar zo Svidníka. Mechanický odviečkovač vystavoval 

Anton Pecko. Bola to zaujímavá a užitočná prehliadka, lebo na spríjemnenie vyhrávala  

ľudová muzika až do večera. 

 

 

Propagácia včelárstva 

 

     Zamerali sme sa na písanie článkov do odborného časopisu Včelár a do týždenníka Dukla. 

Do vydavateľstva Včelár boli zaslane 4 články, ktoré napísali Kriľ Michal, Zelizňak Štefan 

a Vodila Peter. Do vydavateľstva Dukla boli zaslane články, ktoré napísali Zelizňak Štefan 

a Ing. Hvozda Ján. 

 

 

Opustili naše rady 

 

Špak Ján vo veku 70 rokov z Mlynároviec 

Slimak Ján vo veku 86 rokov zo Svidníka 

Harajda Peter vo veku 52 rokov z Cerniny 
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     V dome smútku vo Svidníku sme sa rozlúčili s Jánom Slimakom popredným včelárom 

a dlhoročným funkcionárom, kde brali účasť aj členovia výboru i viacerí členovia 

organizácie. Na rozlúčke prehovoril Ing. Hvozda Ján, predseda s týmito slovami: 

 

Vážená smútiaca rodina, vážené smútiace zhromaždenie. 

 Pripadla mi smutná povinnosť rozlúčiť sa v mene Zo SZV vo Svidníku s dlhoročným 

spolupracovníkom vo včelárstve a priateľom našim drahým Jankom, svidníckym obyvateľom, 

rodákom zo Šarbova, starostlivým otcom a dedom. 

Hlboko zarmútení prichádzame na túto rozlúčku na miesto večného ticha a odpočinku, aby 

sme nášmu zosnulému spoluobčanovi a priateľovi preukázali poctu a úprimnú vďaku za to 

všetko, čo pre nás vykonal. 

V hlbokom pohnútku sa skláňame nad rakvou zosnulého Janka, ktorý cely svoj život  zasvätil 

činorodej práci pre krajší život nás všetkých. K práci mal mimoriadny vzťah od 

chlapčenských rokov a v posledných 26 rokoch už na dôchodku. 

Každý kto poznal osobnosť zosnulého si ho vážil za jeho vzťah k ľuďom, jeho skromnosť 

a starostlivosť o rodinu. 

Popri hlavnom zamestnaní mal mimoriadny záujem o včelárenie, čo sa mu aj darilo. V roku 

1945 bol zvolený za člena výboru ZO vo Svidníku a zaradený do funkcie hospodára. Túto 

funkciu vykonával 40 rokov bez prerušenia. Za svedomitú prácu v organizácií boli mu 

udelene vyznamenania a to: Bronzová plaketa a Strieborná plaketa z príležitostí 85 životného 

výročia. Zhodnotenie jeho práce bolo publikované v odbornom časopise Včelár. 

Prosíme Vás vážená smútiaca rodina, ktorých smrť zosnulého sa hlboko dotkla, aby ste prijali 

našu úprimnú sústrasť i naše ubezpečenie, že s Vami vo vašom žiali úprimne cítime. 

Drahý zosnulý, vieme že odchádzaš od nás navždy, čo spôsobilo žiaľ a poľutovanie pre nás 

všetkých. Odchádzaš vo chvíľach, kedy by si mal užívať najkrajšie zážitky a bohaté úspechy 

na zaslúženom dôchodku, ale darmo je, zhasli lúče slnka a po Tebe zostávajú len dobré 

spomienky. 

Ďakujeme Ti ešte ráz drahý priateľ Janko za všetko krásne čo si tu vykonal a ži dlho v našich 

spomienkach. Tie hory a doliny, kde si prežil dlhé a krásne roky nech Ti šumia tíško po 

úbočiach i naďalej. A tie včielky, ktoré Ti prirástli k srdcu nech Ti zvučia svoju pieseň ponad 

Tvoj hrob. Odpočívaj s Bohom a nech Ti je rodná zem ľahká. 

 

 

Skaza tisícročnej včely 

 

     V okolí Svidníka vyčíňajú zlodeji včiel a včelieho jedu. Milanovi Miňovi z Mestiska už 

štyrikrát vylúpili včelín. 

     Takýmto úvodom začína redaktor časopisu Sme č.203/96  Václav Dankovič. Prípad je 

známy širokej verejností a preto budeme komentovať len jadro z celej záležitosti, čo sa 

odohralo: 

     Milan Miňo len bezradne stoji pri včelíne a pozerá na tú katastrofu. Osem úľov, v ktorých 

boli najsilnejšie včelstva sú zničené. Každý včelár vie, ktoré rodiny sú silné a ktoré slabšie. 

A chlapík vykrádajúci včely sa včeláreniu rozumie. 

     Rámiky sú porušené, včely ležia po zemi, po krovinách, na úľoch a na budí. Ešte sa hýbu, 

všetky sa snažia vzlietnuť, ale márne. Ani on skúsený včelár nevie, ako to zlodej robí. Či 

včely postriasa do vriec, alebo do niečoho iného, či jed zo žihadiel získava priamo na mieste 

alebo niekde v dielní. 

     Poberie sa domov a tajne dúfa, že aspoň časť včelstiev sa pozviecha. Obloha je už celkom 

zamračená , rozprší sa a prudký dážď skazu na včelnici dovŕši. 
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     Ešte ten istý deň stoji na mieste skazy aj predseda ZO Ing. Hvozda. Krúti hlavou 

a konštatuje, že trebalo zobrať aparát, aby toto čudo pofotili. Také niečo ešte nevidel snáď 

nijaký včelár v okrese, možno ani v republike. 

     Prípad včiel príde vyšetrovať mladý policajt. Keď navštívi Miňovcov, spýta sa majiteľa či 

by spoznal svoje včely. Rodinu otázka rozosmeje. Nesmejte sa! Hovorí policajt : ja nie som 

včelár, nerozumiem tomu. Keď mu povedia, že včely sa nedajú  poznať, zatvári sa ako by mu 

včely uleteli. 

 

 

Funkčné obdobie predsedov, tajomníkov a hospodárov  

Základnej organizácie SZV vo Svidníku od založenia organizácie – 1934 do 2008: 

 

Priezvisko predsedu  Rok začiatku funkcie  Rok konca funkcie 

Pribula Ján 1934 1945 

Choma Vasiľ 1945 1964 

Jurč Andrej  1964 1984 

Duleba Andrej 1984 1987 

Kidala Peter 1987 1990 

Vodila Peter 1990 1991 

Ing. Hvozda Ján 1991 2008 

Zelizňak Štefan 2008  

   

   

   

   

Priezvisko tajomníka Rok začiatku funkcie  Rok konca funkcie 

Ing. Minajev Michal 1934 1945 

Kovaľ Ján 1945 1959 

Sklenka Teodor 1959 1967 

Duleba Andrej 1967 1969 

Boršč Ján 1969 1971 

Macko Vasiľ 1971 1983 

Michalič Juraj 1983 1986 

Ing. Kostik Pavel 1986 1987 

Durkot Jozef 1987 1993 

Zelizňak Štefan 1993 2008 

Mgr. Sabol Ján 2008  

   

   

Priezvisko hospodára Rok začiatku funkcie  Rok konca funkcie 

Boňko Michal 1934 1945 

Slimák Ján 1945 1985 

Hutňan Pavel 1987 1990 

Fejko Jozef 1990 1993 

Vodila Peter 1993 2003 

Gajdošová Mária 2003  
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1 9 9 7 
 

Počet 

včelárov 

148 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1 618 

 

 

Klimatické podmienky 

 

     Zima 1996/97 bola mierna. Nový rok bol bez snehu. V januári takmer celý mesiac 

zamračeno a hmla pri teplote + - 3˚ C, len ojedinele sa vyskytlo mrznúce mrholenie. 

     Vo februári pokračovala mierna zima. Až 20.2.97 napadlo 35 cm snehu. V dňoch 22. a 23. 

februára bolo tak pekne, že včely mali prelet. Zbýtok mesiaca bolo počasie neustálené 

sychravé a premenlivé zo snehom. 

     Marec: Počasie sa umudrilo, bolo pekné, včely mali jarný prelet a takto vydržalo do 

17.3.1997. Zbýtok mesiaca sa počasie zmenilo na chladné, jasné s vetrom a vychricou zo 

snehom. 

     V mesiaci apríl: Započalo s pekným počasím s teplotou 15˚ C. Od  4.apríla nastálo 

bláznivé počasie s veľkými teplotnými výkyvmi + - 10˚ C. Vtedy pršalo, snežilo, boli mrazy  

a bola aj fujavica, čo zotrvalo do konca mesiaca. 

     Máj: Nepriazeň pokračovala až do 7.5.97. V ďalších dňoch počasie premenlivé do 17.5.97   

čerešne odkvitli, ale včely neuspeli. Znáška ovocných stromov začala až 18.5. Od 22.5. až do 

konca mája bolo chladno a daždivé počasie s výkyvmi teplot 4-18˚C. 

     Jún a júl: Chladno a premenlivé počasie. V dňoch 6. – 8. 7.97 bola povodeň a chladno. 

Dobrá znáška bola zaznamenaná 11.7.a 12.7. pri teplote 20-28˚C. Dobrá znáška bola 

zaznamenaná aj 19.7. a potrvala do 27.7.97. Zbytok mesiaca končil horučavou až do 30˚C. 

    August: Pokračoval s teplotami horučav a bez dažďa. Zaujímavé, že včely ešte usilovne 

pracovali. 

    September: Nepriaznivý. Babie leto oneskorene najmenej o dva týždne.  

    Október: Na pokročilosť rovnodenností da sa konštatovať, že bol priaznivejší, noci boli 

mrazivé, cez deň jasno a teplo, včely mali prelety. 

    November a december: Počasie pretrvalo až do 16.12.97, kedy napadol prvý sneh 

a zotrvalo do 21.12.1997. Zbytok mesiaca počasie premenlivé, zamračeno a mrholenie. 

 

 

Činnosť výboru 

 

     Výbor ZO SZV pracoval podľa vypracovaného plánu. Zasadal takmer každý mesiac 

a podľa potreby. V priebehu roka sa uskutočnilo 16x zasadnutie výboru, z toho 10x v plnom 

počte. Schádzali sme sa v kancelárií Slovenského zväzu záhradkárov. Výbor riešil aktuálne 

otázky a to: 

- Zhodnotil pripomienky členov, ktoré odzneli na VČS dňa 31.1.1997. 

- Zabezpečil včelársku nedeľu s tým, aby vystihol vhodný termín a vhodné podmienky 

- Zaoberal sa zdravotnou problematikou v spolupráci s veterinárnou správou. 

- Zabezpečil odbyt medu vykupovačom Kidala Peter. 

- V stanovenom termíne vyplatenie štátneho príspevku. 
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- Včasnú informovanosť členov o činnosti výkonného výboru SZV prostredníctvom 

delegáta pána Zelizňaka. 

- Prezentáciu na vysokej úrovní dňa 15.9.97 účasťou a výstavkou včelárskych výrobkov 

a produktov na podujatí Dní ľudových tradícii  na Skanzene. 

- Zabezpečil cukor na zimné zakŕmenie zakŕmenie a podnecovanie včelstiev v 

požadovanom množstve. 

- Zorganizovanie exkurzie na včelnicu známeho včelára a učiteľa kočovných vozoch na 

stanovišti v prírode na okraji lesa.   

- Spoluprácu s odborom životného prostredia na Okresnom úrade pre záchranu 

nektarodajných a peľodajných stromov a krov. 

 

 

 

Výročná členská schôdza 

 

     Uuskutočnila sa 31.1.1997 v cirkevnej škole vo Svidníku na ktorej brali účasť 78 členov 

a prizvaný hosť Žatkovič Ján. 

    Činnosť výboru ako aj celej ZO SZV zhodnotil Ing. Ján Hvozda , predseda ZO, ktorý 

poukázal na kladné ale aj záporné stránky včelárov. Kladne zhodnotil prácu členov výboru 

a kriticky poukázal na ľahostajnosť  členov organizácie.  

     V čase konania výročnej členskej schôdze organizácia eviduje 148 členov, ktorí 

obhospodarujú 1618 včelstiev. Oproti roku 1996 je stav klesajúci o 11 včelárov a 66 včelstiev. 

     Správu o hospodárení s finančnými prostriedkami za rok 1996 predniesol Vodila Peter, 

hospodár našej organizácie, ktorý konštatoval, že aj napriek nepredvídaným udalostiam 

organizácia eviduje zostatok na účte v Slovenskej sporiteľni 13 127 Sk a v pokladní zostatok  

3 094 Sk čo  k 31.12.1996 spolu činí 16 221 Sk. 

     Správu revíznej komisie predniesol jej predseda Ing. Jaroslav Alexovič s hodnotením, že 

čerpané náklady sú doložené predpísanou agendou. 

     K predneseným správam bola vyhlásená diskusia  do ktorej sa prihlásili, Šimko, Kidala, 

Kostúrsky, Kriľ, Duleba, a ďalší. 

     Všetci diskutujúci hovorili otvorenie o rapídnom poklese včelstiev a o nevyrovnanej cene 

medu. 

 

 

Včelárske nedele 

 

     V rámci výchovno-vzdelávacej činnosti sa 7.3.1997 uskutočnilo stretnutie včelárov 

v zasadačke Strednej cirkevnej školy vo Svidníku za prítomností Ing. Hajeka Jana, lektora 

z Nových Zámkov. Účasť na tomto podujatí bola uspokojivá. Zúčastnili sa aj včelári so 

stropkovskej, giraltovskej ZO, aj niektorí včelári z Prešova.  

 

     Naši včelári v rámci Včelárskej nedele brali účasť aj na včelnici v Tarnove (ZO SZV 

Bardejov. 

 

Cezhraničná spolupráca 

 

     Včelári z Poľskej republiky z mesta Ostroviec v rámci svojej exkurzie navštívili dňa 8.5. 

1997 včelnicu priateľa Petra Vodilu v Šarišskom Čiernom, za účastí aj výboru ZO SZV vo 

Svidníku. Tam sme si navzájom vymenili skúseností v oblastí ich a nášho včelárenia. 
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     Pozoruhodná bola aj prednáška na tému: Včelárenie v trojnadstavkových úľoch v našich 

podmienkach. Prednášal priateľ Peter Vodila  za asistencie členov výboru a to Štefana 

Zelizňaka, Petra Kidalu , Milana Miňa a Ing. Jana Hvozdu. Poľským včelárom chutila naša 

medovina . 

 

 

Odbyt medu a ostatných produktov 

 

     Funkciu vykupovača medu vykonával aj naďalej priateľ Peter Kidala. Prezradil že dopyt 

prevyšuje ponuku a vysvetlil aj prečo. Ľudia pochopili, že výhodnejšie je kúpiť med priamo 

od včelára za prijateľnejšiu cenu ako ponúka obchod. Včelárom to padlo vhod. Teraz 

namáhavú prácu môžu speňažiť efektívnejšie.  

    Peter Kidala zabezpečoval výkup medu aj od včelárov  iných  susedných ZO najmä zo 

Stropkova, Bardejova a Vranova. S odbytom ostatných produktov nebol problém, pretože 

včelári si od týchto odvykli. Poznámka ku kvalite medu:Včelári ako aj záujemcovia o med sa 

mali možnosť kedykoľvek presvedčiť o kvalite medu od včelára alebo kúpeného medu 

v predajni. 

 

 

Kvalita medu 

 

     Rozbor vodivostí medu prevádzal priateľ Ing. Ján Hvozda prístrojom MEDOMER, ktorý 

je majetkom našej ZO. Z doterajších rozborov je hodnotené, že najkvalitnejšie medy tykajúce 

sa vodivosti sú v Mlynárovciach, Šarišskom Čiernom, Nižnom a Vyšnom Mirošove, Nižnom 

a Vyšnom Orlíku, Jurkovej Voli, Vápeníku, Nižnom a Vyšnom Komárniku s hodnotou 7 až 

10 mikroSimens/cm aj  nad 10 mikroSimens/cm. V tomto roku vyprodukovali naši včelári 

27,6 ton medu , čo predstavuje 17,10 kg na včelstvo. 

 

 

Dní remesiel a ľudových tradícii 

 

     Táto akcia sa uskutočnila 15.9.1997 v areáli skanzenu  Rusínsko – ukrajinského múzea vo 

Svidníku po záštitou primátora mesta Karola Kalinaka. Včelárov zastupovali priateľ Peter 

Vodila s ochutnávkou medu a výstavou živých včiel, priateľ Štefan Zelizňak s ochutnávkou 

medu, medoviny a medových zákuskov vlastnej výroby. Ing. Ján Hvozda vystavoval med, 

vosk a propolis. Predvádzal aj rozbor kvality medu. Priateľ Mikitka ponúkal med a vystavoval 

trojdielný úľ s odnímateľným dnom vlastnej výroby. 

 

 

Zabezpečenie cukru 

 

     Aj tento rok výbor ZO zabezpečoval cukor pre svojich členov. Za znížené ceny bol 

dovezený v troch etapách v celkovom požadovanom  množstve 2950 kg. 

 

 

 

Práca s mládežou 

 

     V našom prípade zaviedli sme novu formu, ktorú sme začlenili do plánu hlavných úloh na 

VČS. Dohodli sme sa zriadiť poradenskú činnosť pre mladých a novoprijatých členov. Tak 
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bolo dohodnuté s priateľom Petrom Vodilom, že každý štvrtok bude k dispozícii pre 

začínajúcich včelárov v kancelárii záhradkárov. Jednalo sa o 4 novoprijatých členov v roku 

1996 . Tento zámer v tomto prípade sa osvedčil a splnil svoje poslanie. 

 

 

Dotácia Štátneho príspevku 

 

     Včelári na Slovensku sa po prvýkrát dočkali zvýšenia dotácie na cukor na zazimovanie 

včelstiev. Dotácia sa zvýšila z 35 Sk na 120 Sk  na jedno zazimované včelstvo. V našom 

prípade príspevok na zakŕmenie včiel bol vyplatený 26. a 28. 11.1997 vo výške 194 160 Sk na 

1684 včelstiev. 

 

 

Ochrana životného prostredia 

 

     Už pred tromi rokmi započatá práca sa doposial darí. Boli vysadené nektarodajné 

a peľodajné sadenice a kríky dovezené z Kráľovej pri Senci. Výsadbu previedli záujemcovia 

na vhodných stanovištiach. Poprední včelári sú príkladom skrášľovania svojich pridomových 

záhradok kde bývajú. V aktivitách vynikajú: pr. Vodila, Zelizňak, Kidala, Miňo, Hnat, Pecko, 

Potoma a ďalší. 

 

 

Opustili naše rady 

 

     V tomto roku naše včelárske rady opustili dlhoroční včelári: 

Široký Juraj vo veku 68 rokov z Vyšného Orlíka. 

Morjak Vasiľ vo veku 87 rokov z Nižnej Pisanej. 

     Na poslednej rozlúčke účasť: Zelizňak, Hvozda a Vodila. 

 

 

Hospodárenie v roku 1997 

 

Príjmy na účte: 

1. Zostatok na účte k 31.12.1996..............................................................17 230 Sk 

2. Zinkasované peniaze za cukor............................................................419 847 Sk 

3. Príspevok z ÚV SZV na zazimovanie včelstiev.................................170 424 Sk 

4. Inkaso na časopis Včelár........................................................................6 256 Sk 

5. Inkaso za liečivo.....................................................................................5 380 Sk 

6. Refundácia ÚV SZV za honorár Ing. Hájek..............................................300 Sk 

 

Príjmy spolu:.................................................................................................619 437 Sk 
 

Výdaje z účtu: 

1. Prevod inkasa z cukru ÚV SZV.........................................................419 847 Sk 

2. Výber do pokladne (3 500 Sk+170 424 Sk).....................................  173 924 Sk 

3. Úhrada časopisu Včelár..........................................................................6 256 Sk 

4. Úhrada liečiv..........................................................................................5 380 Sk 

5. Poplatky za vedenie účtu........................................................................  183 Sk 

Výdaje spolu:................................................................................................606 310 Sk 
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Zostatok na účte:............................................................................................13 127 Sk 

 

Príjmy do pokladne .......................................................................................226 360 Sk 

Výdaje z pokladne.........................................................................................223 360 Sk 

Zostatok v pokladní...........................................................................................3 094 Sk 

 

Hospodársky výsledok: 

 

Zostatok na účte..............................................................................................13 127 Sk 

Zostatok v pokladni...........................................................................................3 094 Sk 

 

Zostatok spolu:................................................................................................16 221 Sk 
 

( Údaje zo správy o hospodárení z VČS konanej dňa 12.2.1998) 
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1 9 9 8 
 

Počet 

včelárov 

128 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1 678 

 

 

Dejinné udalosti 

 

     V septembri 1998 sa uskutočnili voľby do národnej rády Slovenskej republiky 

a v decembri 1998, komunálne voľby do mestských a obecných samospráv. 

     Pre včelársku organizáciu bol to rok nového volebného obdobia a tak 12.2.1998 na VČS 

Základnej organizácie Slovenského zväzu včelárov sa uskutočnili voľby členov do výboru 

a do revíznej komisie. 

 

Počasie 

 

     Aj na východe boli Vianoce na blate. Príchod nového roku bol bez snehu a prvé dve 

dekády januára bola veľmi mierna zima. Včelstva viackrát uskutočnili prelety. Niektoré sa 

vplyvom na tu dobu neprimeraného teplého počasia rozplodzovali. Toto počasie bolo aj 

v druhej polovici januára. Včely vyletovali z úľov za vodou, ale veľa sa ich nevrátilo. 

     Začiatkom februára z 1.2. na 2.2.1998 (z nedele na pondelok)napadol čerstvý sneh. 

 Teploty vystúpili až na 11˚ C. V dňoch 22. a 23. februára pri slnečnom počasí včely nosili 

peľ. Posledný týždeň mesiaca sa počasie zmenilo. Bolo zamračeno a aj pršalo. 

     Marec bol pre včely nepriaznivý. Z úľov mohli vyletovať len štyri dní. Zbýtok dní 

v mesiaci bolo chladno s častými snehovými fujavicami a mrázami až do -15 ˚ C. 

     Apríl- pri prehliadkach včelstiev 2-4 apríla ukázal sa ďsalší úbytok včiel. Plod v malom 

množstve pozostával z vajíčok a len ojedinele i z larvičiek. Včelstva prezimovali stredné až 

slabé. Marcové mrazy peľ znehodnotili tak, že niektoré včelstva znečisťovali letáče a lietavky 

s nadutými bruškami hynuli. Bol to mesiac teplý a primerane vlhký. Vŕba začala kvitnúť 20. 

apríla a poskytla včelstvám dobrú znášku. 

     Máj bol pre rozvoj včelstva priaznivý. Prvý týždeň bol s búrkami a víchricami, ale 

v druhom týždni rozkvitli trnky a na lúkach púpava. Zbýtok mesiaca bolo počasie premenlivé, 

noci boli chladné a znáška slabá. Začala sa rojová nálada. 

     V júni s jednodňovými až dvojdňovými prestávkami  počas daždivých dní, bola znáška 

z lúk a malín. Vyskytovali sa aj horúčavy s teplotou až 30˚ C. Bol to príznak, že by mohla byť 

medovicova znáška v ihličnatých oblastiach. Včelstva vystavali aj vložené medzistienky. 

     Júl: prvé tri týždne boli daždivé, čo sa odzrkadlilo aj na znáške nektáru. V danom prípade 

došlo tak ďaleko, že včelstva v polovici mesiaca bolo nutné podnecovať. Po dažďoch nastalo 

letné počasie s teplotami až  30˚ C. 

     Aj august bol teplý a slnečný. Plodiska obsahovali veľa peľu a tiež plodu. Vďaka priazní 

počasia dobre prebiehalo doplňovanie zimných zásob. 

     September a október boli pomerne daždivé, babie leto nebolo a včely sa stiahli do plodiska 

bez zásahu. 

     November a december: začalo premenlivé počasie, začalo snežiť a vyskytli sa aj mrazy. 

Pravá zima nastala 12.12.1998, keď napadal sneh pri miernej teplote bez fujavíc až do konca 

roka. 
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 Napriek všetkému, čo sa v priebehu včelárskeho roku 1997/98 udialo, hodnotíme ho, že bol 

to rok vydarený. Medný výťažok v regióne Svidník sa pohyboval v priemere 17 kg, čo na 

podmienky v tejto oblastí považujeme za uspokojivé. 

 

Činnosť výboru 

 

     Výbor ZO pracoval podľa plánu, zasadal takmer každý mesiac a v naliehavom prípade 

podľa potreby. Prácu riadil 7 členný výbor, na práci sa podieľalo 36 obvodových dôverníkov 

a 3 členovia KRK. Na rokovaniach boli riešené otázky zakotvené v ročnom pláne hlavných 

úloh a ktoré sa vyskytli v priebehu roka. Bolo to najmä: Termín a prostredie včelárskej 

nedele, zabezpečenie cukru pre včelárov, zdravotná problematika, propagačná a vzdelávacia 

činnosť, dotácia štátneho príspevku na cukor pre včelárov, organizovanie exkurzie do Poľska, 

Dní remesiel a ľudových tradícii vo Svidníku a príprava VČS. 

 

 

Výročná členská schôdza 

 

     Bola uskutočnená v zasadačke múzea Rusinsko – ukrajinskéj kultúry dňa 12.2. 1998 

v poobedňajších hodinách za účastí 71 členov a prizvaných hostí. Rokovanie schôdze zahájil 

a viedol Zelizňak Štefan, tajomník ZO. 

     Správu o činnosti organizácie za minulý rok prečítal Ing. Hvozda Ján, predseda. Vyzdvihol 

kladné stránky organizácie ale aj pálčivé otázky s ktorými sa trebalo zaoberať. 

     Správu o hospodárení za rok 1997 a návrh rozpočtu organizácie pre rok 1998 predniesol 

Peter Vodila. Zo správy vyplynulo že hospodársky výsledok je : na účte je 13 127 Sk 

a v pokladní je 3 094 Sk. 

     Správu Kontrolnej a revíznej komisie podal  Ing. Alexovič Jaroslav. Konštatoval, že práca 

výboru je na patričnej úrovní a hospodárenie s finančnými prostriedkami súhlasi s evidenciou 

dokladov. 

     K predneseným správam bola vyhlásená diskusia do ktorej sa prihlásili: Zelizňak Štefan, 

Liguš Vasiľ, Hojda Ján, Miňo Milan, Šimko Ján, Kidala Peter, Vodila Peter, Kriľ Michal, Ing. 

Alexovič Jaroslav a Baka Ján. Všetci diskutujúci sa vyjadrovali k súčasnej problematike vo 

včelárení v porovnaní na minulosť. Kritický poukázali na rapídny pokles včelárov a včelstiev 

a o nezaujme mladých ľudí o túto činnosť. V závere diskusie vystúpil tajomník Zelizňak 

Štefan, ktorý poblahoželal jubilantom k okrúhlym výročiam a to: 

75 rokov - Ing. Ján Hvozda   

70 rokov - Frančak Vasiľ, Sopoliga Mikuláš, Hvizd Ján, Potoma Peter, Žižak Ján  

60 rokov - Liguš Vasiľ, Alexovičová Paraska  

55 rokov - Stojak Emil, Harviš Ján a Žak J. 

50 rokov – Pasnišin Juraj, Džoganík Juraj 

 

     Členská shôda tajným hlasovaním zvolila 7 členný výbor ZO a 3 členný výbor 

kontrolnej a revíznej komisie. Po ustanovujúcej schôdzi predsedom znovu ostal Ing. 

Hvozda Ján, tajomníkom ZO Zelizňak Štefan, hospodárom Vodila Peter, podpredsedom 

Miňo Milan, pre obchodnú činnosť Kidala Peter, vedením kroniky Mária Gajdošová, 

osvetová čínnosť Hnat Mikuláš. 

     Do Kontrolnej a revíznej komisie boli zvolení: Ing. Jaroslav Alexovič za predsedu, 

členovia Pasnišín Juraj a Duleba Michal .  

Návrh na uznesenie prečítal Hnat Mikuláš . Záver schôdze urobil predseda ZO SZV Ing. Ján 

Hvozda s poďakovaním za aktivity starému výboru a novému výboru do ďalšej práce zaželal 
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zdravie , optimizmus a elán, aby ďalšie roky činnosti boli ešte úspešnejšie s prínosom radostí 

a úžitok pre organizáciu i celej spoločností. 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Bolo to v nedeľu 17.5.1998 na včelnici priateľa Miňa Milana v Rakovčíku, kde sa 

zúčastnili aj členovia ZO SZV Medzilaboriec, Giraltoviec a Stropkova a štyria delegáti zo 

Sanoku z Poľskej republiky. Aktivity tohto stretnutia smerovali s oboznámením sa 

s projektom rozvoja včelárstva v pohraničnej oblasti Svidníckeho okresu a Krosnianskeho 

vojvodstva. Všetci prítomní podporili iniciatívu členov výboru a delegátov zo Sanoku na 

organizovanie výmeny nových poznatkov a efektívnejších foriem včelárenia. Tieto aktivity 

stroskotali pretože projekty na uvedený zámer neboli schválené. V ďalšom bode programu 

bola uskutočnená prednáška na tému: Včelárenie v trojdielnom nadstavkovom úli, ktorú 

odprednášal lektor Vodila Peter. Na záver sa predseda organizácie poďakoval včelárom za 

dobre strávený deň v peknom prostredí., ale aj rodine priateľa Miňa za milé prijatie 

a pohostinnosť. 

 

 

Exkurzia v Poľskom prihraniči 

 

     Bola uskutočnená 8.7.1998 za účastí 53 členov ZO SZV Svidník na včelárskych trhoch 

v obci Strože pri mestečku Gorlice, kde nás privítal Ing. Pomajda. Naši včelári mali možnosť 

nazrieť do veľkospracovateľskej mednej kuchyne a ochutnať aj poľskú medovinu (mjod 

pitný).  

     Nazreli sme aj do tamojšej Výskumnej stanice z vyše 2 000 včelstiev, kde chovajú 

a šľachtia aj matky. 

     Ďalšia naša zástavka bola v Kamianej v ktorej sa nachádza vyše 600 včelstiev ako aj 

Výskumný ústav včelársky v ktorom okrem iného aj vystavujú rôzne exponáty, rôzne druhy 

medu, úle , včelárske potreby a včelársku literatúru. Pri spoločnom posedení v Strožach nám 

bola poskytnuté aj občerstvenie a to malinovka a pivo podľa výberu. V rozhovore sa poľskí 

včelári posťažovali, že v Poľskej republike sa neposkytuje žiaden príspevok na zakŕmenie 

včiel tak ako je to u nás. 

     Po ceste naspäť sme mali aj smolu - pokazil sa autobus, len len že sme docestovali do 

Svidníka. Po vyčerpaní zámeru výchovné - vzdelávacej činnosti v závere vyslovil predseda 

ZO poďakovanie prítomným za účasť, solidaritu a kolektívnosť a tiež aj organizátorom 

priateľom Zelizňakovi Štefanovi tajomníkovi a Vodilovi Petrovi hospodárovi  a lektorovi ZO 

za vynaložené úsilie pri vypracovaní projektu rozvoja včelárstva v prihraničnej oblastí 

Svidníckeho okresu a Krosnianskeho vojvodstva. 

 

 

Včelárske výstavy 

 

     Tieto sa uskutočnili dňa 13.9.1998 v areáli Ukrajinsko – rusínskeho múzea pod záštitou 

primátora mesta pod názvom Dní remesiel a ľudových tradícií. Účasť brali aj naši členovia 

výboru ZO a aj radoví členovia – včelári. 

Vodila Peter vystavoval vytapač vosku a klietky na matky 

Zelizňak Štefan vystavoval med, medové zákusky a medovinu  

Ing. Hvozda Ján vystavoval med, medovinu, propolis a medomer. 

Kidala Peter vystavoval úľ s odnímateľným dnom na odchyt peľu. 

Mikitka Michal vystavoval med a troj-dielný úľ s odnímateľným dnom. 
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Vinjar Michal vystavoval med, vosk a nízkonadstavkový úľ. 

Miňo Milan vystavoval odviečkovač plástov a dobové úle. 

Pecko Anton vystavoval medomet , odviečkovač a domce. 

     Na tomto podujatí sa zúčastnil aj Ing. Prusák zo Stropkova ako predajca s včelárskym 

tovarom. Záujemcovia i včelári mali možnosť nakúpiť si všetko čo potrebujú do inventára na 

včelnici. 

 

Výkup medu a ostatných produktov 

 

     Vo výkupe medu pokračoval aj v tomto roku Peter Kidala. Podľa jeho vyjadrenia, 

s predajom medu vznikol začarovaný kruh. Ceny vo všetkom rapídne stúpajú a ceny medu 

ostali zamrazené. Preto včelári začali vo väčšom predávať med z dvora za prijateľné ceny. 

 

 

Včelársky ples 

 

     Uskutočnil sa v reštaurácií "Centrál" vo Svidníku dňa 17.1.1998 na ktorom sa zúčastnili 

včelári a ich rodinní príslušníci. Miestnosť bola obsadená do posledného miesta. Do tanca 

a spevu vyhrávala ľudová kapela pod vedením "Štefanišina". Nechýbala ani tombola. 

 

 

Opustili naše rády dlhoroční včelári 

 

Riško Michal vo veku 89 rokov z obce Vapeník. 

 

 

Hospodárenie v roku 1998 

 

Príjmy na účte: 

Zostatok na účte k 31.12.1997.................................................................13 127 Sk 

Inkaso za cukor......................................................................................178  740 Sk 

Inkaso za časopis Včelár ...............................................................................480 Sk 

Spolu príjmy na účte:...........................................................................192 347 Sk                                                                

 

Výdaje z účtu: 

Úhrada časopisu včelár..................................................................................550 Sk 

Poplatky za vedenie účtu ................................................................................140 Sk 

Úhrada pozdravných listov............................................................................397 Sk 

Výber do pokladne......................................................................................8 200 Sk 

Úhrada objednaného cukru......................................................................178 742 Sk 

Spolu výdaje z účtu:...............................................................................188 029 Sk 

 

Zostatok na účte k 31.12.1998 ..................................................................4 318 Sk 

 

Príjmy a výdaje v pokladní: 

Príjem........................................................................................................24 521 Sk 

Výdaj ........................................................................................................23 088 Sk 

Zostatok v pokladní k31.12.1998.............................................................1 433 Sk     

 

Hospodársky výsledok: 
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Zostatok na účte k 31.12.1998 ..................................................................4 318 Sk 

Zostatok v pokladní k31.12.1998...............................................................1 433 Sk 

Zostatok v pohľadávkach...........................................................................9 600 Sk     

Zostatok spolu:...........................................................................................15 531 Sk 

 

 

 

 

 

 

Písanie kroniky za r. 1996 – 1998 vykonával Ing. Ján Hvozda   vlasnoručný podpis     . 

Písanie kroniky na ďalšie obdobie prevzala Mária Gajdošová vlasnoručný podpis 
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1 9 9 9 
 

Počet 

včelárov 

138 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1 907 

 

           

 

Rozdelenie 

včelárov podľa počtu obhospodarovaných včelstiev 

   

Včelári s počtom včelstiev Počet včelárov Počet včelstiev spolu 

1 - 5 39 158 

6 - 20 73 814 

21 - 50 21 597 

51 - 100 5 338 

 138 1 907 

     V roku bol výnos medu 17 kg na včelstvo, čo predstavuje 32 319 kg a výnos vosku bol 

0,35 kg čo predstavuje 665 kg. 

 

 

Zmena kronikára 

 

     Písanie včelárskej kroniky na ďalšie obdobie  prevzala Mária Gajdošová. Narodila som sa 

24.1.1939 v Mestisku. Pôvodným povolaním úradníčka. 

     Včeláriť som začala so 4 rodinami v roku 1989. Včely som si zadovážila od priateľa 

Záhurského Jána, Kostíka Pavla a Kimaka Michala. V súčasnom období obhospodarujem  12 

rodín včelstiev. 

 

 

Výročná členská schôdza 

 

 

     Dňa 4. februára 2000 sa uskutočnila v MURK vo Svidníku výročná členská schôdza za 

účastí zo 138 evidovaných členov 73 čo činilo 53 %. Schôdza sa konala podľa programu, 

ktorý bol schválený všetkými prítomnými členmi. Skôr než začali rokovať, vzdali hold a úctu 

priateľom, ktorí opustili našu členskú základňu už nebohým: 

JUDr. Jánovi Kaliňakovi vo veku 64 rokov, 

Michalovi Riškovi vo veku 89 rokov, 

Jurajovi Vaňugovi vo veku 92 rokov 

 

     Schôdzu podľa programu otvoril a viedol p. Zelizňak Štefan, tajomník ZO. 

     Do volebnej komisie boli zvolení Hnat Mikuláš, Sopoliga Mikuláš a Hvizd Ján. Do 

návrhovej komisie boli schválení: Gajdošová Mária, Vyravec J. a Sovič Eliáš. 

     Hodnotiacu správu o činnosti organizácie za uplynulé včelárske obdobie prečítal p. Ing. 

Ján Hvozda, predseda ZO, ktorý pozitívne hodnotil prácu výboru, 36 obvodových dôverníkov 

a aj tri člennú revíznu komisiu. 



 65 

     Výbor sa schádzal podľa plánu aj potreby na riešenie aktuálnych úloh, ktoré prinášal život. 

V plnom obsadení sa výbor zišiel 6 krát a 10 krát v 3 člennom zložení.  

     Kladne hodnotil i prácu obvodových dôverníkov, ktorí napomáhali výboru pri 

zabezpečovaní nákupu cukru na zakrmovanie včiel, liečiv na preliečenie včiel, 

zabezpečovanie účastí členov na včelárskych podujatiach, ako bola Včelárska nedeľa, 

organizovanie zájazdu alebo výstavy Deň ľudových remesiel a tradícií ako aj zabezpečovanie 

dokumentácie na obdŕžanie a vyplatenie štátnej dotácie  za chov včiel v roku 1999. Úprimne 

poďakoval dôverníkom za splnenie všetkých úloh, p. Miňovi, Kidalovi Petrovi, Mikitkovi M., 

Pasnišinovi Jurajovi, Grockému J. a Peckovi Antonovi. 

     V správe sa zmienil aj o členskej základní, ktorá eviduje 138 členov a ktorí chovajú 1907 

včelstiev. Na chov včiel nepriaznivo vplývali aj v tomto roku varooza aj nepriaznivá 

ekonomická situácia – nízke výkupné ceny medu. 

     Členskú základňu tvoria prevažne dôchodcovia. Zaznamenali sme aj nových mladých 

členov – Závoda Milan, Džavoronok, Gérek a Feckanič. 

     Kladne hodnotil aj výchovno – vzdelávaciu činnosť, na ktorú vynakladal výbor v priebehu 

roka zvýšenú pozornosť. 

     V Nižnom Orlíku na včelnici u priateľa Pecka Antona bolo stretnutie venované zdravotnej 

problematike včiel a výmene skúseností včelárenia p. Pecka i ďalších včelárov. 

     Pozitívne zhodnotil i ďalšie činností, ktoré sa uskutočnili v uplynulom roku, ako bol Deň 

remesiel a ľudových tradícií, ochrana životného prostredia, dopisovateľská činnosť, 

vyplatenie štátnej dotácie, zabezpečenie cukru na zakŕmenie včelstiev, odberu časopisu 

Včelár a Včelárstvi. V uplynulom roku bolo odoberaných 75 výtlačkov časopisu Včelár a 7 

výtlačkov časopisu Včelárství.  

     V závere poďakoval  všetkým, ktorí sa podieľali na zabezpečovaní úloh na úseku rozvoja 

a chovu včiel a poželal do ďalšej práce veľa úspechov. 

     Správu o hospodárení a návrh rozpočtu o hospodárení na budúci rok predniesol priateľ  

Peter Vodila, hospodár a pokladník organizácie. V správe uviedol aké boli príjmy a výdaje 

ZO, že výbor hospodárne narábal s finančnými prostriedkami ZO SZV. 

     Správu revíznej komisie predniesol priateľ Ing. Alexovič Jarosláv, predseda revíznej 

komisie, ktorý pozitívne hodnotil celu činnosť organizácie , že s finančnými prostriedkami 

výbor racionálne hospodáril a bola aj dobrá spolupráca RK s výborom ZO SZV. 

    V diskusií vystúpil priateľ Zelizňak Štefan, MUDr. Žila Juraj, Vodila Peter, Duleba Andrej, 

Kriľ Michal, Kidala Peter, Grocký Ján, Hlivjak Jozef, Novák Peter, Miňo Milan a Michalič 

Juraj. Diskúsia bola vecná a dávala podnety na ďalšie skvalitňovanie včelárenia, 

omladzovanie členskej základne ako aj o rezervách, ktoré sa vyskytujú na úseku boja proti 

varrooze. Pán MUDr. Žila  Juraj hovoril o veľmi dobrej spolupráci OVS s výborom ZO SZV. 

Oboznámil prítomných  s pokynmi VS SR pri riešení zdravotnej problematiky v chove 

včelstiev na území SR, v boji proti klieštikovitosrtí včiel, ktoré treba rešpektovať a plniť. 

Odovzdal preukazy vyškoleným pomocníkom SVS pánovi priateľovi Šimkovi, Ing. 

Hvozdovi, Zelizňakovi, Černickému, Stankovskému, Mgr. Sabolovi, Vodilovi, Miňovi, 

Pasnišinoví, JUDr. Kosťovi a Dulebovi Michalovi a zablahoželal k absolvovaniu kurzu  

Veterinárneho pomocníka aj organizácií zaželal veľa úspechov. 

     Priateľ Vodila navrhoval uskutočniť konferenciu na tému: Čo robiť a ako robiť racionálne 

s využitím nových foriem práce s včelami. Spomenul ako pripravovať včely na jarnú znášku, 

druhu znášku a pripraviť silné včely do nového roka. 

     Priateľ Duleba poďakoval výboru za veľmi dobre odvedenú prácu v prospech včelárov 

osobitne priateľovi Vodilovi, že sa podieľa so svojimi skúsenosťami na úseku včelárenia. 

     Priateľ Kriľ hovoril, že vyskúšal pestovať faceliu na pozemku a že je veľmi medonosná. 

rastlina, ktorú by trebalo včelárom vysievať. Spomenul ako sa priblížil k mládeži a vysvetlil 

žiakom život včely a ich prínos pre naše hospodárstvo 
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     Priateľ Kidala P. hovoril že  VV SZV by mal viac urobiť pre včelárov, najmä v odbyte 

medu. 

     Priateľ Novák P. hovoril o fumigácií včiel Avartínom, že bol veľký spád klieštíka 

v jesennom období. 

     Priateľ MIňo Milan hovoril že máme veľmi kvalitné medy, nemáme repku, máme kvetové 

a ovocné medy a v jesení medovicu. Sú to čisté nezaťažené medy s kovmi. Naše medy sú 

veľmi cenné a účinné pre zdravú výživu, len škoda že je nízka výkupná cena. 

     Priateľ Hlivjak hovoril že máme si získavať klientov na odber medu a dá sa predávať aj 

v drobnom za primeranú cenu. 

     Priateľ Michalič ponúkal včelárom včelársky oblek – kombinézu ktorú môžu na 

objednávku ušiť v učňovskej dielni za prijateľnú cenu. Kto chce tak si môže aj dať ušiť na 

mieru. 

     Priateľ Zelizňak ponúkal včelárom a hovoril o zabezpečovaní odberu Včelára, že členovia 

ZO odoberajú 76 výtlačkov a 6 kusov Včelárstvi. Cena Včelára na rok je 120 Sk a Včelárstvi 

240 Sk. Ďalej spomínal o aktivitách výboru, že sme nadviazali družobné vzťahy s včelármi zo 

Sanoku (PR), boli sme v Stroži na výstave.  Spomínal o účastí viac ako 60 členov na Dni 

remesiel a ľudových tradícií, ktorí si vypočuli prednášku o Zintenzívnení včelárenia. Bola 

snaha vydať Medový list – brožúru na pomoc včelárom. Rozprával že bolo objednaných 

a dovezených 111q cukru. Pri vybavovaní dotácií boli problémy pretože si včelári museli 

zakladať účty v SLSP v dôsledku čoho obdŕžalo dotáciu len 75 % včelárov. Pri zabezpečovaní 

liečiv a o probléme s doručením. Spomenul aj to aby včelári nepodceňovali choroby včelstiev, 

ale svedomite bojovali proti varrooze aj zvápenatení včelieho plodu. Podotkol že treba 

dodržiavať veterinárne predpisy. Požiadal včelárov, aby si odkladali potvrdenky o zakúpení 

cukru a včelárskych potrieb na dokladovanie k žiadostí o dotáciu a sa nezmenia pokyny. 

Požiadal včelárov aby vyrovnali poplatok za liečiva za rok 1998, nakoľko dotácia za rok 1998 

bola poskytnutá prostredníctvom SLŠS až začiatkom januára 1999. Nakoniec hovoril  

o vyškolení pomocníkov ŠVS a požiadal aby sa prihlásili ktorí by mali záujem. Poďakoval 

dôverníkom  za veľmi dobru spoluprácu s výborom a aj ostatným členom za vynaloženú 

aktivitu. Na záver diskusie zablahoželal jubilantom: Kseničovi Andrejovi, Dulebovi 

Andrejovi, Safkovi M., Kidalovi Petrovi, Hutňanovi Pavlovi, Štefančikovi J., Hudakovi 

J.,  Závodovi Andrejovi, Sovičovi E., Gajdošovej Márií, Kolcunovi, Hvizdovi Michalovi, 

Krajňakovi a Keselicovi Petrovi. 

     Po skončení diskusie bola prečítaná správa volebnej komisie o výsledkoch volieb, ktoré 

prebiehali v čase prestávky a podania večere a občerstvenia (párky, čaj). 

 

     Do výboru na nové volebné obdobie 1999- 2002 bolo zvolených z 11 kandidátov 7 a to: 

Ing. Ján Hvozda – predseda 

Štefan Zelizňak – tajomník 

Peter Vodila – pokladník, hospodár 

Milan Miňo – podpredseda 

Mária Gajdošová – (namiesto p. Potomu) kultúrna referentka, kronikárka 

Peter Kidala – člen výboru 

Hnat Mikuláš – člen výboru 

 

     Do kontrolnej a revíznej komisie boli zo 6 členov zvolení: 

Ing. Alexovič Jaroslav – predseda 

Duleba Michal – člen 

Pasnišin Juraj – člen 
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     Návrh na uznesenie bol schválený tak ako ho prečítal predseda Návrhovej komisie pán Ján 

Vyravec. 

     Záver VČS previedol staronový predseda Ing. Ján Hvozda ktorý skonštatoval že VČS 

splnila svoje poslanie, poďakoval sa diskutujúcim  a osobitne priateľovi Potomovi za prácu vo 

výbore v predchádzajúcom období a schôdzu ukončil. 

 

 

Zabezpečenie cukru 

 

     Výbor ZO v tomto roku zabezpečil cukor na zakŕmenie včiel v množstve 11 400 kg. Cukor 

bol v 50 kg balení zakúpený z cukrovaru prostredníctvom Včelárskej paseky Kráľova pri 

Senci v cene 16,50 Sk, ktorý bol uskladnený u priateľa Zelizňaka. 

 

 

Liečenie včelstiev 

 

     V roku 1999 včelári ošetrovali svoje včelstva proti varrooze prevažne Avartínom v letnom 

a jesennom období. Časť včelárov používala Gabon, ktorý je veľmi účinný . Včely sú zbavené 

klieštika a do zimy idú úplne zdravé. Liečiva zabezpečil tajomník ZO SZV. 

 

 

Vyškolenie pomocníkov ŠVS 

 

     V mesiaci apríli obdŕžalo 12 členov študijnú literatúru  na získanie osvedčenia Pomocníka 

veterinárnej správy. Dňa 10.12.1999 úspešne absolvovali školenie  a obdŕžali preukazy 

Pomocník štátnej veterinárnej správy títo včelári: Ing. Ján Hvozda, JUDr. Andrej Kosť, 

Dr. Šimko, Mgr. Ján Sabol, Peter Černický, Ján Stavrovský, Peter Vodila, Štefan 

Zelizňak, Dušan Zelizňak, Milan Miňo,  Michal Duleba a Juraj Pasnišin. 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Dňa 23. mája 1999 sa uskutočnila  Včelárska nedeľa za prítomností 52 včelárov. Pre 

nepriaznivé počasie sa neuskutočnila  na včelnici priateľ  Antona Pecka ale v zasadačke 

Obecného úradu v Nižnom Orlíku. Prítomných včelárov privítal Ing. Ján Hvozda, predseda 

ZO a oboznámil ich s programom. Po privítaní predsedom sa prihovoril priateľ Anton Pecko, 

ktorý osobitne privítal včelárov a oboznámil ich so svojimi formami včelárenia, ktorý na 

včelnici obhospodaruje 70 včelstiev. Predviedol pomôcky, ktoré si sám zhotovil. 

     Hlavnou témou Včelárskej nedele bolo oboznámiť prítomných s chorobami včiel 

a spôsobmi využívania dostupných liečiv v boji proti varrooze, zvápenateniu včelieho plodu 

aj ďalšími chorobami. Túto tému odprednášal priateľ Zelizňak, tajomník organizácie. 

     V úvode diskusie tajomník informoval prítomných že dňa 6. júna 1999 náš priateľ Anton 

Pecko sa dožíva 70. narodenín a výbor organizácie pri tejto príležitostí sa rozhodol udeliť 

vyznamenanie – medailu ,, Za záslužnú prácu v prospech SZV“ za dlhoročnú prácu 

a veľmi dobru reprezentáciu včelárstva. Medailu odovzdal Ing. Ján Hvozda, predseda ZO. 

Priateľ Pecko sa poďakoval a uistil prítomných, že aj naďalej sa bude usilovať odovzdávať 

svoje včelárske skúseností mladým včelárom. (Viď fotoalbum). Prítomní boli pohostení 

medovými zákuskami, kávou a občerstvením. Priateľ Kidala hovoril ako sa správne ma 

používať Avartín, zmienil sa aj o usporiadanom zájazde do Sanoku. Priateľ Miňo hovoril 

o zvápenatení včelieho plodu, o odbyte medu. Priateľ Hvozda hovoril o možností používania 
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chemického prípravku Varidol – Fun. Priateľ Zelizňak vysvetlil a prakticky ukázal ako sa 

využíva kyselina mravčia a formidolové doštičky, ktoré sú napustené kyselinou mravčou. 

Ukázal včelárom aj Gabon, ktorý je veľmi účinný proti varrooze, ktorý sa vkladá do včelstva 

po vytočení medu. Predseda  ZO poďakoval za účasť, ale najme hosťujúcemu Antonovi 

Peckovi a poprosil prítomných aby sa premiestnili na včelnicu. Počasie sa trochu zlepšilo, 

padal už len drobný dážď, ktorý dovolil navštíviť včelnicu s dáždnikmi. Prítomní si prezreli, 

včelnicu , včelárske pomôcky, vytapač vosku, včelársku pracovňu a sklad na odkladanie 

včelárskych pomôcok. 

 

 

Stav včelstiev 

 

     Na základe vydaného obežníka ZO SZV bola daná požiadavka nahlásiť počet včelstiev na 

zazimovanie do roku 2000. Podľa návratiek, ktoré boli zosumarizované sú nasledujúce stavy 

včelárov a včelstiev: 

 

Včelári s počtom včelstiev Počet včelárov Počet včelstiev spolu 

1 - 5 37 147 

6 - 20 80 963 

21 - 50 17 531 

51 - 100 4 282 

 138 1 923 

 

Oproti roku 1998 je nárast o 16 včelstiev. Množstvo vytočeného medu je 32 991 kg, čo 

v priemere na včelstvo činí 17,20 kg. 

 

 

Deň ľudových tradícií a remesiel 

 

     V nedeľu 15.9.1999 sa uskutočnil Deň ľudových tradícii  a remesiel na skanzene MURK 

vo Svidníku. Na tomto podujatí sa okrem záhradkárov a remeselníkov zúčastnili aj naši 

včelári. Vystavovali dobové úle, včelárske pomôcky a výrobky ktoré ponúkali návštevníkom. 

Priateľ Pecko vystavoval elektrický medomet, odviečkovač medu, úteplívky a ďalšie 

včelárske pomôcky. 

Priateľ Mikitka Michal vystavoval vlastnoručne vyrobené úle a ponúkal rôzne druhy medu. 

Priateľ Alexovič ponúkal rôzne druhy medu. 

Priateľka Gajdošová ponúkala ochutnávku medu a priateľka Zelizňaková ponúkala deťom 

medovníky. 

Prítomní si pochutnali aj na medovine, ktorú ponúkal priateľ Zelizňak, 

S progresívnymi formami včelárenia prítomných včelárov  aj ďalších priateľov informoval 

Peter Vodila. 

Vzhľadom na veľmi pekné počasie bola hojná účasť včelárov nielen ZO SZV zo Svidníka, ale 

aj zo Stropkova, Giraltoviec a ďalších miest. 

Priateľ Hvozda vystavoval propolis, propolisovú tinktúru a prevádzal elektrovodivosť medu 

ako aj zatavovač medzistienok. 
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Štátna dotácia 

 

     V roku 1999 včelári dostali od štátu dotáciu vo výške 108 Sk na včelstvo. Dotácia bola 

vyplatená prostredníctvom SZV a základnej organizácie každému včelárovi, ktorý požiadal 

o dotáciu , že chova najmenej 3 včelstva. 137 včelárov si  uplatnilo nárok a bola im vyplatená 

dotácia v mesiaci december pokladníkom priateľom Petrom Vodilom. Pre základnú 

organizáciu SZV vo Svidníku  MP SR vyčlenilo čiastku 205 956 Sk. 

 

 

Počasie  

 

     Rok 1999 bol pre včelárov veľmi nepriaznivý i keď včely mali prvý prelet 15. marca, Po 

priaznivom apríli v máji a júni často pršalo v dôsledku čoho včely sa dostali do rojovej 

nálady. Mnohí včelári museli robiť proti rojové opatrenia. Aj medné výnosy z jarnej znášky 

boli nízke. V júli bolo počasie lepšie a v auguste sa objavila medovica, ktorou včely nahradili 

jarnú znášku. Jeseň bola priaznivá, včely si stihli dodané zásoby zaviečkovať a stále mali 

možnosť preletu. 

     Rok 1999 bol ukončený zasadaním výboru ZO SZV, na ktorom bol zhodnotený včelársky 

rok. Predseda ZO SZV Ing. Ján Hvozda poďakoval členom výboru za vynaložené úsilie pre 

rozvoj včelárstva. Do posledného roku 20. storočia poprial veľa zdravia a dobrú spoluprácu. 
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J u b i l e j n ý   r o k 

2 0 0 0 
     Jubilejný rok 2000 sme naštartovali zasadnutím výboru ZO SZV, na ktorom sme 

zhodnotili prácu predchádzajúceho roka a stanovili si úlohy na rok 2000. Na zasadnutí výboru 

sme sa zaoberali aj prípravou výročnej členskej schôdze, ktorú sme naplánovali na deň 

9.2.2000 v budove  Múzea ukrajinsko – rusínskej kultúry vo Svidníku. 

 

 

Výročná členská schôdza 

 

     Výročná členská schôdza sa konala podľa plánu  9.2. 2000 v zasadačke  MÚRK vo 

Svidníku 

     Správu o činnosti organizácie predniesol predseda organizácie Ing. Ján Hvozda v ktorej 

hodnotil prácu celého výboru a následne jednotlivých členov. Veľmi kladne hodnotil činnosť 

delegáta ÚV SZV priateľa Zelizňaka Štefana, ktorý sa pravidelne zúčastňoval zasadania 

valného zhromaždenia a získane poznatky prenášal na členov výboru a následne na všetkých 

aktívnych členov. Pochvalne sa vyjadril k práci priateľa Kidalu Petra, vykupovača medu ktorý  

v podnikateľskej činnosti med vykupuje aj zo susedných organizácií ako Stropkov,  

Giraltovce, Bardejov. Na kvalitu vykúpeného medu neboli vznesené žiadne pripomienky. Za 

vykonanú prácu patri sa mu poďakovať. Ďalej sa pochvalne vyjadril k práci obvodových 

dôverníkov, ktorí sa aktívne zapájali do pomoci pri zabezpečovaní cukru, distribúcii liečiv 

a pri zabezpečovaní výstavy včelárskych produktov a včelárskeho naradia pri príležitostí Dňa 

remesiel a ľudových tradícii, ktorý sa konal pod záštitou primátora mesta Svidník v areáli 

skanzenu MÚRK. 

     Odbyt medu a včelích produktov si včelári zabezpečujú individuálne pre príbuzných, 

susedom a známym. 

     Liečiva zabezpečil tajomník Zelizňak Štefan. Je potrebné si uvedomiť, že sa jedna 

o dochvíľne opatrenie, najme liečiva proti klieštikovi ale aj zvápenateniu včelieho plodu, 

ktoré sa vyskytuje dosť často, 

     Cukor bol zabezpečený podľa požiadaviek jednotlivých včelárov v plnej výške za zníženú 

cenu 17 Sk za 1 kg. Cukor bol balený v 50 kg vreciach. 

     Výchovne – vzdelávacia činnosť bola hodnotená kladne. 

     V rámci  ochrany životného prostredia boli členmi organizácie  vysadené nektarodajné 

a peľodajné kry a dreviny dovezené z Včelárskej paseky Kráľova pri Senci. Za povšimnutie 

stoji pripomenúť mini park na sídlisku ,, Východ“ pri materskej škole na Nižnom Svidníku, 

kde sú vysadené dve aleje líp malolistých 20 ks, zopár kusov jedle obrovskej a niekoľko 

kusov borovice čiernej. 

     Vedenie kroniky: už druhý rok v tomto volebnom období kroniku prevzala písať priateľka 

Gajdošová Mária členka ZO SZV (našej organizácie. 

 

Spoločenská kronika 

 

Opustili naše rady: 

Vaňuga Juraj vo veku 92 rokov Svidník 

Vasilenko Ján vo veku 81 rokov Hrabovčík 

Džoganík Juraj vo veku 67 rokov Cernina 

     Ich odchod sme uctili minutou ticha.  
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    Na záver VČS sa predseda Ing. Hvozda Ján poďakoval prítomným členom výboru, členom 

RK, obvodovým dôverníkom a všetkým členom organizácie. Celkom na záver povedal: 

zaželajme si v tomto roku pevné zdravie, včelí elán do ďalšej práce, priaznivé podmienky, 

uspokojujúce znášky medu a reálnu nádej na krajšie a lepšie časy pre všetkých. 

Po skončení rokovania bolo podané občerstvenie a to: párky s horčicou, chlieb a čaj. 

 

 

Podmienky pre rozvoj včelstva 

 

     Aj napriek tomu, že v zime napadlo veľmi veľa snehu, ktorý bolo treba z letáčov odhŕňať, 

bolo pomerne teplo. Vo februári bola priemerná teplota v 1. týždni +5˚ C, v 2. týždni 2˚ C, 

v 3. týždni 0˚ C a vo 4. týždni -2˚ C. Dni boli jasné a teplé. Dňa 18.2. bola teplota až +10˚ C, 

ale v noci -8˚ C. V mesiaci marci bolo počasie priaznivé, ale včely mali prelet až 22. marca. 

Apríl bol teplý, priemerná teplota bola 18˚ C. Mnohí včelári už 20. apríla nasadili na úle 

medníky. Veľmi dobre medovali ovocné stromy a ostatné medonosné dreviny. Včely mali 

dostatok nektáru a mohli ich aj za priaznivých podmienok doniesť do úľov. 

Mesiac jún bol mokrý ale teplý. V mesiaci júl a august bolo veľmi teplo a sucho. Mnohým 

včelárom ,ktorí majú ihličnatý les mali aj bohatú znášku z medovice napr. Babej, Staurou vo 

Vyšnom Komárniku, Ján Miškovský, Milan Závoda, Michal Štefanišín vo Vyšnom Orlíku, 

Michal Vinjar v Nižnom Mirošove a Peter Kidala v Mlynárovciach. 

Aj ďalšie mesiace do konca roka boli priaznivé pre včely. Včely mali možnosť aj v decembri 

vylietavať von na malý prelet. Nebolo snehu ani veľkých mrazov. Rok 2000 bol pre včelárov 

a včely veľmi priaznivý. 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Dňa 23. mája za veľmi pekného počasia sa zišli včelári na včelnici u priateľa Emila 

Stojaka v Mestisku. 

     Včelárske stretnutie otvoril priateľ Ing. Ján Hvozda, predseda organizácie, ktorý privítal 

prítomných včelárov, ktorých sa zišlo 52 a taktiež hostí a oboznámil s programom. 

     V úvode dal slovo hosťujúcemu priateľovi Emilovi Stojakovi, ktorý s manželkou privítal 

prítomných na svojej včelnici. Povedal že si včelnicu sám upravil a prispôsobil na dobrý 

rozvoj včelstva. Obhospodaruje 35 rodín a včelári od roku 1986. Včely si zabezpečil od 

priateľa Bieloruského zo Šarišského Štiavnika. Z včelárenia má radosť. Veľmi ochotne mu pri 

včelárení pomáha aj jeho manželka. Poželal prítomným včelárom prijemný pobyt a bohaté 

zážitky. 

     Ďalším bodom programu bola prednáška ne tému: Dvoj medníkové včelárenie, ktoré 

veľmi dobre rozobral priateľ Vodila Peter. Skúsený a dlhoročný včelár ZO. Poukázal na 

spôsoby ako pripraviť silné včelstva na dobrú znášku a zároveň predchádzať rojeniu včiel. 

Názorne ukazoval graf rozvoja života včiel a ich výkon na produkciu medu. 

     Priateľ Zelizňak hovoril o biologickom boji proti varrooze, zvápenateniu včelieho plodu 

a ošetrovaní včelstiev. K týmto otázkam bola veľmi dobrá diskusia. Priateľ Mgr. Ján Sabol 

hovoril ako praktizuje v boji proti rojeniu na základe získaných skúseností. Priateľ Hriž Juraj 

hovoril o dobrej príprave včiel na zimu, najme zakrmovanie a ošetrovanie proti varrooze, aby 

včely neboli vyrušované. Priateľ Kidala Peter vysvetlil svoj spôsob včelárenia a príprave na 

jarnú znášku. Spomenul že aj naďalej bude vykupovať med od včelárov. Priateľ Mikitka 

hovoril, že on využíva metódy včelárenia priateľa Vodilu, ale vo Svidníku včely majú malo 

znášky, preto sa mu skoro začínajú rojiť. Priateľ Hvozda spomenul že v minulom roku včely 

mali veľmi dobré podmienky na svoj rozvoj a aj príroda bola štedrá k včelám. Včely využili 
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zdroj nektáru z ovocných stromov  a ďalších nektarodajných drevín. Priateľ Kánsky Jozef, 

ktorý oslávil vo februári 80 – té narodeniny hovoril o podmienkach rozvoja včelstva 

v Hrabovčíku. Menovanému k jeho 80 –tým narodeninám sme zaspievali pieseň Mnohája lit 

a predseda a ďalší členovia zablahoželali do ďalších rokov života pevné zdravie a mnoho 

úspechov v osobnom živote aj vo včelárení. 

     Po vyčerpaní programu predseda priateľ Ing. Ján Hvozda poďakoval lektorovi , všetkým 

debatujúcim, hosťujúcemu a prítomným členom za účasť na Včelárskej nedeli, poželal pevné 

zdravie, včelí elán do ďalšej práce a schôdzu ukončil. 

     Prítomným včelárom bolo podané občerstvenie a káva, v kuloároch ešte dlho rozprávali 

a vymieňali si svoje skúseností. 

 

 

Deň remesiel a ľudových tradícii 

 

     Dňa 17. septembra vo Svidníku na skanzene sa uskutočnili Dni  európskeho kultúrneho 

dedičstva na Slovensku. 

     Hlavným organizátorom tohto podujatia boli: MÚRK, Podduklianské osvetové stredisko 

a Mestské kultúrne stredisko vo Svidníku v spolupráci so základnými organizáciami 

slovenského zväzu chovateľov poštových holubov, včelárov, záhradkárov vo Svidníku. 

     Podujatie bolo organizované pre širokú verejnosť od 14 do 18 hodiny. Hlavným 

programom boli ukážky tradičnej remeselnej výroby, spracovanie prútia, dreva, hliny, kovu, 

výstava ovocia a zeleniny, ponúka semien a drevín, výstava zvierat a hydiny, výstava úľov 

a včelárskych pomôcok, ponuka včelích produktov, 5. ročník majstrovstiev vo varení pirohov, 

poradenská a osvetová činnosť, vystúpenie folklórnych súborov a prehliadka pamiatok 

ľudovej architektúry. 

     Výbor ZO SZV sa na toto podujatie veľmi svedomite pripravil  a zabezpečil : Výstavu 

dobových úľov, včelárskych pomôcok, včelích produktov a poradenskú službu(osvetová 

činnosť) 

     Ochutnávku rôznych druhov medu poskytovala priateľka Gajdošová Mária, ochutnával sa 

aj agátový med priateľa Džavoronka. Ochutnávku včelárskeho medovníka poskytovala 

priateľka Zelizňaková Mária. Ochutnávku medoviny vlastnej výroby poskytoval priateľ 

Zelizňak Štefan. Výstavu propolisovej tinktúry zabezpečoval priateľ Hvozda Ján. Rôzne 

druhy medu ponúkal priateľ Mikitka Michal. Poradensko – osvetovú činnosť zabezpečoval 

priateľ Kidala Peter. 

     Pre včelárov boli zabezpečené včelárske pomôcky, náradie na včelárenie, kukly, mriežky, 

dymáky, vrchnáky na skla a celý rád ďalších pomôcok zo Stropkova, ktoré služby poskytoval 

vedúci Ing. Prusák. Spomínané pomôcky si včelári mohli zakúpiť a pozrieť radu ďalších, 

ktoré včelár potrebuje pri práci s včelami. 

     Vzhľadom na to, že doobeda pršalo a bolo preventívne počasie, poobede sa vyjasnilo a tak 

celé podujatie bolo značným prínosom pre všetkých prítomných účastníkov. 

 

 

Pomoc včelárom 

 

Cukor: V roku 2000 si 74 včelárov objednalo cukor v množstve 9 000 kg. Cukor bol 

zabezpečený z veľkoskladu KOFE-MATKET s.r.o. Humenné. Cena cukru bola 15,58 Sk za 

kg. Cukor bol balený v 50 kg vreciach. V obchodoch sa ceny cukru pohybovali okolo 22-24 

SK za kg. 
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Liečiva: Na základe ŠVS – SR včelári v roku 2000mali ošetrovať svoje včely po vytočení 

posledného medu proti varrooze Gabonom. Mnohí včelári si objednali prostredníctvom ZO 

Gabon, ale tento nebol na čas dodaný v dôsledku čoho museli používať Avartín a Varidol 

Fun. (Bolo objednané 950 kusov Gabonu a 3 170 ks Avartínu. Spád klieštika v jesennom 

období bol rozdielny. Značná časť včelárov hlásila, že včely mali veľa klieštikov. Všetci však 

potvrdili, že varrooza v našich včelstvách pretrváva. Boli dokonca i také prípady, že včelárom 

sa v jesení alebo v jari úplne vytratili včely z úľov. 

 

 

 

Štátna dotácia 

 

      Roku 2000 včelári prvýkrát obdŕžali na rozvoj a chov včiel štátnu dotáciu od MP SR 

prostredníctvom SZV a ZO vo výške 160 Sk na včelstvo. 

     Štátna dotácia bola vyplatená 29.12.2000 v ZŠ na ul. Centrálna vo Svidníku členmi výboru 

ZO SZV. Včelári za takúto pomoc boli veľmi povďační. Po vyplatení dotácie členovia výboru 

ZO SZV spolu s RK uskutočnili zasadanie, na ktorom bola hodnotená práca výboru, príprava 

programu na VČS a plán práce na prvý rok nového storočia a tisícročia. 

     Na záver zasadnutia predseda Ing. Hvozda Ján poďakoval všetkým členom za vykonanú 

prácu, do nového storočia poprial pevné zdravie, dobru znášku a zdravé včelstva. 
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Rok 2001 
Nové storočie 

Nové tisícročie 

 
     Rok 2001 nás prekvapil bez snehovej prikrývky. Zima bola sucha. Sneh spadol 30.1.2001 

a trval iba týždeň. Prvý slabší prelet včiel bol 9.2.2001. Aj napriek tomu že zima bola mierna, 

prelet bol včas, nastalo priaznivé počasie pre rozvoj včelstiev, ktoré trvalo tak dlho, že 

niektorí včelári si už začiatkom apríla nasadili medníky. Druhá polovica apríla bola chladná, 

daždivá čo malo za následok slabšiu znášku medu oproti roku 2000. 

 

 

Výročná členská schôdza 

 

     Výročná členská schôdza sa konala dňa 15.2.2002 v zasadačke  OÚ vo Svidníku. 

Hodnotiacu správu za uplynulé obdobie predniesol predseda organizácie  Ing. Ján Hvozda, 

ktorý vo svojej správe hodnotil, kritizoval, radi a poúčal. Pochvalné sa vyjadril k práci 

obvodových dôverníkov, ktorí sa aktívne podieľali na aktivitách z podnetu ZO SZV a to: pri 

distribúcii liečiv, zabezpečovaní cukru, pri zabezpečovaní výstavy včelárskych produktov 

a včelárskeho naradia, včelárskych pomôcok a úľov. 

Členská základňa: V čase konania VČS organizácia eviduje 144 členov, ktorí 

obhospodarujú 2 161 včelstiev. Nárast oproti roku 2000 je o 6 členov novoprijatých  

a v chove včiel nárast o 238 rodín.  

 Zdravotný stav včelstiev: Nepriaznivý faktor v chove včiel je klieštikovosť , ekonomické 

podmienky, rapídny nárast cien včelárskych potrieb a trvajúca apatia mladej generácie 

k včeláreniu. Včelárom ostáva i naďalej chovať zdravé a silné včelstva, predchádzať 

chorobám všetkých druhov. Zatiaľ môžeme konštatovať že máme dobru spoluprácu so SŽÚ. 

Dobre sa nám spolupracuje s MVDr. Žilom. Liečiva zabezpečoval tajomník  ZO Zelizňak 

Štefan a taktiež zabezpečoval cukor na zimné zakŕmenie. Podľa požiadaviek včelárov bolo 

zabezpečené 130 q za cenu 22,50 Sk za 1 kg. 

     Bol naplánovaný zájazd v mesiaci august na výstavu AGROKOMPLEX 2001 v Nitre. 

O tento zájazd naši členovia nejavili záujem, preto sa od uskutočnenia upustilo. 

Kočovanie: V regióne našej organizácie sú jednotlivci včelári, ktorí používajú túto formu , 

ale len na trvalom stanovišti v kočovných vozoch väčšinou Svidníčania. Poniektorí vozy 

nechávajú na stanovišti aj cez zimné obdobie. Do budúcností chcem nabádať mladých 

včelárov, aby sa pokúsili s kočovaním do tých údolí kde sa nachádzajú ihličnaté lesy. 

Včelárska výstava: Táto sa uskutočnila  16.9.2001 v areáli skanzenu nad Amfiteátrom vo 

Svidníku pod záštitou primátora mesta. Účasť na tomto podujatí brali aj naši členovia včelári. 

 

Spoločenská kronika: 

 

Jubilanti: 

70 rokov – Zelizňak Štefan, Dr. Feňo Ján, Goriščak Michal, Baka J., Hojda Ján,   

                   Jurkanin Andrej, Kandravý Michal. 

60 rokov – Ivanko Štefan 

50 rokov – Omaska Peter 
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Opustili naše rady: 

Podaný Ján vo veku 54 rokov Mestisko 

Safko Michal vo veku 82 rokov Kurimka 

 

Správa o hospodárení ZO SZV vo Svidníku 

 

     Výbor ZO v hospodárskej činnosti  vychádzal z rozpočtu schváleného  VČS 2000, plánu 

hlavných úloh, ktoré sa riešili v priebehu roka. Na základe týchto kritérií hospodárenie v roku 

2000 (1) bolo nasledovné: 

 

Pokladňa príjmy: 

- členské na rok 2001 pre ZO SZV.......................................................24 588 Sk 

- členské na rok 2001 pre ÚV SZV.......................................................22 988 Sk 

- poistenie včiel na rok 2001...................................................................6 147 Sk 

- účelový príspevok od členov................................................................7 150 Sk 

- predplatné Včelára 2002.......................................................................4 056 Sk 

- predplatné Včelára 2001.......................................................................2 328 Sk 

- z prevádzkovej činnosti...........................................................................444 Sk 

- vrátenie preddavku na liečiva...............................................................3 500 Sk 

- príspevok primátora Sk na VN ceny................................................... 1 600 Sk 

Príjmy spolu:................................................................................................72 801 Sk 

 

 

Vydaje: 

- kancelárske potreby.....................................................................................918,50 Sk 

- poštovné....................................................................................................1 813,00 Sk 

- telefónne hovory..........................................................................................920,00 Sk 

- nájomné za kanceláriu (800+250)............................................................1 050,00 Sk 

- výdavky na zabezpečenie činnosti výboru...............................................2 151,00 Sk 

- odmeny výboru za rok 2000...................................................................12 159,00 Sk 

- dar jubilantom – Kidala, Miňo.....................................................................252,00 Sk 

- včelárske akcie..........................................................................................4 910,00 Sk 

- členské RV SZV......................................................................................19 588,00 Sk 

- poistenie včiel r.2000 a 2001...................................................................12 109,00 Sk 

- VČS 2001...................................................................................................3 562,40 Sk 

- prevod finančných prostriedkov na účet..................................................22 407,00 Sk 

- ostatné vydaje............................................................................................4 377,30 Sk 

Výdaje spolu:.....................................................................................................86 317,20 Sk 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Včelárska nedeľa sa konala dňa 27. mája2001 o 14 hodine v reštaurácií TIGRIS a následne 

na včelnici u priateľa včelára Mikitku Michala. Včelárska nedeľa bola zameraná na zásady 

úspešného včelárenia so zámerom na chov matiek. Prednášal Vladimír Sokol, chovateľ 

matiek. 

     Na včelnici u priateľa Mikitku sme prezerali včelárske pomôcky a povymieňali sme si 

skúseností. Na tejto akcii sa zúčastnilo  67 členov našej ZO, dvaja hostia zo susedného 

regiónu Stropkov (Foťko Gabriel a Zeleňak Jozef), z Bardejovského regiónu Sokol Vladimír. 
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     Po odbornej prednáške priateľ Sokola, v ďalšej častí programu pokračoval priateľ Vodila 

s otázkami a odpoveďami. Ďalej vystúpil Zelizňak Štefan, tajomník ZO kde poukazoval na 

disciplínu a dodržiavanie noriem pre ochranu zdravotného stavu včiel.  

      V závere bolo podané občerstvenie. Priateľ Ing. Ján Hvozda, predseda ZO poďakoval 

priateľovi Mikitkovi za milé prijatie v areáli včelnice, poďakoval sa aj prednášajúcim 

priateľom Sokolovi, Foťkovi, Vodilovi a priateľovi Zelizňakovi za zorganizovanie podujatia 

a príjemne strávenú nedeľu. Na záver padlo poďakovanie všetkým prítomným ktorí sa 

podujatia zúčastnili. 

 

 

Dni remesiel a ľudových tradícii 

 

      V nedeľu 16. septembra 2001 sa aj napriek nepriaznivému počasiu zišlo na skanzene 

MÚRK vo Svidníku veľa včelárov a ďalších záujemcov nazrieť do tajov remeselníkov. Konal 

sa už tradičný XI. Ročník Deň remesiel a ľudových tradícií, ktorý organizovala  MÚRK vo 

Svidníku, Podduklianské osvetové stredisko a Spoločnosť priateľov MÚRK v úzkej 

spolupráci so ZO SZV, SZCH a SZZ pod záštitou primátora mesta Svidník. 

     Na podujatí boli vystavované výrobky, ktoré vytvorili šikovné ruky jednotlivých majstrov 

remeselníkov. Výstavné stoly boli naplnené rôznymi druhmi ovocia, zeleniny a nechýbali ani 

včelárske produkty a výrobky zručných včelárov. 

     Včelári vystavovali rôzne druhy medu s možnosťou ochutnávky aj ich predaja. Pre 

dospelých pripravili ochutnávku medoviny, ktorú vyrobil priateľ Ján Hvozda. Deťom boli 

ponúkané  medovníčky, ktoré napiekla priateľka Zelizňaková Mária. Účastníci mali možnosť 

si zakúpiť propolisovú tinktúru, včelí vosk a mohli obdivovať všetky včelárske pomôcky, 

ktoré včelár potrebuje pri svojej práci. Boli vystavované aj dobové úle s klenotnice skanzenu 

aj súčasné moderné, ľahké a kvalitné a čo je dôležité praktické. Vystavené úle priateľa 

Mikitku obdivovali nielen včelári ale aj ďalší účastníci najmä pre ich precíznosť a kvalitu. 

Pozornosť sa sústreďovala aj na zhotovenie jednoduchého nadstavkového úľa priateľa Vodilu 

s možnosťou manipulácie s ním. 

     Pre včelárov i ďalších záujemcov – milovníkov včiel a medu bola pripravená aj praktická 

ukážka ako predchádzať rojeniu včiel pomocou odloženca predvádzaná p. Vodilom. 

     Program včelárskej výstavy obohatila aj ZO SZV Stropkov pod vedením p. Foťka, ktorý 

predvádzal pomôcku na tavenie vyradených plástov pomocou páry. 

     O dobrú náladu a potešenie duše sa počas celého podujatia staral folklórny súbor 

Makovica. 

 

 

Spoločenská kronika 

 

Opustili naše rady: 

Podaný Ján vo veku 54 rokov Mestisko 

Safko Michal vo veku 82 rokov Kurimka 

     

 Naši jubilanti: 

70 rokov – Zelizňak Štefan, Dr. Feňo Ján, Goriščak Michal, Baka J., Hojda Ján,   

                   Jurkanin Andrej, Kandravý Michal. 

60 rokov – Ivanko Štefan 

50 rokov – Omaska Peter 
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     Za pozornosť stoji jubilant priateľ Zelizňak Štefan, tajomník ZO SZV vo Svidníku, 

rodák z Bodružala okr. Svidník. Včelárstvo ma v ich rodine dlhoročnú tradíciu. Ako chlapec 

pomáhal otcovi pri všetkých prácach na včelnici počas sezóny a v zime v stolárskej dielni 

vyrábať úle a ostatné včelárske pomôcky. 

     Po ukončení Pedagogickej fakulty ÚK v Prešove začínal ako učiteľ vo Svidníku. V roku 

1957 bol menovaný za riaditeľa ZDŠ v Cernine. V roku 1975 bol menovaný do funkcie 

vedúceho OPS na ONV vo Svidníku. Ako učiteľ vštepoval svojim žiakom lásku k prírode 

a všetkému čo s ňou súvisí.  

     V súčasností obhospodaruje 40 včelstiev na včelnici vo Vyšnom Mirošove asi 14 km od 

Svidníka svojho trvalého bydliska. Jubilant  je  zanieteným včelárom a funkcionárom a veľmi 

dobrým organizátorom od svojej mladosti až doteraz. Článkami prispieva do časopisu Včelár 

a spolupracuje aj s redakciou Dukla. V roku 1990 bol zvolený za tajomníka ZO SZV vo 

Svidníku a túto funkciu zastáva aj doteraz. Bolo mu odovzdané vyznamenanie SZV  - Za 

záslužnú prácu v prospech včelárstva. 

     Veríme že jeho pričinením bude aj naďalej naša včelárska organizácia aktívna 

a prosperujúca. 

     Členovia a výbor ZO jubilantovi želajú dobré zdravie, ktoré je najvzácnejším darom 

života. Prajeme mu veľa lásky a šťastia, ktoré sú doplnkom života, ako aj veľa plodných 

rokov. 

 

Naše aktivity 

 

boli realizované aj prostredníctvom rozhlasu v Prešove, ktoré zabezpečil Dr. Feňo Ján.      

      V mesiaci október 2001 Slovenský rozhlás v Prešove vysielal reláciu o tradíciách 

včelárenia v našom regióne pod Duklou. Relácia bola interpretovaná z včelárskeho folklóru 

ktorá trvala cca 16 minút. Reláciu zabezpečil dlhoročný včelár priateľ Duleba Andrej. 

 

 

Štátna dotácia 

 

     V roku 2001 bola včelárom vyplatená  štátna dotácia vo výške 160 Sk na včelstvo. Pre 

zvýhodnenie včelárov z ktorých väčšia časť je v staršom veku, vyplácanie štátneho príspevku 

bolo zabezpečené vo vestibule II. Základnej škole, ktorá sa nachádza v blízkostí autobusovej 

stanice. Prítomní včelári si v skupinkách vymieňali skúseností ako získať zdravé a silné 

včelstva, zvýšenie medných výnosov a ďalších nežiaducich okolností na včelnici. 

     Štatná dotácia bola vyplatená .... včelárom na ...... včelstiev vo výške.......Sk. Včelári za 

poskytnutý príspevok boli veľmi vďační. 
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2 0 0 2 
 

Počet 

včelárov 

138 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1 917 

 

 

 

     Začiatok roka bol pre včelárov priaznivý. Snehu bolo malo. Počasie sa postupne 

otepľovalo, takže začiatok apríla bol taký teplý že včelári mohli na svoje včelstva nasadiť 

medníky. Teplé počasie malo vplyv aj na znášku z dôvodu predčasne kvitnúcich ovocných 

stromov, vŕby, liesky, púpavy a ostatných nektarodájnych rastlín. 

 

 

Neobyčajný deň 

 

sa udial 8. marca 2002 na ktorý boli pozvané ženy – včelárky a ženy aktívnych včelárov 

(členov výboru), ktoré na stretnutí privítal predseda ZO SZV Ing. Ján Hvozda. Všetkým 

prítomným ženám srdečne zablahoželal a každej odovzdal kvet karafiátu. 

     Pri priateľskom posedení ženy rozprávali o svojich zážitkoch pri včelárení. Stretnutia sa 

zúčastnilo 7 žien a to: A. Boršovská, M. Kidalová, P. Alexovičová, M. Gajdošová, M. 

Zelizňaková, M. Vodilová a H. Miňová. 

     Dlhoročná včelárka M. Vodilová rozprávala o spôsobe včelárenia a zážitkoch na včelnici. 

Za výbor sa stretnutia zúčastnili: Ing. Hvozda, Š. Zelizňak, P. Vodila a M. Miňo. 

     Priateľské posedenie sa nezaobišlo bez pohostenia, ktoré pre nás pripravili vyššie uvedení 

včelári – členovia výboru. 

 

 

Stretnutie včelárov 

 

     Dňa 12. marca 2002 sa zišli včelári ZO v SZŠ za účelom prípravy  na jarnú a letnú sezónu 

v boji proti varrooze a skvalitnenie práce na včelniciach v súčasnom roku. 

     Stretnutie zahájil Ing. Ján Hvozda, predseda ZO, ktorý hovoril o význame a spôsobe 

využívania Apiformu na potlačenie varroozy. V ďalšej častí sa prihovoril priateľ Zelizňak 

Štefan, ktorý včelárov informoval o využívaní biologických prostriedkov na decimovanie 

klieštika práve v čase keď sa chce klieštik rozmnožovať na včelích plastoch v jarnom, letnom 

a jesennom období, aby sme nemuseli používať chemické prostriedky na liečenie včelstiev. 

     Veľmi zaujímavú problematiku včelárom priblížil ako sa včelárilo v minulostí a čo sa 

očakáva na úseku včelárenia v 3. tisícročí priateľ Vodila Peter. 

     Ďalej nasledovala diskusia a výmena skúseností v ktorej dlhoroční včelári priateľ P. 

Kidala, J. Hlivjak, M. Miňo, J. Baka, M. Sopoliga, M. Suvak hovorili ako sa starať o včely po 

vytočení medu, ako získať silné včelstvá do zimy, ako a čím včelstvo podnecovať, aké 

prírodné liečiva možno využívať na potlačenie chorôb včiel ako je varrooza, nozemová 

nákaza, zvápenatenie včelieho plodu a ako utepľovať včely na zimu. Živá diskusia bola okolo 

témy, ako si pripraviť silné včelstva na jarnú znášku. Diskusia sa niesla v priateľskej 

atmosfére a vzájomnej pomoci, ktorá prispela k obohateniu včelárskych vedomostí aj 
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zručností a vzájomnému zblíženie nielen starších ale mladých začínajúcich včelárov.     

Zaujímavo diskutoval priateľ M. Suvak o včelárení teraz a ako včeláril jeho otec. 

     Včelárom na stretnutí bolo predložených viac ako 25 včelárskych pomôcok, ktoré ich 

veľmi zaujímali a dali podnet k vlastnej tvorbe. Pomôcky boli veľmi praktické, ktoré 

zefektívňujú prácu včelára. 

     Ku skvalitneniu včelárenia prispeli aj dva metodické listy ako postupovať pri biologickom 

boji proti varrooze a 15 otázok a odpovedí pre včelára. Prítomní včelári boli aktívni, domov 

odchádzali s duševnou silou, včelím elánom, chuťou aj snahou uľahčiť a vylepšiť si prácu pri 

včelárení. Tohto podujatia sa zúčastnilo 56 včelárov. 

 

Družobný styk 

 

     Dňa 18.mája 2002 včelári ZO SZV vo Svidníku navštívili mesto Krosno a kúpeľne 

mestečko Iwonicz.  

     Členovia výboru včelárskeho – Sánok na čele s ich predsedom priateľom T. Pomajdom nás 

milo privítali a oboznámili s rozvojom včelárstva v pohraničnej oblasti Dukly a Krosna. Po 

milom privítaní sme navštívili Šľachtiteľskú stanicu včelích matiek línie Iwonka v Iwoniczi 

Zdroju, ktorej vedúcim je dlhoročný chovateľ Tadeusz Rysz. Včelári boli oboznámení  

s chovom matiek v minulostí a v súčasnej dobe. Teoretický aj praktický ukázal v akých 

moderných úľoch chovajú včelie matky, ich využitie pri rôznych činnostiach, ktoré si 

vyžaduje chov matiek aj úspešný rozvoj včelárstva. V prekrásnom prostredí v ktorom sa 

nachádzajú úle s včelami očarilo včelárov aj množstvo vysadených nektarodajných drevín 

a kvetov, ktoré sú nablízku dobrou pašou pre včely. Aj napriek tomu že tam bolo veľa úľov 

s včelami, tie boli tak krotké, že ani jedna nás nenapadla. 

     Poľskí priatelia nám ukázali budovu Iwoniczkých prameňov kde sme mali možnosť 

ochutnať rôzne druhy chuťovo odlišných prameňov. Po uhasení smädu sme absolvovali 

prehliadku historických kúpeľných budov. Počas prehliadky sa družne debatovalo o chove 

včiel. 

     Zájazdu zo 45 prihlásených členov sa zúčastnilo 39. Vedúcim zájazdu bol priateľ Zelizňak 

Štefan. Účastníci zájazdu si mali možnosť v Krosne  urobiť nákup podľa vlastnej potreby. 

Domov sme sa vracali obohatení o príjemne strávený deň a krásne zážitky z chovu včelích 

matiek. 

 

Členská základňa 

 

     V súčasnej dobe eviduje  138 členov, ktorí chovajú 1917 včelstiev. K uvedenému počtu 

evidujeme  6 včelárov s dvomi rodinami t.j. 12 včelstiev. Mimo toho evidujeme včelára 

podnikateľa Michala Štefanišina ktorý chova 112 včelstiev na včelnici v Jurkovej Voli. 

     Činnosť ZO SZV vo Svidníku riadi 7 členný výbor, 3 členná RK a 36 obvodových 

dôverníkov 

     Členská základňa sa v tomto roku nerozrástla, pretože mladí nejavia záujem o včelárenie. 

Je potrebné poznamenať že podnikanie vo včelárení je nákladné 

 

 

Zdravotná situácia 

 

      Situácia v chove včiel je dobrá a pre nás včelárov ostáva aj naďalej venovať povinnosť 

odbornému rastu v tejto profesii, chovať silné a zdravé včelstva a predchádzať chorobám 

všetkých druhov. 
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Odbyt medu a včelárskych produktov a nákup cukru 

 

     Funkciu vykupovača medu vykonával i naďalej priateľ Kidala Peter a začal aj priateľ 

Zelizňak Štefan. Priateľ Kidala v tejto funkcií zotrváva už niekoľko rokov ako podnikateľ. 

Včelí med vykupuje od včelárov našej organizácie a taktiež susedných organizácií. Med bol 

vykupovaný za prijateľné ceny 70 Sk za 1 kg. 

     Cukor bol zabezpečený podľa požiadaviek  a to 91q , za cenu 22,50 Sk za1 kg. 

 

Liečiva 

 

     Tieto zabezpečuje  tajomník Štefan Zelizňak, ktorý zápasí s viacerými problémami. Je 

potrebné si uvedomiť, že sa jedna o dochvíľne opatrenie, najme liečenia proti klieštiku 

a nepodceňujeme ani liečbu proti zvápenateniu včelieho plodu. 

 

 

Počet včelárov, včelstiev a výnosy 

za roky 1981 – 2002 

 

 

Rok Počet včelárov Počet včelstiev Množstvo medu Priemer na včelstvo 

1981 104 1 290 13 390  10,30 

1982 105 1 302 11 541 7,80 

1983 128 1 489 26 642 20,40 

1984 144 1 765 10 000 6,70 

1985 147 1 885 8 130 4,60 

1986 176 1 946 20 396 10,80 

1987 185 1 974 11 700 6,00 

1988 204 2 304 17 250 11,00 

1989 211 2 505 21 900 8,74 

1990 213 2 574 18 660 8,24 

1991 212 2 431 14 570 6,35 

1992 156 2 003 15 750 7,80 

1993 169 1 891 28 365 15,00 

1994 164 1 815 36 300 20,00 

1995 168 1 832 32 970 18,00 

1996 159 1 684 29 890 17,75 

1997 148 1 618 28 315 17,50 

1998 128 1 678 31 127 18,55 

1999 138 1 967 32 991 17,30 

2000 138 1 923 33 845 17,60 

2001 143 2 041 35 520 17,40 

2002 138 1 917 43 612 22,75 

 

     Uvedená tabuľka nám znázorňuje počet včelárov a včelstiev za posledných 22 rokov, 

množstvo získaného medu celkom a priemerné množstvo medu na jedno včelstvo 

v kilogramoch. 
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O všeličom v krátkostí 

 

     Dňa 16.9. v areáli skanzenu  sa uskutočnila včelárska výstava pod záštitou primátora mesta 

Dni remesiel a ľudových tradícii na ktorej brali účasť i naši včelári. Včelári vystavovali rôzne 

včelárske náradie, pracovné potreby, včelí med, vosk, propolis. Prítomných ponúkali medovými 

perničkami a medovinou. 

 

     Ochrana životného prostredia, túto tradíciu udržiavame ako dlhodobý zámer  pôsobností 

nášho regiónu. Boli vysadené nektarodajné a peľodajné kry a dreviny z Kraľovej pri Senci. 

Vysadené druhy sú už v produktívnom veku a sú tiež okrasou zveľadeného prostredia 

 

     Propagácia. Prioritné aktivity boli zverejňované v novinách Dukla. Zásluhu na propagácii 

majú členovia výboru hlavne tajomník ZO SZV p. Zelizňak Štefan. Do odborného časopisu 

Včelár prispievali p. Zelizňak Štefan, Vodila Peter a  Kriľ Michal. Naše aktivity boli 

odvysielané aj v rozhlase, ktoré zabezpečoval priateľ Dr. Feňo Ján. 

 

     Cukor bol zabezpečený podľa požiadaviek včelárov a v dostatočnom množstve. 

 

     Štátna dotácia bola vyplatená včelárom cestou výboru SZV vo výške 250 Sk na včelstvo 

 

     Zabezpečené liečiva podľa požiadaviek včelárov 

 

 

Spoločenská kronika 

 

V roku 2002 nás opustili: 

Ján Žižak vo veku 73 rokov 

Ján Kimak vo veku 79 rokov 

Ján Hojda vo veku        rokov 

 Nebohým bol vzdaný hold a úcta ich pamiatke minutou ticha 

 

Jubilanti v roku 2002: 

 

80 rokov- Ján Iľkanin,  Krajná Poľana 

                 Peter Kriľ, Vyšný Mirošov 

                 Ing. Ján Hvozda Svidník  

 

70 rokov- Michal Kriľ, Svidník 

                 Ján Grocký, Svidnička 

                 Peter Novák, Mlynárovce 

                 MUDr. Viliam Belej, Svidník 

 

60 rokov- Vasiľ Jurčišin, Nižný Komárnik 

                  Michal Mašša, Svidník 

                  Michal Mikitka, Svidník 

                  Andrej Tkač, Svidník 

                  Peter Kocur, Bodružal 

 

50 rokov- Mgr. Ján Sabol, Svidník 
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2 0 0 3 
 

Počet 

včelárov 

139 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

2 029 

 

 
     Rok 2003 sa začal výročnou členskou schôdzou, ktorá sa konala 14.2.2003 v budove 

Okresného úradu vo Svidníku s týmto programom: 

1. Prednáška – Novinky vo včelárstve. 

2. Otvorenie VČS. 

3. Voľba návrhovej komisie. 

4. Hodnotiaca správa za minulé obdobie a program na rok 2003. 

5. Správa o hospodárení za rok 2002 a návrh rozpočtu na rok 2003. 

6. Správa revíznej komisie. 

7. Diskusia. 

8. Schválenie uznesenia. 

9. Záver a ukončenie. 

 

    V organizácií je 139 včelárov, ktorí obhospodarujú 2029 včelstiev s priemerným výnosom 

medu 18 kg na včelstvo. Dobrý bol aj odbyt. Účasť včelárov na schôdzi bola veľmi dobrá. 

Včelári našli spoločnú reč. V diskusii sa zaoberali najme s opatreniami v boji proti klieštiku, 

ktorý znepríjemňuje život nielen včelám ale aj včelárom. 

     Vďaka dobrej starostlivostí včelárov, ktorí využívali aj biologické prostriedky na 

potlačenie rozmnožovania klieštika sa podarilo znížiť toho parazita. Je predpoklad že vďaka 

týmto opatreniam včely úspešne prežijú a budú plniť svoje poslanie v prírode. 

 

 

Náš jubilant 

 

     Dňa 13.februára 2003 sa dožil pekného životného jubilea 80 rokov Ing. Ján Hvozda. 

Pochádza z rodiny maloroľníka a včelára. Otec a dedo chovali včely v dlabákoch na záhrade 

pri rodinnom dome vo Vyšnej Písanej. Už ako malý chlapec a najstarší syn pomáhal rodičom 

pri rôznych poľnohospodárskych prácach  a tiež pri obhospodarovaní včelstiev. Pomáhal 

zbierať roje, zhotovovať úle. Keď videl v Medvedziom u p. učiteľa Štefana  Mykolina úle 

s rámikmi zhotovenými s dosák, spolu s mladším bratom Michalom začali vyrábať úle aj 

rámiky podľa vzoru p. Š. Mykolina. Do Medvedzieho chodil ako kuriér, pretože p. Mykolina 

bol zakladateľom Kooperatívy a zároveň aj členom Krajského včelárskeho spolku so sídlom 

vo Vyšnom Svidníku. Spolok bol založený v roku 1934. 

     Jubilant po skončení Ľudovej školy vo Vyšnej Písanej a po absolvovaní vojenskej 

prezenčnej služby sa stal členom pohraničnej stráže. V ďalších rokoch nadobudol 

stredoškolské vzdelanie a následne vysokoškolské v odbore  lesníctva a drevárstva na 

Vysokej škole lesníckej vo Zvolene. Štúdium úspešne ukončil v roku 1957. Po jej 

absolvovaní zastával rôzne funkcie: vedúci polesia, prevádzkový inšpektor, vedúci výroby 

a hlavný inžinier lesného závodu. 
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     Samostatne začal včeláriť v roku 1970. V súčasností obhospodaruje 10 včelstiev v rodnej 

obci Vyšná Pisana.  

     Ako člen a funkcionár bol vždy aktívny, pomáhal zabezpečovať dodávku a výsadbu 

peľodajných  a včelársky významných drevín pre včelárov aj na zveľaďovanie životného 

prostredia. 

     Od roku 1985 bol členom výboru a v roku 1990 bol zvolený za predsedu ZO. Za jeho 

vedenia ZO rozvíjala veľké včelárske aktivity, nadviazala družobné styky so ZO SZV 

Giraltovce, Stropkov a poľskými včelármi v Sanoku. Od roku 1999 je spolupracovníkom  

veterinárnej služby. 

     Za aktívnu prácu v prospech SZV boli jubilantovi udelené viaceré vyznamenania 

a spoločenské ocenenia. V januári 2003 pri príležitostí  58 výročia oslobodenia mesta 

Sovietskou armádou   bol poctený Cenou primátora mesta Svidník Ing. Michalom Bartkom 

a pri 80- tom výročí narodenín mu bola odovzdána Zlatá plaketa SZV – vyznamenanie  SZV 

I. stupňa za zásluhy o rozvoj včelárstva na Slovensku. 

 

 

Odborný rast včelárov 

 

     Dňa 8. marca 2003 za účastí lektora p. MVDr. Štefana Popoviča z Kráľovského Chlmca sa 

zišli včelári zo Svidníka a Stropkova v SZŠ vo Svidníku, ktorých bolo viac ako 70 vypočuť si 

prednášku: Zdravotná starostlivosť o včely. 

     Prednáška sa konala na vysokej úrovní ale s termínmi ktoré pochopil aj laik alebo 

začiatočník. Vzhľadom k tomu že prednášky sa zúčastnil veľký počet včelárov, bolo 

vznesených aj veľa otázok na ktoré lektor odpovedal. 

     Nakoľko sa táto prednáška konala 8. marca včelárkam ktoré boli prítomné p. Alexovičová, 

Gajdošová a Kosťová, predseda Ing. Hvozda s tajomníkom Zelizňakom odovzdali karafiáty 

s blahoželaním k ich sviatku MDŽ. 

Výbor ZO SZV pripravil ukážku včelárskych pomôcok a to: odnímateľné dná, ľahké úle zo 

sololitu, odkladacie bedničky, oplodniačík, mriežka do podmetu, liečiva, medzidna  a rôzne 

iné, ktoré si včelári s veľkým záujmom prezerali. 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Krásne slnečné popoludnie 18. marca 2003 sa zišlo 45 včelárov na včelnici 

v Beňadikovciach u priateľa Michala Dulebu. Včelnica sa nachádza pri rodinnom dome. 

Rodina Dulebová nás všetkých veľmi milo a srdečne privítala. Nasledovalo privítanie 

predsedom ZO SZV Ing. Hvozdom. Včelárskej nedele sa zúčastnili aj včelári zo Stropkova. 

     Slovo bolo odovzdané domácemu včelárovi, ktorý zaspomínal na svoje začiatky včelárenia 

v roku 1964. Včielky získal od priateľa Jána Berežňaka z Matoviec. Momentálne 

obhospodaruje 40 včelstiev. O tejto včelnici nebolo treba veľa hovoriť, nakoľko včelári to 

videli na vlastné oči – vzorová včelnica. Kde sa včelár pozrel mal čo obdivovať. Videli sme 

vlastnoručné zhotovené úle, rámiky a rád ďalších včelárskych a poľnohospodárskych potrieb. 

     Spôsob jeho včelárenia je veľmi racionálny. Pre chov silných a zdravých včiel využíva 

rôzne liečiva (Avartin, Gábon, Formidol a iné). 

     V ďalšej častí priateľ Vodila, veľmi skúsený včelár porozprával o spôsoboch boja proti 

varrooze, ktorá sa podieľa na úhyne včiel. Priateľ Foťko sa pripojil k rozprave a oboznámil 

všetkých o svojich skúsenostiach využívania Formidolu, ktorý je založený na báze kyseliny 

mravčej. Priateľ Ing. Hvozda hovoril o príčinách nozemovej choroby včiel, ktorá sa prejavuje 

aj na našich včelniciach a včelstvách a zapríčiňuje ich úhyn. 



 84 

     Po teoretickej i praktickej činnosti nasledovala voľná výmena skúseností, počas ktorej boli 

včelárom predvedené praktické ukážky robenia odložencov, oddielkov, ošetrenie rojov, 

využívanie medzidná a iné. 

     Na zaver stretnutia predseda ZO SZV Ing. Ján Hvozda poďakoval prítomným za účasť 

a hostiteľovi Michalovi Dulebovi a jeho rodine za vytvorenie veľmi dobrých podmienok, milé 

prijatie a štedré pohostenie so želaním pevného zdravia, veľa ďalších úspechov v osobnom, 

rodinnom živote, dobrú úrodu a včelí elán. 

 

 

Dotácia 

 

     V roku 2003 došlo k zmene k vyplácaniu dotácie na chov včelstiev. Tomu predchádzala 

inventarizácia včelstiev k 30.4.2003. Dotácia bola poskytnutá včelárovi, ktorý obhospodaruje 

5 a viac včelstiev a podal si žiadosť o poskytnutie dotácie. K žiadostí bolo potrebné si založiť 

podnikateľský účet v OTP Banka Slovensko, ktorá v tom čase mala najvýhodnejšie 

podmienky. Dotácia bola poskytnutá vo výške 250 Sk na prezimované včelstvo. Včelári mali 

možnosť si peniaze vybrať už v mesiaci júli a v nasledujúcich mesiacoch až do konca roka 

2003. 

 

 

Výkup medu 

 

     Výkup medu zabezpečoval priateľ Kidala Peter a Mašša Michal. Včelárom bolo ponúkané 

90 Sk za 1 kg vykúpeného medu. Aj napriek tomu, že medu v porovnaní s rokom 2002 bolo 

menej, niektorým včelárom sa nepodarilo med odpredať. 

     Pokiaľ mame hodnotiť odbyt ostatných včelích produktov, tento sa faktický vytvoril, je len 

zriedka záujem o propolis na ľudové liečiteľstvo, vosk pre ženy podnikateľky, ktoré zdobia 

kraslice na Veľkonočné sviatky a sem – tam dopyt po medovine. Všetko čo vykonali Peter 

Kidala a Štefan Zelizňak hodnotíme pozitívne, pretože neboli žiadne sťažností pritom 

nadobudli sympatie a dôveru u nás i na verejností. 

 

 

Dni Európskeho kultúrneho dedičstva na Slovensku 

 

     Na týchto aktivitách dňa 14.9.2003 v areáli skanzenu  vo Svidníku pod záštitou primátora 

Ing. Michala Bartka brali účasť aj včelári našej ZO a to: Zelizňak Štefan, Ing. Ján Hvozda, 

Vodila Peter, Gajdošová Mária, Kidala Peter, Miňo Milan, Hnat Mikuláš, Mikitka Michal, 

Ksenič Ján, p.Zelizňaková a ďalší. Boli vystavované rôzne druhy úľov s nadstávkami, vytapač 

vosku, rojochyt,  medovina, med s ochutnávkou, vosk a rôzne liečiva a medové zákusky ktoré 

pripravila p. Mária Zelizňaková. Na podujatí brali účasť aj včelári a funkcionári susedných 

organizácií a to: z Medzilaboriec, Stropkova, Giraltoviec a Medzilaboriec. 

 

 

Iskrička radostí 

 

     Humánna akcia s konkrétnym darom v krásny predvianočný čas 22. decembra členovia  

výboru ZO SZV potešili deti Detského domova a Špeciálnej internátnej školy vo Svidníku 

produktom včelieho medu pre spestrenie jedálneho lístka na Štedrý večer. Priateľka 

Gajdošová doniesla aj orechy, oriešky, cukríky a pomaranče.  
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     Deťom sme porozprávali o živote včiel, bol premietnutý aj krátky videozáznam 

o včeličkách. Deti nám pripravili malé darčeky. 

     Vedenie DD a ŠIŠ nám poďakovali za med a za návštevu a poželali veľa úspechov členom 

výboru aj celej ZO SZV. 

 

 

Spoločenská kronika 

 

     V roku 2003 bola naša členská základňa rozšírená o dvoch členov a to: 

Jurčišin Demeter 

Fek Marek 

 

Navždy nás opustili: 

Ján Hojda vo veku 70 rokov z Krajnej Porúbky. 

 

Naši jubilanti: 

80 rokov - Ing. Ján Hvozda 

70 rokov – Vyravec Ján, Harviš Ján, Špak Jozef, Stojak Emil, Žak Jozef, Dujčak Andrej 

60 rokov – Michalič Juraj, Riško Jozef 

50 rokov – Omaska Miron 

 

 

Počasie 

 

     Rok 2003väčšina včelárov hodnotila ako uspokojivý. Nevyrovnané počasie v čase ranného 

rozvoja výrazne preriedilo počty včelstiev aj tak dosť oslabených klieštikom a inými 

škodlivými vplyvmi. 

     Dlhotrvajúci mráz na prelome marca a apríla spálil a poškodil kvetenstvo na stromoch. 

Mesiac marec bol chladný nežičlivý na lietanie včiel. 
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2 0 0 4 
 

Počet 

včelárov 

119 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1661 

 

 

     ZO SZV začala svoju činnosť prípravou na oslavy založenia včelárskej organizácie. 

Program na rok 2004 bol nasledovný: 

1. VČS 20.2.2004 

2. Prednáška – Poznatky s internetu 

3. Stretnutie žien včelárov 

4. Prednáška – Včelárenie v 3 – ťom tisícročí 

5. Exkurzia do Poľska 

6. Príprava a oslava  70.výročia založenia včelárskej organizácie  

7. Ďalšie aktivity 

 

 

Výročná členská schôdza 

 

     VČS sa konala dňa 20.2. 2004 so začiatkom o 15
30

 hod. v zasadačke MÚRK. Schôdza sa 

konala podľa schváleného programu a to: 

1. Otvorenie 

2. Voľba návrhovej komisie 

3. Zhodnotenie práce za predchádzajúci rok 2003 

4. Správa o hospodárení 

5. Správa KRK 

6. Diskusia 

7. Návrh na uznesenie 

8. Diskusia  

9. Záver 

 

     Počas prestávky bolo delegátom podané občerstvenie. VČS sa zúčastnili aj priatelia 

susednej organizácie zo Stropkova. Schôdza prebiehala v priateľskom duchu, diskusia bola 

bohatá na spôsoby včelárenia, boj proti klieštiku a samozrejme reč bola o udržiavaní silných 

včelstiev. 

 

Nová technológia včelárenia 

 

     Dňa 30. januára 2004 v Klube dôchodcov sa konala prednáška O racionalizácií včelárenia, 

nové poznatky  na stránkach internetu, ktorú viedol priateľ Vodila Peter a Štefan Zelizňak. 

     Včelárenie v našom regióne v poslednom desaťročí na úseku vývoja technológii včelárenia 

nastal pozoruhodný pokrok. V súčasnej dobe rozvoj technológii včelárenia je o to rýchlejší, že 

včelárska verejnosť sa touto tematikou oboznamuje aj na internetových stránkach , kde ani 

Slovensko nezaostáva. Dôjde o vytvorenie jednotného európskeho a neskôr celosvetového 

systému včelárenia so zohľadnením zvláštností prírodných podmienok. 
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     Z pohľadu vývoja v našom regióne je včelárenie na dobrej úrovní. Niektorí včelári 

prekročili priemer produkcie medu na jedno včelstvo o 30 až 50 %. Na druhej strane znáškové 

podmienky umožňujú zvýšiť produkciu medu o ďalších 10 – 15 kg medu na včelstvo. To 

potvrdzuje že nie je možné zotrvať na systéme včelárenia našich otcov alebo včeláriť 

spôsobom prevzatým od včelárov s tradičným včelárením. 

     Táto akcia (prednáška) sa uskutočnila v roku 70-výročia založenia predchodkyne terajšej 

organizácie Včelárskeho spolku vo Svidníku. Sme radi , že naša organizácia má obetavých 

včelárov, ktorí sú ochotní popasovať sa s minulosťou pre dobro budúcností. 

 

 

M D Ž 

 

     Dňa 5. marca 2004 o 16 
00 

hod. sa v Klube dôchodcov stretli ženy včelárov, pri príležitostí 

Medzinárodného dňa žien s týmto programom: 

1, Zahájenie 

2, Využitie včelích produktov v domácnosti 

3, Praktické zhotovenie pomôcok z včelárskych produktov v domácností 

4, Medové zákusky 

5, Medovina – občerstvenie 

6, Voľná beseda 

 

     Ženy srdečne privítal predseda Ing. Ján Hvozda a poďakoval sa za vykonanú prácu 

v domácnosti, na pracovisku ale  aj  pri včielkach. Príjemné a racionálne posedenie hneď 

v úvode spestrila vlastná tvorba básne pani Zelizňakovej:,, My takých muživ mame“ a 

„Pčolka pani Vyravcovej“. 

     Ďalšia časť programu venovaná možnostiam využitia včelích produktov v domácností pri 

príprave pokrmov a najme pri prevencií ochrany zdravia  a ich liečivých účinkoch. Pán 

Zelizňak, tajomník organizácie okrem iného spomenul, že med už v dávnej minulostí bol 

využívaný ako účinný konzervačný , biologický a vysoko kalorický produkt. Aj v ľudovom 

lekárstve sa uplatňoval pri rôznych ochoreniach. Med rýchlo dodáva ľudskému organizmu 

energiu, zlepšuje trávenie, utišuje bolestí dýchacích ciest, pri popáleninách, nespavostí, 

fyzickej a duševnej vyčerpaností, pomáha ľuďom trpiacim na peľovú alergiu a pri rade 

ďalších onemocnení. 

     Podobne ako med aj ďalšie produkty, peľ, propolis, materská kašička a včelí jed obsahujú 

enzýmy , vitamíny, minerálne látky a ďalšie liečivé produkty, ktoré človek potrebuje pre 

zachovanie zdravia a telesnej vitality. Štefan Zelizňak oboznámil prítomné aj o možnostiach 

využitia včelieho vosku na výrobu propolisovej mastí, voskových sviečok a krémov. 

     Počas príhovoru bolo podané občerstvenie a nechýbala ani medovina p. Kseniča a medové 

zákusky ktoré upiekli ženy včelárky. 

     Záver stretnutia patril predsedovi organizácie, ktorý sa poďakoval prítomným ženám a aj 

pani Jurčišinovej vedúcej Klubu dôchodcov za príjemné prostredie. Ženám zaželal pevné 

zdravie, veľa úspechov a včelí elán. Ženy na oplátku povedali aby sa takáto akcia zopakovala. 

 

 

Príprava včelstiev na jarnú znášku 

 

   Dňa 19. marca 2004 o 16
00

 hodine  sa zišli včelári v Klube dôchodcov. Na základe plánu 

práce priateľ Vodila urobil prednášku :  Príprava včelstiev na jarnú znášku. Zdôraznil na chov 

trudov a matiek , ktoré sú zárukou silného včelstva. Tejto prednášky sa zúčastnilo 42 
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včelárov, čo nasvedčuje tomu, že včelári majú záujem o progresívne včelárenie. Na tomto 

stretnutí padla dohoda o zorganizovaní zájazdu do Poľska. 

 

 

Zájazd do Poľska 

 

     ZO SZV každý rok organizuje pre svojich členov poučné podujatia. Hlavným iniciátorom 

týchto podujatí je tajomník organizácie priateľ Štefan Zelizňak. Jeho zásluhou 58 našich 

včelárov v deň víťazstva nad fašizmom, teda 8. mája sa zúčastnilo zájazdu k poľským 

priateľom zo ZO včelárov zo Sanoku. 

     Hlavným cieľom nášho zájazdu bola návšteva včelnice „bohatého“ včelára z mesta 

Rymanow. Tento včelár sám obhospodaruje 140 včelstiev. Obdivovali sme jeho moderné 

nízkonadstavkové úle typu Langstroth vyrobených z polystyrénu. Asi 60 týchto úľov je 

v súčasností umiestnených na okraji kvitnúcej repky olejky medzi Duklou  a Krosnom 

(Mjasto Pjastové). Úle sú prispôsobené na zber peľu. Peľ je vzácna bielkovinová potrava. 

Naši svidnícki včelári doposiaľ peľ od svojich včiel neodoberali. Pevne dúfame, že po tejto 

exkurzií poniektorí naši včelári začnú peľ odoberať. 

     V druhej častí nášho programu sme navštívili v meste Rymanow špeciálnu včelársku 

dielňu – sklad. Videli sme špeciálnu- modernú sušičku peľu, moderný 10 rámikový medomet, 

ktorý značne zvyšuje  produktivitu vytáčania medu a mnoho iných pomôcok pre moderné 

včelárenie. Touto prehliadkou boli naši včelári prijemne prekvapení. K úplností zájazdu sme 

navštívili Krosno kde účastníci si mohli urobiť aj menšie nákupy. 

 

 

Inventarizácia včelstiev 

 

     V čase od 1. – 15. mája 2004 naši členovia výboru ZO ako aj pomocníci veterinárnej 

služby robili kontrolu zdravotného stavu včelstiev k 15.5. 2004. Pri kontrole a inventarizácií 

bolo zistené nasledovné:   

     ZO SZV evidovala 1661 včelstiev u 119 včelárov a bolo zistené, že: 

 

Včelári s počtom včelstiev Počet včelárov Počet včelstiev spolu 

1 - 4 8 23 

5 - 20 90 856 

21 - 50 17 490 

51 - 100 4 292 

 119 1 661 

 

     Pri vykonanej kontrole neboli zistené žiadne podozrenia na výskyt včelieho moru alebo 

iných závažných ochorení včelstiev. 
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7 0  

V ý r o č i e 

včelárstva v našom regióne 
 

     ZO SZV vo Svidníku si v tomto roku pripomína 70 výročie založenia Spolku včelárov – 

svojho predchodcu organizovanej včelárskej organizácie. 

     Písal sa rok 1934, keď na podnet zanietených včelárov založili včelársku organizáciu – 

Spolok včelárov na čele ktorého stali Dr. Hryncišin, okresný sudca ako predseda, Štefan 

Mykoli, správca Ľudovej školy v Medzilaborciach ako jednateľ  a dopisy prijímal J. Cirhan, 

rešpicient finančnej stráže v Krajnej Poľane. 

     Ich pokračovateľmi boli ďalší včelári, ktorí viedli organizáciu až do súčasností. Od tohto 

času v našom regióne sa mnoho zmenilo a nová doba priniesla aj nové poznatky vo všetkých 

sférach spoločenského aj hospodárskeho života. 

     Svidnícki včelári svoje výročie oslávili 12. septembra v skanzene MÚRK vo Svidníku 

s bohatým programom, ktorý bol spojený s oslavami Dňa remesiel a ľudových tradícií vo 

Svidníku. 

     Nedeľňajšie popoludnie bolo obohatene včelárskou výstavou. Vystavovali sa dobové úle aj 

včelárske pomôcky. Včelári si mohli zakúpiť včelárske pomôcky od firmy Výrobňa 

medzistienok zo Želoviec. Každý kto sa toho podujatia zúčastnil bol spokojný a šťastný , že 

prežil racionálne nedeľné popoludnie. 

     Pri príležitostí tohto výročia boli naši včelári vyznamenaní: 

 

Zlatá plaketa: 

In Memoriam Peter Kidala 

In Memoriam Peter Kotulič 

 

Strieborná plaketa: 

Andrej Duleba 

 

Bronzová plaketa: 

Michal Kriľ 

Štefan Zelizňak 

 

Plaketa: 

Mikuláš Hnat 

 

Pamätný list: 

Rodina Kidalova 

Rodina Kotuličova 

Rodina Žižakova 

Rodina Slimakova 

Rodina Alexovičova 
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Pamätný list: 

ZO SZV Stropkov 

ZO SZV Giraltovce 

ZO SZV  Medzilaborce 

ZO včelárov Sanok- Pl 

 

Ďakovný list: 

Regionálna veterinárna správa vo Svidníku 

Ing. Michal Bartko 

Andrej Boršovský 

Andrej Duleba 

Ján Grocký 

Pavel Mašša 

Juraj Michalič 

Fedor Krajňak 

Jozef Hlivjak 

Anton Pecko 

Michal Mašša 

Juraj Pasnišin 

Michal Duleba 

Michal Kriľ 

Michal Ivančo 

Jozef Durkot 

Ján Hudak 

Jozef Friga 

Michal Mikitka 

Michal Štefanišin 

PaeDr. Ján Šimko 

Ján Ksenič 

Michal Goriščak 

Mikuláš Hnat 

Ján Krajňak Bardejov 

 

     Primátor mesta Svidník Ing. Michal Bartko udelil Ďakovný list ZO SZV vo Svidníku 

pri príležitostí 70. výročia založenia včelárskej organizácie a zároveň aj túto významnú akciu 

sponzoroval. 

     Priatelia včelári z Poľska na čele s predsedom Pomajdom včelárskemu výboru odovzdali 

Pozdravný list, album včelích úľov na paseke v PL a 3 fľaše poľskej medoviny. 

     Na tejto oslave nechýbali včelárske dobroty, ako medovina priateľa Kseniča, priateľky 

Kidalovej, včelí med kvetový, agátový a zmiešaný, výrobky z medu (medové koláčiky) 

a rôzne druhy včelárskeho naradia a včelárskych pomôcok, potrebná literatúra o včelárení 

a rad ďalších zaujímavosti. 

 

 

Spoločenská kronika 

 

     Naša včelárska základňa sa rozrástla o nových  členov: 

Goriščak Vladimír, Kapišová 

Bugeľ Lukáš, Krajná Porúbka 

Veselovská Helena, Svidník 
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Merva Jaroslav, Cernina 

Pipasik Jozef, Cernina 

 

     Naše rady opustili: 

- Dlhoročný včelár a dlhoročný funkcionár vo veku nedožitých 80. narodenín 

Kidala Peter z Mlynároviec. 

- Vanca Michal z Ladomirovej vo veku nedožitých 58 rokov. 

 

     Naši jubilanti podľa vekového zloženia: 

85 rokov- Duleba Andrej, Savko Peter 

80 rokov- Hudak Ján, Štefančik Jozef, Cerula Andrej, Varchol Peter 

70 rokov- Gajdula Vasiľ, Džoganiková Anna, Boršovská Anna, Kosť Andrej, Zozuľak Pavel,   

                Leščišín Ján, Ivančo Michal 

60 rokov- Dutko Mikuláš, Szynter Piotr, Hnat Mikuláš, Zribko Viktor 

50 rokov- Boris Fedor 

     Všetkým jubilantom srdečne blahoželáme, prajeme pevné zdravie do ďalších rokov. 

 

Dotácia na rozvoj včelstva 

 

     Dotáciu sme obdŕžali na 1794 včelstiev vo výške 160,26254 Sk na včelstvo. Dotácia bola 

poukázaná vo výške 287 511 Sk cez účet SZV Svidník. Dotácia bola členom vyplatená na 

II.ZŠ vo Svidníku. Prítomní boli predseda Ing. Ján Hvozda, tajomník Štefan Zelizňak, 

podpredseda Milan Miňo a ostatní členovia výboru. Vyplatenie dotácie predviedla Gajdošová 

Mária, pokladnička ZO. 
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Počet 

včelárov 

 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1909 

 

  

    Ako obvykle aj rok 2005 sme začali VČS, ktorá sa konala v II. Dekáde februára 

v priestoroch MÚRK vo Svidníku. Zúčastnili sa aj hostia z družobnej ZO zo Stropkova. Po 

procedurálnych otázkach bola prednesená správa o činnosti organizácie za predchádzajúce 

obdobie. 

     Tajomník organizácie priateľ Štefan Zelizňak vyzdvihol prácu členov výboru, ktorí sa 

podieľali a vyvíjali zvýšenú aktivitu na počesť osláv 70. výročia založenia Včelárskeho 

spolku v Nižnom Svidníku, predchodcom terajšej ZO SZV 

     Boli usporiadané rôzne prednášky, exkurzie, stretnutie žien včelárov, výstavy spojené 

s predajom včelích produktov a ukážkou včelárskych potrieb , ktorá prispela k zvýšeniu 

úrovne a systému včelárenia. Na počesť 70. výročia boli pre včelárov vydane dve publikácie: 

Chov silných včelstiev vo viacnastavkových úľoch, ktorej autorom je Peter Vodila 

70. rokov včelárskej činnosti v obvode Svidník spoluautormi ktorej boli členovia výboru ZO 

SZV na čele so Štefanom Zelizňakom. 

     V uplynulom roku sa základnej organizácií podarilo rozšíriť členskú základňu o päť 

nových členov a taktiež zvýšiť počet včelstiev o 303 rodín. Zlé počasie sa pričinilo o zvýšenú 

rojivosť, ktorá mala nepriaznivý vplyv aj na výnose medu. Ing. Ján Hvozda vyslovil 

poľutovanie nad malou konzumáciou medu a včelári sa len v malom množstve zameriavajú 

na odber peľu, materskej kašičky a chovu včelích matiek. Zároveň vyslovil poďakovanie 

všetkým včelárom a včelárkam, členom výboru, revíznej komisií a dôverníkom za vykonanú 

prácu v prospech rozvoja včelstva. 

     Výročná členská schôdza sa niesla v slávnostnom duchu. Boli odovzdané pamätné listy, 

plakety, ďakovné listy pri príležitostí 70.výročia založenia organizácie. 

 

 

8. marec – MDŽ 

 

     Včelárky a manželky včelárov zopakovali posedenie pri medovine a medových koláčoch. 

ZO SZV urobila slávnostné posedenie pre ženy včelárky a manželky včelárov. 

     Ing. Ján Hvozda, predseda ZO vo svojom príhovore poukázal na význam ženy v našej 

spoločností. Vyslovil poďakovanie za to, že ženy sú dobrými pomocníkmi nielen 

v spoločností, ale aj pri včelárení, vypomáhajú svojim manželom prináročných prácach na 

včelnici. Zaželal im pevné zdravie a veľa úspechov v rodinnom i spoločenskom živote. 

Odovzdal im sladké potešenie a prípitkom sladkej medoviny sa pokračovalo v prijemnom 

posedení. Na stoloch nechýbali medové zákusky, káva a ďalšie občerstvenie. 

     Členka výboru Mária Gajdošová sa prítomným prihovorila o mede, jeho skladbe, druhoch, 

využití v ľudovom liečiteľstve a v domácnosti. 

     Tajomník organizácie priateľ Štefan Zelizňak rozprával o včelích produktoch: propolise, 

vosku a o peli. Posedenie bolo nielen poučné ale aj zábavné. Pani Zelizňaková Mária 

predniesla vlastnú tvorbu o Veselých kamarátkach. Oslavy MDŽ splnili svoje očakávanie aj 

tým že sa ženy navzájom zblížili. 
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     Pri životnom jubileí 70. narodenín sme zablahoželali pani Vyravcovej a odovzdali aj malú 

pozornosť. 

 

 

650. výročie mesta Svidník 

 

     7. júla Svidník oslávil 650. výročie prvej písomnej zmienky o Svidníku. Oslava sa konala 

od 7. – 9. júla na pešej zóne. Bola spojená s Letnými predajnými trhmi. Na tejto oslave brali 

účasť aj včelári a členovia výboru. 

     Organizátorom osláv bol Mestský úrad vo Svidníku. Z vystavovaných včelárskych 

pomôcok najviac zaujal špeciálny úľ v tváre muža s fajkou z dielne známeho včelára priateľa 

Kseniča. Včelár Fek Marek vystavoval úľ z plastu a taktiež ponúkal vysušený peľ a rôzne 

druhy medu. Včelár Džavoronok Jozef ponúkal agátový med. 

     Letné Svidnícke trhy majú za sebou premiérový ročník, všetci sa zhodli na tom, že boli 

ideálnym spestrením letných dní aj samotných osláv. 

 

 

Exkurzia včelárov 

 

     Dňa 17. júla 2005 v rámci Včelárskej nedele bola usporiadaná exkurzia včelárov a ich 

rodinných príslušníkov do Liptovského Jana cez Tatry. Exkurzie sa zúčastnilo 31 včelárov. 

Program exkurzie: 

Odchod autobusu od II. ZŠ o 6 hodine 

V Liptovskom Jane bola prehliadka včelárskych pomôcok, príhovor lektorov, výmena 

skúseností pri včelárení, ošetrovaní včelstiev a zakrmovaní. Bol podaný aj guláš. 

Po obede odchod do Liptovského Mikuláša , kde si včelári mohli vymeniť voštiny za 

medzistienky u spracovateľa pána Staroňa. 

     Cesta domov bola usmernená cez Vysoké Tatry, kde si včelári mohli pozrieť kalamitu 

stromov. 

 

 

Deň remesiel a ľudových tradícii 

 

     Každoročnou zaužívanou tradíciou je deň remesiel, ktorý sa koná  začiatkom septembra na 

skanzene MÚRK, na ktorej sa zúčastňujú aj naši včelári, ktorí do značnej miery spestrujú túto 

akciu. Včelári vystavujú svoje úle, včelárske pomôcky, včelárske náradie, včelárske produkty, 

ako rôzny med, vosk, propolis, peľ a ďalšie spojené s predajom. 

     Na tohtoročnej výstave mimo iného priateľ Ksenič vystavoval med s ochutnávkou, 

medovinu s predajom a nechýbal maskot – figurálny úľ vlastnoručne vyrobený v podobe 

chlapa s fajkou. Priateľ Štefanišin ponúkal včelárske kombinézy, Mikitka  Michal rôzne druhy 

medu, oplodniačik a vlastnoručne zhotovený úľ. Zelizňak Štefan prenosnú bedničku, 

oplodniačik, rámiky, vosk, med, propolis, liečiva, včelársku literatúru, vypačovadlo, zmeták, 

sírne knôty a ďalšie. Včelárske pomôcky vystavoval a predával predajca z Bardejova. 

     Tejto akcie sa zúčastnil vysoký počet včelárov. Počasie bolo veľmi pekné, kultúrny 

program bohatý. Nedeľné popoludnie zúčastnených bolo využité na dobrý relax a pohodu. 
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Štátny príspevok 

 

     Na tento rok na chov včiel bol poskytnutý vo výške 92,07 Sk. Príspevok bol poukázaný na 

účet ZO SZV vo Svidníku. Celkovo bolo poukázaných 175 763,20 Sk na opeľovaciu činnosť 

na 1909 včelstiev. 

     Dotácia bola vyplatená 10. novembra 2005 v I. ZŠ vo Svidníku včelárom ktorí chovali 5 

a viac včelstiev. 

     Pri vyplácaní príspevku boli prítomní všetci členovia výboru ZO. Dotáciu vyplatila 

pokladnička organizácie p. Gajdošová Mária. 

     Pri tomto stretnutí boli včelári oboznámení s poznatkami včelárskej výstavy v Liptovskom 

Hrádku na ktorej bral účasť tajomník p. Zelizňak Štefan. Ďalej oboznámil prítomných o 

odpredaji medu za nízke ceny, s ošetrovaním včelstiev proti varaoze prístrojom VAT-1, 

objednaním časopisu Včelár a Včelárstvi a zápisníka na rok 2006. 

     Výška príspevku v tomto roku bola v porovnaní s predchádzajúcimi rokmi pomerne nízka 

a včelári oprávnene mali pripomienky. 

 

 

Náš jubilant 

 

     Priateľ Miňo Milan , člen výboru ZO SZV sa pri zdraví dožil jubilejných 70 rokov. Pri 

tejto príležitosti mu bola odovzdaná bronzová medaila za aktívnu činnosť vo výbore. 

Priateľovi Miňovi medailu odovzdal predseda organizácie Ing. Ján Hvozda, ktorý v mene 

svojom aj v mene členov výboru poprial veľa zdravia a úspechov v osobnom, rodinnom 

a spoločenskom živote. Poďakoval sa za prácu vykonanú v prospech ZO. 

 

 

Jubilanti 

 

80 rokov- Fek Juraj 25.1. 

75 rokov- Skasko Ján 6.1. 

                 Friga Jozef 4.5. 

                 Ivančo Michal 8.8. 

                 Varchol Michal 28.10. 

70 rokov- Soľanka Juraj 15.5. 

                 Miňo Milan 7.11. 

 

 

 

65 rokov- JUDr. Kosť Andrej 8.8. 

                 Ksenič Ján 26.9. 

                 Duleba Michal 9.12. 

                 Jurkanin Andrej 9.12. 

60 rokov- Harajdová Emilia 18.1. 

                 Mašša Pavel 26.3. 

                 Durkot Jozef 1.7. 

55 rokov- Džavoronok Jozef 18.11. 

50 rokov- Motyka Michal 19.11. 

                 Ing. Ščerba Milan 29.9. 

                 Veselovská Helena 24.11. 

                 MUDr. Kriľová Anna 22.12. 
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Zdravotná problematika 

 

     Od 80 rokov minulého storočia pretrvajú choroby včiel. Aj napriek tomu že stredobodom 

našich včelárov bolo chovanie silných a zdravých včelstiev a dosahovaním vyšších výnosov 

medu a včelích produktov, mnoho včelárov zápasí s chorobou včiel, 

     V našej organizácií od roku 1992 sme nezaznamenali žiadne závažné ochorenie včiel. 

V tomto roku sa vyskytol mor včelieho plodu u včelára J. Baku na sídlisku Belejovce. Po 

zistení tejto choroby boli včelstva a náradie utratené – spálením. Vzhľadom na vzniknutú 

situáciu je potrebné v nasledujúcom období venovať maximálnu starostlivosť a v jarných 

mesiacoch uskutočniť dôslednú prehliadku včelstiev za pomoci pracovníkov Veterinárnej 

správy a ich pomocníkov.  

     Včelárov vyzývame aby venovali zvýšenú starostlivosť rozvoju včelstiev, aby chovali 

silné včelstva, dbali na hygienu na včelniciach a všetko čo s tým súvisí.  

     Pre chov zdravých včelstiev je potrebné aj liečenie včelstiev. Liečiva podľa požiadaviek 

včelárov boli zabezpečené priateľmi Gajdošovou Máriou a Zelizňakom Štefanom. Väčšina 

včelárov používa Avartin, časť Gabon a kyselinu mravčiu, ktorá má dvojaký účinok a to 

liečebný a uzdravujúci. 

      

Vekové zloženie včelárov 

 

     Naša ZO SZV vo Svidníku eviduje včelárov s priemerným vekom 61 rokov. Najstarším 

včelárom je priateľ Bobák Andrej ktorý má 90 rokov a naproti tomu najmladším 

včelárom je Bugeľ Lukáš ktorý má iba 17 rokov. 

 

 

Ocenenia včelárov 

 

     Za aktívnu činnosť v prospech ZO SZV vo Svidníku, výbor udelil priateľovi Milanovi 

Miňovi  pri príležitostí 70. narodenín Bronzovú medailu III. stupňa  a priateľovi Durkotovi 

Jozefovi  bývalému tajomníkovi  ZO ktorý viedol výbor v rokoch 1987 až 1993 odznak 

Zaslúžilý včelár SZV. 

 

 

Rozšírenie členskej základne 

 

     Našu ZO omladili noví začínajúci včelári a to: 

MVDr. Vladimír Čipák 

Slavomír Tkáč 

Ján Mihalkanin 

JUDr. Ján Oleár 

 

 

Navždy nás opustili 

 

Piotr Szynter vo veku nedožitých 61 rokov 

Michal Suvak vo veku 65 rokov 

 

Obaja včelári boli zo Pstrinej. 
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          Rok 2006 sme začali ako obvykle VČS ktorá sa konala 17. februára t.j. v piatok so 

začiatkom 13
30

 hodine v budove MÚRK vo Svidníku s týmto programom: 

1, Otvorenie. 

2, Voľba návrhovej komisie. 

3, Správa o činnosti organizácie za rok 2005 a návrh hlavných úloh na rok 2006. 

4, Správa o hospodárení roku 2005 a návrh rozpočtu na rok 2006. 

5, Správa kontrolnej a revíznej komisie za rok 2005. 

6, Uznesenie 8. Valného zhromaždenia SZV písmeno C bod 2. 

7, Diskusia. 

8, Návrh a schválenie unesenia. 

9, Záver a ukončenie. 

 

     V čase prestávky bolo podané občerstvenie. Na výročnej členskej schôdzi boli prijaté 

nasledovné úlohy: 

- vyrovnať členské 

- objednať liečiva u pani Gajdošovej 

- sledovať prirodzený spád klieštika 

- využívať biologické prostriedky proti varrooze 

- previesť dezinfekciu pred úľmi 

- ošetrovať roje 

- vysadiť nektarodajné dreviny 

- umožniť veterinárnym pomocníkom kontrolu zdravotného stavu včelstiev 

     Na VČS bralo účasť 73 včelárov a priatelia zo ZO SZV  Stropkov Gabriel Foťko a J. 

Bednárik, zo ZO SZV Giraltovce priateľ Ing. Hanuščak a zo ŠVPS Svidník MVDr. Ľ.Hrišo. 

     Do diskusie sa zapojili priatelia: Gabriel Foťko, Michal Kriľ, Peter Jurčišin, Mária 

Gajdošová, MVDr. Ľ.Hrišo a  Ing.Hanuščak. 

 

 

M D Ž 

 

     Výbor ZO SZV dňa 10.3.2006 pripravil bohatý program pre ženy včelárov, ktorý sa konal 

na I. ZŠ vo Svidníku. 

     Stretnutie otvoril predseda ZO Ing. Hvozda Ján. O spôsobe odberu peľu rozprával priateľ 

Milan Miňo, o využívaní peľu informoval prítomné priateľ Zelizňak Štefan, o príprave dobrej 

medoviny hovoril priateľ Ksenič a o využívaní peľu pri liečení rôznych chorôb informovala 

priateľka Gajdošová Mária. 

     Účastníčky stretnutia si pochutnali na dobrej medovine priateľov  Kseniča , Ing. Hvozdu 

a Jána Miškovského. Obložené chlebíky pripravila priateľka Gajdošová, medové zákusky 

priateľky Krajňaková a Kseničová. 
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     Prítomným podľa želania bol podaný čaj s medom alebo káva. Počas sedenia ženy 

rozprávali o svojich zážitkoch na včelniciach , kde sa svojou prácou podieľajú. 

     V závere sa organizátorom za všetky ženy poďakovala priateľka Z. Drotárová. 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Výbor ZO SZV usporiadal dňa 21.mája 2006 stretnutie včelárov na včelnici u priateľa 

Miňa Milana s týmto programom: 

- Otvorenie 

- Prihovor priateľa Miňa o spôsobe včelárenia 

- Spôsoby predchádzania rojenia 

- Spôsoby odberu peľu a jeho využitie 

- Využitie prístroja VAT – 1 na ošetrovanie včelstiev 

- Možností objednania liečiv na letne a jesenné ošetrenie včelstiev 

- Informácie o aktuálnych úlohách 

- Záver a ukončenie 

 

     Stretnutia sa zúčastnili včelári zo Svidníka, Stropkova, Giraltoviec a Medzilaboriec. 

Prítomných privítal Ing. Hvozda Ján, predseda organizácie. Priateľ Miňo tak isto v mene 

svojom privítal prítomných včelárov a informoval o svojom spôsobe včelárenia. V tom čase 

obhospodaruje 80 včelstiev. Priateľ Zelizňak informoval ako predchádzať rojeniu a rozprával 

aj o využití  prístroja VAT -  na preliečenie včelstiev proti varrooze aerosólom v jesennom 

období. 

     Priateľ Miňo ukázal prítomným ako odoberá peľ vlastnoručne urobenými peľochytmi 

v odnímateľných dnách. 

     Priateľ Ksenič informoval o možnostiach využitia odložencov pri posilňovaní včelstiev. 

     Priateľ Foťko ukázal a informoval ako sa dá vlastnoručne vyrobiť pomôcka na preliečenie 

včelstiev v letnom období kyselinou mravčou. 

     Priateľka Gajdošová odovzdala prítomným zápisníky včelára, knihy veterinárnych úkonov, 

prijímala požiadavky na liečiva a inkasovala na zájazd do PĽR. 

     Po vyčerpaní programu bolo podané občerstvenie: domáca klobása s horčicou a chlieb, 

makové a orechové záviny a rôzne druhy mineráliek. Hostiteľ ponúkol aj domácou 

slivovicou. 

     Obsluhovali nás pani domáca aj s jej dcérou, hostiteľ priateľ Miňo a priateľ Mikuláš Hnat. 

     Počasie nám prialo, stretnutie splnilo očakávanie. Stretnutia sa zúčastnilo  70 včelárov. 

 

 

Exkurzia do PĽR 

 

     Dňa 2.júla 2006 sme usporiadali exkurziu do PĽR mesta Strože na včelársku výstavu. 

Zájazdu sa zúčastnilo 41 včelárov včetne rodinných príslušníkov. Výstava bola veľmi pestrá 

a veľmi bohatá. Účastníci zájazdu mohli vidieť najväčšiu včelnicu, včelársky skanzen, 

nespočetné množstvo oplodniačikov, včely v presklenom úli, včelárske pomôcky, klobúky, 

kukly, dymáky, rámiky, medzistienky okrem iného aj rôzne druhy medu, medoviny, voskové 

sviečky a rád ďalších pomôcok potrebných k včeláreniu. 

     Bola tam aj hudba, spev, tanec, balet a rôzne príhovory. Na výstave sme sa stretli aj 

s poľskými priateľmi zo Sanoku. Priatelia Pomajda a Majevskí hovorili o včelárení 

a výnosoch, odbyte medu a liečení včelstiev. Darovali nám publikáciu. Na oplátku sme im 

darovali pivo, domácu slivovicu a publikáciu mesta Svidník. Účastníci zájazdu mali možnosť 
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si zakúpiť rôzne včelárske pomôcky a potreby. Cesto naspäť sme zastavili pri salaši na 

Slovensko – Poľskej hranici, kde si výletníci mohli zakúpiť ovčí syr a parenicu. 

 

 

Letné výstavné trhy 

 

     V Dňoch 6. – 8. júla 2006 sa konali letné výstavné trhy na pešej zóne vo Svidníku, na 

ktorých brali účasť aj včelári našej ZO SZV. Včelári vystavovali a ponúkali: 

- rôzne druhy medov s ochutnávkou 

- včelárske náradie 

- úle, oplodniačiky, rámiky 

- Včelárskeho panáka, ktorého vyrezal priateľ Ksenič 

- med, propolis, peľ, propolisovú tinktúru a rád ďalších včelárskych výrobkov. 

     Na výstave brali účasť: Ing. Hvozda Ján, Zelizňak Štefan, Ksenič Ján aj Ksenič mladší, 

Mária Gajdošová  a priateľ Miňo. 

 

 

Deň remesiel a ľudových tradícii 

 

     Za prekrásneho počasia v skanzene MÚRK vo Svidníku pri príležitosti Dňa remesiel 

a ľudových tradícií vystavovali aj včelári svoje pomôcky, včelie produkty, ponúkali 

ochutnávku medu, medoviny, peľu, propolisu, medové parníčky a informovali návštevníkov 

s možnosťou využitia vystavovaných pomôcok. 

     Výstavy sa aktívne zúčastnili: 

Ing. Hvozda Ján, predseda organizácie s medom, medovinou a propolisovou tinktúrou. 

Ksenič Ján, člen výboru vystavoval svojho dreveného panáka, úľ ležan, med, medovinu, 

medové perničky. 

Zelizňak Štefan, tajomník vystavoval med, propolis, propolisové masti, voskové sviečky, 

liečiva, literatúru, odnímateľné dno a peľ. 

Mikitka Michal vystavoval vlastnoručne zhotovený úľ, oplodniačík a ponúkal med na predaj. 

Gajdošová Mária poskytovala ochutnávku rôznych druhov medu a ponúkala med na predaj. 

Miškovský Ján vystavoval odnímateľné dno na odber peľu. 

    Počasie prialo, účasť bola vynikajúca. 

 

 

Národná výstava včelárstva v Stropkove 

 

     Výstava s medzinárodnou účasťou  sa uskutočnila dňa 7. októbra 2006 v mestskom 

kultúrnom stredisku v Stropkove. 

     Prezentácia včelárstva na Slovensku, výmena skúseností a poznatkov bola cieľom 

Národnej výstavy. 

     Približne 2000 včelárov zo Slovenska, Čiech, Poľska, Ukrajiny a Maďarska diskutovalo 

o apiterapií – vede, ktorá sa zaoberá liečením pomocou včiel, o kvalite medu, produkcií 

a marketingu v spomínanej oblasti. Okrem verejnej prezentácie sladkého lieku diskutovali aj 

o iných poznatkoch vo včelárstve a uctili si patróna včelárov sv Ambróza. 

     Súčasťou výstavy bola aj ochutnávka rozmanitých včelích produktov, praktické ukážky 

zdobenia medovníkov a medového pečiva, prezentácia zlepšovateľov a vynálezcov a samotný 

predaj uvedených produktov. 
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     Zámerom podujatia bola aj prezentácia slovenských včelárov, ktorí na trhu nemajú 

najlepšiu pozíciu. Výkupcovia medu ponúkajú za med veľmi nízke ceny, pričom slovenský 

med patrí medzi najlepšie medy v krajinách Európy aj na svete. 

     Výstavu navštívili aj skoro všetci včelári z našej ZO SZV. Na výstave sme mali aj našich 

zástupcov: 

     Najkrajší predajný stánok na výstave získal priateľ Ján Ksenič. Vystavoval dreveného 

panáka, úľ ležan, med, medovinu, jablka, exotickú kapustu na ozdobu , perničky a ďalšie. 

     Priateľ Zelizňak Štefan vystavoval odnímateľné dno na odber peľu. Oplodniačik, zmeták 

s vypačovadlom.  

Priateľovi Zelizňakovi , tajomníkovi ZO SZV vo Svidníku bola udelená Plaketa Štefana 

Závodníka, zakladateľa organizovaného včelárstva na Slovensku (1813 – 1885) za aktívnu 

prácu v prospech zväzu včelárov. Plaketu odovzdal Ľudovít Gál, predseda Slovenského zväzu 

včelárov. 

 

Zdravotná problematika 

 

     Choroby včiel sužujú mnohých včelárov už viac desaťročí. Aj napriek tomu, že včelári sa 

snažia chovať zdravé a silné včelstva s vysokými mednými výnosmi musia zápasiť 

s chorobami ako je varrooza, nozematoza, zvápenatenie a hniloba včelieho plodu a moru 

včiel. Mor sa vyskytol až v roku 2005 na včelnici  u priateľa Jána Baku vo Svidníku. 

Vzhľadom na túto skutočnosť bolo nariadené ŠVPS vo Svidníku uskutočniť v jarných 

mesiacoch prehliadku všetkých včelstiev v lokalite Svidník. Inšpektori zdravia prehliadky 

vykonali a ďalší mor bol zistený na včelnici u priateľa Andreja Tkača, ktorý svoje včelstva 

musel utratiť spálením. Choroby včelieho plodu- mor musel postihnúť aj ďalších včelárov čo 

nasvedčuje skutočnosť, že počet včelstiev v regióne k 31. októbru 2006 poklesol o cca 300 

včelstiev. 

     Vzhľadom na závažnosť zdravotného stavu včelstiev sme požiadali všetkých včelárov, aby 

venovali dostatočnú pozornosť svojim včelám počas celého roka a chovali iba zdravé a silné 

včelstva. Podmienkou je aj obmena diela to znamená postupne vyraďovať staré rámiky 

a namiesto nich vkladať medzistienky aspoň po 5 do každého včelstva. 

     Od čias kedy sa u nás objavil vo včelstvách klieštik, na základe veterinárnych pokynov sa 

využíva na jeho likvidáciu Avartin B-1, ktorý sa aplikuje v jarných a jesenných mesiacoch, 

keď je med vytočený a včelstvo nemá plod. Sú aj včelári ktorí používajú iné liečivo ako je 

Gabon PF, Varidol – Fun, Formidol a najmä kyselinu mravčiu. Liečiva zabezpečila priateľa 

Gajdošová a priateľ Zelizňak. Na ošetrenie bolo zabezpečených 2720 pásikov Avartinu, 700 

ks Gabonu, 16 fľaštičiek Varidolu – Fun, 20 fliaš aerosólu a 35 l kyseliny mravčej ktorú nám 

zabezpečil priateľ Foťko. 

     Nad zdravotnou problematikou drží ochrannú ruku  ŠVPS vo Svidníku na čele s MVDr. 

Zozuľakom Michalom a MVDr. Hrišom, ktorí ochotne pomáhajú a aj poradia. 

 

 

Spoločenská kronika 

 

V roku 2006 sa dožili okrúhlych výročí naši včelári: 

 

90 rokov- Andrej Bobák, ktorý je najstarším včelárom v našej organizácií 

80 rokov- Michal Hvozda a Michal Slimak 

70 rokov- Jozef Hlivjak a Jaroslav Bugeľ 

60 rokov- Jozef Pipásik 

50 rokov- Fedor Kukaj, Ján Šimko, Ján Miškovský a Michal Štefanišín 
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V roku 2006 našu základňu navždy opustil dlhoročný včelár Vasiľ Frančak z Korejoviec vo 

veku 78 rokov. 

 

 

          V tomto roku ukončila písanie kroniky dlhoročná kronikárka priateľka Mária 

Gajdošová. Novým kronikárom sa stal priateľ Zelizňak Štefan, ktorý prevzal písanie ďalšieho 

obdobia včelárenia a zapisoval najdôležitejšie udalostí v ZO SZV vo Svidníku 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 101 

 2 0 0 7 
 

Počet 

včelárov 

124 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1766 

 

 

     Základná organizácia evidovala: 124 včelárov a 1766 včelstiev. Produkcia medu bola 

28 256 kg. V priemere 16 kg na včelstvo. 

 

     Boli prijatí noví členovia: 

Andrej Tyč zo Svidníka, Michal Vojtanič z Vyšného Orlíka, František Demjanovič 

z Radomy, Ján Kvaska z Cerniny, Peter Keselica z Nižného Mirošova a Mgr. Pavel Bobák 

z Nižnej Jedľovej. 

 

     Činnosť organizácie riadil 6 členný výbor a 3 členná revízna komisia. 

 

     Boli vyškolení noví Inšpektori zdravia včiel: Jozef Džavoronok a Štefan Zelizňak zo 

Svidníka , Marek Fek z Korejoviec. 

     Výbor vypracoval bohatý program na rok 2007: 

- výročná členská schôdza 

- dve prednášky o mede a včelích produktoch a ich význame pre ľudské zdravie 

- tri výstavy v čase letných a jesenných trhoch a Deň remesiel a ľudových tradícií 

- kontrolu zdravotného stavu Inšpektormi zdravia včiel 

- písomné materiály – žiadostí na vyplatenie dotácií 

- zabezpečenie vzoriek medu na výstavu Agrokomplex 2007 v Nitre 

- zabezpečenie liečiv na ošetrenie včelstiev 

- zabezpečenie finančných prostriedkov z Euro fondov na liečiva pre včelárov 

 

Vďaka usilovností členov výboru úlohy boli splnené 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     sa uskutočnila 3.júna v priestoroch amfiteátra s bohatým programom aj bohatou účasťou 

domácich včelárov, včelárov z Bardejova, Stropkova aj Prešova. 

     Podujatie otvoril priateľ Milan Miňo, podpredseda organizácie. Po privítaní slovo 

odovzdal pánovi MVDr. Zozuľakovi Michalovi, riaditeľovi RVPS , ktorý informoval 

prítomných o zdravotnom stave včelstiev v organizáciách Svidníka, Giraltoviec, Stropkova  

a konštatoval, že situácia nie je najlepšia nakoľko sa vyskytol mor včelieho plodu a v značnej 

miere sa rozmnožil aj klieštik. Požiadal aby sa dodržiavali veterinárne pokyny na potlačenie 

varroozy. Informoval o nových legislatívach, ktoré sa tykajú chovateľov včiel. Pochválil 

prácu Inšpektorov zdravia včiel Svidníka, Giraltoviec a  Stropkova . 

     V ďalšej častí programu vystúpil Mgr. Miron Staško, lektor SZV, ako aj predseda ÚKRK 

SZV, ktorý informoval prítomných o racionálnych formách včelárenia, ako pripravovať včely 

na jarnú a letnú znášku, o spôsoboch predchádzania rojenia, tvorbách oddielkov, zmetencov 

a zdôraznil, že treba chovať len silné a zdravé včelstva aj umožňovať matke priestor na 
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kladenie vajíčok ako aj staviteľkám stavať nové plasty. Včeličky na nových plastoch sú 

zdravé, vitálne aj prinesú veľa nektáru. 

     Veľmi zaujímavá bola aj prednáška Gabriela Foťka, lektora SZV a predsedu ZO SZV 

v Stropkove o chorobách včiel a možnostiach liečenia za pomoci prístroja VAT 1 aerosólom 

za pomoci kompresora na likvidáciu varroozy. Ukázal ako funguje tento prístroj v praktickej 

činnosti.  

     Priateľ Ján Ksenič, člen výboru ukázal prítomným vlastnoručne vyrobený úľ- ležan 

a nízko nadstavkový medník, odloženec a jeho možností využitia. Spomenul možností 

obmeny nízkych nadstávkov, možností získania jednodruhových medov ako aj vyššie výnosy. 

     Priateľ Štefan Zelizňak, informoval o možnostiach odberu peľu  - ukázal vlastnoručne 

vyrobené odnímateľné dno aj spôsob jeho využitia na sledovanie prirodzeného spádu 

klieštika, aby včelár mohol včas liečiť včelstva. Zdôraznil aj význam biologického boja proti 

varrooze ako aj možností využitia orechového lístia proti varrooze. 

     Po vystúpení lektorov bola aj bohatá diskusia a výmena názorov. Predseda MUDr. Bochňa 

z Bardejova sa poďakoval za pozvanie na našu Včelársku nedeľu a vysoko hodnotil aj obsah 

programu, ktorý je prínosom pre včelárov. S názorom priateľa Bochňu sa stotožnili aj  ďalší 

diskutéri, priateľ Jozef Molčan, tajomník ZO Bardejov, Peter Vodila zo ZO Svidník aj priateľ 

Ján Vodila z Prešova. Diskusia bola neformálna a bola značným prínosom pre všetkých 

prítomných účastníkov, ktorí si mali možnosť prehliadnuť aj ďalšie včelárske vlastnoručne 

vyrobené pomôcky priateľa Miňa Milana, Michala Mikitku, kompresor a prístroj VAT 1 ZO 

SZV Stropkov. 

     Prítomným bolo podané občerstvenie aj pohostenie (opekaná klobása) o ktoré sa postarali 

Mária Gajdošová a Milan Miňo, ktorý sa v závere poďakoval lektorom, hosťom aj  ďalším 

prítomným za účasť a podujatie ukončil. 

 

 

Propagácia medu a včelích produktov 

 

     Prednášky včelárom a širokej verejností O mede a včelích produktov boli sprostredkované 

v klube jednoty dôchodcov priateľom Štefanom Zelizňakom, tajomníkom organizácie. Účasť 

bola veľká a prítomní i pochvaľovali rôzne druhy medu aj peľu. 

 

 

Výstavy 

 

      Výstavy výbor organizuje už viac rokov v záujme propagácie včelárskej činností aj 

význame včelích produktov pre ľudské zdravie aj predlženie života. 

      Výstavy pripravujeme v čase letných a jesenných trhov a aj v rámci  Dní Európskeho 

kultúrneho dedičstva – Deň remesiel a ľudových tradícii v priestoroch skanzenu SNM – 

MÚRK pod záštitou primátora mesta Ing. Michala Bartka. 

     Na tejto výstave najlepšie reprezentuje včelársku činnosť Ján Ksenič, Milan Miňo, Štefan 

Zelizňak, Jozef Džavoronok, Michal Mikitka a Marek Fek. 

     Ján Ksenič veľmi úspešne reprezentoval základnú organizáciu včelárskymi pomôckami aj 

včelárskymi produktmi aj na Stropkovských dní medu konané 17.11.2007. 
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Zdravotný stav včelstiev 

 

     Kontrolu zdravotného stavu včelstiev uskutočnili Inšpektori zdravia včiel na základe 

pokynov SZV a RPVS vo Svidníku k 15.máju 2007 Ján Ksenič, Marek Fek, Milan Miňo, 

Jozef Džavoronok, JUDr. Andrej Kosť a Štefan Zelizňak. 

     Pri kontrole zdravotného stavu včelstiev bola zistená choroba – mor včelieho plodu na 

včelnici Mgr. Jána Sabola vo Svidníku, MUDr. Viliama Beleja a Jána Mihalkanina vo 

Svidníku, Vučeka, včelára z Prešova, ktorý mal včelstva umiestnené v Mestisku, 

Slavomíra Tkača v Mestisku a Juraja Pasnišina v Ladomirovej, ktorým boli včelstva 

utratené v počte 83 rodín za prítomností členov komisie a zástupcov RVPS vo Svidníku 

     V roku 2007 stav včelstiev v organizácií rapídne klesol v dôsledku silne rozmnoženého 

klieštika. Mnohým včelárom včelstva húfne opúšťali úle, ktoré boli už aj zakŕmené na 

prezimovanie. 

     Na základe tohto stavu RVPS nariadila aby v ochrannom pásme boli v jarnom období 

odobrané vzorky meliva na rozbor aj zistenia stopy po moru včelieho plodu. U včelárov 

ktorým sa v jarných mesiacoch  našli stopy po moru včelieho plodu, boli prehliadnuté všetky 

včelstva a kde sa objavila choroba boli zobraté vzorky plodu na rozbor. 

     Všetky pozitívne včelstva boli včelárom utratené, aby sa nešírila choroba ďalej. 

 

 

Nákup liečiv 

 

     Včelári na ošetrenie včiel aj v tomto roku používajú Avartín na jarné a jesenné ošetrenie. 

V letnom období využívajú kyselinu mravčiu a po vytočení medu a príprave včiel na zimu – v 

júli a auguste mnohí včelári vyžívajú Gabon. Organizácia nakúpila 2780 ks Avartinu, 400 ks 

Gabonu, 8 ks Varidol Fun a 10 ks Formidolu na báze KM v celkovej hodnote 17 446 Sk. 

Včelárom za liečiva SZV vyplatil 80% z Euro fondov. 

 

 

Podpora štátu na chov a rozvoj včelstiev 

 

     V roku 2007 MP SR prostredníctvom SZV poskytlo podporu za opeľovaciu činnosť 179 

Sk na jednu včeliu rodinu. Základná organizácia zaokrúhlila na 180 Sk na jedno včelstvo. 

Dotáciu obdŕžali aj včelári, ktorí chovali 1 – 3 včelstva čim sa odstránila diskriminácia 

malých včelárov. 

 

    

Pomoc ÚV SZV 

Základným organizáciám 

 

     Za rok 2007 základné organizácie obdŕžali 18 obežníkov na ktoré bolo treba odpovedať ba 

aj zabezpečovať úlohy.  

     Bola daná možnosť čerpania finančných prostriedkov z fondov Európskej únie. 

     Naša základná organizácia vďaka iniciatíve tajomníka Štefana Zelizňaka aj členov 

výboru obdŕžala dotáciu z euro fondov 74 412 Sk za kontrolu zdravotného stavu včelstiev, 

prednášky, výstavy aj liečiva. Okrem toho obdŕžala od primátora mesta MsÚ Ing. Michala 

Bartka 2500 Sk na rozvoj aktivít včelárskej činností.  
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Med a jeho odbyt 

 

     Včelári vyprodukovaný med predávali len zo dvora, nakoľko výkupcovia ponúkali za 

vykúpený med nízke ceny. 

     Včelári z iniciatívy členov výboru pripravili med na  výstavu Agrokomplex 2007 do 

Nitry. Do súťaže o najkvalitnejší med bolo za organizáciu zaslaných 7 vzoriek .Organizácia 

obsadila v rámci Slovenska 3. miesto v kvalite medu. 

     Diplom za 3. miesto za najlepší med obdŕžal Ján Miškovský ktorý ma včelstva 

umiestnené vo Vyšnom Orlíku. 

     Ján Miškovský a Vasiľ Drotár z Vyšného Orlíka, Ján Ksenič , JUDr. Andrej Kosť 

a Peter Vodila zo Svidníka Mária Gajdošová získali osvedčenie na ochrannú známku 

Slovenský med. 

 

Priateľské vzťahy 

 

     Naša organizácia vždy mala a aj v tomto roku má priateľské vzťahy so ZO Stropkov, ZO 

Giraltovce, ZO Bardejov, ZO Medzilaborce a aj s poľskými včelármi zo Sanoku. 

     Značným prínosom sú vzájomné návštevy na včelárskych akciách, výročných členských 

schôdzach aj výmena skúseností z včelárskej činností, ktorá slúži vo vzájomnej spokojností 

a užitočností. 

    

Výročná členská schôdza 

 

     Táto sa uskutočnila v mesiaci február za bohatej účastí včelárov a hostí – viď fotoalbum – 

článok, ktorý bol uverejnený v našich regionálnych novinách.  

     VČS schválila program činnosti na rok 2008, správou činnosti organizácie, správu 

o hospodárení a rozpočet na rok 2008 aj správu revíznej komisie a návrh na uznesenie. 

     Na VČS bola bohatá diskusia, ktorá prispela k ďalšiemu napredovaniu organizácie. 

 

 

Hospodárenie v roku 2007 

 

Zostatok v pokladní k 31.12.2006..............................................................6 862,50 Sk 

Zostatok v SLSP k 31.12.2006.................................................................44 718,25 Sk 

Zostatok spolu k 31.12.2006...................................................................51 580,75 Sk 

 

Príjmy v roku 2007 pre ZO .................................................................472 021,73 Sk 

______________________________________________________________________ 

 

Zostatok z roku 2006 + príjmy ............................................................523 602,48 Sk 

 

 

Vydaje v roku 2007 celkom...................................................................434 422,60 Sk 

Z toho: Vyplatené na včelstvo.................................................................300 060,00 Sk 

             Ostatné vydaje............................................................................134 367,60 Sk 

 

 

Zostatok: v pokladni k 31.12.2007............................................................. 5 580,00 Sk 

                na učte SLSP k 31.12.2007........................................................83 594,88 Sk 

_____________________________________________________________________ 
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Zostatok spolu:..........................................................................................89 174,88 Sk 

 

 

Hospodárenie  za roku 2007 zapísal Štefan Zelizňak 
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2 0 0 8 
 

Počet 

včelárov 

98 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1 126 

 

 

     Tak ako po iné roky aj tento rok začíname bilancovaním predchádzajúceho roka, 

hodnotíme čo sme urobili dobré k spokojností včelárov a čo zlé. 

 

VČS 

 

     Rok 2008 sme zahájili VČS, ktorá sa konala 28.2.2008 v klube dôchodcov vo Svidníku. 

Za rok 2008 sme sa obohatili o nové poznatky aj skúseností a pribudol nám ďalší rôčik v 

našom živote. Tak ako každý dobrý hospodár si na konci roka urobí bilanciu, aj náš výbor 

predkladá správu o činnosti za rok 2007 a program na rok 2008. 

     Organizovanosť včelárov bola podobná, ako v predchádzajúcich rokoch, iba s tým 

rozdielom, že z dôvodu nedisciplinovaných niektorých včelárov sa nám nepodarilo načas 

pripraviť podklady na registráciu včelárov a včelstiev, ktorú vykonával VÚV v Liptovskom 

Hrádku. V stanovenom termíne bolo zaregistrovaných 96 včelárov s 1 126 včelstvami. V 

tomto roku bolo zaregistrovaných 110 včelárov a 1 220 včelstiev. 

     Činnosť včelárov riadil 7- členný výbor a 3-členná KRK. Schôdzovanie výboru bolo podľa 

potreby (14 krát). Na zasadaní výboru sa riešili aktuálne a neodkladné  úlohy v záujme 

včelárov, ich odborných vedomostí, organizovanie prednášok, výstav, propagácie včelích 

produktov, registrácie včelárov a včelstiev, zabezpečenie sklenených pohárov na med so 

značkou " Slovenský med ", zabezpečenie liečiv, zabezpečenie finančných prostriedkov pre 

včelárov na opeľovaciu činnosť, organizovanie prednášok, včelársku nedeľu a pod. 

     Výbor SZV si na svojom prvom zasadaní po VČS stanovil jasné ciele na akcie v roku 

2008. 

 

M D Ž 

 

     Prvou akciou bolo usporiadať MDŽ pre manželky včelárov, ktoré  pre zaneprázdnenosť  

svojich manželov  sú často doma samé.  MDŽ sme usporiadali v Klube seniorov za účastí 32 

žien. Na toto stretnutie sme pozvali aj telesne postihnutých, ktorým sa táto akcia veľmi páčila. 

     Túto akciu z častí sponzorovala naša členka výboru, ktorá prítomných ponúkla zákusok a 

vlastnou medovinou. O kultúrny program sa postaralo DUO- H. Kurilcová a H. Jadvišová.  

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Ďalšou z vytýčených úloh bolo usporiadanie včelárskej nedele. Včelárska nedeľa sa konala 

na golfovom ihrisku vo Svidníku za účastí vlastných včelárov a včelárov z Bardejova. 

    Hlavným cieľom včelárskej nedele bolo zabezpečiť prednášku na zdravotný stav včelstiev a 

prípravu na jarnú znášku. Prednášky boli veľmi kvalitné a užitočné. Vzhľadom na to, že v 

roku 2007 sa vyskytol mor včelieho plodu, pristupovať k hygiene musíme razantnejšie. 

Vymieňať staré čierne plasty za nové dielo, nepodceňovať kontrolu zdravotného stavu 
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včelstiev. Je potrebné sledovať prirodzený spad klieštika a liečiva používať podľa času a 

pokynov. 

 

 

Med a jeho predaj 

 

     V jarnom období sa ukázali veľmi dobré podmienky na prínos nektáru.  Žiaľ nevydržalo to 

dlho. Prišlo daždivé počasie, ktoré malo zlý vplyv aj na prínos nektáru. O slabšom výnose 

nasvedčuje skutočnosť, že sme nemohli uspokojiť všetkých našich klientov, tak ako v 

predchádzajúcich rokoch. Med sme plnili do tradičných pohárov, ktoré sme kupovali v 

obchodoch, alebo na výmenu s včelárom. 

    VV SZV ponúkol možnosť zabezpečiť poháre na med so značkou " Slovenský med " v 

hodnote cca 8 Sk. Med včelári predávajú z dvora nakoľko výkupcovia ponúkali veľmi nízke 

ceny.     

 

Poháre so značkou "Slovenský med" 

 

     V tomto smere výbor ZO SZV bol veľmi aktívny, na základe požiadaviek včelárov sme 

objednali tri palety pohárov cca 4 290 ks za 8 Sk za kus. 

     Táto akcia sa vydarila a včelári mohli med predávať  v jednotných pohároch a s rovnakými 

viečkami. 

 

Zdravotný stav včelstiev 

 

     Ďalšou úlohou, ktorá bola výboru uložená, bolo dodržiavanie zdravotného stavu  včelstiev 

a umožniť pomocníkom veterinárnej správy a inšpektorom ochrany zdravia včiel nahliadnuť 

na zdravotný stav včelstiev. Sledovať prirodzený spád klieštíka a robiť opatrenia na jeho 

likvidáciu. Zabezpečiť liečenie včelstiev prístrojom VAT-1 (aerosólom). 

 

 

Deň remesiel 

 

     Tak ako po iné roky aj tohto roku sa usporiadal deň remesiel a ľudových tradícii pod 

záštitou primátora mesta na skanzene MUK vo Svidníku na ktorom okrem iných sme brali 

účasť aj včelári. Na skanzene sme vystavovali včelárske potreby, úle, úle s odnímateľným 

dnami, úle s peľochytmi,  nízkonadstavkový úľ - Langstrong a mnohé včelárske pomôcky. Pri 

tejto príležitostí si včelári mali možnosť vymeniť voštiny za medzistienky a zakúpiť rôzne 

včelárske potreby ( dymáky, odviečkovacie vidličky, podstavec na odviečkovanie, metličky a 

rôzne ďalšie pomôcky. Včelári mali možnosť aj odpredaja svojich včelárskych prebytkov: 

med, medovina, peľ, propolis a ďalšie. Včelári ktorí si nevyzdvihli objednané liečiva mali 

možnosť si ich vyzdvihnúť u tajomníka Mgr. Sabola Jána. 

    V tomto podujatí brali účasť aj záhradkári, ktorí vystavovali svoje záhradkárske produkty. 

Ku kráse prispeli aj naše včielky svojím opeľovaním. 

 

 

Prechod na euro a  zabezpečenie úloh 

 

    Rok 2008 bol pre nás búrlivým rokom nielen pri zabezpečovaní úloh, ktoré sme prijali na 

VČS, ale aj na prechod na novú menu: Euro. Snažili sme sa včas zabezpečiť finančné 

prostriedky za opeľovaciu činnosť, prostriedky na úhradu nákladov inšpektorom zdravia, 
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prostriedky pre lektorov prednášok, prostriedky na liečiva a mnoho ďalších. To všetko sa nám 

podarilo k plnej spokojností našich členov 

 

 

Jesenné preliečenie prístrojom VAT-1 

 

     Na úseku zdravotného stavu včelstiev v jesennom období bolo vykonané preliečenie 

prístrojom VAT-1 (aerosolom) u tých včelárov, ktorí si preliečenie nahlásili u p. Mgr. 

Sabola- tajomníka organizácie. 

 

 

Odber časopisu Včelár 

 

     V roku 2008 podľa našej evidencie bolo objednaných 27 výtlačkov časopisu Včelár a 1 

výtlačok časopisu Včelárstvi. V ponuke je aj zápisník. Kto by mal záujem, môže si ho 

dodatočne objednať. Je nám známe, že človek ostáva mladý dovtedy, dokiaľ sa chce učiť, 

získavať nové skúseností a znášať odlišné názory iných. Dobre vieme, že o vzdelanie sa 

nestará len škola. Škola je len kľúčom k získavaniu vedomostí. Mimoškolské vzdelávanie trvá 

celý život. Celý život sa musíme vzdelávať. Na vzdelávanie a ďalší rast včelárov môže 

poslúžiť časopis Včelár, ktorý vydáva SZV Bratislava. 

 

Počet včelárov a počet včelstiev 

 

     V roku 2008 sme mali evidovaných 98 včelárov s 1 126 včelstvami. 

 

Dotácia na opeľovaciu činnosť 

 

     Dotácia na opeľovaciu činnosť bola vyplatená vo výške 170 123 Sk, čo činí na jedno 

včelstvo 151,086 Sk. 

 

Jubilanti 

 

     V roku 2008 sme mali týchto jubilantov:  

 

Ing. Hvozda Ján, dlhoročný predseda   85 rokov 

Hvizd Ján, Svidník                                 80 rokov 

Kosť Michal, Vyšný Orlík                     80 rokov       

Sopoliga Mikuláš, Svidník                     80 rokov 

Žižaková Anna, Svidník                         80 rokov 

Liguš Vasiľ, Bodrudžal                          70 rokov 

Pasnišin Juraj, Ladomirova                   60 rokov 

Bokša Štefan, Svidník                            60 rokov 

Vojtanič Michal, Vyšný Orlík                50 rokov 

Fečko Vladimír, Svidník                        50 rokov 

Goriščak Vladimír, Kapišova                50 rokov 

 

 

     Všetkým srdečne blahoželáme a prajeme veľa zdravia a šťastia v kruhu svojich najbližších 

a pri práci na svojich včelniciach nech im včielky radostne bzukajú. 

 



 109 

Vzdanie sa predsedu ZO SZV 

 

     Pre zdravotný stav sa vzdal predsedu organizácie priateľ Ing. Ján Hvozda 

 

 

 

Nový predseda ZO SZV 

 

    Funkciu predsedu prevzal priateľ Štefan Zelizňak. Na sklonku roka 2008 aj ten ochorel- 

bol hospitalizovaný v nemocnici vo Svidníku a následne v Košiciach. Po tomto nastúpil 

kúpeľnú liečbu. S prechodom na novu menu Euro, účtovná závierka, následne priznanie k 

dani, to všetko sme sa snažili zvládnuť aj bez prítomností predsedu. O výsledku ako nový 

predseda bol informovaný, ale na oplátku nastali vo výbore nedorozumenia, ktoré trvali tak 

dlho až nakoniec sa priateľ Štefan Zelizňak funkcie predsedu vzdal. 

    Predsedom organizácie sa mal stať priateľ Ján Ksenič, ktorého návrhy a nápady boli 

odlišné a agresívne od ostatných členov výboru. Na každom zasadnutí  výboru zdvihal 

adrenalín všetkým členom výboru, takže pracovalo sa s ním veľmi ťažko. 

   Aj napriek ťažkostiam, úlohy sme si sa plnili, nezostali nič dlžní voči včielkam a včelárom. 

Popriali sme si všetko dobre do ďalšieho roku, veľa zdravia a včelárskych úspechov. 

 

 

 

 

 

 

 

                                                                                    Zapísala Mária Gajdošová,        

                                                                                           vlastnoručný podpis   
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Počet 

včelárov 

111 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1 279 

 

 

     Uplynul rok od našej VČS. Rok 2008 bol veľmi bohatý na rôzne politické, hospodárske, 

kultúrne udalosti. Za tento rok sme sa zdokonalili, obohatili o nové poznatky aj skúsenosti a 

pribudol nám ďalší rôčik v našom živote. Vďaka poznaniu nášho Stvoriteľa môžeme v tomto  

novom tisícročí pozdvihnúť aj svojho ducha, zväčšiť duchovnú silu, lásku k životu, 

ohľaduplností a rešpektovaniu iných názorov ako sú naše vlastné. 

 

VČS 

 

     Tak ako každý dobrý hospodár si robí bilanciu na konci roka, tak aj náš výbor predložil 

správu o činností za rok 2008, čo sa nám podarilo úspešne splniť z nášho programu, ktorý bol 

schválený na VČS v roku 2008. 

     VČS sa konala 20.februára 2009 v priestoroch klubu Jednoty dôchodcov v kultúrnom 

dome vo Svidníku s týmto programom: 

 

1, Otvorenie 

2, Voľba návrhovej a mandátovej komisie 

3, Hodnotiaca správa za rok 2008 

4, Program činností ZO SZV pre rok 2009 

5, Správa o hospodárení za rok 2008 a návrh rozpočtu na r. 2009 

6, Správa KRK za rok 2008 

7, Oboznámenie členov s hlavnými úlohami prijatými na 9. VZ 

8, Nákup liečiv na rok 2009 

9, Propagácia zväzového pohára na med 

10, Diskusia 

11, Návrh na uznesenie 

12, Záver 

 

     VČS schôdzu otvoril tajomník organizácie, všetkých prítomných privítal a poprial 

plnohodnotný priebeh rokovania. Schôdza pokračovala podľa programu. 

    Tejto schôdze sa zúčastnilo 56 včelárov a delegátov p. MVDr. Hrišo Ľubomír z SVPS vo 

Svidníku, Anton Hanuščak tajomník ZO SZV Giraltovce. 

 

 

Schôdzková činnosť 

 

     Výbor zasadal 11 krát podľa potreby. Riešili sme aktuálne a neodkladné úlohy v záujme 

včelárov, zvyšovania ich odborných vedomostí, zručností, organizovania prednášok, výstav, 

propagácie včelích produktov, registrácie včelárov a včelstiev, vyhodnotenie žiackych 

výtvarných prác, zabezpečenie liečiv, organizovanie prednášok, včelárske nedele a 

zabezpečenie prostriedkov na opeľovaciu činnosť a pod. 
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MDŽ 

 

     Jedným z programu činností ZO SZV bolo aj usporiadať MDŽ, ktorý bol zorganizovaný 

12. marca pre naše včelárky a manželky včelárov v klube Senior na posedenie pri káve. Na 

tomto stretnutí bralo účasť 39 členov a pozvaných hostí, kde pri družnom rozhovore sa 

vymieňali skúseností používania včelích produktov, ako liečiv pre ľudské zdravie. Na tomto 

stretnutí bola aj prednáška použitia medu v domácnosti aj ako liečení. Na záver stretnutia  

"O rok znova" 

 

Medový štetec 

 

     Usporiadal výstavu medový štetec so súťažou zdobenia medovníkov ako aj možnosťou 

ochutnávky rôznych druhov medov a medoviny. 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Včelárska nedeľa sa uskutočnila 17. mája v priestoroch golfového ihriska za účastí viac 

ako 50- tích včelárov a hostí z Bardejova, Stropkova, Medzilaboriec a Giraltoviec. 

     Na tejto včelárskej nedeli bral účasť aj p. MVDr. Michal Zozuľak, riaditeľ ŠVPS vo 

Svidníku. Schôdzu otvoril p. Ján Ksenič, ktorý všetkých privítal a oboznámil s programom: 

Zdravotná problematika včiel- MVDr. Zozuľak M. 

Značkovanie matiek- Ksenič J. 

Chovy včiel a spôsob ich liečenia- Foťko G. 

     Včelárska nedeľa sa niesla v srdečnej atmosfére. Včelári si vymieňali medzi sebou 

skúseností. Na záver všetkým prítomným bola podaná opekaná klobása, káva a občerstvenie. 

Poďakovaním za hojnú účasť a vynikajúcu pohodu bolo spoločné stretnutie ukončené. 

 

 

Liečiva 

 

     Väčšina včelárov na potláčanie klieštika používa Avartin 01B90. Včelári Avartin 

používajú na jarné, letné a jesenné liečenie a taktiež na roje, odložence a zmetence. Pre nižšiu 

nákupnú cenu sme sa snažili včelárov osloviť, aby si včas objednali resp. nahlásili požiadavku 

na liečiva. No žiaľ 45 včelárov si liečiva vôbec neobjednalo čo značne sťažuje prácu výboru, 

nakoľko liečiva musíme na viac krát objednať. S takýmto prístupom včelárov nie sme 

spokojní, nakoľko musíme obťažovať aj p. MVDr. Čipáka  o predpisovanie liečiv. 

 

 

Prednášky a výstavy 

 

     Rok 2009 bol pokračujúcim rokom v oblastí osvety včelárov cez prednáškový cyklus. 

"Jarný rozvoj včelstva" prednášajúci bol p. Vodila Peter. 

"Včelárenie v nízko nadstavkových úľoch" prednášajúci bol p. Vinc z Prešova. 

     Podujatia splnili naše očakávania a aj očakávania včelárov, nakoľko výber tém bol 

aktuálny, prednášali kvalifikovaní lektori, na slovo vzatí odborníci. Účasť a aktivita bola na 

dobrej úrovní. 

    Na propagáciu včelárskej činností a včelích produktov, výbor aj v tomto roku organizoval 

výstavy na Letných a Jesenných trhoch. Deň remesiel spojený s predajom včelích 
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produktov. Výstavu žiackych prác Zdobenie perníkov a Predvianočné dní remesiel.      

Výstavy boli na veľmi vysokej úrovní. 

    Zaujímavá bola Výstava detských a žiackych prác v máji v priestoroch Podduklianského 

osvetového strediska aj s kultúrnym programom. 

 

 

Medový štetec 2009 

 

    Do súťaže "Medový štetec 2009" sa zapojili žiaci MŠ, ZŠ, ZUŠ a študenti SŠ. Do tejto 

súťaže sa aktívne zapojili aj včelári- Ksenič Ján, Gajdošová Mária, Zelizňak Štefan, Drotar 

Vasiľ, Foťko Gabriel. Výtvarné práce boli vystavené v priestoroch POS, kde deti, žiaci, 

rodičia  aj široká verejnosť mali možnosť si tieto práce poobzerať a zároveň ochutnať rôzne 

druhy medu, medoviny, peľu a zároveň si aj zakúpiť. Víťazné výtvarné práce podľa 

jednotlivých kategórii boli ocenené diplomami POS a taktiež cenami na ktoré prispela aj naša 

ZO SZV. Súťaž splnila svoje poslanie. 

 

 

Deň remesiel a ľudových tradícii 

 

     Na Dni remesiel a ľudových tradícii 13.9.2009 bola pripravená výstava zaujímavých 

včelárskych pomôcok spojenou s predajom včelích produktov. Do tejto akcie sa aktívne 

zapojili aj včelári: Ján Ksenič, Mária Gajdošová, Štefan Zelizňak, Jozef Riško. Na tejto akcii 

si včelári mali možnosť vybrať liečiva na jesenné preliečenie včiel u priateľa Mgr. Sabola, 

tajomníka organizácie. 

 

 

Medzinárodná konferencia o včelárstve 

 

     V mesiaci november sa v Stropkove konala v Medzinárodná konferencia o včelárstve, na 

ktorej v prvý deň bolo možné vidieť zaujímavé výtvarné práce a ukážky zdobenie medového 

cesta. Druhý deň bol zameraný na prednášky a vzdelávanie včelárov spojený s predajom 

včelárskych pomôcok. Je na škodu, že takýchto akcii sa zúčastňuje malo včelárov. 

 

 

Inšpektori zdravia včiel 

 

     V dňoch 4.- 5. 4. 2009 sa konalo školenie inšpektorov zdravia včiel organizovaná ZO SZV 

Stropkov na ktorom sa z naše ZO zúčastnili: JUDr. Kosť A., MVDr. Čipak V., Mgr. Sabol J., 

Hnat M., Ksenič J., Zelizňak Š., Džavoronok J. Podujatie bolo dobré pripravené aj vďaka 

kvalifikovaným lektorom Ústavu včelárstva v Liptovskom Hrádku. Po ukončení školenia, 

účastníci absolvovali skúšky so získaním certifikátu- Asistenta úradného veterinárneho lekára.  

 

 

Kontrola zdravotného stavu 

 

     Uvedení asistenti na základe poverenia RVPS vo Svidníku, vykonali prehliadky včelstiev 

za účelom monitoringu varaozy a diagnostike včelích chorôb včiel a včelieho plodu. 

Prehliadky boli vykonané u 111 včelárov a 1279 včelstiev. Pozitívne včelstva boli zistené u 

včelárov: J. Hriž, M. Kriľ a J. Fek. Tieto včelstva boli zničené spálením. 
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Nový kompresor a aerosólový prístroj 

 

     Na základe požiadavky výboru nám v priebehu roka bol dodaný kompresor pre potreby 

liečenia včiel v hodnote 780 Eur z ktorej hodnoty nám bola v zmysle nariadenia vlády 

422/2007 vrátená čiastka 70%. Kompresor a aerosólový prístroj WAT má pod odbornou 

garanciou Mikuláš Hnat. 

 

Liečiva 

 

     Liečiva pre rok 2009 boli zrealizované a požiadavky boli splnené. Avartin 248 balení, 

Gabon 17 balení, Formidol 13 balení, Varidol fun 13 balení, Varidol aerosól 22 fľaštičiek. 

    Včelárom z nákladov za liečiva bola vrátená čiastka 80%. 

 

 

Priemerný vek včelárov 

 

     Naša ZO SZV má prestarlých členov - včelárov s priemerným vekom 63,21 rokov. 

 

 

Príspevok včelárom  

 

     V roku 2009 bol včelárom schválený príspevok na opeľovaciu činnosť h hodnote  6,48 Eur 

na včelstvo.  

 

Jubilanti 

 

V roku 2009 sa dožili životných jubileí: 

 

 

Cerula Peter                          85 rokov 

Štefančik Jozef                      85 rokov 

Varchol Peter                        85 rokov 

 

Kidalová Anna                      80 rokov 

 

Džoganiková Anna               75 rokov 

Gajdula Vasiľ                       75 rokov 

Herman Ján                           75 rokov 

Ivančo Michal                        75 rokov 

 

Gajdošová Mária                  70 rokov 

Hvizd Michal                        70 rokov 

Kocur Peter                          70 rokov 

Petrisko Jozef                       70 rokov 

 

Dutko Mikuláš                       65 rokov   

Hnat Mikuláš                         65 rokov   

Mgr. Sopoliga Michal            65 rokov   

Špak Peter                              65 rokov   
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Keselica Peter                        60 rokov    

Krajňak Fedor                      60 rokov   

Vovk Fedor                           60 rokov   

 

Boris Fedor                            55 rokov 

MVDr. Čipak Vladimír        55 rokov 

 

Golenovský Ladislav            50 rokov 

Jurek Ján                               50 rokov 
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2 0 1 0 
 

Počet 

včelárov 

110 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1 279 

 

 

     V roku 2009 som nespomenula 75. výročie založenia organizácie, nakoľko sme sa zhodli, 

že zverejníme až 80. výročie v roku 2014. Pripomínam to pre budúce mladšie generácie, aby 

sa na takú akciu nezabudlo. 

     Keď včela vstúpi do nášho života, pripomína nám naše určenie, pre ktoré sme na tomto 

svete. Včely patria k posvätným zvieratám, ktoré človeka zasväcujú a dodávajú mu silu slnka. 

Včela nás učí orientovať sa podľa svetla a brániť sa, keď nás obchádza tieň. Ukazuje nám ako 

spojením srdca a sily ducha dokáže nám vytvoriť nektár pre iných, podobne ako to robia 

kvetiny s pomocou sily slnka. Takto nájdeme sladkosť života v ústretovosti a orientácii sa na 

prostredie. 

 

VČS 

 

     Tak ako každý dobrý včelár si zhodnotí svoj celoročný výsledok práce, tak aj náš výbor 

predkladá správu o činností za rok 2009, čo sa nám podarilo splniť z programu, ktorý bol 

schválený na VČS v roku 2009. Okrem plánu sme sa riadili aj pokynmi Štátnej veterinárnej a 

potravinárskej správy SR a nariadením RVPS vo Svidníku. 

     Našu činnosť metodickí usmerňoval sekretariát SZV prostredníctvom 25 obežníkov a 

pracovnej korešpondencie v počte 112 položiek. 

 

 

Charakteristika včiel 

 

     Maľované úle bizarných tvarov, žičlivé slnko, vôňa kvetov a bzukot včiel, bohatstvo 

medu, ktorý darovali svojmu gazdovi - tak vyzeralo včelárenie pod Makovicou. 

     Človek chova včely už veľa storočí ako úžitkové zvieratá. No napriek tomu sa včely 

nestali domácimi zvieratami, ako napríklad pes. Charakteristickým znakom domácich zvierat 

je tá skutočnosť, že im hospodár zabezpečuje obydlie, potravu a podľa potreby ich vie 

rozmnožovať. 

    Včelár síce zabezpečuje aj pre včely obydlie- úle, čiastočne reguluje rozmnožovanie, ale 

nezabezpečuje im potravu. Včely zhromažďujú med a peľ ako zásoby na zimné obdobie a 

človek im tieto zásoby odoberá. Odobraté zásoby im nahradzuje stráviteľnejším cukrovým 

sirupom. 

    Včely musia zbierať svoju potravu- nektár a peľ v kvetoch, pričom plnia základnú úlohu, 

ktorú majú v prírode t.j. opeľujú hmyzomilné rastliny. 

 

 

Organizovanosť 

 

     Naša ZO SZV má 110 členov, ktorí sa starajú o 1 279 včelstiev čo je v priemere na 

jedného včelára 11,6 včelstiev. Priemerný vek včelára našej organizácie je 64 rokov. Ešte 
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zaujímavejšie - priemerný vek 7- členného výboru je 69 rokov. Bolo by dobre, aby do 

ďalšieho volebného obdobia sa do výboru prihlásili mladší včelári na prácu vo výbore. 

 

 

MDŽ 

 

     Dňa 12.márca sme zorganizovali pre naše včelárky a manželky včelárov posedenie pri 

káve v klube Senior na ktorom bralo účasť 39 členiek a manželiek včelárov. Všetkých 

prítomných privítal Mgr. Sabol Ján. Na tomto stretnutí sme si vymenili skúseností z 

používania včelích produktov, ako lieky pre naše zdravie a jeho účinky na ľudský 

organizmus. Na tomto podujatí bola prednesená prednáška o využívaní medu v domácnosti a 

pri liečení. 

     Toto stretnutie sa nieslo v priateľskej atmosfére, prítomné navzájom komunikovali medzi 

sebou. 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Sa uskutočnila v máji na včelnici včelára pána JUDr. Andreja Kosťa v Hrabovčíku na 

ktorej sa zúčastnilo viac ako 45 včelárov a hostí zo Stropkova a RVPS vo Svidníku. 

     Včelársku nedeľu otvoril a viedol predseda organizácie p. Ksenič, ktorý všetkých 

prítomných privítal a oboznámil s programom stretnutia. 

     Obsahom včelárskej nedele bolo: 

- Návšteva včelnice JUDr. Andreja Kosťa 

- Zákon o predaji včelárskych produktov z dvora- MVDr. Hrišo 

- Zdravotný stav včelstiev a poskytovanie dotácie zdravotného stavu včelstiev- p. Foťko 

- Praktické ukážky- p. Ksenič 

- Vzájomná výmena skúseností, návrhy na zlepšenie zdravotného stavu včelstiev. Včelári mali 

možnosť si vymeniť za vosk a voštiny medzistienky, alebo si ich zakúpiť u pána Valka z 

Belej nad Cirochou. 

    Účastníci tohto podujatia mali možnosť sa obohatiť o nové poznatky teoretické a praktické. 

Všetci sme prežili príjemný nedeľný deň. Na záver nám bolo podané občerstvenie. 

Poďakovaním sa za účasť sme sa rozišli do svojich domovov a ku svojim včielkam. 

 

Exkurzie, prednášky, výstavy 

Zájazd do Poľska 

 

     V mesiaci júli sme organizovali zájazd v spolupráci s ZO SZV Snina do Strože v Poľskej 

republike, ktorého sa zúčastnilo 13 našich včelárov. Na skanzene si naši včelári mali možnosť 

zakúpiť si včelárske pomôcky (dymáky, odviečkovacie vidličky, stojany na odviečkovanie 

rámikov a mnohé ďalšie) a taktiež si mohli zakúpiť aj kyselinu mravčiu. 

     Mali sme možnosť prehliadnuť si včelársky skanzen a zúčastniť sa zaujímavých 

prednášok, ktoré práve prebiehali. 

 

Zájazd do Humenného 

 

      Dňa 23.11.2010 sme zorganizovali zájazd do Humenného na Celoslovenskú výstavu 

včelárstva. Tohto zájazdu sa zúčastnilo 23 našich včelárov. Na tejto akcii si naši včelári mohli 

vypočuť odborné prednášky  a zároveň si mali možnosť zakúpiť rožné včelárske pomôcky. 
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     Tejto akcie sa zúčastnil aj náš včelár p. Ksenič, kde vystavoval svoje výrobky za čo mu 

patri poďakovanie. 

 

 

Prednáška - Jarný rozvoj včelstva 

 

     Rok 2010 bol pokračujúcim v oblastí osvety našich včelárov cestou prednášok. 

Prednášajúcim lektorom bol priateľ Sokol z Raslavíc- chovateľ matiek. Predpokladáme že 

prednáška splnila naše očakávania, nakoľko na výber témy bol lektor kvalifikovaný odborní. 

Účasť a aktivita  bola na dobrej úrovní. 

 

Na propagáciu včelárskej činností a včelích produktov výbor ZO SZV zorganizoval výstavy a 

súťaže. 

 

Výstava detských výtvarných prác a súťaž v zdobení medovníkov 

 

     V mesiaci máj bola zorganizovaná výstava detských výtvarných prác a súťaž v zdobení 

medovníkov v spolupráci  s Podduklianským osvetovým strediskom spojená s kultúrnym 

programom. 

 

Medový štetec 2010 

 

     Do súťaže sa zapojili žiaci MŠ, ZŠ,  ZUŠ a študenti SŠ. Do tejto akcie sa aktívne zapojili 

včelári: p. Ksenič, p. Miňo, p. Hnat a p. Gajdošová. Výtvarné práce boli vystavené  v 

priestoroch POS, kde si žiaci, rodičia a široká verejnosť mali možnosť pozrieť a pokochať sa 

prácami svojich detí. Víťazné práce podľa jednotlivých kategórii boli ocenené diplomami 

POS ako aj cenami na ktoré prispela naša organizácii. Pri odovzdávaní cien bral účasť aj 

primátor mesta Ing. Michal Bartko. Organizovaná súťaž splnila svoje poslanie na propagáciu 

včelárstva a včelárskych produktov. Na výstave mali možnosť deti ochutnať med a dospelí 

med, medovinu a odviečkovance. 

 

 

Deň remesiel a ľudových tradícii 

 

     V septembri na Deň remesiel a ľudových tradícii bola pripravená výstava zaujímavých 

včelárskych pomôcok a predaj včelích produktov a predaj včelárskych potrieb u predajcov p. 

Valka a Výrobňa medzisteniek zo Želoviec. Do tejto akcie sa aktívne zapojili aj naši včelári p. 

Miňo, p. Hnat, p. Ksenič a p. Foťko zo Stropkova.  

     Včelári si mali možnosť vybrať objednané liečiva na jesenné preliečenie včelstiev u p. 

Mgr. Jána Sabola- tajomníka našej ZO. 

 

 

Predvianočné trhy 

 

    V decembri sa naši včelári zapojili do predvianočných trhov organizovaných POS 

predajom a vystavovaním svojich produktov. Do tejto akcie sa aktívne zapojili včelári: p. 

Miňo, p. Drotárova, p. Drotár, p.Gajdošová, p. Hnat, p. Ksenič a p. Foťko. 
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Zdravotný stav včelstiev 

 

     V apríli asistent úradného veterinárneho lekára, členovia našej organizácie oprávnení na 

základe poverenia vydaného RVPS vo Svidníku vykonali prehliadky včelstiev za účelom 

monitoringu varooázy a prehliadky včelstiev na diagnostické účely chorôb v včiel a včelieho 

plodu na mor. 

     Prehliadky boli vykonané u  1 407 včelstiev t.j. 111 včelárov, kde boli zistené pozitívne 

nálezy u včelárov J. Baka, J. Feka a p. Vodilu. 

Prehliadky vykonali ôsmi asistenti a to: 

J. Džavoronok            144 včelstiev 

JUDr. A. Kosť           174 včelstiev 

J. Ksenič                     233 včelstiev 

M. Miňo                     216 včelstiev 

Š. Zelizňak                 117 včelstiev 

MVDr. V. Čipak        227 včelstiev 

M. Hnat                      164 včelstiev 

P. Vodila                      79 včelstiev 

______________________________ 

Spolu:                     1 407 včelstiev za odmenu 923,34 Eur. 

 

     Na prielome roka sa vykonalo liečenie včelstiev prístrojom Wat u  74 včelárov a to: 

Ksenič                        preliečil 440 včelstiev u 27 včelárov 

Hnat a J. Sabol          preliečili 775 včelstiev u 47 včelárov 

 

     Objednávka liečiv pre rok 2010 bola zrealizovaná: Avartin, Gabon, Formidol, Varidol fun, 

Varidol aerosol. 

     V priebehu roka na základe našej žiadostí nám bol dodaný dataprojektor s premietacím 

platnom. Uhradené nám bolo 70 % s celkovej sumy v zmysle Nariadenia vlády 422/2007.                       

 

     Poháre na med so značkou Slovenský med sme pre nízky počet neobjednali z dôvodu 

požiadaviek včelárov (iba  1 700 pohárov). Dovoz zdarma by sa uskutočnil pri objednávke  

7 040 pohárov v rámci vyťažeností auta. 

 

     Prežili sme ďalší veľmi náročný rok. Rok premien počasia, kolísavej znášky, rok 

aktívneho ozdravovania včelstiev, ale aj likvidáciu včelstiev s pozitívnym nálezom moru 

včelieho plodu. 

    Každý včelár musí byť zodpovedný k svojim včelám, včelárom, ale aj k prírode. Len 

dôsledná hygiena, obnova diela, obnova úľového priestoru lúhovaním, vápnením stanovišťa 

dávajú záruky zdravých včiel s kvalitného medu. 

     Patri sa poďakovať členom výboru, KRK za vykonanú prácu na úkor svojich povinností, 

svojho osobného voľna v prospech včelárstva. 

    Poďakovanie patrí aj inšpektorom zdravia včiel, ktorí v tak náročnom roku venovali svoj 

čas na prehliadky včelstiev. 

    Ďalšie poďakovanie patrí MVDr. Hrišovi a MVDr. Knišovi epizoologom z RVPS vo 

Svidníku, ktorí nás svojim odborným a humánnym prístupom inšpirujú v ozdravnom procese 

našich včeličiek 

 

         

                                                                             Zapísala M. Gajdošova 

                                                                             podpis 
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2 0 1 1 
 

Počet 

včelárov 

114 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1 466 

 

 

VČS 

 

     Na začiatku roka 2011 sa nám prihovoril tajomník organizácie Mgr. Ján Sabol, ktorý nám 

včelárkam a včelárom poďakoval za prácu v predchádzajúcom roku a do Nového roku poprial 

pevné zdravie, pokoj a pohodu v živote, osobné, rodinné, pracovné i včelárske úspechy  v 

roku 2011. 

     Výbor ZO SZV predkladá správu o činností za dané obdobie, čo sa nám podarilo splniť z 

programu, ktorý bol schválený na VČS v roku 2010.  

     Hlavným bodom programu bola voľba nového výboru, ktorá dopadla takto: 

 

predsedom sa stal   Miňo Milan 

tajomníkom            Mgr. Sabol Ján 

pokladníkom          Drotarová Zuzana 

hospodárom           Hnat Mikuláš 

členovia                  MVDr. Čipak Vladimír 

                               Gajdošová Mária 

                               Jurčišin Jaroslav 

 

KRK:                     Veselovská Helena 

                               JUDr. Kosť Andrej 

                               Duleba Michal 

 

 

Organizovanosť 

 

    Naša ZO SZV má 114 členov, ktorí sa starajú o 1 466 včelstiev, čo v priemere na jedného 

včelára je 12,8 včelstiev.  

 

Jubilanti 
 

     Keďže vek našich včelárov je pokročilý, v priebehu roka členovia výboru nezabudli na 

našich jubilantov, ktorých boli pozdraviť a popriať im veľa zdravia, pohody, dobré včelie 

výnosy a zdravé včielky. 

 

80-tich rokov sa dožil Vasiľ Babej 

80-tich rokov sa dožil Štefan Zelizňak 

 

     Štefan Zelizňak, dlhoročný tajomní ZO SZV, ktorý začal včeláriť v roku 1950. Včelstvo 

prevzal po otcovi. Počas včelárenia mu boli udelené plakety za aktívnu činnosť s najvyšším 

vyznamenaním " Zlatej plakety " Štefana Zábojníka. Funkciu tajomníka vykonával do roku 
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2007. Za príkladnú a neúnavnú prácu v prospech včelárenia v regióne mu patrí veľké 

ĎAKUJEME. 

 

70-tich rokov sa dožil RNDr. Štefan Ivanko 

 

 

MDŽ 

 

     Dňa 11.marca sme zorganizovali pre naše včelárky, manželky posedenie pri káve v klube 

Senior na ktorom všetky prítomné privítal predseda organizácie p. Miňo. Tohto stretnutia sa 

zúčastnilo 36 členov, kde si vymieňali skúseností z používania včelích produktov pre naše 

zdravie a med ako produkt pre pečenie medovníkov. 

 

Exkurzia 

 

     Výbor ZO SZV vo Svidníku dňa 3.7.2011 usporiadal pre svojich členov a rodinných 

príslušníkov zájazd do PĽR na včelársky skanzen v Strože. Zájazdu sa zúčastnilo celkom 40 

osôb. Zo Svidníka sme odchádzali o 7 hodine. Účastníkov zájazdu na palube autobusu  

privítal predseda organizácie p. Milan Miňo. Všetkým poprial príjemný zážitok z cesty a 

obhliadky skanzenu. Pohoda v autobuse bola veľmi prijemná. Včelári si už cestou vymieňali 

skúseností práce na vlastných včelniciach. Počasie bolo vynikajúce. Včelári si prezreli stánky 

s včelárskymi pomôckami, ktoré si mohli aj zakúpiť. 

     Na skanzene sa konali aj odborné prednášky o včelárení,  výnosoch a aj nepríjemnej téme 

pre včelárov t.j. chorobách včelstiev. 

     V areáli skanzenu nechýbal ani kultúrny program, ktorý bol vynikajúci. Včelári mali 

možnosť sa posilniť aj  opekanou klobásou, ktorá rozvoniavala celým skanzenom a aj dobrou 

medovinou. Krátko popoludní sa počasie zhoršilo, začalo pršať a náš plánovaný odchod sa 

posunul o hodinu skôr. Všetci spokojní sme sa vracali späť do našich domovov. 

 

 

Osvetová činnosť 

 

     Rok 2011 bol pokračujúcim v oblastí osvety našich včelárov cez prednáškový cyklus 

"Jarný rozvoj včelstva" prednášajúcim bol priateľ Gabriel Nemčik z Bretejoviec. Vzhľadom k 

tomu že lektor bol kvalifikovaný odborník, účasť bola na dobrej úrovní.  

    Výbor ZO SZV zabezpečil preškolenie včelárov na liečenie včelstiev prístrojom WAT a to: 

Milan Miňo, MVDr. Ladislav Čipak, Jaroslav Jurčišin, František Demjanovič, Michal 

Motyka, Milan Zavoda.  

     K osvetovej činnosti patria aj výstavy včelárskych výrobkov, rôznych druhov úľov, 

odnímateľných dien, krmitiek a iných predmetov, kde sa včelári môžu poučiť a zmeniť si svoj 

zastaraný systém včelárenia. 

 

 

Výstava detských výtvarných prác 

"Medový štetec" a "Medové čaro" 

 

     V mesiaci júni bola organizovaná výstava detských výtvarných prác a súťaž v zdobení 

medovníkov v spolupráci s Podduklianským osvetovým strediskom spojená s kultúrnym 

programom. 
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     Do výtvarnej súťaže Medový štetec a do zdobenia medovníkov Medové čaro sa zapojili 

žiaci MŠ, ZŠ, ZUŠ, a študenti SŠ. Do tejto súťaže sa zapojili aj naši včelári a to: p. Drotárova, 

p. Ksenič ako aj ostatní členovia výboru. Víťazné práce podľa jednotlivých kategórii boli 

ocenené diplomami POS a cenami na ktoré prispela naša ZO SZV. Výstava bola spojená s 

ochutnávkou včelárskych produktov ( rôznych druhov medu, medoviny, peľu atd.) 

 

Deň remesiel 

 

     Na deň remesiel a ľudových tradícii v mesiaci september sme pripravili výstavu 

zaujímavých včelárskych pomôcok a u priateľa Valka si včelári mohli zakúpiť včelárske 

pomôcky a taktiež si vymeniť vosk a voštiny za medzistienky. Liečiva na jesenné preliečenie 

včelstiev si mohli vyzdvihnúť u nášho tajomníka Mgr. Sabola. 

 

 

Predvianočné výstavné trhy 

 

   V decembri sa naši včelári zapojili do predvianočných trhov organizovaných mestským 

úradom a POS predajom a vystavovaním svojich produktov. 

 

 

Zdravotný stav včelstiev 

 

     V mesiacoch apríl a jún asistenti úradného veterinárneho lekára  JUDr. A. Kosť, MVDr. V. 

Čipak, J. Ksenič, Š. Zelizňak, J. Džavoronok, M. Hnat, P. Vodila, J.Sabol a členovia našej 

organizácie oprávnení na základe poverenia RVPS vo Svidníku, vykonali prehliadky včelstiev 

za účelom monitoringu varaoozy a diagnostické účely chorôb včiel a včelieho plodu na mor.  

     Prehliadky boli vykonané u 1 466 včelstiev t.j. 114 včelárov. 

 

     Liečenie včelstiev prístrojom WAT na konci roka bolo vykonane u 74 včelárov. Ksenič 

Ján 28 včelárom preliečil 464 včelstiev, Hnat Mikuláš a Sabol Ján 54 včelárom preliečili 720 

včelstiev. 

 

Majetok organizácie 

 

    V priebehu roka na základe našej požiadavky nám bol dodaný Notebook s tlačiarňou, WAT 

prístroj a kompresor, ktoré nám boli uhradené vo výške 70% z nákupnej ceny v zmysle 

nariadenia vlády 422/2007. 

    V súčasnej dobe ZO SZV Svidník vlastní: 

 

- Merač vodivostí 

- Fotoaparát 

- Mobil 

- Notebooky 2ks 

- Tlačiarne 2 ks 

- WAT prístroj 2 ks 

- Kompresory 2 ks 

- Dataprojektor 

- Premietacie plátno 

- Router 

- Vzdelávacie programy na CD 4 ks 
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     K uvedenému chcem poznamenať, že uvedený majetok- časť, ktorý bol hradený v zmysle 

uvedenej vyhlášky, je do piatich rokov majetkom UV SZV Blava a až po piatich rokoch 

prechádza do vlastníctva našej ZO SZV. 

 

 

Spoločenská kronika 

 

     V tomto roku pri nedožitých 80- tých narodenín nás opustil náš dlhoročný včelár: 

 

Dr. Ján Feňo z Kečkoviec 

 

 

Ekonomická situácia 

 

     Vzhľadom k tomu, že príspevky štátu sú z roka na rok nižšie, mladí včelári sa k nám 

nehrnú. Naši včelári sú v pokročilom veku, ale aj za to im patri poďakovanie. Cena medu nie 

je adekvátna nákladom a predajným cenám. Včelár si musí pomôcť sám a získaný med sa 

musí snažiť predať z dvora. 

 

 

 

 

 

                                                                                         Zapísala: Gajdošová 

                                                                                                           v. r. podpis 
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2 0 1 2 
 

Počet 

včelárov 

115 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1 438 

 

 

 

     Na začiatok roka 2012 sme po prvýkrát dostali blahoželanie od predsedu UV SZV Ing. 

Ľudovíta Gála Bratislava, adresované predsedovi našej organizácii priateľovi Miňovi, ktoré je 

založené v kronike. 

 

     Novinkou pre včelárov je aj to, kde má včelár stanovište včelstiev pre určenie výšky 

odvodu do svojpomocného fondu. 

 

    V roku 2011 sme obhospodarovali 1 407 včelstiev, z ktorého 940 včelstiev bolo umiestnené 

v intraviláne obce a odvod bol 94 000 Eur a 467 včelstiev bolo umiestnené v extraviláne obce 

a odvod bol 77 522 Eur. 

     Z celkového počtu 1 407 včelstiev bola odvedená pre UV SZV Bratislava suma 171 522 

Eur. 

 

 

VČS 

 

     Rok 2012 sme začali VČS, ktorá sa konala 24.2.2012 o 13:30  hodine v hoteli Hoges vo 

Svidníku s nasledujúcim programom: 

 

1. Otvorenie: VČS otvoril predseda organizácie 

2. Voľba návrhovej a mandátovej komisie 

3. Hodnotiaca správa za roky 2009-2011, predniesol tajomník organizácie Mgr. Sabol 

4. Program činnosti ZO SZV pre rok 2012 

5. Správa o hospodárení za rok 2011 a Návrh rozpočtu na rok 2012, predniesla p. Drotárova 

6. Správa Revíznej komisie za rok 2011, predniesla predsedníčka KRK p. Veselovská 

7. Voľba delegáta na 10. Valné zhromaždenie SZV- zvolený p. Sabol, tajomník organizácie 

8. Oboznámenie členskej základne so Žiadosťou o schválenie pomoci na podporný rok 2011-

2012 v zmysle nariadenia vlády 422/2007 predniesol Mgr. Sabol 

9. Centrálna registrácia členov v súvislostí so žiadosťou na opeľovaciu činnosť- Mgr. Sabol 

10. Nákup liečiv na rok 2012- Mgr. Sabol 

11. Diskusia 

12. Návrh na uznesenie 

13. Záver 

 

     Zo správy prednesenej tajomníkom organizácie Mgr. Sabolom v ktorej hodnotí činnosť 

výboru a celkovej práce za rok 2011 je jasné, že organizácia ako taká a hlavne jej členovia sa 

do značnej miery zmenili, že sa nám nenapadne stráca oslovenie priateľka, priateľ. Ten kto 

hľadá priateľa bez chyby, zostane bez priateľov, alebo priateľ je ten o ktorom viem všetko, no 

aj tak ho mám rád. 
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     Sme presvedčení, že naši včelárski predchodcovia i otcovia v plnej miere svojou prácou, 

vzájomnou úctou a pomocou napĺňali obsah a význam oslovenia priateľ. Včelárenie pre nich 

nebolo len otázkou materiálneho osohu. Svedčia o tom historické záznamy, nemali výročné 

schôdze, ale stretávali sa na svojich včelniciach a pekných miestach na získavanie nových 

poznatkov aj pre samotnú radosť zo vzájomného priateľského stretnutia. 

     Výbor ZO SZV predkladá svoju správu o činnosti  za dané obdobie, čo sa nám podarilo 

splniť s programu , ktorý bol schválený na VČS v roku 2011. Okrem svojho plánu sme sa 

riadili aj pokynmi RVPS vo Svidníku. Našu činnosť usmerňoval UV SZV prostredníctvom 25 

obežníkov a pracovnej korešpondencii  v počte 108 položiek. 

    Výbor v roku 2012 zasadal 12 krát, aby prejednal a splnil požadované úlohy vyplývajúce z 

korešpondencie UV SZV. 

 

 

Organizovanosť 

 

     Naša ZO SZV má 115 členov, ktoré sa starajú o 1 438 včelstiev, čo je v priemere na 

jedného včelára 12,5 včelstiev. 

    Priemerný vek včelárov našej organizácie je 61,7 rokov a priemerný vek členov výboru je 

64,7 rokov. 

    V priebehu roka členovia výboru boli pozdraviť včelárov pri ich okrúhlom výročí a to: 

 

Ing. Ján Hvozda - dlhoročný predseda organizácie 

Ján Harviš 

Mária Grocká 

Michal Kriľ 

Vasiľ Jurčišin 

Vasiľ Drotár 

Andrej Tkač 

Michal Mikitka 

 

     V minulom roku sa dožili okrúhleho jubilea: 

 

Mgr. Ján Sabol - tajomník organizácie 

Dušan Zelizňak  

Ján Motyka 

JUDr. Ján Štefanco 

 

 

MDŽ 

 

     Stalo sa tradíciou, že organizujeme stretnutie pre naše manželky a včelárky, posedenie pri 

káve v klube Senior. Prítomné privítal predseda organizácie p. Miňo. Na tomto stretnutí bralo 

účasť  42 žien, kde si vymenili skúseností z používania medu a včelích produktov ako liečivo 

pre naše zdraví, jeho účinkoch a ako produkt na pečenie medovníkov. 

     Členka výboru p. Drotárova podala prítomným vysvetlenie o kvalite medu a včelích 

produktoch. 
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Prednášky 

 

     Rok 2012 bol pokračujúcim v oblastí osvety našich včelárov cez prednáškový cyklus 

"Jarný rozvoj včelstiev". Prednášajúcim bol Peter Vodila. V diskusii danú tému doplnil p. 

Foťko o svoje skúseností . Podujatie splnilo svoje očakávanie. Účasť a aktivita bola na dobrej 

úrovní. 

 

    Na propagáciu včelárskej činností  a včelích produktov, výbor zorganizoval výstavy súťaže 

 

 

 

Výstava detských výtvarných prác 

"Medový štetec" a "Medové čaro" 

 

     V mesiaci jún bola organizovaná výstava detských výtvarných prác a súťaž v zdobení 

medovníkov v spolupráci s Podduklianským osvetovým strediskom spojená s kultúrnym 

programom. 

     Do výtvarnej súťaže "Medový štetec 2012" a do zdobenia medovníkov "Medové čaro" sa 

zapojili žiaci MŠ, ZŠ, ZUŠ, a študenti SŠ. Do tejto súťaže sa zapojili aj naši včelári. 

     Výtvarné práce boli vystavované v priestoroch POS, kde si ich žiaci a široká verejnosť 

mohli pozrieť. 

     Víťazné práce podľa jednotlivých kategórii boli ocenené diplomami POS a cenami na 

ktoré prispela naša ZO SZV. Na odovzdávaní ocenení bral účasť primátor mesta Ing. Ján 

Holodňak.  Na výstave prítomní mali možnosť ochutnať rôzne medy a medovinu. 

 

 

Zdravotný stav včelstiev 

 

     V mesiacoch apríl a jún asistenti úradného veterinárneho lekára, MVDr. V. Čipak, J. 

Ksenič, J. Džavoronok, M. Hnat, P. Vodila, J. Sabol, M. Miňo, M. Motyka, F. Demjanovič a 

členovia našej organizácie oprávnení na základe poverenia RVPS vo Svidníku, vykonali 

prehliadky včelstiev za účelom monitoringu varaoozy a diagnostické účely chorôb včiel a 

včelieho plodu na mor. Prehliadky boli vykonané u všetkých včelárov. 

 

     Liečenie včelstiev prístrojom WAT na konci roka bolo vykonane u 74 včelárov, čo činí 

75% z celkového počtu.  

 

 

Liečiva 

 

     Objednávka liečiv pre rok 2012 bola zrealizovaná: Avartin, Gabon, Formidol, Varidol fun, 

Varidol aerosol. 

 

 

Inventár 

 

 

     Naša organizácia v priebehu roka na základe požiadavky dostala Notebook s tlačiarňou, 

Wat prístroj s kompresorom. Tieto nám boli uhradené do výšky 70% z ceny v zmysle 

Nariadenia vlády 422/2007. 
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V súčasnom období ZO SZV Svidník vlastní: 

- Merač vodivostí 

- Fotoaparát 

- Mobil 

- Notebooky 2ks 

- Tlačiarne 2 ks 

- WAT prístroj 2 ks 

- Kompresory 2 ks 

- Dataprojektor 

- Premietacie plátno 

- Router 

- Vzdelávacie programy na CD 4 ks 

 

Dotácie 

 

     V roku 2012 bola včelárom poskytnutá dotácia na včelstva vo výške 2,19 Eur na včelstvo. 

Príspevok na liečiva 80 %. 

 

     Včelár si platí členské: 

 

- pre UV SZV Bratislava   0,72 Eur na včelstvo 

- svojpomocný fond          0,15 Eur na včelstvo 

- účelový príspevok           1,66 Eur 

- členské pre ZO SZV       0,40 Eur na včelstvo 

- pre región                        0,10 Eur na včelstvo 

 

Členská základňa 

 

Noví členovia - dediči: 

Duda Viliam po neb. Frigovi Jozefovi 

Feňo Valentín po neb. otcovi  Feňovi Janovi 

Herman Stanislav po neb. otcovi Hermanovi Janovi    

 

Noví členovia: 

Čan Ján                          Dubova 

Demko Tibor Ing.          Svidník 

Dzur Pavel                     Hunkovce 

Kačmar Stanislav           Svidník 

Pecha Ľubosláv              Svidník 

Prokop Marcel Mgr.       Svidník 

Pšar Jozef                       Stropkov 

Štefanco Ján JUDr.        Vyšná Jedľova     

 

     Prežili sme ďalší veľmi náročný včelársky rok. Rok premien počasia, kolísavej znášky, rok 

aktívneho ozdravovania včelstiev. Každý včelár sa musí zodpovedne správať k svojím 

včelám, ostatným včelárom, ale aj k prírode. Len dôsledná hygiena, obnova úľového 

priestoru, vápnenie stanovišťa dávajú záruky zdravých včiel a kvalitného včelieho medu. 

Poďakovanie patrí všetkým. 

                                                                                                    Zapísala: Gajdošová 

                                                                                                           v. r. podpis 
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Počet 

včelárov 

115 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1 437 

 

 

 

     Dostali sme pozdrav z UV od pána Gala, obsah ktorého si môže každý včelár prečítať. 

Zároveň sme dostali prianie od Výrobno- odbytového družstva slovenských včelárov, p. 

Jokaya. 

 

 

Dotácia - vyplatenie 

 

     Dňa 11.1.2013 v čase od 12:00 do 16:00 hod. sme vyplácali dotácie na v včelstva v klube 

Senior vo Svidníku. 

 

Členská základňa 

 

     Organizácia má 115 členov, na jedného včelára pripadá 12,5 včelstiev, číže organizácia a 

včelári obhospodarujú 1437 včelstiev. Priemerný vek včelárov je 61 rokov, priemerný vek 

výboru je 64 rokov.  

 

VČS 

 

    VČS sa konala 22.2.2013 na ktorej sme hodnotili prácu za rok 2012 a zároveň sme si 

vytýčili nové najvážnejšie úlohy, ktoré nás budú čakať v tomto roku.  

 

 

MDŽ 

 

     Po VČS nasledovala akcia MDŽ, ktorá sa konala v Klube dôchodcov vo Svidníku. Na tejto 

akcii boli prítomné nielen včelárky, manželky včelárov ale aj invalidky a invalidi postihnuté 

civilizačnými chorobami. 

     Prítomných privítal predseda organizácie p M. Miňo a vo svojom vystúpení okrem iného 

povedal, že ženy sú pri plnení úloh v národnom hospodárstve neoddeliteľnou súčasťou. MDŽ 

je potrebné si pripomínať, nie je to prežitok socializmu , ako to niektorí prezentujú. Je to 8. 

marec 1908, keď sa ženy v Amerike vzbúrili za svoju rovnoprávnosť, za postavenie, aby 

neboli naďalej otrokyne, ale rovnoprávne s mužmi. 

     MDŽ si budeme aj naďalej sláviť ako sviatok žien, žien rovnoprávnych na každom úseku s 

mužmi. Pri tejto príležitosti sme našim ženám podali kávu a zákusok z rúry manželky nášho 

včelára - Milky Tkáčovej. Príjemná atmosféra , družná debata, výmena skúseností pri práci s 

včeličkami.  
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Včelárska nedeľa 

 

     V poslednú májovú nedeľu sa konala včelárska nedeľa, ktorá bola plánovaná na včelnici u 

p. Miňa v Rakovčíku.  Pre nepriaznivé počasie  sa uskutočnila v priestoroch  OcÚ v 

Rakovčíku. 

     Zúčastnilo sa jej 42 včelárov. Na stretnutí bola prednáška na tému "Zdravotný stav 

včelstiev" a "Jarný rozvoj včelstiev".  Prednášajúcim bol lektor Sokol z Raslavíc. 

     Na tejto včelárskej nedeli, včelár Miňo vysvetlil a doniesol peľochytové odnímateľné dna 

na odber peľu. 

     Toto podujatie splnilo svoje očakávanie. Včelári si odniesli dvojaký zážitok, ako z 

prednášky, tak aj vedomostí na odber peľu. 

 

 

Prednáška 

 

     V mesiaci júni bola prednáška na tému " Mor včelieho plodu". Prednášku vykonal riaditeľ 

Výskumného ústavu včelárstva v Liptovskom Hrádku Doc. Ján Kopernický. Škoda je len v 

tom, že prednášky sa zúčastnilo veľmi malo našich včelárov. Prednášky sa zúčastnili aj Poľskí 

včelári, ktorí na druhý deň navštívili včelnicu p. Miňa a p. Kseniča. 

 

  

Výstava detských výtvarných prác 

"Medový štetec 2013" a "Medové čaro" 

 

      Na propagáciu včelárskej činností  a včelích produktov, výbor zorganizoval výstavy a 

súťaže. 

 

     V mesiaci jún bola organizovaná výstava detských výtvarných prác a súťaž v zdobení 

medovníkov v spolupráci s Podduklianským osvetovým strediskom spojená s kultúrnym 

programom. 

     Na tejto akcii brali účasť aj  priatelia včelári zo Sanoku, kde prezentovali spôsob liečenia 

včelími produktmi. 

     Do výtvarnej súťaže "Medový štetec 2013" a do zdobenia medovníkov "Medové čaro" sa 

zapojili žiaci MŠ, ZŠ, ZUŠ, a študenti SŠ. Do tejto súťaže sa zapojili aj naši včelári. Boli 

zapojení aj včelári p. Drotárová, p. Ksenič a ďalší členovia výboru a včelári. 

     Výtvarné práce boli vystavované v priestoroch POS, kde si ich žiaci a široká verejnosť 

mohli pozrieť výstavné práce víťazné podľa jednotlivých kategórii. 

     Víťazné práce podľa jednotlivých kategórii boli ocenené diplomami POS, ktoré odovzdal 

primátor mesta Ing. Ján Holodňak.  Na výstave prítomní mali možnosť ochutnať rôzne medy 

a medovinu. 

 

 

Deň ľudových tradícii 

 

     V mesiaci september sme pripravili výstavu zaujímavých včelárskych pomôcok. Na tejto 

akcii sme zorganizovali aj laickú súťaž kvality medu. Na skanzene si mali možnosť včelári 

zakúpiť včelárske pomôcky a vymeniť si použité voštiny za medzistienky u p. Válka.  

     Včelár našej ZO SZV p. Michal Jurina získal ocenenie "Slovenský med" na medzinárodnej 

výstave AGROKOMPLEX v Nitre. 

 



 129 

Zdravotný stav včelstiev 

 

     Výbor venuje zvýšenú pozornosť aj zdravotnému stavu včelstiev. Konajú sa rôzne 

prednášky so zameraním na zdravotný stav včelstiev.  

     Chcem podotknúť iba to, keby včelári sa viac venovali hygiene, čistenie úľových 

priestorov na svojich včelniciach, nebol by stav taký ako je. Mame asistentov úradného 

veterinárneho lekára , ktorí sú oprávnení vykonávať prehliadky včelstiev za účelom 

monitoringu varaoozy a prehliadky chorôb včiel a včelieho plodu na mor. 

    Prehliadky boli vykonané na všetkých včelniciach, ale našiel sa mor u našich včelárov vo 

Vápeníku a v Svidničke. 

 

     Na konci roka sa vykonáva liečenie Wat-om. Žiaľ nie všetci včelári dôverujú tomuto 

liečeniu, čo je na škodu. 

 

 

Dotácia 

 

     V roku 2013 nám bola vyplatená dotácia na včelstvo vo výške 2,19 Eur na včelstvo. Z 

uhradenej sumy nám bolo zrazené členské: 

 

- pre UV SZV Bratislava   0,75 Eur na včelstvo 

- svojpomocný fond          0,15 Eur na včelstvo 

- pre región                        0,10 Eur na včelstvo 

- členské pre ZO SZV       0,40 Eur na včelstvo 

- účelový príspevok           1,66 Eur 

 

  

Hospodárenie 

 

Stav finančných prostriedkov na účte: 

Poč. stav k  01.01.2013                 2 634,86 Eur 

Kon. stav k 31.12.2013                 1 456,40 Eur 

 

     Rozpis príjmov a výdajov sú podrobne rozpísané v pokladničnej knihe. 

 

Stav finančných prostriedkov v pokladni: 

Poč. stav k  01.01.2013                 615,01 Eur 

Kon. stav k 31.12.2013                 290,43 Eur 

 

    Rozpis príjmov a výdajov je tak isto podrobne rozpísané v pokladničnej knihe.    

 

     Za vykonanú prácu v prospech včelárov patrí poďakovanie v prvom rade členom výboru, 

inšpektorom zdravia, odborným lektorom a RVPS p. MVDr. Hrišovi. 

 

 

 

                                                                                                      Zapísala: Gajdošová 

                                                                                                           v. r. podpis 
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Počet 

včelárov 

118 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1 546 

 

 

     Prežili sme rok a nastúpili a vykročili správnou nohou na plnenie úloh, ktoré sme si 

vytýčili na VČS pre rok 2014.  

     Pre rok 2014 sme dostali pozdrav z UV  SZV od Ing. Ľudovíta Gala citujem:  

Veľa tvorivej pohody na včelnici, 

pokoj v duši a trvalého zdravia, 

pevného rodinného zázemia 

a tvorivých odhodlaní 

v Novom roku Vám praje 

                                       predseda SZV Ľudovít Gál 

 

 

VČS 

 

     Rok 2013 včelári bilancovali dňa 21. februára 2014. Na VČS bral účasť MVDr. Ľubomír 

Hrišo za RVPS a Gabriel Foťko, predseda ZO SZV Stropkov a samozrejme naši včelári. 

     Na VČS sme si vytýčili  hlavné úlohy vyplývajúce z Nariadenia vlády č. 422/2007. 

 

 Úlohy na rok 2014: 

 

1, Nabádať včelárov, aby nenastal vysoký pokles včelstiev oproti roku 2013 

2, Chrániť včelstva pred chorobami, najmä pred morom a varaoozou 

3, Dodržiavať veterinárne predpisy 

4, Osvetovou činnosťou napomáhať mladým včelárom a začínajúcim prispievať k zvyšovaniu 

ich odborného rastu 

 

     Na úseku osvetovej činností uskutočniť prednášky, včelársku nedeľu, výstavy, súťaže a 

exkurzie. 

a,) Prednášky 

1, Včelie produkty vo výžive a prevencii chorôb človeka 

2, Včelie produkty a apiterapia 

3, Príprava včelstiev na jarnú znášku a starostlivosť počas celého roka 

 

     Hodnotiacu správu za rok 2013 prečítal predseda svidníckej organizácie Milan Miňo. 

Hodnotil v nej splnenie úloh  vyplývajúcich z nariadenia vlády 422/2007. Našu prácu 

usmerňoval VV SZV prostredníctvom obežníkov a pracovnej korešpondencie. 

     Výbor na svojich zasadaniach prejednával pripravované akcie pre svojich členov včelárov 

a plnenie hlavných úloh VČS z roku 2013. 

 

    Naša ZO SZV má 118 členov, ktorí obhospodarujú 1 546 včelstiev. 
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     V príhovore MVDr. Ľubomír Hrišo vyzval včelárov na lepšiu starostlivosť o včielky, aby 

nedochádzalo k chorobám včiel, ako je mor včelieho plodu, nozémy, varaoozy destruktor, 

ktoré ničia naše včielky. VČS prebiehala podľa predom stanoveného programu. 

    Na záver tajomník ZO SZV Mgr. Ján Sabol poďakoval  MVDr. Ľubomírovi Hrišovi, ktorý 

nás svojim odborným postupom inšpiruje v ozdravnom procese. Poďakovanie patrilo aj 

Gabrielovi Foťkovi za dobrú spoluprácu v reprezentácii nášho regiónu. V neposlednej miere 

patri poďakovanie členom výboru, všetkým včelárom, ako aj ich rodinným príslušníkom za 

pomoc pri práci na včelniciach. 

 

     Rok 2014 je o to významnejší pre nás včelárov, nakoľko v poslednom štvrťroku budeme 

sláviť 80. výročie včelárstva pod Makovicou so sídlom vo Svidníku. 

     Pre členov výboru je to o to náročnejšia udalosť, aby dôstojne pripravili túto akciu. Na 

svojom zasadaní sme odsúhlasili oslavu MDŽ pre včelárky, manželky včelárov spolu s telesne 

postihnutými. 

 

 

MDŽ 

 

     Sa uskutočnilo 11.3.2014 v Senior klube vo Svidníku o 10:00 hodine. Tejto akcie sa 

zúčastnilo 32 žien, ktoré pozdravil svojim úprimným príhovorom tajomník organizácie Mgr. 

Ján Sabol. Pozdraviť nás ženy prišiel aj primátor mesta Ing. Ján Holodňak, ktorý v príhovore 

ocenil prácu žien na každom úseku verejného a spoločenského života. Pán Hermanovský nás 

rozveselil zahraním na harmonike s ktorým sme si aj spoločne zaspievali. Posedenie 

pokračovalo pri káve a dobrom zákusku.  

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Výbor ZO SZV Svidník usporiadal 18.mája včelársku nedeľu vo Vyšnom Orlíku na 

včelnici u manželov Drotárových za účelom oboznámenia sa včelárov so zdravotným 

vplyvom používania medu a včelích produktov produkujúcimi včelami na ľudský 

organizmus. 

     Včelárska nedeľa sa začala na včelnici manželov Drotárových, na ktorej nás privítal Vasiľ 

Drotár a zároveň nás informoval o svojich začiatkoch včelárenia a spolupráci s včelárom 

Janom Miškovským. Potom nám predstavil svoju prácu s jeden a pol nadstávkovým 

plodiskom, jeho výhody pri jarnom rozvoji včiel i znáške medu.  

    Po krátkej výmene názorov sme sa presunuli ku včelárovi Jánovi Miškovskému, ktorý 

včelári podobne. Po príchode na jeho včelnicu nás p. Miškovský srdečne privítal, porozprával 

o svojom spôsobe včelárenia. Na jeho včelnici sme mali možnosť vidieť usadzujúci sa roj na 

jablonku.  

    Po návšteve včelníc sme sa presunuli do priestoru kultúrneho domu kde sme si mohli 

vypočuť odbornú prednášku na tému "Včelie produkty vo výžive a prevencii chorôb človeka". 

Lektor Gabriel Nemčík túto prednášku rozdelil do šiestich bodov a to: 

1, Včelie produkty 

2, Získanie kvalitných včelích produktov 

3, Uskladňovanie včelích produktov 

4, Príprava produktov na použitie 

5, Využitie včelích produktov vo výžive a prevencii chorôb 

6, Recepty používané v ľudovom liečiteľstve 
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     Táto prednáška včelárov zaujala a na otázky p. Nemčik podal odborné odpovede a 

vysvetlenie. Včelári, ktorí sa tejto akcie nezúčastnili môžu ľutovať. Za skvelé prežitie 

nedeľného popoludnia poďakoval prítomným predseda organizácie p. Milan Miňo. 

 

     

Medový deň 

 

     Sa uskutočnil 19. júna 2014 so začiatkom o 8:30 hod. v priestoroch Podduklianského 

osvetového strediska vo Svidníku. Bolo to ďalšie podujatie.  

     Túto akciu usporadujeme každoročne už aj s toho dôvodu, že včelári mimo iného majú 

možnosť predať svoje prebytky medu, medoviny, peľu a zároveň si vymeniť voštiny a vosk za 

nové medzistienky u p. Daniela Valka z Belej nad Cirochou.  Tejto akcie sa každoročne 

zúčastňujú rôzni predajcovia medových výrobkov, koláčikov z medu a rôzni iní predajcovia 

ako aj prezentácia lipy veľkolistej a malolistej. Zberajú sa kvety oboch stromov. Hoci sa 

kvety nepatrne líšia z hľadiska použitia majú natoľko podobné účinky, že ako druhy sú 

vyhovujúce. Rastú voľne v prírode na mierne vlhkých plochách. Zbiera sa celé súkvetie, teda 

kvet aj s podporným listeňom.  Používa sa ako podporná liečba pri reumatických chorôb, je 

močopudná, podporuje chuť do jedla, činností žalúdka a trávenie. Na medovom dní boli 

prezentované aj iné liečivé rastliny. 

     Žiaci a študenti  Svidníckych škôl sa prezentovali zdobením medovníčkov  a tie naj... boli 

vyhodnotené a odmenené.. 

    Účastníci tejto akcie mali možnosť ochutnať rôzne druhy medu a medoviny a tieto si 

zároveň aj zakúpiť. 

    Včelári mali možnosť sa nahlásiť do PĽR Strože za poplatok 10 Eur. Zároveň ti, ktorí majú 

záujem o prácu vo výbore sa môžu nahlásiť u tajomník, aby zároveň vykonávali prácu 

asistenta veterinárneho lekára, kvôli školeniu. Práca vo výbore je bez náhrady mzdy. 

   Na tejto akcii sme mohli vidieť a živé včielky. 

 

 

Deň remesiel  

 

     Každoročne v druhu septembrovú nedeľu sa koná Deň remesiel v spolupráci s MÚK 

Svidník v priestoroch Skanzenu vo Svidníku. Keďže je to deň remesiel, akcie sa zúčastňujú: 

Ovocinári - záhradkári, Včelári, Pernikári a rôzni iní predajcovia so svojimi výrobkami. 

    Akcia sa uskutočnila 14.9.2014 so začiatkom o 8:30 hod. Nás včelárov najviac zaujímajú 

včelárske remesla - úle vyrobené našimi včelármi, rámiky, odnímateľné dna, peľochýtové dna 

a pod. 

    Tejto akcie sa zúčastňujú aj predajcovia včelárskych pomôcok, medzistienok, ktoré včelári 

si majú možnosť vymeniť staré plasty a vosk u p. Daniela Valka z Belej nad Cirochov. 

    Včelári ktorí si nevyzdvihli objednané liečiva, mali možnosť si ich vyzdvihnúť u tajomníka 

organizácie p. Mgr. Jána Sabola. 

    Na tejto akcii sú vystavované aj staré dobové úle ako dlabaky, slameniaky, medomet z 

dosák, ktorý MÚK-u venoval už nebohý Ing. Ján Hvozda. 

    Prítomní si mali možnosť si zakúpiť med od našich včelárov, medovinu, voskové sviečky a 

iné včelárske výrobky. 

   Nemôžeme zabudnúť aj na súťaž vo varení pirohov a krásny kultúrny program. 
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Oslavy 80. výročia založenia organizácie 

 

    Dňa 18.októbra 2014 ZO SZV vo Svidníku si pripomenula 80. výročie založenia 

organizácie, po záštitou primátora mesta Ing. Jána Holodňaka.  

 

Na celej stránke kroniky sú podpisy včelárov a hostí, ktorí sa týchto osláv zúčastnili. 

 

 

     Včelárstvo zohráva dôležitú hospodársku úlohu. Má svoje korene už v dávnej minulostí. 

Vznik včelárskej organizácie je evidovaná z pred 80-tich rokov. Včelárstvo za uvedené roky 

prešlo mnohými zmenami. Včelárenie si vyžaduje trpezlivosť a lásku k včielkam. Včely 

zohrávajú nezastupiteľnú úlohu pri opeľovaní poľnohospodárskych plodín, ovocných 

stromov, čím zvyšujú produkciu úrody. Včela sa podieľajú aj nemalou mierou na životné 

prostredie. 

 

 

O včelárení 

 

     Včelárstvo v minulostí bolo jednoduché, včelárilo sa v slameniakcoch, dlabakoch a až na 

prelome 20-tého storočia a v dnešnej dobe sa používajú drevené úle, úle s odnímateľným 

dnami, odnímateľné dna s peľochtovými mriežkami a i. 

    Používa sa aj paletové kočovanie, ktoré v našej organizácii využívajú dvaja včelári a to: 

Jozef Džavoronok a Ing. Tibor Demko. 

    Využívajú sa modernejšie spôsoby včelárenia, ako stropné kŕmenie včiel, plastové vedra, 

plastové kŕmidla a mnohé ďalšie. 

 

 

 

Ocenení včelári  

pri príležitosti 80. výročia založenia organizácie 

 

     Na slávnostnom zhromaždení, ktoré sa konalo pri príležitosti 80. výročia založenia 

včelárskej organizácie boli udelené ocenenia: 

 

Čestné uznanie: 

 

Zuzana Drotárova 

Mikuláš Dutko 

Vasiľ Gajdula 

Michal Ivančo 

Mgr. Michal Sopoliga 

Peter Špak 

 

Bronzová včela za zásluhy a rozvoj včelárstva III. stupňa: 

 

Mikuláš Hnat 

Jozef Štefančik 

Ján Sabol 
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Strieborná včela za zásluhy a rozvoj včelárstva II. stupňa: 

 

Mária Gajdošová 

 

Zlata včela za zásluhy a rozvoj včelárstva I. stupňa: 

 

Milan Miňo 

Peter Vodila 

 

Včelári ocenení primátorom mesta Ing. Jánom Holodňakom: 

 

JUDr. Andrej Kosť 

Michal Mikitka 

 

 

Založenie včelárskeho krúžku 

 

     Ďalšou akciou, ktorú si dal výbor do plánu je založenie včelárskeho krúžku, v ktorom si 

nadobúdajú vedomostí o včelárení 9 mladých členov. 

    Na získanie vedomostí sa zúčastňujú každú stredu popoludní, vyrábajú rámiky, drôtikujú 

rámiky, vyrábajú úle a rôzne iné pomôcky, ktoré včelár potrebuje. 

 

 

Jubilanti v roku 2014 

 

90 rokov: 

 

Štefančik Jozef, Cigla    

 

80 rokov:                    
 

Džoganiková Anna, Cernina 

Gajdula Vasiľ, Ladomirova 

Ivančo Michal, Šarišský Štiavnik 

 

75 rokov: 

 

Kolcun Peter, Krajná Porúbka 

Gajdošová Mária, Mestisko 

Sopoligová Viera, Svidník 

 

70 rokov: 

 

Dutko Mikuláš, Beňadikovce 

Sopoliga Michal Mgr., Kapišova 

Špak Peter, Rovne 

Hnat Mikuláš, Svidník 

Drotárova Zuzana, Vyšný Orlík 
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65 rokov: 

 

Krajňak Fedor, Cernina 

Gundza Milan, Krajne Čierno 

 

60 rokov: 

 

Boris Fedor, Kurimka 

Čipak Vladimír MVDr. Ladomirova  

 

     Z uvedeného vyplýva, že naši včelári majú aj pokročilý vek a mladí sa malo zaujímajú o 

včelárenie už aj s toho dôvodu, že práce v okrese a blízkom okolí je málo a včelárenie 

potrebuje celého človeka - včelára. 

     Každý zanietený včelár vynakladá maximálne úsilie pri obhospodarovaní svojich včiel , 

musí k ním pristupovať s láskou a zvýšenou pozornosťou pokiaľ chce mať dobré medné 

výnosy. 

   

 

 

 

                                                                                                      Zapísala: Gajdošová 

                                                                                                           v. r. podpis 
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2 0 1 5 
Počet 

včelárov 

113 

R O K 
Počet 

Včelstiev 

1 550 

 

 

    Rok 2015 ako zvyčajne začíname VČS, ktorá sa konala 26.2.2015 o 13:30 hodine v 

priestoroch MÚK vo Svidníku s týmto programom: 

 

1. Otvorenie 

2. Voľba návrhovej a mandátovej komisie 

3. Hodnotiaca správa za rok 21014 

4. Stav majetku ZO SZV- informácia 

5. Program činnosti ZO SZV na rok 2015 

6. Správa o hospodárení za rok 2014 a Návrh rozpočtu na rok 2015 

7. Správa Revíznej komisie za rok 2014 

8. Objednávky liečiv na rok 2015 

9. Informácia o vydaní usmernenia o Včelárskych krúžkov a diskusia o ďalšom vzdelávaní vo 

Včelárskom krúžku bez rozdielu veku s odmenou pre vedúceho VK do 650 Eur za rok. 

10. Diskusia 

11. Návrh na uznesenie 

12. Záver 

 

     VČS prebiehala podľa programu  za účasti 50 tých členov organizácie a troch hostí . Účasť 

41 %. Na VČS sa vzdala členstva výboru p. Gajdošová zo zdravotných dôvodov. Kooptovaná 

bola na jej miesto p. Veselovská, ktorá pracovala ako predsedníčka KRK a za predsedu KRK 

bol zvolený p. Ján Miškovský. Na záver schôdze bolo podané občerstvenie.   

 

     Rok 2015 sa búde konať   bez MDŽ z dôvodu, že nie je priestor aby včelárky a manželky 

včelárov sa stretli nakoľko Kultúrny dom je v rekonštrukcii . 

 

    Ďalšia spoločná akcia bude v máji, kde sa stretneme na včelárskej nedeli v budove SZŠ 

cirkevnej , kde si vypočujeme aj kvalitnú prednášku na tému Technológia včelárenia. 

 

 

Včelárska nedeľa 

 

     Výbor ZO SZV usporiadal včelársku nedeľu dňa 24.mája 2015 v priestoroch SZŠ 

cirkevnej vo Svidníku so začiatkom o 13:00 hodine na tému " Technológia včelárenia".  

Lektorom prednášky bol p. Michal Vinc z Prešova, dlhoročný včelár. Prednáška bola na 

vysokej úrovní o včelárení počas celého roka až do zazimovania včelstiev. 

     Pre dobré medné výnosy by v úli malo byť nasledovné zloženie včelstiev a to 60% 

lietaviek , 30% mladušiek a 10% trudov. 

     Pri tejto príležitosti tajomník organizácie p. Sabol vyzval včelárov, aby si objednali liečiva, 

lebo z počtu 113 včelárov si liečiva objednalo iba 71. 

    Po ukončení prednášky a diskusii bolo podane občerstvenie. S prianím dobrých medných 

výnosov sme sa rozišli. 
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Medový deň 

 

     Pravidelne  usporadúvame medový deň, ktorý sa koná v priestoroch Podduklianského 

osvetového strediska vo Svidníku. Je to veľmi atraktívna akcia  na ktorej mimo nás včelárov 

sa zúčastňujú rôzni remeselníci, kde vystavujú a predávajú svoje remeselnícke výrobky.    

    Naši včelári majú možnosť predať svoje prebytky medu, medoviny, peľu, propolisu. Tejto 

akcie sa zúčastňuje aj p. Valko z Belej nad Cirochou, ktorý včelárom vypomáha s tým, že 

nemusia včelárske pomôcky objednávať, ale si ich zakúpia na tejto akcii. Včelári majú 

možnosť si vymeniť voštiny za medzistienky. Táto akcia sa konala 11. júna 2015. 

     Boli by sme radí, keby naši včelári sa takýchto akcii zúčastňovali vo väčšom počte, aby si 

vymenili vzájomnou komunikáciou svoje včelárske poznatky. 

 

 

Včelársky krúžok 

 

     Nóvum pre včelárov začiatočníkov. Včelársky krúžok bol založený v roku 2014 s ôsmimi 

členmi. Členmi krúžku môžu byť aj začínajúci včelári, aby si osvojili prácu pri včielkach na 

včelnici. Momentálne je 8 členov krúžku. Členovia krúžku sa zúčastnili celoslovenskej 

súťaže, ktorá sa konala v Banskej Bystrici, kde sa umiestnili na 3-ťom mieste v rámci 

Slovenska. Súťažiacimi boli: 

Nagajda Marek 

Skirkanič Marek 

Horochonič Kevin 

     Za ich ochotu a zručnosť im patri poďakovanie. 

 

 

Deň remesiel a ľudových tradícii 

 

     Deň remesiel a ľudových tradícii sa konal 13.9.2015. Prítomných bolo 42 včelárov. Mimo 

ďalších akcii bola aj prednáška "Chov včelích matiek" ktorú prednášal lektor Gabriel Foťko. 

Aj na tejto akcii majú možnosť včelári odpredať svoje prebytky medu a zároveň si vymeniť 

voštiny za medzistienky a zároveň si zakúpiť včelárske pomôcky. 

 

 

Náš jubilant 

 

     Milan Miňo sa narodil 7. novembra 1935 v obci Mestisko, okres Svidník vo včelárskej 

rodine. 

     Po skončení základnej školy nastúpil na Strednú priemyselnú školu strojnícku v 

Ružomberku, ktorú úspešne  ukončil v roku 1955. Počas aktívneho života pracoval v Tesle 

Stropkov a venoval sa svojim včielkam. 

     Včelárske žezlo prevzal po svojom starom otcovi a otcovi. Včeláreniu sa venuje od 

detstva. Momentálne obhospodaruje 70 včelstiev a všemožne sa stará o zdravie svojich včiel. 

    Dlhé roky pracoval vo výbore ZO SZV vo Svidníku na rôznych postoch. Momentálne 

zastáva funkciu predsedu ZO SZV vo Svidníku. Pracuje aj ako asistent veterinárneho lekára. 

Je nápomocný radou každému včelárovi pri práci s včelami. Je to človek s veľkým srdcom. 

Aktívne sa podieľa na rozvoji včelárstva pod Makovicou. Je spoluorganizátorom rôznych 

podujatí pre včelárov. Za dlhoročnú prácu a rozvoj včelárstva mu bola udelená: 

 

Zlatá plaketa 
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     K životnému jubileu mu srdečne blahoželáme, prajeme mu veľa zdravia a pracovného 

elánu na včelnici a v rodinnom živote, aby ani v budúcností neľutoval svoj čas obetovaný pre 

rozvoj včelárstva pod Makovicou. 

 

 

Dotácia na opeľovanie 

 

     Včelári chovom včiel dávajú spoločností viac, ako od spoločností dostavajú. Je to jasné na 

nasledujúcom uvedení: 

Počet včelárov v našom regióne:     112 

Počet včelstiev:                             1 550 

Celková dotácia:                           3 146 Eur 

Čiže dotácia na jedno včelstvo:           2,03 Eur 

     Dotácia na rok 2015 bola vyplatená 28.12.2015 p. Mgr. Sabolom. Žiaľ musíme 

konštatovať, že máme veľa nezodpovedných včelárov, ktorí si nekladú za povinnosť vybrať si 

svoje peniaze a tak sťažujú prácu členom výboru. 

 

 

Jubilanti roka 

 

80 rokov: 

Miňo Milan 

 

70 rokov: 

Soľanka Juraj 

Mašša Pavel 

Durkot Jozef 

 

60 rokov: 

Kvaska Ján, Ing. 

Kriľová Anna, MUDr. 

Motyka Michal 

Ščerba Milan, Ing. 

Veselovská Helena 

 

50 rokov: 

Berežná Anna 

Gerek Miroslav 

Pecha Ľubosláv 

 

 

Noví členovia ZO SZV 

 

Cimbala Maroš- Mestisko, 

Bojčik Jozef, Šmajda Tomáš - Ladomirova 

Kondžel Ján- Kurimka 

Micenko Ján, Zribko Martin- Svidník 

Kidala Jaroslav - Mlynárovce 

Hamborský František - Krajné Čierno 
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     Novým členom prajeme veľa zdravia a zodpovedností pri práci na svojich včelniciach. 

 

 

Navždy nás opustil 

 

     Vo veku 79 rokov nás navždy opustil Bugeľ Jaroslav. 

 

 

 

 

 

                                                                                                      Zapísala: Gajdošová 

                                                                                                           v. r. podpis 
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Počet 

včelárov 

????? 
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Počet 

Včelstiev 

????? 

 

 

 

     Rok plný očakávaní ako prezimovali včielky. Dňa 17.2.2016 som pracovala vonku pri 

zhotovovaní úlikov, keď ma prišli pozdraviť 3 včielky. Vonkajšia teplota bola 13,2 
0
 C.

 

Nechala som prácu a išla som na včelnicu. Priatelia mali ste vidieť tu radosť ako tie včielky 

lietali s radosťou a elánom. Prežili všetky a ja som šťastná z vykonanej práce. 

 

 

VČS 

 

     Pravidelne každý rok začíname VČS, aby sme si zhodnotili prácu za uplynulý rok a prijali 

nové smery vo včelárení. VČS sa konala dňa 19.2.2016 v priestoroch MÚK vo Svidníku so 

začiatkom o 12:00 hodine. 

    Pred začiatkom sa uskutočnila prednáška na tému "Technológia včelárenia", ktorú 

prezentoval priateľ Ličko, lektor SZV. Po skončení prednášky sa začalo rokovanie podľa 

programu, ktorý obsahoval 15 bodov. Po otvorení bola voľba návrhovej, mandátovej a 

volebnej komisie 

     Hodnotiacu správu za rok 2015 predniesol p. Miňo predseda ZO a zároveň prítomných 

oboznámil so stavom majetku, ktorý organizácia vlastní. Program činností na rok 2016 

predniesol Mgr. Sabol. Správu o hospodárení prečítala p. Drotárova a zároveň oboznámila 

prítomných s rozpočtom na rok 2016. Správu revíznej komisie predniesol p. Miškovský. O 

nákupe liečiv informoval p. Jurčišin, ktorý žiadal včelárov aby si liečiva včas a v dostatočnom 

množstve objednali. 

    O zmenách Stanov SZV, volebného poriadku SZV a rokovacieho poriadku prítomných 

poinformoval MVDr. Čipak. 

    Po diskusii sme pristúpili k voľbám funkcionárov ZO SZV na nasledujúce 4 roky: Bol 

zvolený predseda, výbor a KRK. 

 

Výbor: 

Mgr. Sabol Ján - predseda 

MVDr. Čipak Vladimír - podpredseda 

Jurčišin Jaroslav - tajomník 

Hnat Mikuláš - hospodár 

Drotárova Zuzana - pokladnička 

Jurina Michal - člen 

Veselovská Helena - členka 

 

KRK: 

Miškovský Ján - predseda 

Gerek Miroslav - člen 

Šimko Ján - člen 

 

Valného zhromaždenia SZV sa zúčastní predseda alebo tajomník. 
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    Návrh členov na vyznamenanie bude podľa plnenia kritérií pre udeľovanie vyznamenaní. 

Bol prednesený návrh na uznesenie a jeho schválenie. 

    Po vyčerpávajúcom programe bol záver. Bolo podané občerstvenie, počas ktorého si včelári 

nachádzali spoločnú reč a výmenu skúseností na vlastných včelniciach. Poďakovaním za 

účasť sme sa rozišli do vlastných domovov. 

 

 

MDŽ 

 

    Sa uskutočnilo 9. marca 2016 v pizzerii Svidník. Stretli sa včelárky a manželky včelárov. 

Posedenie bolo spoločné s telesne postihnutými. Po príhovore, ktorý predniesol predseda ZO 

Mgr. Sabol bol prípitok. Túto akciu oživili chlapci Gerekovci hudbou a krásnym spevom. 

Ženy sa potom rozhovorili o práci spolu s manželmi na včelniciach, o rodinných zážitkoch a o 

práci v zamestnaní. Potom si aj zaspievali. Škoda je len že včelári neumožnili svojim 

manželkám zúčastniť sa tejto akcie. Očakávame, že budúci rok bude účasť oveľa väčšia. 

 

 

Včelársky deň 

 

    Dňa 23.apríla o 13 hodine sa začal včelársky deň na včelnici u p. Michala Jurinu v 

Kapišovej, kde všetkých prítomných privítal predseda ZO Mgr. Ján Sabol. Následne dal slovo 

p. Jurinovi, aby vysvetlil včelárom, ako robí dezinfekciu úľov a rámikov. 

    Prvé slova ktoré povedal p. Jurina boli, že jeho nádoba slúži ako "tri v jednom". Používa ju 

na vytápanie voštín, dezinfekciu rámikov luhom sodným a dezinfekciu úľov parafinovaním. 

Na dvore u p. Jurinu, včelár p. Ivan Sivij z Čabaloviec člen ZO v Medzilaborciach 

prezentoval ukážku úľa, ako vyzerá po parafinovaní, čo bola novosť pre mnohých našich 

včelárov. 

    Po prehliadke včelnice p. Jurinu sa včelári presťahovali do Kultúrneho domu, kde si 

vypočuli prednášku na tému: "Všeobecné včelárenie" od prednášajúceho docenta MVDr. 

Juraja Toporčaka PhD. univerzitného pedagóga z Univerzity veterinárneho lekárstva a 

farmácie v Košiciach. Prednášajúci apeloval najmä na hygienu na včelnici a dobrý zdravotný 

stav včelstiev, čo sa prejaví aj na medných výnosoch a spokojností včelára. Včelári sa aktívne 

zapájali do diskusie rôznymi otázkami nielen počas diskusie, ale aj počas jednotlivých tém, na 

čo im prednášajúci fundovane odpovedal, hlavne poznatkami z vlastnej praxe. Cieľ 

včelárskeho dňa bol splnený a včelári odchádzali s novými vedomosťami, ktoré môžu 

zužitkovať vo svojej včelárskej práci. 

    Na záver predseda ZO a tiež prednášajúci popriali všetkým prítomným veľa zdravia a 

pohody v rodine ako aj medných výnosov. 

    Včelárskeho dňa sa zúčastnilo 53 včelárov. Ďalšou včelárskou akciou bude Medový deň, 

ktorý sa uskutoční 20.mája 2016 v priestoroch Podduklianského osvetového strediska.  

 

 

Medový deň, Medový štetec, Zdobenie medovníčkov 

 

    Dňa 20.mája 2016 v areáli Podduklianského osvetového strediska sa konal v poradí 9. 

ročník "Medový deň", ktoré pripravilo POS vo Svidníku  v spolupráci so ZO SZV vo 

Svidníku. 

    Dá sa skonštatovať, že to bolo jedno z najvydarenejších podujatí, ktoré sme za ten čas 

pripravili. Predseda ZO SZV p. Mgr. Sabol Ján zdôraznil, že 20. máj je dňom včelárov, preto 

sa toto podujatie bude konať každoročne v tomto termíne, veď nakoniec májový med je 
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najchutnejší. Celý areál bol obsadený stánkami remeselníkov a včelárov z celého regiónu a 

prihraničnej oblasti Poľska. Svoje produkty ponúkalo viac ako dvadsať remeselníkov. 

Ponúkali výrobky z dreva, textilné výrobky, dekoračné a úžitkové predmety. Zaujali píšťaly, 

fujary či sakrálne predmety vyrezané z dreva. Oko návštevníka prilákal aj stánok poľských 

remeselníčok s plstenými výrobkami. Každý návštevník si našiel určíte niečo pre seba. 

Hlavným produktom bol sladký májový med a výrobky z neho. Nechýbala ani cukrová vata a 

medovníčky pre najmenších návštevníkov. 

     Na túto akciu sme motivovali aj žiakov a študentov našich škôl. Ako sprievodné podujatie 

sme pripravili vo výstavných priestoroch výstavnú súťaž "Medový štetec" a súťaž v zdobení 

medovníčkov vlastnoručne namiešanou  cukrovou polevou. Obe súťaže boli vyhodnotené v 

poobedňajších hodinách  za účastí autorov súťažných prác. Tohto roku sa do výtvarnej súťaže 

zapojili aj školy, ktoré v predchádzajúcich súťažiach zapojené neboli: MŠ Stročín, ZÚŠ 

Giraltovce, ZŠ Želmanovce. Kvantita nebola na úkor kvality súťažných prác. Práve naopak, 

porota mala problém vybrať a oceniť tie najkrajšie. Najsilnejšou bola druhá kategória , kde 

porota udelila so súhlasom organizátorov viac miest. Vďaka  nádhernému počasiu sa akcia 

vydarila a návštevníci sa môžu o rok tešiť na jubilejný  10. ročník 

 

 

Štefan Zelizňak 

85 ročný jubilant 

 

     Štefan Zelizňak sa narodil 28.7.1931 v obci Bodružal, okres Svidník. Národnú školu 

navštevoval v rodnej obci a po skončení 2. svetovej vojny absolvoval Mešťanskú školu vo 

Svidníku. V štúdiu pokračoval na Gymnáziu Dukelských hrdinov vo Svidníku. V rokoch 

1952 - 1955 absolvoval Pedagogickú fakultu v Prešove, odbor dejepis, Občianska náuka a 

Výtvarná výchova. Po absolvovaní Pedagogickej fakulty nastúpil ako učiteľ  na JSŠ vo 

Svidníku. V rokoch 1957-1975 pôsobil ako riaditeľ Základnej školy v Cernine a od roku 1975 

pracoval ako vedúci Okresného pedagogického strediska pri odbore školstva ONV vo 

Svidníku až do dôchodku.  

     Popri svojej práci sa významnou mierou angažoval aj v spoločenských, kultúrnych  a 

športových organizáciách. Za svoju aktívnu prácu bol ocenený viacerými medailami štátnych 

a spoločenských organizácii a za odbornú pedagogickú činnosť bol vyznamenaný titulom 

"Vzorný učiteľ".  

     Včelárenie je jeho celoživotným koníčkom. Pri včielkach vyrástol a prvé včelárske 

skúseností zbieral od svojho otca, už od roku 1950, kedy sám začal aktívne včeláriť. Do práce 

vo včelárskej organizácii sa zapojil v roku 1983 ako tajomník a túto funkciu vykonával až do 

roku 2006. Začal viesť fotodokumentáciu činností organizácie a pokračoval v písaní 

Včelárskej kroniky ZO SZV vo Svidníku. Vykonával funkciu pomocníka Štátnej veterinárnej 

správy. V roku 2004, pri príležitostí 70. výročia vzniku Regionálnej včelárskej organizácie vo 

Svidníku napísala brožúru, kde zdokumentoval históriu činnosti včelárov. 

    Za svoju obetavú prácu bol ocenený Za zásluhy a rozvoj včelárstva I. stupňa "Zlatá včela" a 

medailou Štefana Zavodníka. 

    V roku 2006 bol zvolený do funkcie predsedu ZO, ktorej sa po roku pôsobenia vzdal zo 

zdravotných dôvodov.  V súčasností sa stará o 40 včelích rodín. 

    Jubilantovi želáme veľa zdravia, rodinnej pohody a veľa medných výnosov. 
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Deň remesiel 

 

     Tohto roku sa včelári na Dní remesiel nepodieľali, iba tí ktorí mali zásoby medu, 

medoviny a iných medových produktov 

 

 

      

 

 

 

 

 


